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سرمقاله

هنگامه واقع گرايي
30 بهم��ن م��اه س��ال 
1362 مرحوم هاشمي 
 رفس��نجاني مسووليت 
دنبال��ه  فرمانده��ي 
عملي��ات والفج��ر را از 
س��وي حضرت امام)ره( 
بر عهده گرف��ت .با اين 
انتصاب مرحوم هاشمي 
كه نماينده امام)ره( در ش��وراي عالي دفاع هم بود 
عملا فرمانده جنگ شد . او در خاطرات سال 1363 
خود كه منتش��ر ش��ده، به بيان يكي از ديدارهاي 
خود با فرماندهان سپاه و ارتش و صحبت هايي كه 
با آنها داشته است مي پردازد. هاشمي در اين ديدار 
خطاب به فرماندهان جنگ مي گويد، »ما يا اصلًا 
نبايد بجنگيم، راهش اين است كه زمينه هايش را 
درست كنيم كم كم جامعه مان بفهمد كه نمي شود 
جنگيد. سطح توقعات مردم را پايين بياوريم و الآن 
كه از حيث نظامي آبرو داريم و دنيا در باطن، شماها 

را پيروز مي بيند، صلح را بپذيريم.« ...

منصور   بيطرف

 صفحه7  

انرژي

جابه جايي ركورد  2019 
قيمت نفت

به نظر مي رس��د نفت خام يك بار ديگ��ر در ريل 
صعود با چشم انداز مناسب قرار گرفته است. پس 
از آنكه انتشار آمارهاي نهادهاي ناظر بازار، اوپك 
و آژانس بين المللي انرژي در روزهاي سه شنبه و 
چهارشنبه از س��طح تعهد بالاي اوپك در كاهش 
توليد نفت خام حكايت كرد، ب��ازار در روز جمعه 
توانست ركورد سال 2019 را بشكند. اين در حالي 
است كه قيمت ها در هفته نخست ژانويه كه هنوز 

سطح تعهد اوپك مشخص نشده و ...

بازار سرمايه

تازه واردهاي بي اثر!
سميرا    ابراهيمي| 

رصد هر روز معاملات ب��ازار، نش��ان از عمق كم 
معام��لات، ارزش اندك و بي رمقي در ب��ازار دارد. 
بازاري كه در روزهاي آغازين پاييز امس��ال تا مرز 
200 هزار واحد هم رفت، اكن��ون افت كرده و در 
حال ريزش هايي اس��ت كه هرچند آرام و آهسته 
است اما نشان از رشد و نمو در خود ندارد. از طرف 
ديگر ديده مي شود كه ابزارهاي معاملاتي جديدي 
مانند آتي سبد سهام، اختيار معامله و امثالهم وارد 
بازار مي شوند كه هدف از ورود اين ابزارها از سوي 
سازمان بورس، تزريق پويايي به بازار عنوان شده 
اما هنوز نتوانسته اند تغييرات چشمگيري داشته 
باشند. حال س��وال اين اس��ت كه در اين شرايط 
بازار،  آيا ابزارهاي جديد مي توانند به عنوان مشوقي 
براي ورود س��رمايه هاي جديد به بازار باش��ند يا 
سرمايه هاي فعلي را حفظ كنند كه از بازار خارج 
نشوند؟  فرهنگ حسيني، كارشناس بازار سرمايه 
در گفت وگو با »تعادل« پاسخ اين سوال را به اين 

صورت داد كه توسعه بازار و...
5

اجلاس سه جانبه روساي جمهور ايران، روسيه و تركيه برگزار شد

» تعادل« تعهدات اعتباري انرژي براي تكميل ابزارهاي ادامه تجارت با ايران را بررسي مي كند

»سوچي« به جاي »ورشو«

معاوضه به  جاي فروش نفت

جهان

اجلاس ورشو، شكستي ديگر 
در سياست خارجي امريكا

15 2

مصيب�ت وارده را ب�ه ش�ما 
و خان�واده گرام�ي تس�ليت 
مي گويي�م. م�ا را در غم خود 

شريك بدانيد.

 سركارخانم 
طلا تسليمي

همكاران شما در روزنامه تعادل

منصور بيطرف|
سردبير |

30 بهمن ماه سال 1362 مرحوم هاشمي رفسنجاني 
مسووليت فرماندهي دنباله عمليات والفجر را از سوي 
حضرت امام)ره( بر عهده گرفت .با اين انتصاب مرحوم 
هاش��مي كه نماينده امام)ره( در ش��وراي عالي دفاع 
هم بود عملا فرمانده جنگ شد . او در خاطرات سال 
1363 خود كه منتشر شده، به بيان يكي از ديدارهاي 
خود با فرماندهان سپاه و ارتش و صحبت هايي كه با 
آنها داشته اس��ت مي پردازد. هاش��مي در اين ديدار 
خطاب به فرمانده��ان جنگ مي گويد، »م��ا يا اصلًا 
نبايد بجنگيم، راهش اين اس��ت كه زمينه هايش را 
درس��ت كنيم كم كم جامعه مان بفهمد كه نمي شود 
جنگيد. س��طح توقعات مردم را پايين بياوريم و الآن 
كه از حيث نظامي آبرو داريم و دنيا در باطن، ش��ماها 
را پيروز مي بيند، صلح را بپذيري��م.« او همچنين در 
ادامه اين ديدار مي گويد، “: »اگر كس��ي نظرش اين 
اس��ت نمي ش��ود بجنگيم همين حالا بايد تصميم 
گرفت، در همين موقعي كه آبرو داريم شرايط صلح را 
فراهم كنيم و نجنگيم. اين يك راه است؛ من نمي دانم 
كسي از ش��ما ]فرماندهان[ هس��ت كه بخواهد اين 
راه را پيش��نهاد كند يا نه؟ اگر هست بايد بگويد، بعداً 
]نگويند[. يا نجنگيم؛ يا بايد يك ط��رح به تمام معنا 
كامل پيدا كنيم كه در آن طرح پيروز بش��ويم و ]آن 
طرح[ همه شماها را اعم از س��پاهي و ارتشي و استاد 
دانش��گاه نظام همه را بتواند قانع بكند كه اين طرح 
صد درصد موفق اس��ت. مي توانيم چنين طرح كامل 
سرنوشت س��ازي پيدا كنيم يا نه؟ خ��وب فكر بكنيد 
در چه مكاني؟ حالا بصره؟ بغ��داد؟ عماره؟ و اينكه در 
چه زماني هم عمليات انجام ش��ود بسيار مهم است، 
مي توانيم به ص��ورت موفق عمل كني��م ]چون[ اگر 
امروز ما مثلا 20 درجه قدرت لازم داشته باشيم براي 
شش ماه ديگر نياز ما به اين قدرت ۷ درجه هم بيشتر 

مي شود.«
هاشمي رفس��نجاني به نوعي مي دانست ادامه جنگ 
ضرورت هاي خاص خ��ودش را مي طلبد ك��ه در آن 
ش��رايط با ائتلافي كه دولت هاي جه��ان عليه ايران 
ايجاد كرده بودند پيروزي قاط��ع امكان پذير نبود . او 
در اين ديدار مي گويد، »اگر جنگ نباشد و بخواهيم 
ارتشمان را بسازيم، هركسي حاضر است بهترين نوع 
اسلحه را به ما بدهد و قسطي هم بدهد تا پنج سال ده 
سال قرارداد طويل المدت ببندد؛ هر چيز هم بخواهيم 
به ما بدهند، نه تنها مايل هستند بلكه مشتاق هستند و 
مسابقه مي گذارند. ولي امروز براي فروختن يك قطعه 
هم دريغ مي كنند نگه مي دارن��د مي گويند كه صلح 

بكنيد. حتي خريدهاي تجاري.«
اما واقعيت هايي كه هاشمي رفس��نجاني پيش بيني 
مي كرد 4 سال بعد روي داد،  زماني كه ايران قطعنامه 
598 را قبول كرد . خس��ارت ناشي از جنگ تحميلي 
8 ساله براي ايران بطور مستقيم بالغ بر 100 ميليارد 

دلار به دلار سال 1989 و غير مستقيم بالغ بر 1000 
ميليارد دلار بود كه با گذشت 30 سال هنوز يك دلار 
آن را از ع��راق نگرفته ايم، اين در حالي اس��ت كه به 
دنبال تجاوز صدام حس��ين به كويت در سال 1990، 
س��ازمان ملل صندوقي را تعبيه كرد كه بخش��ي از 
درآمدهاي نفتي عراق براي جبران خسارت كويت به 
آن صندوق واريز مي ش��ود و هنوز هم با وجود رفتن 

صدام حسين اين واريزي ادامه دارد. 
تجربه اي ك��ه ايران از جنگ تحميل��ي آموخت هنوز 
مي تواند كاربرد داش��ته باش��د. يعني واقعگرايي كه 
مي تواند در زمانه خود نمود پيدا كند . يك واقعگرايي 
اين است كه ما در حال مبارزه اي با امريكا هستيم كه 
از سال 1358 و با تسخير سفارت آن كشور شروع شده 
است . معلوم نيس��ت كه اين مبارزه تا چه زماني ادامه 
بيابد. شايد به قول تيلرسون، وزير سابق خارجه ايالات 
متحده،  شايد نس��ل بعد ايران و امريكا بتوانند به يك 
تفاهم برسند، اما اكنون ديوار بي اعتمادي ميان ايران 
و امريكا آنقدر بلند اس��ت كه هر چقدر آجرهاي اين 
ديوار برداشته شود باز هم طرفين نمي توانند يكديگر 
را ببينند و زبان يكديگر را درك كنند . در اين گير و دار 
از يك ط��رف امريكا درصدد ش��كل دادن يك ائتلاف 
جهاني عليه ايران است كه خوش بختانه از زمان روي 
كار آمدن ترامپ به اين طرف مدام شكست مي خورد 
كه آخرين آن نشست ورش��و بود و از طرف ديگر اين 
ايران اس��ت ك��ه از فرصت هايي ك��ه ب��راي او فراهم 
مي شود نمي تواند به خوبي بهره برداري كند و اين كار 
شايد منجر به همان تجربه تلخ جنگ تحميلي شود . 
ضرورت ديگر اين است كه بتوانيم از فرصت هايي كه 
فراهم مي شود به نحو احسن استفاده كنيم . اين طور 
نباشد كه شرايط ما را مجبور به كاري كند كه در اين 
صورت بهره مناسبي از آن نخواهيم برد . نمونه بارز آن 

همين پيوستن به »اف اي تي اف« است.
»اف اي ت��ي اف« يك قاع��ده پولي جهاني اس��ت. در 
ريختن اين قاعده، ايران نقش نداشته است، در حالي 
كه مي توانسته نقش داشته باشد . اما اكنون اين قاعده 
مبناي بازي كشورهاي جهان در سيستم بانكي و پولي 
شده است و تنها دو كش��ور از اين بازي كنار هستند، 
 ايران و كره ش��مالي .در حال حاضر هر گونه رفتار در 
سيستم بانكي منوط به عضويت در اف اي تي اف است 
بطوري كه تاسيس يك شعبه خارجي در يك كشور 
خارجي،  جابه جايي پول و ارز و .. نيازمند عضويت در 

اين نهاد است . 
هم اكنون همه جه��ان، جز امريكا و اس��راييل كه در 
صدر مخاصمه با ايران هس��تند، از ايران مي خواهند 
كه به اين قاع��ده بازي بپيوندد ت��ا بتوانند راحت تر با 
تحريم امريكا مقابله كنند. چه شده است كه اين پيام 
گرفته نمي شود؟ ايا بهتر نيس��ت تنها وزنه سياسي 
»اف اي تي اف« در نظر گرفته نشود چون همه بازي، 
سياسي نيس��ت و وزنه اقتصادي اين قاعده به مراتب 

سنگين تر از وزنه سياسي آن است . 

هنگامه واقع گرايي
سرمقاله خبر

فرمانده قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبياء )ص( 
گفت: تحريم ها براي هيچگاه تهديد نبوده بلكه 
يك فرصت است. به گزارش ايرنا، سعيد محمد 
فرمانده قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبياء)ص( 
در س��خنان پيش از خطبه ه��اي نماز جمعه 
اين هفته تهران در مصلي ام��ام خميني)ره( 
اف��زود: ق��رارگاه س��ازندگي خات��م انبي��اء با 
بهره مندي از ت��وان داخلي مقاب��ل تحريم ها 
ايس��تاده و معتقد اس��ت تحريم ها ب��راي ما 
فرصت اس��ت.  وي با تاكيد براينكه تحريم ها 
براي ما يك فرصت اس��ت و تهديد نيس��ت و 
بايد تهديد ها را به فرص��ت تبديل كنيم ادامه 
داد: در همين شرايط و با رويكرد داخلي سازي 
مي توانيم اقتصاد كش��ور را حمايت كرده و در 
مقابل دش��من از اين فرصت اس��تفاده كنيم. 
فرمان��ده ق��رارگاه خاتم الانبي��اء )ص( افزود: 
وظيفه قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبياءهم در 
اين دوره خطيراس��ت و ما ب��ا زحماتي كه در 
30سال گذشته از سال 1368تاكنون توسط 
قرارگاه انجام شده تحقق ش��عار ما مي توانيم 
و ايجاد روحيه خود باوري و بن بس��ت شكني 
و بومي سازي و اس��تفاده از نيروهاي خلاق و 
جوان واس��تفاده از ظرفيت نخبگان را شاهد 
بوده ايم به گونه اي كه ام��روز قرارگاه به عنوان 
مقتدرترين مجموع��ه فني و مهند س��ي در 
منطقه شناخته مي شود. وي ادامه داد: اكنون 
قرارگاه با دارا بودن بيش از 13 هزار دس��تگاه 
ماشين آلات تخصصي در بخش هاي مختلف 
مانند دريايي، ن��اوگان هوايي، دس��تگاه هاي 
حفار تونل تم��ام مقطع، دس��تگاه هاي حفار 
دريا و خش��كي، جراثقال هاي فوق س��نگين 
و س��اير تجهيزات خاص و ب��ا دارا بودن بيش 
از 200هزار نفر نيروي انس��اني و به كارگيري 
بي��ش از 5 ه��زار پيمان��كار در داخل كش��ور 

مشغول به فعاليت است.

فرمانده قرارگاه خاتم الانبياء )ص(: 
تحريم ها هيچگاه تهديد 

نبوده بلكه يك فرصت است



روي موج خبر

  نيروي زميني سپاه انتقام سختي از عاملان 
جنايت زاهدان خواهد گرفت؛سپاه نيوز|

سردار محمد پاكپور فرمانده نيروي زميني سپاه طي 
پيامي شهادت جمعي از پاسداران در حادثه تروريستي 
انتحاري در استان سيستان و بلوچستان را تسليت و 
تبريك گفت. فرمانده نيروي زميني سپاه با بيان اينكه 
انتقام سختي از عاملان و حاميان جنايت ضدبشري در 
سيستان و بلوچستان خواهيم گرفت، گفت: عاملان 
اين حادثه بايد منتظر تنبيهي سخت و پشيمان كننده 
باشند. در بخشي از اين پيام آمده است: اين شهادت ها و 
جانبازي ها براي رزمندگان نيروي زميني سپاه تازگي 
ندارد. ايجاد امنيت در اين مناطق كه به خاطر وجود 
بسترها و پتانسيل هايي كه در بعضي از كشورهاي هم 
جوار وج��ود دارد و آنجا را به اردوگاهي براي فعاليت 
س��رويس هاي امنيتي برخي از كشورهاي منطقه 
و فرا منطقه تبديل نموده اس��ت، قطعاً با فداكاري 
و جانفش��اني ميسر اس��ت. بي ترديد همرزمان اين 
شهداء و جانبازان فداكار در نيروي زميني سپاه انتقام 
سختي از عاملان و حاميان اين جنايت ضد بشري 
خواهند گرفت و آنها بايستي منتظر تنبيهي سخت و 

پشيمان كننده باشند.«. 

  رفتار عصبي امريكايي ها در لهستان نشانه 
ناكامي اجلاس ورشو است؛مهر|

سخنگوي وزارت امور خارجه گفت: رفتار عصبي و 
متشنج وزير خارجه و معاون رييس جمهور امريكا 
در سخنراني ها و مصاحبه ها بهترين نشانه ناكامي و 
ناتواني آنان در تحقق اهداف مورد نظرشان از اجلاس 
ورشو است. بهرام قاسمي در واكنش به بيانيه پاياني 
كنفرانس ورشو گفت: با وجود تلاش هاي گسترده 
واشنگتن تعداد و سطح پايين شركت كنندگان كه 
آنان نيز از همراهي با هر گونه تصميم ضد ايراني امتناع 
كردند، در فرجام اين نشست از پيش شكست خورده، 
بيانيه پاياني آن را به سندي بي خاصيت تبديل كرد؛ 
كنفرانسي تحت عنوان صلح و امنيت در خاورميانه 
چگونه مي تواند موفق باش��د؛ در حالي كه بازيگران 
اصلي منطقه همچون ايران، تركيه، لبنان، سوريه، 
عراق و فلسطين در آن حضور ندارند. گزارش كامل 

نشست ورشو را در صفحه 15 بخوانيد.

  نتانياهو ميزبان كنفرانس ورش�و را تحقير 
كرد؛تعادل|

سفير ايران در لندن با بيان اينكه كنفرانس ورشو صرفا 
تريبوني بود در اختيار دولت افراطي ترامپ و نتانياهو تا 
آرزوهاي پليدشان را مطرح كنند، تصريح كرد: نتانياهو 
در پايان جلس��ه در ورش��و و در حضور خبرنگاران، 
لهس��تاني ها را همدس��ت نازي ها در هولوكاست و 
قتل عام يهوديان معرفي كرد و دولت ميزبان و مردم 
لهستان را در كشور خودشان توهين و تحقير كرد؛ 
نمك خورد و نمكدان شكست. حميد بعيدي نژاد در 
صفحه توئيتر خود با اشاره به كنفرانس ورشو نوشت: 
نشست ورشو بدون تصويب سندي به پايان رسيد. 
جلسه فقط تريبوني بود در اختيار دولت افراطي ترامپ 

و نتانياهو براي بيان آرزوهاي پليد خود.

  انتق�اد از ارس�ال پيامك ه�اي تهديدآميز
به نمايندگان درباره پالرمو؛تعادل|

رييس فراكس��يون اميد و عضو مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام از ارس��ال پيامك هاي تهديدآميز به 
نمايندگان مجلس و اعضاي مجم��ع درباره پالرمو 
انتقاد كرد. محمدرضا عارف در توييتر خود نوشت: 
صحيح نيس��ت در يك جامعه اسلامي پيامك هاي 
غيراخلاقي كه با هيچ معياري س��ازگار نيس��ت به 
نمايندگان مجلس و مجمع ارسال شود. نمايندگان 
مجمع تشخيص مصلحت تحت تأثير اين جوسازي ها 
قرار نمي گيرند و آنچه وظيفه شرعي و ملي آنهاست 
را در خصوص لايحه پالرمو انجام مي دهند. وي ادامه 
داد: مجمع تشخيص مصلحت با شناختي كه نسبت به 
مساله پيدا مي كند و با در نظر گرفتن نظر كارشناسان، 
كميس��يون هاي مجلس و برخي از اعضاي دولت، 
ان شاءالله به آنچه خير و صلاح كشور است درخصوص 

لايحه پالرمو رأي مي دهد.

رهبر معظم انقلاب در پيامي شهادت 
جمعي از پاسداران را تسليت گفتند
دستگاه هاي مسوول بر اين 
 جنايت تمركز و موضوع را 

با جديت دنبال كنند
حضرت آي��ت الله خامنه اي در پيامي ش��هادت 
جمعي از پاس��داران انقلاب اس��لامي در حادثه 
تروريستي سيس��تان و بلوچس��تان را تسليت 
گفتند و خطاب به دس��تگاه هاي مسوول تأكيد 
كردند با تمركز بر اين جنايت كه ارتباط عاملان 
آن با سازمان هاي جاسوسي برخي كشورها مسلّم 
است، موضوع را با جديت دنبال كنند. به گزارش 
پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقالم معظم رهبري؛ 
متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 

»بسم الله الرحمن الرحيم
دست جنايتكار مزدوران بار ديگر به خون جوانان 
صالح و خدمتگزار كش��ور آلوده شد و جمعي از 
سرمايه هاي انس��اني كه خود را وقف حراست از 
مرزها و پاسداري از امنيت مردم كرده بودند، در 
حمله تروريست هاي سيه رو و سنگدل به شهادت 
رسيدند. ارتباط عاملان اين جنايت با سازمان هاي 
جاسوسي برخي كشورهاي منطقه و فرامنطقه 
مسلّم است و دس��تگاه هاي مسوول كشور بايد 

بر آن تمركز كنند و آن را با جديت دنبال كنند.
اينجانب به خانواده ها و بازماندگان اين شهيدان 
مظلوم و به خانواده بزرگ سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي تسليت و تبريك مي گويم و صبر و پاداش 
الهي را براي آنان و علوّ درجات براي شهداي عزيز 
و شفاي عاجل براي مجروحان از خداوند متعال 
مسألت مي كنم. پيگيري قصور احتمالي در اين 

حادثه نيز وظيفه حتمي سپاه است.«
سيدعلي خامنه اي
۲۵ بهمن ماه ۱۳۹۷

ايران۲

اجلاس سه جانبه روساي جمهور ايران، روسيه و تركيه برگزار شد

»سوچي« به جاي »ورشو«
گروه ايران|

كمتر از 24 ساعت بعد از برگزاري اجلاس ورشو كه در غياب 
كش��ورهاي مهم اروپايي و منطقه اي از منظر تحليلگران 
بيشتر به يك بالماسكه سطح پايين شبيه بود تا اجلاسي 
كه اولويت هاي مسائل مهم منطقه اي و بين المللي در آن 
مطرح شود؛ روساي جمهور كشورهاي ايران، روسيه، تركيه 
در سوچي جمع شدند تا ادامه مسير همكاري هاي مشتركي 
را كه پيش از اين براي افزايش چتر امنيتي سوريه در پيش 
گرفته بودند، امتداد بخشند. رييس جمهوري ايران كه صبح 
روز پنجشنبه تهران را به مقصد سوچي روسيه ترك كرده بود 
ضمن شركت در اين اجلاس سه جانبه با روساي جمهوري 
كشورهاي روسيه و تركيه ديدار و گفت وگو كرد؛ ديدارهايي 
كه در آن ضمن بررسي ابعاد و زواياي گوناگون آتش بس در 
سوريه، راهكارهاي عملياتي براي برون رفت از چالش هايي 
كه تحريم هاي امريكا در اقتصاد كشورها ايجاد مي كند؛ مورد 

بررسي و تبادل نظر قرار دادند. 
روحاني با برش��مردن 5 محور كاربردي براي بازگرداندن 
امنيت و ثبات به س��وريه، تداوم مبارزه با تمامي گروه هاي 
تروريستي در سوريه تا ريشه كن شدن آنها را ضروري دانست 
و تاكيد كرد: گفت وگوهاي سوري-سوري با هدف ايجاد 
صلح بادوام در سوريه بايد بدون دخالت خارجي ادامه يابد و 
استقلال، حاكميت و تماميت ارضي اين كشور و عدم دخالت 
در امور داخلي سوريه در هر شرايطي مورد احترام قرار گيرد. 
روحاني عصر پنجش��نبه در اجلاس س��ه جانبه روساي 
جمهور ايران، روسيه و تركيه در سوچي، همچنين جامعه 
بين المللي را براي كمك به مردم سوريه در بازگشت آوارگان 
و پناهندگان به موطن خود و شروع بازسازي اين كشور فرا 
خواند و اين نكته را مورد تاكيد قرار داد كه حضور نيروهاي 
خارجي از جمله امريكايي ها كه بدون اجازه دولت قانوني 
سوريه در آن كشور حضور دارند بايد هر چه سريع تر خاتمه 
يابد. روحاني اقدامات خودسرانه رژيم صهيونيستي در تجاوز 
به سرزمين سوريه را حركتي در مسير به مخاطره انداختن 
صلح و امنيت بين المللي دانست و بر ضرورت مقابله جامعه 

بين المللي با آن، تاكيد كرد.

    چشم انداز صلح پايدار در سوريه
روحاني در بخشي از س��خنان خود در اين اجلاس تاكيد 
كرد: »ما در س��وچي گرد هم آمده ايم تا با ارزيابي راه طي 
شده، نس��بت به آينده تصميمات مهمي اتخاذ كنيم كه 
مي تواند ملت س��وريه را در ترس��يم آينده خود به دور از 
هرگونه فشار و دخالت خارجي ياري كند. اصول مشترك 
مورد تاكيد ما ادامه مبارزه با تروريسم تا ريشه كني اين بلاي 
خانمان سوز، گفت وگو، مصالحه، كاهش تنش، استمرار 
روند سياسي و اصلاح قانون اساس��ي، بازگشت آوارگان، 
تبادل بازداشت شدگان و بازسازي سوريه است؛ سوريه اي 
آزاد و مستقل، سوريه اي كه نه مورد تهديد ديگران باشد و 
نه پايگاهي عليه ديگران، سوريه اي به دور از اشغال و تهديد 
خارجي و مبراي از تروريسم، سوريه اي متحد، منسجم با 
حفظ تماميت ارضي و حاكميت ملي و سوريه اي كه تك 
تك فرزندان آن از حقوق ذاتي، طبيعي و شهروندي خود 
برخوردار باشند. و در اين مسير، فقط و فقط سوري ها نسبت 
به آينده خود تصميم مي گيرند و ديگران نبايد اجازه يابند تا 

در امور داخلي آنها دخالت كنند.«
او در ادامه گفت: »تا اين مرحله، همكاري ما توانسته است 
آتش جنگ و كش��تار بي رحمانه چند ساله در سوريه را تا 
حد زي��ادي خاموش و گفت وگوي بين طرفين اختلاف را 

جايگزين تفنگ و گلوله كند و اينك پس از هفت س��ال و 
اندي از آغاز بحران، جز در مناطق معدودي از كشور، در اكثر 
مناطق اين سرزمين كهن، امنيت و ثبات برقرار شده است، 
امنيت و حاكميتي كه ضرورت دارد در چارچوب مقررات 
بين المللي و با اجتناب از وقوع بحراني انساني در مناطق ادلب 

و شرق و شمال فرات، نيز گسترش يابد.«
رييس جمهوري با اش��اره به ضرورت برخورد با گروه هاي 
تروريس��تي و حاميان آنها گفت: تروريس��ت ها نه در اين 
كش��ور و نه در هيچ جاي ديگري در اين كره خاكي، نبايد 
احساس امنيت كنند و حاميان آنها نبايد تصور كنند كه از 
برگه تروريسم مي توانند در معادلات داخلي، منطقه اي و 
بين المللي به سود خويش بهره برند. متاسفانه دولت امريكا 
در ادامه اقدامات غيرقانوني خود، هنوز از تروريس��ت هاي 
مستقر در عراق و سوريه حمايت و از آنها در جهت منافع خود 
بهره برداري مي كند. گزارشات موثقي وجود دارد كه نشان 
مي دهد امريكا به تروريست هاي داعش در نقل و انتقال در 
داخل سوريه و همچنين انتقال بعضي از آنها به افغانستان 

كمك مي كند. «
روحاني با اش��اره به ادعاهاي ايالات متح��ده براي خروج 
نيروهايش از منطقه گفت: » اين تصميم امريكا چنانچه 
بازيچه سياست هاي داخلي امريكا و مورد تجديد نظر قرار 
نگيرد، خبر مباركي براي مردم سوريه است و ضروري است 
هر چه سريع تر عملي ش��ود و حاكميت دولت سوريه در 
مناطق شرق و شمال فرات، همچون بقيه سرزمين سوريه 
گس��ترش يابد. اين مهم بايد با حفظ حقوق آحاد مردم و 
اهالي اين منطقه و ازجمله مردمان كرد كه ساليان دراز در 
اين سرزمين زيسته اند و جزيي جدانشدني و هميشگي از 

ملت سوريه هستند صورت گيرد.
رييس جمهوري با اشاره به مطالبات تركيه در خصوص ادلب 
گفت: »البته، بايد به نگراني هاي دولت تركيه نيز پرداخته 
شود. ما اين نگراني ها را درك مي كنيم اما معتقديم همكاري 

با دولت قانوني سوريه و استقرار و حضور نيروهاي سوري در 
مرزهاي بين المللي سوريه، پايدارترين راه جهت رفع اين 

نگراني ها است. .«

    پوتين: توجه تركي�ه به امنيت مرزهايش با 
سوريه را درك مي كنيم

 رييس جمهوري روسيه نيز مي گويد كه مسكو توجه تركيه 
به تأمين امنيت مرزهايش با سوريه را درك مي كند و در اين 
مساله، بر اساس “وجود يك توافق مناسب “ ميان آنكارا و 

دمشق عمل مي كند.
به گزارش روسيا اليوم، ولاديمير پوتين، رييس جمهوري 
روسيه در كنفرانس خبري مشتركي كه پس از نشست سران 
سه جانبه روسيه، ايران و تركيه در سوچي برگزار شد، گفت: 
ما بر اساس وجود توافق مناسبي ميان تركيه و سوريه عمل 
مي كنيم و اين توافق بر اصول همكاري در مبارزه با تروريسم 
تاكيد كرده اس��ت و مي توان از آن به عنوان زمينه اي براي 

همكاري در حال حاضر استفاده كرد.
وي با تاكيد بر اينكه تماس هاي م��داوم و همكاري فعال 
در اين زمينه ميان مس��كو و آنكارا در سطوح اطلاعاتي و 
نظامي برقرار است، گفت كه اگر اين هماهنگي ادامه يابد، 
موفقيت را تضمين مي كند. پوتي��ن ادامه داد: اما در پايان 
كار، ما معتقديم كه تماميت ارضي سوريه تضمين خواهد 
شد و خطر تروريسمي كه رييس جمهور تركيه در مورد آن 
صحبت كرده است، زدوده مي شود. وي همچنين به توافق 
منعقد شده آدانا ميان تركيه و سوريه در سال 1۹۹۸ اشاره 
كرد. اما رجب طيب اردوغان، رييس جمهور تركيه چندين 
بار در سخنان خود گفته است كه اين توافق به كشورش حق 
مداخله نظامي در شرق فرات را مي دهد تا حمله جديدي 

عليه يگان هاي مدافع خلق كرد صورت بگيرد.
با اين حال رييس جمهوري تركيه پس از ديدار با همتايانش 
از روسيه و ايران گفت كه اميد به دستيابي به راه حلي سياسي 

براي بحران سوريه هيچ وقت مثل اكنون قوي نبوده است.
رييس جمهوري روسيه همچنين درباره خروج نيروهاي 
امريكايي از س��وريه آنچن��ان كه دونال��د ترامپ، همتاي 
امريكايي اش گفته است، خاطرنشان كرد كه »ما متوجه 
تغيير خاص��ي در اين زمينه و خروج نيروهاي امريكايي از 

سوريه نشده ايم. «
پوتين گفت كه ترامپ سعي دارد تا به قول هاي انتخاباتي اش 
مبني بر خروج نيروهاي امريكايي جامه عمل بپوشاند اما 
به دليل مسائل سياس��ي داخلي همواره موفق به اجراي 

آنها نيست.
اين در حالي اس��ت كه فرمانده نيروه��اي مركزي امريكا 
در خاورميانه يكش��نبه گذشته گفته بود خروج نيروهاي 

امريكايي از سوريه ظرف چند هفته آغاز مي شود.
اردوغان نيز در اين باره گفت: صحبت هايي مبني بر خروج 
نيروهاي امريكايي از سوريه در ماه آوريل يا مه آتي صورت 

گرفته است اما هنوز هيچ چيز مشخص نيست.

    بيانيه مش�ترك روس�اي جمه�وري ايران 
روسيه و تركيه

روساي جمهوري ايران، روسيه و تركيه در بيانيه اي مشترك، 
بر پايبندي مستحكم و مس��تمر خود به حاكميت ملي، 
استقلال، وحدت و تماميت ارضي سوريه و همچنين اهداف 

و اصول منشور ملل متحد تأكيد كردند.
1- وضعيت ميداني كنوني در س��وريه را مورد بحث قرار 
دادند، تحولات پس از آخرين نشست خود در تهران مورخ 
۷ سپتامبر 2۰1۸ را مورد ارزيابي قرار دادند و بر عزم خود 
مبني بر تقويت همكاري هاي سه جانبه در سايه توافقات 

خود تاكيد كردند.
2- بر پايبندي مس��تحكم و مس��تمر خود به حاكميت، 
استقلال، وحدت و تماميت ارضي جمهوري عربي سوريه 
و همچنين اهداف و اصول منشور ملل متحد تأكيد كردند.

۳- تصريح نمودند كه اين اصول بايد از سوي همگان مورد 
احترام قرار گيرد و هيچ اقدامي، فارغ از عامل/عاملان آن، 

نبايد اين اصول را تضعيف نمايد.
4- تمامي تلاش ها به منظور ايجاد واقعيات جديد در صحنه 
ميداني به بهانه مبارزه با تروريسم را مردود شمرده و اراده خود 
براي ايستادگي در برابر مقاصد تجزيه طلبانه با هدف تضعيف 
حاكميت و تماميت ارضي سوريه و همچنين امنيت ملي 

كشورهاي همسايه را ابراز نمودند.
5- در اين زمينه، تصريح نمودند كه تصميم ايالات متحده 
مبني بر خروج نيروهايش از سوريه، درصورت اجرا، گامي به 
منظور كمك به تقويت ثبات و امنيت در كشور در پايبندي 

نسبت به اصول فوق الذكر خواهد بود.
۶-وضعي��ت ناحيه كاه��ش تنش ادل��ب را بطور مفصل 
بررسي كردند و محكوميت و نگراني جدي خود در ارتباط 
با تلاش هاي سازمان تروريستي »هيات تحرير الشام« براي 

گسترش كنترل بر اين منطقه را ابراز نمودند.
۷- وضعيت در شمال شرق سوريه را مورد بحث قرار دادند 
و توافق كردند فعاليت هاي خ��ود را به منظور اطمينان از 
امنيت، ايمني و ثبات در اين مناطق از جمله بر پايه توافقات 
موجود با احترام به حاكميت و تماميت ارضي آن كش��ور 

هماهنگ نمايند.
۸- بر اين باور خود تصريح نمودند كه منازعه سوريه هيچ 

راه حل نظامي نمي تواند داشته باشد 
۹- بر عزم خود براي تسهيل راه اندازي كميته قانون اساسي 
در اسرع وقت ممكن از جمله از طريق توافق بر سر تركيب 
آن و نيز ارايه توصيه هايي براي تدوين آيين كار بر پايه فعاليت 

سه ضامن تاكيد كردند.
1۰- از انج��ام موفقي��ت آمي��ز دومي��ن آزادي متقابل 
بازداشت ش��دگان در چارچوب تلاش هاي گ��روه كاري 

مربوطه استقبال كردند. 
11- بر نياز به ادامه تمامي تلاش ها براي كمك به تمامي 
سوري ها به منظور اعاده به زندگي عادي و صلح آميز و نيز 

تسكين آلام آنها تأكيد كردند. 
12- بر اهميت ايجاد شرايط لازم به منظور بازگشت ايمن 
و داوطلبانه آوارگان و اشخاص بي خانمان شده داخلي به 

اقامتگاه هاي اصلي خود در سوريه تاكيد كردند. 
1۳- توافق نمودند به نمايندگانشان مسووليت برگزاري 
نشس��ت بعدي بين المللي سوريه در آس��تانه را در آوريل 

2۰1۹ واگذار كنند. 
14- علاوه بر موضوع سوريه، تحولات اخير در جهان و نيز 
همكاري شان در زمينه هاي مختلف را مورد بحث قرار داده 
و تصميم گرفتند همكاري مشترك اقتصادي و بازرگاني 

شان را گسترش دهند.
15- اقدام تروريس��تي اخير در ايران )اس��تان سيستان 
وبلوچستان( را محكوم كردند. رييس جمهور فدراسيون 
روسيه جناب آقاي ولاديمير پوتين و رييس جمهوري تركيه 
جناب آقاي رجب طيب اردوغان به خانواده هاي قربانيان 
تسليت گفته و با مردم و دولت جمهوري اسلامي ايران ابراز 

همدردي كردند.
1۶- تصميم گرفتند نشست سه جانبه سران بعدي را در 
جمهوري تركيه به دعوت رييس جمهور تركيه جناب آقاي 

رجب طيب اردوغان برگزار نمايند.
1۷- روس��اي جمهوري ايران و جمهوري تركيه تش��كر 
صميمان��ه خ��ود را به جن��اب آق��اي ولاديمي��ر پوتين 
رييس جمهور فدراسيون روسيه به منظور ميزباني نشست 

سه جانبه سران در سوچي ابراز نمودند.

وزير خارجه براي شركت در كنفرانس امنيتي مونيخ راهي آلمان شد

ظريف: دوباره بر سر برجام مذاكره نمي كنيم
گروه ايران|

محمدجواد ظريف وزير امور خارجه ايران ديروز براي شركت 
در پنجاه و پنجمين كنفرانس امنيتي مونيخ وارد آلمان شد. 
بيش از يكصد تن از مقامات و شخصيت هاي سياسي، امنيتي 
و بين المللي اعم از روساي كشورها، وزراي خارجه، دفاع و 
برخي مقامات سازمان هاي بين المللي در نشست امسال 
حضور دارند. وزير امور خارجه علاوه بر س��خنراني در اين 
كنفرانس مهم بين المللي با برخي مقامات و شخصيت هاي 

حاضر در نشست ديدار و گفت وگو خواهد كرد.
ظريف در بدو ورود به آلمان براي شركت در كنفرانس امنيتي 
مونيخ گفت: در اينجا از سياست هاي جمهوري اسلامي ايران 

و واقعيت هاي منطقه صحبت خواهيم كرد.
وزير خارجه كه براي شركت در پنجاه و پنجمين اجلاس 
امنيتي مونيخ وارد اين شهر شد، با اشاره به اتفاق هاي اخير از 
جمله حمله تروريستي در ايران، ديدار سران سه كشور ايران، 
روسيه و تركيه و كنفرانس ورشو گفت: امريكا با سياست ها 
و انتخاب هاي غلط باعث شده است تا “دونالد ترامپ “ اعلام 
كند هفت تريليون دلار در منطقه خاورميانه هزينه كرديم 
و به جايي نرسيديم. وي گفت: احساس مي كنم اگر غربي ها 
به ويژه امريكا هر چه سريع تر اشتباهات 4۰ سال اخير خود 
را درك كنند، زندگي را براي خودشان و منطقه راحت تر 

مي كنند. وزير امور خارجه كش��ورمان اجلاس ورش��و را 
اجلاسي از پيش شكس��ت خورده خواند و گفت: نتانياهو 
به طور رس��مي اعلام كرد كه در ورشو براي جنگ متحد 
مي شوند در حالي كه اين اتحاد فشلي بود كه به نتيجه نرسيد. 
وزير امور خارجه كشورمان روز يكشنبه در كنفرانس امنيتي 

مونيخ سخنراني خواهد كرد.

    مذاكره فعلا منتفي است
قبل از آغاز ديدارهاي دو جانبه و چند جانبه در مونيخ وزير 
امور خارجه كش��ورمان در گفت وگويي تفضيلي با شبكه 
ان بي سي، به امريكا و متحدانش هشدار داد كه آغاز جنگ 
با ايران همانند خودكشي است و اظهار كرد كه واشنگتن 
وسواس بيمارگونه اي نسبت به ايران دارد. به گزارش ايسنا، 
محمد جواد ظريف، وزير امور خارجه كشورمان ديروز در 
گفت وگويي اختصاصي با ش��بكه ان بي سي گفت: همان 
كساني كه پشت پرده جنگ عراق در سال 2۰۰۳ بوده اند، 
در حال حاضر نيز به دنبال جنگ هستند. وي تصريح كرد: 
من منظورم دولت ترامپ نيست. منظورم افرادي در داخل 
دولت ترامپ اس��ت كه مي خواهند همان فرجام را تكرار 
كنند و خود باور دارم كه در اين راه شكست خواهند خورد. 
محمدجواد ظريف در ادامه نسبت به سر عقل آمدن امريكا 

ابراز اميدواري كرد، اما هشدار داد كه درگير شدن در جنگي 
با ايران همانند خودكشي است. وزير امور خارجه كشورمان 
همچنين احتمال مذاكره مجدد بر سر برجام را رد كرد. وي 
تصريح كرد: توافق هسته اي نتيجه سيزده سال مذاكره است. 
ما به توافقي رسيديم كه سندي صد و پنجاه صفحه اي بود، 
نه همانند آن سند دوصفحه اي كه دونالد ترامپ با رهبر كره 
شمالي امضا كرد. ظريف با اشاره به توافق هايي كه ترامپ از 
آن خارج شده است، گفت: ترامپ از هر توافقي كه فكرش 
را مي كنيد خارج ش��ده است. وزير امور خارجه كشورمان 
نشست ورشو را يك شكست بزرگ خواند و تاكيد كرد كه 
چگونه امريكا بر سر مساله ايران، در جهان منزوي شده است.
ظريف در ادامه دو تلاش نافرجام كشورمان در پرتاب ماهواره 
را تأييد كرد و اعلام كرد كه اين مساله ممكن است به همان 
كمپين خرابكارانه امريكايي مرتبط باشد كه نيويورك تايمز 
از وجود آن خبر داده بود. وي در اين باره گفت: كاملًا امكانش 
وجود دارد. ما هنوز نمي دانيم. بايد اين مس��اله را به دقت 
بررسي كنيم. به گزارش ايسنا، روزنامه نيويورك تايمز در 
گزارشي اختصاصي مدعي شده امريكا براي اخلال در برنامه 
موشكي ايران عملياتي فوق س��ري در دست دارد و تلاش 
مي كند با وارد كردن قطعات قلابي به ايران موش��ك هاي 

ساخت اين كشور را معيوب كند.

    اعلام آمادگي سئول براي تداوم روابط مثبت 
با تهران

وزير امور خارجه كره جنوبي در حاشيه كنفرانس امنيتي 
مونيخ با محمد جواد ظريف وزير امور خارجه جمهوري 

اسلامي ايران ديدار و گفت وگو كرد.
روابط اقتصادي و تجاري دو كش��ور، مهترين مس��ائل 
منطقه اي و بين المللي از جمله شرايط شبه جزيره كره، 
برجام و ساير مسائل مورد علاقه از ديگر محور هاي تبادل 
نظر در اين ديدار ب��ود. وزير امور خارجه كره جنوبي در 
حاشيه كنفرانس امنيتي مونيخ با محمد جواد ظريف 

وزير ام��ور خارجه جمهوري اس��لامي اي��ران ديدار و 
گفت وگو كرد.

در اين ديدار خانم كانگ كيون��گ هوا با ابراز همدردي 
نسبت به حادثه تروريستي شرق كشور، تمايل كشور 
متبوعش را براي تداوم دهه ها روابط خوب دو كشور با 

وجود فشار ها و تحربم اعلام كرد. 
روابط اقتصادي و تجاري دو كش��ور، مهمترين مسائل 
منطقه اي و بين المللي از جمله شرايط شبه جزيره كره، 
برجام و ساير مسائل مورد علاقه از ديگر محور هاي تبادل 

نظر در اين ديدار بود.

نفوذي ها در سيستم اداري كشور، براي مردم مشكل ايجاد مي كنند
فرمان��ده كل س��پاه پاس��داران گف��ت: اگر 
سيستم هاي اداري مي توانستند مسائل مردم 
را حل كنند كه ديگر مشكلي در كشور نداشتيم 
اما با وجود افراد نفوذي و سوءاستفاده گر همواره 
اين مشكلات به وجود مي آيد. به گزارش مهر، 
سرلشكر محمدعلي جعفري فرمانده كل سپاه 
پاسداران در آيين اختتاميه دومين جشنواره 
ملي جهادگران تاكيد كرد: فعاليت هاي جهادي بايد روي حل مسائل عمده 
اجتماعي يك منطقه متمركز شود. وقتي مسائل اجتماعي مي خواهد حل 
شود، مخالفين و آنهايي كه منافعشان به خطر مي افتاد پيدا مي شوند. فرمانده 
كل سپاه گفت: مساله ماهيگيري غيرقانوني در جاسك يكي از اين مسائل 

است. متاسفانه امروز به كشتي هاي چيني مجوز مي دهند كه در سواحل 
خليج فارس ماهي بگيرند و از طرفي مردم محروم و بيچاره آن منطقه بايد 
قايق هايشان را پارك كنند و ماهيگيري خارجي ها را نگاه كنند. سرلشكر 
جعفري خاطرنشان كرد: اين مسائل را بايد گروه هاي جهادي كه در جاسك 
مستقر مي شوند حل كنند. البته در اين شرايط صداي آنهايي پول گرفتند و 
مجوز صادر كردند درمي آيد، اكثر مسائل امروز كشور به همين شكل است. 
اگر سيس��تم هاي اداري مي توانستند مسائل مردم را حل كنند كه ديگر 
مشكلي در كشور نداشتيم اما با وجود افراد نفوذي و سوءاستفاده گر همواره 
اين مشكلات به وجود مي آيد.  سرلشكر جعفري گفت: نيروهاي جهادي 
امروز مي توانند به نحو احسن تشخيص دهند كه مردم در هر محله از چه 
چيزي رنج مي برند و مي توانند آن موضوع را به شكل تخصصي حل كنند. 

تعيين سهميه ويژه براي زنان در فهرست هاي انتخاباتي احزاب 
سخنگوي وزارت كشور از تعيين سهميه ويژه 
براي زنان در فهرست هاي انتخاباتي احزاب و 

جبهه ها طبق لايحه جامع انتخابات خبر داد.
به گزارش ايسنا، سيد سلمان ساماني در تشريح 
ويژگي هاي لايحه جامع انتخابات از اختصاص 
شعبه ويژه براي رسيدگي به تخلفات انتخاباتي 
خبر داد و اظهار داشت: قوه قضاييه به منظور 
رسيدگي خارج از نوبت به جرايم و شكايت هاي انتخاباتي حسب درخواست 
هيات اجرايي در سطح كشور با اختصاص شعبه موجود يا تشكيل شعبه 
ويژه به جرايم و ش��كايت انتخاباتي رسيدگي مي كند. وي در ادامه افزود: 
همچني��ن مطابق اين لايحه از زمان ثبت نام ت��ا پايان انتخابات احضار و 

بازداشت نامزدهاي نمايندگي مجلس شوراي اسلامي در رابطه با اتهامات 
قبل از نامزدي يا تخلفات انتخاباتي ممنوع است مگر در مواردي كه به نظر 
رييس قوه قضاييه عدم بازداشت آنان موجب تضييع حق شود يا اخذ تأمين 
و تضمين لازم ممكن نباشد. ساماني اضافه كرد: احزاب ملي و جبهه ها براي 
استفاده از امكان موضوع اين ماده بايد در زمان انتخابات داراي پروانه فعاليت 
باشند، حداقل 5 هزار نفر عضو رسمي به تأييد مرجع مربوطه داشته باشند، 
حداقل يك ششم از جمع نامزدهاي معرفي شده خود در سراسر كشور را به 
زنان اختصاص داده و در حوزه هاي انتخابيه داراي سه نماينده حداقل يك 
نفر از زنان، در حوزه هاي انتخابيه داراي 4 و 5 نماينده حداقل دو نفر از زنان 
و در حوزه هاي انتخابيه ۶ نماينده و بالاتر حداقل يك سوم كرسي هاي آن 

حوزه انتخابيه را از بين زنان معرفي كنند.
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اخبار كلان 3 كلان

مديركل مبارزه با جرايم سازمان يافته گمرك ايران:

يك استاد اقتصاد دانشگاه در جلسه اين هفته موسسه »دين و اقتصاد« بررسي كرد

خودروهاي با ثبت سفارش هاي جعلي تحويل سازمان اموال تمليكي مي شود

مصاديقعدمشفافيتدرنظامبودجهريزي

مس�وولان گمرك كش�ور در دو روز گذش�ته، 
ب�ه ميدان آمدند ت�ا نحوه اج�راي مصوبه اخير 
هيات وزيران در رابطه با واردات قاچاق خودرو 
را توضيح دهن�د. علاوه بر اين اعلام مس�وول 
س�ازمان امور تمليكي كش�ور كه هيچ كدام از 
خودروهاي قاچاق در اختيار اين س�ازمان قرار 
ندارد، بر ابهامات اين مساله افزود. روز گذشته 
مديركل مبارزه با جرايم س�ازمان يافته گمرك 
جمهوري اسلامي ضمن تاكيد بر اينكه مصوبه 
اخير هيات وزيران با جديت دنبال خواهد شد، 
به صراحت گفت: پرونده قاچاق خودروهاي ثبت 
سفارش تاييد نشده توسط وزارت صنعت معدن 
و تجارت كه در شعبه پنجم بازپرسي دادسراي 
عمومي و انقلاب ناحيه ۲۸ كاركنان دولت تهران 
تحت رسيدگي قرار دارد به هيچ عنوان مشمول 
مصوبات فوق هيات وزيران و دستورالعمل بند ۷ 
مصوبه شماره ۶۰ ۲۸ ۹۸۹۹ مورخ وزارت صنعت 
معدن و تجارت نيست. علاوه بر اين او وعده داد 
كه اي�ن خودروهاي قاچاق ب�ه زودي در اختيار 

سازمان اموال تمليكي قرار خواهد گرفت.

به گزارش تعادل، با افزايش فش��ارها بر اقتصاد كشور 
و اق��دام ايالات متح��ده امريكا مبني ب��ر بازگرداندن 
تحريم هايي كه پس از توافق برجام از دستور خارج شده 
بود، مساله گمركي در كشور نيز متاثر شد. گرچه پيش 
از اعمال تحريم هاي دوباره، ت��وازن واردات و صادرات 
كشور چندان سخت نبود، در شرايط فعلي اين مساله از 
اهميتي دو چندان برخوردار مي شود. حفظ ارز حاصل 
از صادرات نفت كه ميزان آن به شدت تحت تاثير كاهش 
فروش آن قرار گرفته، س��بب مي شود تا دولت نسبت 
به واردات برخي از كالاه��ا از جمله كالاهاي مصرفي 
حساسيت بيشتري نشان دهد. از سوي ديگر با توجه 
به اهميت خودروس��ازي ملي در ايجاد اشتغال )گفته 
مي شود حدود يك ميليون نفر در بخش هاي مختلف 
خودروسازي و قطعه سازي شاغل هستند( حساسيت 
دولتي ها بر واردات خودرو بيش از كالاهاي ديگر است. 
علاوه بر اين عدم تحويل اين خودروها به سازمان اموال 
تمليكي س��بب شده بود تا ش��ايعاتي در كشور دامن 

زده شود.
در همين رابطه و بر اساس اعلام گمرك ايران، فريده 
زبيدي مديركل مبارزه با جرايم سازمان يافته گمرك 
ايران، در رابطه با ترخيص خودروهاي سواري موجود در 
گمركات اجرايي، بخشنامه اي صادر كرد. براساس آنچه 
در اين بخشنامه آمده است، پرونده قاچاق خودروهاي 
ثبت سفارش تاييد نشده توسط وزارت صنعت، در شعبه 
پنج بازپرسي دادسراي كاركنان دولت تحت رسيدگي 
قرار دارد، به هيچ عنوان مشمول مصوبات هيات وزيران 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص ترخيص 
خودروهاي در گمرك مانده نمي شود. در اين بخشنامه 

تاكيد شده اس��ت كه در گمركات از هرگونه اقدام در 
خصوص ترخيص خودروهاي موض��وع پرونده هاي 
قاچاق ثبت سفارش هاي تاييد نش��ده توسط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در چارچوب مصوبات هيات 

وزيران بطور جدي خودداري شود. 
همچني��ن در گم��ركات، باي��د از اع��لام و تحوي��ل 
خودروهاي موجود موضوع پرون��ده قاچاق مرتبط با 
ثبت سفارش هاي تاييد نشده، به عنوان كالاي متروكه 
به نمايندگي هاي س��ازمان جمع آوري و فروش اموال 
تمليكي جلوگيري و خودروهاي قاچاق مورد نظر بايد 
در راستاي اعمال ماده ۵۳ قانون مبارزه با قاچاق كالا و 

ارز، تحويل نمايندگي هاي مذكور شوند.
با وجود اين توضيحات اما همچنان ابهاماتي نسبت 
به اين مصوبه وجود دارد، از جمله اينكه مش��خص 
نيست خودروهاي قاچاق به ويژه آنها كه در اختيار 
برخي از نهادها ق��رار گرفتند چه وضعيتي خواهند 
داش��ت. با توجه به اينك��ه خودروهاي قاچاق تحت 
اختيار سازمان اموال تمليكي از گذشته هنوز تعيين 
تكليف نشده و همچنان خاك مي خورد بايد منتظر 
ماند كه براي تعداد زيادي از س��واري هاي وارداتي 
چه تصميمي گرفته مي ش��ود. مي توان س��ه حالت 
براي آن متصور بود، يكي از اين حالات اين است كه 
اين خودروها به عنوان خودروي قاچاق، صادر شوند 
كه البته چني��ن كاري از احتمال كم��ي برخوردار 

است چرا كه صادرات بطور كلي در شرايط فعلي كار 
آساني نيست و به ويژه كمتر كشوري حاضر است در 
قبال صادراتي از اين دست به ايران پول نقد بپردازد. 
درنتيجه دولت فعلا شرايط لازم را براي صادرات اين 
خودروها در اختيار ندارد. علاوه بر اين در گذش��ته 
نيز چندان از اين اقدام استقبال نشده است. راهكار 
ديگري كه وجود دارد، فروش اين خودروها در بازار 
داخلي است اما چنين اقدامي هم سبب ايجاد رانت 
خواهد ش��د و به همي��ن دليل چني��ن راه حلي نيز 

چندان با استقبال مواجه نخواهد شد. 
درنهايت به نظر مي رسد دولت مي تواند با جدا كردن 
قطعات اين خودروها، آنها را به شكل قطعه در بازار 
داخلي به فروش رساند. اين راهكار با توجه به اينكه 
واردات قطعه نيز در روزه��ا و ماه هاي آينده عملي 

نخواهد بود، مي تواند راه حلي كارآمدتر باشد.
 

آغازعملياتثبتسفارش
براساسمصوبهدولت

از طرف ديگر، مصوبه اخي��ر هيات وزيران همچنان به 
مباحث گوناگ��ون دامن مي زند. با وج��ود توضيحات 
مديركل مبارزه با جرايم س��ازمان يافته گمرك ايران، 
همچنان مس��وولان دولتي ضرورت توضيح بيشتر را 
حس مي كنند. با توجه به اينكه تع��داد زيادي خودرو 
در انبارهاي گمرك كش��ور وج��ود دارد و خودرو يكي 

از مهم ترين واردات به كشور اس��ت، مسوولان دولتي 
هم درصدد هستند تا از ابهامات اين مساله بكاهند. در 
همين رابطه سيد مهدي نيازي، مديركل دفتر مقررات 
ص��ادرات و واردات، در خصوص مصوبات هيات وزيران 
براي ترخيص خودروهاي موجود در گمرك اظهار كرد: 
مصوبه ترخيص اين خودروها توسط هيات وزيران در 

تاريخ ۱۶ دي ماه ۱۳۹۷ ابلاغ شد. 
اين مصوبه در تاريخ ۲۷ دي ماه اصلاح و در اين اصلاحيه 
تاريخ قب��ض انبارها به ۱۶ مرداد تغيي��ر كرد. در بند ۷ 
مصوبه هيات وزيران، ابلاغ اين مصوبه به وزير صنعت، 
معدن و تجارت واگذار ش��د و دستور العمل در تاريخ ۹ 
بهمن از طريق ايشان ابلاغ و در رسانه ها نيز منعكس شد.

اين مقام مس��وول با بيان اينكه حدود ۱۰ روز است بر 
اساس اين دستورالمعل و مصوبه دولت، عمليات ثبت 
سفارش براي خودروهاي موجود در گمرك اجرايي شده 
است، گفت: اين مصوبه براي واردات جديد خودروهاي 
جديد نيست و صرفا براي خودروهايي است كه داراي 
قبض انبار بوده و موجود در گمرك هس��تند. بنابراين 
تغييري در س��يايت ها ايجاد نش��ده و مصوبه اي براي 

واردات خودرو نداريم.
مديركل دفتر مقررات، صادرات و واردات از نكات پيش 
بيني ش��ده در اين دستورالعمل را اصالت قبض انبارها 
را ش��مرد و افزود: تاييد اصالت قبض انبارها با گمرك و 
اعلام منشأ ارز توس��ط وارد كنندگان در بانك مركزي 

انجام مي شود. س��ازمان حمايت از مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان هم در خصوص خدمات پس از فروش و 
نمايندگي اين خودروها بررسي و اقدام مي كند و براي 
ترخيص خودروها مجوز و تاييديه مي دهند و در نهايت 
اين خودروها زيرنظر سازمان حمايت از مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان ب��ه خريداران خودرو ب��ا ضوابط اين 

سازمان تحويل مي شود.
نيازي خاطرنش��ان كرد: اين دس��تورالعمل از طريق 
ش��بكه هاي اجتماعي، پرت��ال وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و سازمان توس��عه تجارت در اختيار عموم قرار 

گرفته است. 
به نظر مي رسد حداقل تاكنون مصوبه اخير هيات وزيران 
در دستيابي به آرامش در بازار و نظام مند كردن بيشتر 
واردات خودرو به كشور هنوز با توفيق چنداني حاصل 
نشده و فعالان اين عرصه نسبت به چگونگي اجراي اين 

مصوبه آگاهي كافي ندارند. 

۴۵۰۰خودرويترخيصنشده
دارايثبتسفارشجعليكجاست

پيش از اين جمشيد قصوريان جهرمي در گفت وگويي با 
اشاره به پرونده خودروهاي واردشده با ثبت سفارش فاقد 
اعتبار گفت: از خودروهاي ترخيص نشده اي كه با ثبت 
سفارش هاي فاقد اعتبار )جعلي( وارد كشور شده اند، هيچ 

خودرويي تحويل سازمان اموال تمليكي نشده است.
رييس س��ازمان اموال تمليكي با بيان اينكه، دستگاه 
كاشف موظف بود بعد از كشف كالاي قاچاق آن را تحويل 
سازمان اموال تمليكي نمايد، گفت: اين احتمال وجود 
دارد كه در خصوص تخلف يا قاچاق بودن خودروهاي 
مرتبط با پرونده ثبت سفارش  هاي جعلي اختلاف نظر 
وجود داشته باشد و به همين دليل هنوز اين خودروها 

تحويل سازمان اموال تمليكي نشده است.
وي در پاسخ به اين سوال كه از ارديبهشت ماه كه اعلام 
جرم قاچاق عليه خودروهاي واردشده با ثبت سفارش 
فاقد اعتبار از سوي رييس مركز جرايم سازمان يافته شده، 
گمرك چه اقدامي انجام شده است، تأكيد كرد: در حال 
حاضر با گذشت حدود ۶ ماه از اعلام جرم قاچاق هنوز 
خودروهاي موجود در گمرك كه با ثبت سفارش هاي 
فاقد اعتبار وارد ش��ده اند، به س��ازمان اموال تمليكي 

تحويل نشده است.
 در حال حاضر تنها 4۲4 دس��تگاه خودرو مربوط به به 
پرونده اي كه در ابتداي سال جاري در بندرعباس تشكيل 
شده بود به سازمان اموال تمليكي تحويل شده و در انبار 

سازمان در بندرعباس موجود است.
مديرعامل سازمان اموال تمليكي اضافه كرد، هر كالايي 
كه به ظن قاچاق توقيف ش��ود بايد به س��ازمان اموال 
تمليكي تا زمان تعيين تكليف آن ارايه شود. دستگاه هاي 
كاش��ف وظيفه دارند خودرو يا هر كالايي را كه به ظن 
قاچاق توقيف شده به اين سازمان تحويل داده تا فرايند 

رسيدگي به آن در مراجع ذي صلاح تكميل شود.

گروه اقتصاد كلان|
يك استاد اقتصاد دانشگاه در جلسه اين هفته 
موسس�ه دين و اقتصاد به بررسي مصداق هاي 
اصل�ي ع�دم ش�فافيت در نظ�ام بودجه ريزي 
كشور و بطور خاص بودجه س�ال ۹۸ پرداخت. 
علي چش�مي برخي از اين مصداق ها را ش�امل 
نبود اطلاعات تاريخ�ي در جداول بودجه، نبود 
پيش بين�ي از وضعيت اقتص�اد علي الخصوص 
ش�اخص هايي مانند ميزان توليد و تورم )كه به 
تناس�ب آن رقم ماليات  برآورد ش�د(، نداشتن 
سقف براي استقراض، ابهام در رقم كسري هاي 
بودجه و اصطلاحات گنگ و نامتعارف دانست. 
وي همچنين در اين سخنراني نظام بودجه ريزي 
كشور را با نظام بودجه ريزي امريكا مقايسه كرد. 

به گزارش »تعادل« علي چش��مي، اس��تاد دانشگاه 
فردوسي مشهد در جلسه آخر هفته گذشته موسسه 
دين و اقتصاد به چيس��تي و عوامل موثر بر ش��فافيت 
پرداخت. بطور مش��خص تر تلاش كرد به اين پرسش 
پاسخ دهد كه كدام ساختارهاي نهادي باعث مي شود 
در يك كشور شفافيت وجود داش��ته باشد و ديگري 

فاقد آن باشد. 
او با بي��ان اينك��ه كل بحثش در زمين��ه حكمراني و 
صحبت از كيفيت حمكراني در يك جامعه است، گفت: 
حمكراني هم يك فن اس��ت و هم يك هنر و از سوي 
ديگر نظام بودجه ريزي آيينه تمام عيار حكمراني است. 
بنابراي��ن وقتي كه از ش��فافيت بودجه ريزي صحبت 
مي كنيم درواقع داريم از شفافيت كل نظام حكمراني 
)اع��م از جنبه هاي سياس��ي، اقتص��ادي، فرهنگي و 

اجتماعي آن( صحبت مي كنيم. 
وي گفت: شفافيت س��ه مرحله دارد: توليد اطلاعات، 
پردازش اطلاعات و دسترسي شهروندان به اطلاعات. 
همچنين ش��فافيت مي تواند درب��اره برنامه ريزي و 
اقدامات و پيامدها باشد. شفافيت درباره نحوه مديريت 
در سطح محلي و ملي هم قابل بررسي است. بطور مثال 
بررسي هايي كه درباره سند بودجه امثال انجام داديم 
نش��ان داد كه از 8 كلان شهر فقط دو شهر متن كامل 
بودجه خود را روي سايت خود دارند كه چنين وضعيتي 

با شفافيت فاصله چشمگيري دارد.

شاخصهايشفافيتبودجه
اين استاد دانش��گاه در ادامه س��خنراني خود برخي 
ش��اخص هاي شفافيت در موسس��ه هاي بين المللي 
ارزياب��ي كش��ورها را معرفي ك��رد و گف��ت: يكي از 

شاخص هاي بين المللي شفافيت »گلوبال اپن ديتا« 
است كه در آن ۹4 كشور را از لحاظ شفافيت با يكديگر 
مقايس��ه مي كند كه ايران در آن رتبه ۶۷ را دارد. اين 
موسس��ه ۶ مولفه را در نظر مي گيرد كه بيشتر آنها بر 
روي وجود يا عدم وجود اس��ناد متمركز است. طبق 
بررسي هاي اين موسسه از لحاظ آمارهاي ملي در ايران 
8۵ درصد شفافيت وجود دارد و درمورد بودجه دولت 
شفافيت بودجه دولت ايران 4۵ درصد است. اما با اين 
حال درباره برخي مولفه ها گزارش��ي ارايه نشده است 
بطور مثال در زمينه هاي كيفيت آب، نتايج انتخابات، 
مخارج دولت، مالكيت زمين و... شفافيتي وجود ندارد. 
علت اين عدم شفافيت اين است كه موسسه مذكور در 

اين زمينه ها اسنادي پيدا نكرده است. 
وي ادامه داد: اما يك موسسه بين المللي معتبرتري در 
زمينه شفافيت بودجه به نام موسسه همكاري بودجه اي 
وجود دارد كه پايش باز بودن بودجه را انجام مي دهد. 
اين موسسه پرسش نامه اي دارد كه در آن ۱4۵ سوال 
وج��ود دارد و ۳ مولفه اصلي بودجه را ارزيابي مي كند. 
اين مولفه ها عبارت اند از اينكه آيا اطلاعات بودجه اي 
در دس��ترس عموم هست يا خير؟ آيا عموم در تنظيم 
اسناد بودجه اي مشاركت دارند؟ مولفه سوم هم درباره 
نهادهاي نظارتي اس��ت. براي اين موسس��ه ۷ مرحله 
بودجه ريزي اهميت دارد كه از همان مرحله اول تهيه 
كليات ت��ا تقديم به مجلس و تصويب بودجه و س��ند 

گزارش براي شهروندان مي شود.
چشمي بيان كرد: در ميان ۱۱۵ كشور جهان نيوزلند، 
آفريقاي جنوبي سوئد، نروژ و گرجستان ۵ كشور اول 
برتر از نظر شفافيت بودجه اي هس��تند. ايران در اين 
رتبه بندي اصلا در ميان اين ۱۱۵ كش��ور جهان قرار 

ندارد. 
وي در ادام��ه به چند مورد از موارد عدم ش��فافيت در 
بودجه سال ۹8 اشاره كرد و گفت: ما در ايران نمي دانيم 
كسري بودجه چقدر است؟ دولتي ها وقتي مي بينند كه 
دريافتي ها و پرداختي ها برابر باشد مي گويند كسري 
وجود ن��دارد در حالي كه ممكن اس��ت بخش زيادي 
از دريافتي از محل اس��تقراض باشد. از سوي ديگر ما 
معضلي چندگانه در زمين��ه نفت داريم؛ ما نمي دانيم 
درآمد نفتي ما چقدر است و هركدام از بخش ها چقدر 
سهم مي برند. ميزان بهره شركت هاي دولتي، حقوق 
و دس��تمزد كاركنان دولت، گروه بندي ش��ركت ها، 
اطلاعات طرح هاي و پروژه هاي استاني از مواردي است 

كه بايد در بودجه مشخص شوند. 
اين اس��تاد دانش��گاه ادامه داد: آنطور كه روي ماليات 
نهادها و بنيادهاي انقلاب اس��لامي حساسيت وجود 

دارد، بايد گفت اين مورد نس��بت به موارد بالا بس��يار 
كوچك و ناچيز اس��ت. در واقع موارد بس��يار ديگري 
هم هست كه اعداد بزرگ تري دارند و بايد مورد توجه 

قرار گيرند.
وي به برخي از ايرادات بودجه اي ايران پرداخت و گفت: 
در بودجه ري��زي ايران اولا اصطلاحاتي غير ش��فاف و 
آزاردهنده اس��ت. مانند واگذاري و تملك دارايي هاي 
س��رمايه اي و همچنين منابع عمومي دولت با منابع 

بودجه عمومي دولت باهم متفاوت است.
چشمي اظهار كرد: همچنين ارقام بودجه اي در ايران 
برخلاف ديگر كشورها تنها براي يكسال است و هيچ 
پيش بيني ديگري در زمينه اين ارقام و ديگر متغيرهاي 
ديگر اقتصادي براي س��ال آينده نداريم. وقتي دولت 
نمي داند اوضاع اقتصادي چگونه اس��ت، هيچكدام از 
فعالان اقتصادي هم نمي توانند چنين پيش بيني كنند.

وي درباره كسري بودجه مرسوم در ايران گفت: دولت 
۳۲۰ هزار ميليارد تومان هزينه دارد و در مقابل ۲۱۰ 
هزار ميليارد تومان درآمد دارد كه ۱۵۰ هزار ميليارد 
تومان آن از طريق ماليات وصول خواهد شد، بنابراين 
۱۱۰ هزار ميليارد تومان كسري جاري خواهيم داشت.

اما درآمد نفت ۱4۰ هزار ميليارد تومان اس��ت كه به 
دريافتي ها اضافه مي شود، ۳۰ هزار ميليارد تومان مازاد 
به دس��ت مي آيد. اين مي تواند ب��ه طرح هاي عمراني 
اختص��اص يابد، اما با اين ح��ال مي بينيم كه رقم اين 
طرح ها ۶۰ هزار ميليارد تومان درنظر گرفته شده است.

به اي��ن معني دولت بايد به ص��ورت خالص ۳۰ هزار 
ميليارد تومان قرض بگيرد و همچنين بايد ۲۵ هزار 
ميليارد تومان هم از قرض هاي قبلي خود را پرداخت 
كند كه سرجمع ۵۵ هزار ميليارد تومان مي شود. در 
مقابل مي بيني��م كه واگ��ذراي دارايي هاي مالي در 
بودجه ۹8 به ميزان ۵۱ هزار ميليارد تومان است. به 
گفته اين استاد اقتصاد ابهام كسري بودجه هميشه 
وجود دارد و ما نمي داني��م بدهي دولت به چه اندازه 
اس��ت. اوج گزارش دهي بودجه در نماگرهاي بانك 
مركزي اس��ت كه در قيمت تملك دارايي هاي مالي 
يا بازپرداخت قرض ها گفته مي ش��ود. ب��ا اين حال 
مي بينيم كه در اين قسمت تعهدات وجود ندارد، يعني 
جايي كه پروژه انجام شده اما پول آن پرداخت نشده، 

مشخص نيست. 
به گفته وي نكته برجسته فروش اوراق مالي اسلامي 
است؛ س��ال ۹4 اين رقم ۱۰ هزار ميليارد تومان، سال 
۹۵ به ميزان ۵4 هزار ميليارد تومان و در سال ۹۶ اين 
رقم 44 هزار بوده است. اين ارقام همگي بيشتر از ميزان 
مصوب در بودجه بوده اس��ت. براي استقراض در دنيا 

قاعده مالي وجود دارد، اما در ايران اين قاعده وجود ندارد 
و هراندازه كه قابليت فروش داشته باشند، مي فروشند. 
وي يكي ديگر از مصداق هاي عدم شفافيت بودجه را 
نبود اطلاعات تاريخي دانس��ت و گفت: در بسياري از 
بودجه ها مانند شركت هاي دولتي اصلا تاريخ چندسال 
گذش��ته هم وجود ندارد در حالي كه در بودجه امريكا 

اين آمارها از سال ۱۷8۹ در جداول درج شده است. 
وي همچنين گفت: اولين عدم شفافيت در كشور اين 
اس��ت كه ما مولفه هاي اصلي بودج��ه را براي مردم و 
ذي نفعان شفاف نمي كنيم. يكي از اين مولفه هاي اصلي 
ماليات است. چرا بايد در ايران ۱۵۰ هزار ميليارد تومان 
گرفته شود در حالي كه اقتصاد كشور در شرايط تحريم 
ق��رار خواهد گرفت. اصلا آيا ما مي��زان توليدناخالص 
داخلي خود را پيش بيني كرده ايم كه بخواهيم متناسب 
با آن ماليات اخذ كنيم؟ سال 8۰ و 8۱ را درنظر بگيريد. 
در سال 8۰ نرخ رشد اقتصادي پايين است اما نسبت 
ماليات به جي.دي.پي از 8۱ بيشتر است. سال هايي كه 
رشد بيشتري داشته ايم نسبت به ديگر سال ها ماليات 

كمتري گرفته ايم. 

چش��مي گفت: اين چه مدل سيستم اقتصادي است 
كه وقتي فعالان اقتصادي كمتر كار مي كنند ماليات 
بيش��تري از آنه��ا گرفته مي ش��ود؟ در حال��ي كه در 
اقتصادهاي جهان��ي مانند امريكا ماليات بر اس��اس 
پيش بيني از ميزان توليد و تورم درنظر گرفته مي شود.

به گفته او وقتي اقتصاد وارد ركود مي شود خودبه خود 
دولت ماليات كمتري مي گيرد و كسري بودجه بيشتري 
متحمل مي ش��ود كه اين موضوع خودبه خود موجب 

خارج شدن اقتصاد از ركود مي شود. 
اين استاد دانشگاه اظهار كرد: بنابراين مهم ترين عدم 
شفافيت دولت در بودجه جايي است كه دولت هيچ گونه 
پيش بيني از وضعيت اقتصاد ندارد و ارقام برآورد شده 
بدون هيچ پايه و اساسي تهيه شده اند. در نتيجه ارتباط 
بودجه ريزي و سياست پولي و مالي و ارزي كاملا قطع 
است. بودجه شركت هاي دولتي ۷۰ درصد افزايش يافته 
است كه گفته مي شود به دليل تغيير نرخ ارز اين رشد 
صورت گرفته است. اينها همه در بودجه ۹8 مبهم است 
و گفته نمي شود نرخ ارز چه اثري بر بودجه ۹8 داشته 
و تغييرات احتمالي آن چه آثار ديگري خواهد داشت؟
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تثبيت۳۰۴هزارشغل
باحمايتاز۱۳۵۷بنگاه

مهر|مديركل حمايت از پايداري مش��اغل وزارت 
كار، با اش��اره به فعاليت ۱۳۵۲ بنگاه مشكل دار در 
كشور بر اس��اس آمار ۹ ماه امسال، گفت: با حمايت 
موثر از ۱۳۵۷ بنگاه اقتص��ادي از ريزش ۳۰4 هزار 

شغل جلوگيري شد.
كريم ياوري با اشاره به بروزرساني گزارشات و اطلاعات 
وضعيت فعاليت بنگاه هاي اقتصادي اظهار داشت: 
در سال ۹۶ بنگاه هاي اقتصادي از محل رونق توليد 
براي تثبيت اشتغال و بهينه كردن خطوط توليد و 
ادامه فعاليت حدود بيش از ۱8 هزار ميليارد تومان 
تسهيلات دريافت كردند.در سال ۹۷ نيز طرح رونق 
توليد براي واحدهاي صنعت��ي و معدني كوچك و 
متوسط در حال اجرا است؛ همچنين بنگاه هايي كه 
نياز به بازسازي و نوسازي داشته و طرح هاي نيمه تمام 
با پيشرفت فيزيكي ۶۰ درصد به بالا دارند، مشمول 
دريافت تسهيلات مي شوند كه در سال ۹۷ تاكنون 
۱8۲۰ ميليارد تومان از محل اجراي طرح رونق توليد 

به بنگاه هاي اقتصادي پرداخت شده است.
مديركل حمايت از پايداري مشاغل و بيمه بيكاري 
وزارت كار، با بيان اينكه در راستاي صيانت از نيروي 
كار، پايداري توليد و حفظ حيات اقتصادي بنگاه ها 
در ۹ ماهه سال جاري با حمايت موثر از ۱۳۵۷ بنگاه، 
موجبات تثبيت حدود ۳۰4 هزار شغل فراهم آمد، 
از فعاليت ۱۳۵۲ بنگاه مشكل دار در كشور خبرداد و 
گفت: مسائل مربوط به اين واحدها را با جديت رصد و 
پيگيري مي كنيم و در جهت رفع مشكلات آنها براي 

پايداري توليد از هيچ كوششي دريغ نمي كنيم.
ياوري تاكيد كرد: استانداران به عنوان رييس كارگروه 
تس��هيل و رفع موانع توليد به هم��راه كليه اعضاي 
كارگروه بايد به گونه اي برنامه ريزي كنند كه هر روز 
يك بنگاه مش��كل دار يا بحراني را مورد بازديد قرار 
داده و از محل بنگاه يا همفكري مديران، كارفرمايان 
و سهامداران كارگران مشكلات آنها را بررسي و حل 

و فصل كنند.
اين مقام مسوول در وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
با تاكيد بر اينكه در حال حاضر و در شرايط كنوني، 
كارگران، كارفرمايان، سهامداران، سرمايه گذاران و 
مديران بنگاه هاي اقتصادي در خط مقدم كار و توليد 
هس��تند، گفت: هم اكنون كارگران با وجود مضائق 
مالي و دستمزدهاي حداقلي با تمام توان در پايداري 
توليد و حفظ حيات اقتصادي بنگاه ها دوش به دوش 

كارفرمايان در رفع مشكلات بنگاه ها اهتمام دارند.
ياوري، صيانت از نيروي كار، كارفرمايان، كارآفرينان، 
س��رمايه گذاران، حفظ حيات بنگاه هاي اقتصادي، 
پايداري توليد و تثبيت اشتغال و رسيدگي به مشكلات 
بنگاه ه��اي اقتص��ادي را ضروري دانس��ت و گفت: 
كارفرمايان، كارآفرينان و سرمايه گذاراني كه بخواهند 
هر گونه تغيير يا بازس��ازي خط توليد و جابه جايي 
كارگاه و ماشين آلات به منظور كاهش وابستگي و 
بهينه كردن توليد را در دستور كار خود قرار دهند، 
كارگ��ران آنها در طول مدت زمان اصلاح س��اختار 
اقتصادي با مصوبه شوراي عالي كار تحت پوشش بيمه 

بيكاري قرار مي گيرند.
مديركل حمايت از پايداري مشاغل و بيمه بيكاري 
وزارت كار با بيان اينكه مشكلات بنگاه هاي اقتصادي 
فقط نقدينگي نيست افزود: بخشي از مشكلات اين 
واحدها به مس��ائل درون كارگاهي مانند بالا بودن 
هزينه هاي توليد، انباشت محصولات توليدي، نياز 
به اصلاح س��اختار، اختلاف بين سهامداران و بعضا 
س��وء مديريت برمي گردد؛ ضمن اينكه بخش��ي از 
مشكلات ناشي از مسائل برون كارگاهي مانند ركود در 
صنعت، تحريم، واردات بي رويه، قاچاق كالا و مطالبات 

از ساير سازمان ها و دستگاه ها است.

جامعهكارگريخواهانجبران
عقبماندگيدستمزداست

عضو ش��وراي عالي كار گفت: كارگران به دنبال اين 
هستند كه قدرت خريد جامعه كارگري حفظ شود. 
سبد هزينه هاي جامعه كارگري يك ميليون و 8۰ 
هزار تومان گران ش��ده اس��ت و مطالبه ما اين است 

كه متناسب با اين عدد حقوق كارگران افزايش يابد.
سال گذشته نمايندگان كارگران در ماه هاي پاياني 
سال با توجه به ميزان تورم، سبد معيشت كارگران 
را حدود ۲ميلي��ون و ۶۶۹ هزار و 8۰۰ تومان تعيين 
كردند. البته در نهايت نيز اين ميزان مبناي تعيين 
حداقل حقوق قرار نگرفت و نماين��دگان كارگران 
همچنان معترض بودند كه عدد تعيين ش��ده براي 
حقوق كارگران حتي حداقل معاش خانوار آنها را هم 

تامين نمي كند.
با اين حال بعد از عيد و با ش��روع نوسان نرخ ارز و به 
دنبال آن جهش تورم، قدرت خريد كارگران به شدت 
كاهش پيدا كرد و فاصله حداقل دس��تمزد با سبد 
معيشت افزايش محسوسي پيدا كرد، همانطوركه 
اكنون نيز مي بينيم كه در روزهاي گذشته بر اساس 
مصوبه شوراي عالي كار فاصله بين رقم سبد معيشت 
و دستمزد كارگران به يك ميليون و 8۰ هزار تومان 
و هزينه ماهانه سبد معيشت خانوارهاي كارگري به 
بيش از سه ميليون و ۵۰۰ هزار تومان رسيده است.  در 
همين راستا فرامرز توفيقي، عضو شوراي عالي كار به 
تسنيم گفته است: اعضاي شوراي عالي كار در جلسه 
كميته دستمزد رقم ۳۹ ميليون و ۷۵۲ هزار تومان را به 
عنوان سبد معيشت خانوار با ميانگين ۳.۳ نفر محاسبه 
كرده اند. با اين حساب هزينه خانوار كارگري در سال 
گذشته ماهانه بالغ بر يك ميليون وهشتاد هزارتومان 

درماه افزايش يافته است. 
وي تاكيد كرد: مطالبه كارگران اين است كه بايد يك 
ميليون و 8۰ هزارتوماني كه هزينه سبدمعيشت گران 
شده است براي سال جاري جبران شود. كارگران به 
دنبال اين هستند كه قدرت خريد جامعه كارگري 
حفظ ش��ود. اكنون نمايندگان دولت و كارفرمايان 
پذيرفته اند كه س��بد هزينه ه��اي جامعه كارگري 
يك ميلي��ون و 8۰ هزار تومان گران ش��ده اس��ت. 
درخواستمان اين است كه عقب افتادگي مزدي در 

فاصله زماني بين ۹۶تا۹۷ جبران شود.

   اين چه مدل سيس�تم اقتصادي اس�ت كه وقتي فعالان اقتصادي كمتر كار مي كنند ماليات 
بيشتري از آنها گرفته مي شود؟ در حالي كه در اقتصادهاي جهاني مانند امريكا ماليات بر اساس 
پيش بيني از ميزان توليد و تورم درنظر گرفته مي شود.وقتي اقتصاد وارد ركود مي شود خودبه خود 
دولت ماليات كمتري مي گيرد و كسري بودجه بيشتري متحمل مي شود كه اين موضوع خودبه 

خود موجب خارج شدن اقتصاد از ركود مي شود. 

برش



بانك و بيمه4يادداشت

»تعادل«ازتازهترينتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

كاهشقيمتاسكناسدلاردرهفتههايآينده

پيش بيني كاهش نرخ دلار با افزايش عرضه ارز صادركنندگان 

جزييات تسهيلات بانك مركزي براي صادركنندگان

گروه بانك وبيمه|احسان شمشيري|
در پ��ي دس��تورالعمل بان��ك مركزي براي تش��ويق 
صادركنندگاني كه تاكنون با ارايه ارز ناشي از صادرات 
خود در سامانه نيما به واردات كالاها و خدمات موردنياز 
كشور كمك كرده اند، يك منبع آگاه در بانك مركزي 
به ايسنا اعلام كرد كه براساس برآورد انجام شده، اين 
تصميم بانك مركزي موجب ورود حداقل يك ميليارد 
و ۷۰۰ ميليون دلار ارز اضافي در اس��فندماه به چرخه 

اقتصاد خواهد شد.
به گزارش »تعادل«، بانك مركزي در راستاي تشويق 
صادركنندگاني كه مطابق دستورالعمل هاي ابلاغي 
نس��بت به بازگش��ت ارز حاصل از صادرات خود اقدام 
كرده اند، نح��وه بازگش��ت ارز حاصل از ص��ادرات را 

مصوب كرد.
در همين رابطه يك منبع آگاه در اداره صادرات بانك 
مركزي گفت: بخشي از اين يك ميليارد و ۷۰۰ ميليون 
دلار به صورت اس��كناس و حواله در صرافي ها عرضه 
مي شود و بخشي ديگر به واردات خودشان يا ديگران 

در مقابل صادرات اختصاص مي يابد.
وي همچنين از تهيه ليستي از صادركنندگان خبر داد 
كه هيچ پاسخي به پيگيري هاي بانك مركزي نداده اند 

و به زودي به مرجع قضايي ارايه خواهد شد.

  نرخ طلا و ارز
 قيمت ارز و طلا در هفته هاي اخير روند افزايش��ي به 
خود گرفت و در اواخر هفته گذشته نيز روند باثباتي 
را طي كرد كه ناش��ي از اعمال سياس��ت هاي جديد 
بانك مركزي اس��ت و برخي فعالان ب��ازار معتقدند 
كه با رسيدن به روزهاي آخر س��ال در صورتي كه با 
افزايش عرضه اسكناس دلار از سوي صادر كنندگان 
 مواج��ه باش��يم مي تواني��م ش��اهد كاه��ش ن��رخ 

دلار باشيم. 
به گ��زارش »تعادل«، بر اس��اس قيمت هاي روز پنج 
شنبه سامانه س��نا نرخ دلار 12 هزار و 61 تومان، يورو 
13 هزار و 9۷4 تومان، پوند 15 هزار و 651 تومان، يوان 
1ه��زار و 826 تومان و درهم 3 هزار و 316 تومان، لير 
تركيه 2412 تومان اعلام ش��د. همچنين نرخ فروش 
هر اسكناس دلار امريكا روز پنجشنبه در صرافي هاي 
مجاز 1185۰ تومان بود و نرخ خريد هر دلار امريكا نيز 

11۷5۰ تومان اعلام شد.
در جري��ان معاملات بازار طلا در روز پنج ش��نبه 24 
بهم��ن 9۷، نيز با اعلام اونس جهان��ي 1316 دلار، و 
نرخ دلار ب��ازار آزاد 1218۰ تومان، قيمت هر قطعه 
س��كه تمام بهار آزادي طرح جديد 4 ميليون و 3۰۰ 
هزار تومان، طرح قديم 4 ميليون و 18۰ هزار تومان، 
نيم س��كه 2 ميليون و 34۰ هزار تومان، ربع سكه 1 
ميليون و 43۰ هزار تومان و س��كه يك گرمي ۷55 
هزار تومان معامله ش��د . همچنين در ساعات صبح، 
هر اونس طلا در بازاره��اي جهاني 1312 دلار و ۷۷ 
س��نت، مظنه مثقال 1۷ عيار 1 ميليون و 64۰ هزار 
تومان، هر گرم ط��لاي 18 عيار نيز 381 هزار و 826 

تومان داد و ستد شد. 
عصر روز جمعه نيز اونس جهاني به 1319 دلار رسيد كه 
پيش بيني مي شود با اين روند، روي افزايش نرخ طلا و 

سكه نيز اثرگذار باشد. 
كارشناس��ان و فعالان بازار معتقدند: بانك مركزي با 
ارايه مشوق هايي به صادركنندگان، راه را براي فروش 
اس��كناس دلار و يورو به صرافي ها باز گذاشته و بر اين 
اساس پيش بيني مي شود با افزايش عرضه طي روزهاي 

آينده، قيمت در بازار تعديل شود.
حرك��ت هدفمن��د بانك مرك��زي براي بازگش��ت 
ارز حاص��ل از ص��ادرات اگرچ��ه در برخي م��وارد با 
س��ختي هايي براي صادركنندگان هم��راه بوده اما 
نشان مي دهد كه سياست گذار ارزي كشور، در حوزه 
مديريت تمامي منابع ارزي مصمم است و با اعتقادي 
كه صادركنندگان شناسنامه دار نسبت به بازگشت 
ارز حاصل از صادرات دارند، تلاش مي كند تا كمتر به 
ذخاير ارزي كشور دست اندازي كرده و بيشتر بر روي 

مديريت منابع تمركز داشته باشد.

    مكانيزم بانك مركزي 
براي كنترل قيمت دلار در بازار

از ابتداي امس��ال كه مديريت بازار ارز، با چالش هاي 
جدي مواجه شد، اقداماتي در حوزه مديريت بازار ارز 
صورت گرفت كه بعضا متضاد و متناقض با هم بود و كار 
را به جايي رساند كه فعالان اقتصادي حداقل در نيمه 
اول امسال، با صدور 3۰ بخشنامه ضد و نقيض در حوزه 
ارز و تجارت خارجي مواجه ش��دند كه البته اين روند 
خوشبختانه در نيمه دوم سال جاري، تقريبا متوقف شد 

و اكنون بازار هم به ثبات نسبي رسيده است.
اما در حوزه بازگشت ارز حاصل از صادرات، رييس كل 
بانك مركزي شخصا وارد عمل شده و بر اين باور است 
كه اگر صادركننده اي، از امكانات كشور براي توليد يك 
كالاي صادراتي بهره مند مي شود، حتما بايد ارز حاصل 
از صادرات خود را هم به اقتصاد ايران بازگرداند و بنابراين 
در آيين نامه ها و دس��تورالعمل هايي كه از زمان روي 
كار آمدن خود به عنوان سكاندار بانك مركزي، صادر 
كرده است همواره تاكيد بر اين داشته كه ارز حاصل از 
صادرات بايد حتما به كشور برگردد و اگر صادراتي ارزآور 
نيست، بايد متوقف شود و انجام آن به نفع كشور نيست.

حال هم در آخرين روز هفته جاري، بخشنامه جديدي 
ابلاغ ش��ده اس��ت كه بر مبناي آن، مشوق هايي براي 
بازگشت ارز حاصل از صادرات از سوي صادركنندگان 
در نظر گرفته شده و هر صادركننده اي كه ارز بيشتري به 
چرخه اقتصادي تحويل داده است، طبق جدول تعيين 
شده از س��وي بانك مركزي مشوق بيشتري دريافت 
مي كند و در نهايت، فرصتي در اختيار صادركنندگان 
قرار داده ش��ده كه تا پاي��ان س��ال 9۷، بتوانند از اين 

مشوق ها بهره مند شوند.
اما نكته حائز اهميت اين بخش��نامه، نوع نگاهي است 
كه بانك مركزي به صادركنندگاني داش��ته است كه 
تاكنون ارز حاصل از صادرات خود را به چرخه اقتصادي 
برنگردانده اند و بايد مج��ازات اين عملكرد خود را هم 
ببينند. اما به هر حال بانك مركزي از ارايه اين مشوق ها 
ب��ه صادركنن��دگان، هدفي را دنب��ال مي كند كه آن 
عرضه ارز بيش��تر به بازار و تامين نيازهاي كشور براي 
خريدهاي خارجي اس��ت كه جزو اولويت هاي كشور 

به شمار مي رود.

  ه�دف از اراي�ه مش�وق هاي جدي�د ب�ه 
صادركنندگان 

بانك مركزي اين بخش��نامه را صادر ك��رده تا بتواند 
مديريت بيشتري بر منابع ارزي صادركنندگان داشته 
باشد و البته هدف اين بخشنامه، عمدتا صادركنندگان 
مقياس بزرگ است؛ چراكه بر اساس آمارهاي ارايه شده 
از سوي بانك مركزي، صادركنندگان كوچك مقياس به 
دليل مشوقي كه از بانك مركزي به منظور عدم ارايه ارز 
حاصل از صادرات خود در سامانه نيما دارند، مي توانند 

ارز را به صرافي ها بفروشند.
به نظر مي رسد كه بانك مركزي با مشوقي كه در اين 
بخشنامه اخير خود به صادركنندگان مقياس بزرگ 
ارايه داده است، ارايه اسكناس بيشتر به بازار ارز را دنبال 
مي كند تا بتواند بخشي از تقاضاهاي موثر در بازار را به 
خصوص در ايام پاياني س��ال كه تقاضا براي سفرهاي 

خارجي افزايش مي يابد، پوشش دهد.
با اين سياست بانك مركزي، ورودي اسكناس افزايش 
يافت��ه و بنابراين قيمت در ب��ازار رو به كاهش خواهد 

گذاشت.

  كاهش قيمت اس�كناس دلار در هفته هاي 
آينده 

در اين رابطه محمدلاهوتي، عض��و كميته ارزي اتاق 
بازرگاني درگفت وگو با مهر گفت: در بخشنامه جديد 
با توجه به اينكه بانك مركزي تا آخر امس��ال را مبناي 
عمل قرار داده، هدف اين است كه عرضه ارز صادراتي، 
هم بتوان��د تقاضاهاي داخل نيما را پاس��خ دهد و هم 
بخش��ي از آن، به صرافي ها رفته و ورودي اسكناس به 
آنها را افزايش دهد؛ به اين ترتيب فضايي فراهم شده تا 
صادركنندگان بتوانند ارز حاصل از صادرات را در بازار 

ارايه كنند تا قيمت اسكناس هم كاهش يابد. وي افزود: 
هر دو هدف بانك مركزي در اين بخش��نامه، در حوزه 
تنظيم و تعديل نرخ اس��كناس در بازار اس��ت؛ ولي به 
نظر مي رسد اين بخشنامه بيشتر براي صادركنندگان 
ب��زرگ مي تواند جذابيت داش��ته باش��د؛ چراكه اين 
مشوق ها براي آنها تعريف شده است؛ ضمن اينكه اين 
بخشنامه براي صادركنندگاني كه مواد اوليه خود را با 
ارز نيمايي تهيه كرده اند مشوق خوبي است؛ ولي براي 
افرادي كه صادركننده بزرگ بوده و ارز مورد نياز آنها با 
ارز غيرنيمايي و بازار آزاد تهيه شده است، تاثير چنداني 

نخواهد داشت.
وي اظهار داش��ت: بانك مركزي بايد سياست خود را 
براي رساندن ارز نيمايي و بازار آزاد به نقطه سر به سر و 
معقولي كه عملا دو نرخ حذف شود، قرار دهد و فاصله اي 
كه بين ارز آزاد و نيمايي وجود دارد كه باعث شده تعادل 
بازار را به هم بزند، از ميان بردارد و به نوعي مديريت كند 

كه دو نرخ بتواند به يك نرخ تبديل شود

  يك توصيه به سرمايه گذاران بازار طلا
در ارتباط ب��ا وضعيت بازارهاي مال��ي جهان نيز يك 
تحليلگر برجسته موسسه اس��پروت بر اين باور است 
كه سرمايه گذاران بايد براي مواجهه با نوسانات شديد 
ناشي از بحران بدهي جهان، توجه بيشتري به بازار طلا 

داشته باشند.
به گزارش كيتكو نيوز، پيتر گراسكوف تحليلگر ارشد 
موسسه اسپروت تاكيد كرد: تشديد بحران بدهي جهان 
لزوم توجه سرمايه گذاران به بازار طلا و سرمايه گذاري 

در اين بازار براي بلندمدت را افزايش داده است.
بر اس��اس اين گ��زارش وي اف��زود: س��رمايه گذاران 
بين المللي بايد براي مواجهه با ريسك ناشي از افزايش 
بدهي هاي جهاني، بخشي از سبد سرمايه گذاري خود 

را به طلا اختصاص دهند.
اين تحليلگر برجسته گفت: طلا تنها سرمايه گذاري 
قابل اطمينان است آن هم در شرايطي كه كشورهاي 

مختلف با بدهي هاي شديد روبرو هستند.
در حالي كه پس از انتش��ار آمارهايي كه نشان از كند 
شدن روند رش��د اقتصاد امريكا دارد و مي تواند مويد 
رويكرد ف��درال رزرو امريكا در توقف افزايش نرخ بهره 
باشد ارزش دلار اندكي كاهش يافته است، قيمت طلا 
امروز افزايش داشت. قيمت هر اونس طلا روز جمعه با 
۰.16 درصد افزايش به 1314 دلار و 66 سنت رسيد. 
قيمت فلز زرد در جلسه گذشته با نيم درصد افزايش 
مواجه بود و به بالاترين رقم از 3۰ ژانويه تاكنون رسيد. 
قيمت طلاي امريكا نيز امروز ۰.2۷ درصد رشد داشت 

و به 131۷ دلار و 5۰ سنت رسيد. ميزان خرده فروشي 
در امريكا در ماه دسامبر شاهد بيشترين كاهش در طي 
بيش از 9 سال گذشته بود كه اين مساله نشان دهنده 
افت فعاليت هاي اقتصادي در پايان سال 2۰19 است. 
عام��ل ديگ��ري ك��ه موج��ب تضعي��ف احس��اس 
سرمايه گذاران شد، آمارهاي ديگري بود كه نشان دهنده 
افزايش غيرمنتظره تعداد شهروندان متقاضي دريافت 
مقرري بيكاري در هفته گذش��ته و همچنين دومين 
كاهش ماهيان��ه متوالي قيمت توليد كنن��ده در ماه 

ژانويه بود.
 اين آمارها مي تواند مويد موضع فدرال رزرو در زمينه 
توقف روند افزايش نرخ بهره باشد.واندانا بهاراتي تحليلگر 
بازار طلا گفت: بازار در انتظار پيش��رفت در مذاكرات 
تجاري ميان امريكا و چين اس��ت. ب��ا توجه به مدت 
طولاني نگراني ها در مورد تنش هاي تجاري ميان امريكا 
و چين، سرمايه گذاران دقيقا نمي دانند قيمت طلا به چه 

سمتي حركت خواهد كرد.

  قيمت طلا در بازار جهاني افزايش يافت
در حالي كه پس از انتش��ار آمارهايي كه نشان از كند 
شدن روند رش��د اقتصاد امريكا دارد و مي تواند مويد 
رويكرد فدرال رزرو امريكا در توقف افزايش نرخ بهره 
باشد ارزش دلار اندكي كاهش يافته است، قيمت طلا 
امروز افزايش داش��ت. قيمت هر اون��س طلا امروز با 
۰.16 درصد افزايش به 1314 دلار و 66 سنت رسيد. 
قيمت فلز زرد در جلسه گذشته با نيم درصد افزايش 
مواجه بود و به بالاترين رقم از 3۰ ژانويه تاكنون رسيد. 
قيمت طلاي امريكا نيز امروز ۰.2۷ درصد رشد داشت 
و به 131۷ دلار و 5۰ س��نت رسيد. عصر روز جمعه 
نيز اونس جهاني به 1319 دلار رسيد كه پيش بيني 
مي شود با اين روند، روي افزايش نرخ طلا و سكه نيز 

اثرگذار باشد. 

    بازگشت دلار به روند صعودي
با انتش��ار آمار جديد از وضعيت مطلوب نرخ تورم در 

امريكا، ارزش دلار در برابر همتايانش تقويت شد.
به گزارش رويترز، وزارت كار امريكا در گزارشي اعلام 
كرد كه شاخص بهاي مصرف كننده اين كشور در ماه 
ژانويه براي سومين ماه متوالي بدون تغيير باقي مانده 
است. همچنين نرخ تورم امريكا با توجه به كاهش بهاي 

بنزين در سطح پايين باقي مانده است.
انتش��ار اين آمار در معاملات باعث تقويت انتظارات از 
اتخاذ سياست انقباضي توسط بانك مركزي امريكا شد 
و ارزش دلار در برابر بسياري از همتايانش تقويت شد.

ش��اخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از 
ارزهاي مهم جهاني را اندازه مي گيرد با ۰.16 درصد 

افزايش در سطح 96.863 واحد قرار گرفت.
هر يورو به 1.13 دلار كاهش يافت. كرون سوئد و دلار 
نيوزلند تنها ارزهاي مهم��ي بودند كه ارزش آنها در 
برابر دلار تقويت شد؛ به گونه اي كه هر دلار نيوزلند با 
1.3۷ درصد افزايش به ازاي ۰.683 دلار مبادله شد و 
هر دلار به 9.215 كرون سوئد رسيد كه در مقايسه با 
روز قبل نشان دهنده ۰.48 درصد كاهش قيمت است.

نتايج يك تحقيق جديد نشان مي دهد دلار چهارمين 
ارز جهاني اس��ت كه قيمت فعلي اش بيش از ارزش 
ذاتي آن است و لير تركيه ارزان ترين ارز جهان معرفي 

شده است.
دويچه بانك آلمان در گزارشي با مدل سنجي ارزش 
ذاتي و بازار ارزهاي معتبر جهاني با استفاده از شاخص 
قدرت خريد و ارزيابي هاي مبتني بر سرمايه و مبتني 
بر تج��ارت اين ارزها اع��لام كرد كه بي��ن جريانات 
سرمايه اي و حساب تجاري با ارزش معاملاتي ارزها 

رابطه معناداري وجود دارد.
بر اين اساس، بات تايلند گران ترين ارز جهاني است 
و حباب قيمتي آن بيش از هر ارز ديگر مهم در جهان 
بالاس��ت. پس از بات، دلار نيوزلن��د و رئال برزيل به 
عنوان دومين و سومين ارزهاي گران جهان معرفي 
ش��ده اند و دلار امريكا، كرون جمه��وري چك، يوان 
چين، وون كره جنوبي، فرانك سوييس و دلار استراليا 
و سنگاپور به ترتيب در رده چهارم تا دهم گران ترين 

ارزهاي جهان ايستاده اند.
از طرف ديگر، لير تركيه به عنوان ارزان ترين ارز جهان 
معرفي شده است و پزوي كلمبيا، كرون سوئد، رينگت 
مالزي، دلار كانادا، پزوي فيليپين، پوند انگليس��ف 
پزوي مكزيك، پزوي شيلي و كرون نروژ، در رده هاي 

دوم تا دهم ارزان ترين ارزهاي جهان ايستاده اند.
سال گذشته و پس از تشديد مناسبات امريكا و تركيه 
به دنبال بازداش��ت يك كشيش امريكايي كه تركيه 
وي را به جاسوسي متهم كرده بود، امريكا تحريم هايي 
عليه دو وزير ترك اعمال كرد كه به دنبال اين اتفاق، 
لير تركي��ه 28 درصد ارزش خود در براب��ر دلار را از 
دس��ت داد و رشد اقتصادي اين كش��ور در سه ماهه 
منتهي به ماه س��پتامبر س��ال 2۰18 به منفي 1.1 

درصد كاهش يافت.
در ح��ال حاضر ه��ر دلار امريكا ب��ه ازاي 31.4141 
ب��ات، هر يورو ب��ه ازاي 35.546۰ بات، ه��ر پوند به 
ازاي 4۰.58 بات و هر فرانك به ازاي 31.38۷2 بات 

معامله مي شود.

بانك مركزي در دس��تورالعمل جديد خود تسهيلاتي را 
براي صادركنندگاني كه ارز بيشتري را وارد چرخه اقتصاد 
كرده اند، در نظر گرفته است. به گزارش ايسنا، بانك مركزي 
در روزهاي گذشته ش��رايط جديدي را براي بازگشت ارز 
حاصل از صادرات صادركنندگان در نظر گرفته كه بر اساس 
آن، صادركنندگاني كه ارز بيش��تري را به چرخه اقتصاد 
بازگردانند، بيش��تر مي توانند از مزايايي كه توسط بانك 
مركزي در نظر گرفته ش��ده استفاده كنند. از سوي ديگر، 
مقامات بانك مركزي پيش بيني كرده اند كه با اجراي اين 
دستورالعمل جديد، 1.۷ ميليارد دلار ارز به چرخه اقتصاد 
كشور بازخواهد گشت.بر اس��اس بخش نامه جديد بانك 
مركزي، صادركنندگان به چهار دسته مختلف تقسيم بندي 
شده اند كه بر اساس آن، صادركنندگان با عملكرد بازگشت 
ارز بيش از 6۰ درصد، بين 3۰ تا 6۰ درصد منوط به تفاهم 
با بانك مركزي، كمتر از 4۰ درصد و صادركنندگان بدون 

بازگشت ارز حاصل از صادرات تقسيم بندي شده اند.

    عملكرد بيش از ۶۰ درصد
بر اساس تصميم جديد بانك مركزي، دسته نخست يعني 
صادركنندگاني كه بيش از 6۰ درصد از ارز حاصل از صادرات 
خود را به چرخه اقتصاد بازگردانده اند، در صورت صادرات 
زير يك ميليون دلار مي توانند ارز خود را به صورت حواله يا 

نقدي به صرافي ها بفروشند يا از آن براي واردات خود يا غير 
استفاده كنند. اين افراد در صورت صادرات بين يك تا سه 
ميليون دلار مي توانند تا سقف 1.5 ميليون دلار را به صورت 
نقد يا حواله در صرافي ها بفروشند، 4۰ درصد از ارز خود را 
وارد سامانه نيما كرده و مابقي آن را براي صادرات خود يا غير 
استفاده كنند. صادرات سه تا 1۰ ميليون دلار توسط اين 
صادركنندگان مي تواند منجر به فروش دو ميليون دلار ارز 

در صرافي ها و وارد كردن 4۰ درصد آن در سامانه نيما شود 
و صادركننده مي توان��د از مابقي آن براي واردات در مقابل 
صادرات خود يا غير استفاده كند. صادركنندگاني كه بيش از 
1۰ ميليون دلار صادرات داشته باشند، نيز مي توانند تا سقف 
چهار ميليون دلار را در صرافي ها بفروشند و ضمن واردكردن 
۷۰ درصد ارز صادراتي خود به سامانه نيما، مابقي آن را براي 

واردات در مقابل صادرات خود يا غير استفاده كنند.

     عملكرد بين ۳۰ تا ۶۰ درصد
صادركنندگاني كه منوط به تفاه��م با بانك مركزي 
بين 3۰ ت��ا 6۰ درصد از ارز خ��ود را به چرخه اقتصاد 
بازگردانده اند، همه موارد را نسبت به صادركنندگان 
قبلي دارند، با اين تفاوت كه در صادرات بين يك تا سه 
ميليون دلار بايد 45 درصد ارز خود را به نيما بياورند، 
براي صادرات سه تا 1۰ ميليون دلار تنها مي توانند 1.5 
ميليون دلار خود را در صرافي بفروش��ند و 55 درصد 
از آن را بايد به نيما بياورن��د و براي صادرات بالاي 1۰ 
ميليون دلار مي توانند تا دو ميليون دلار را در صرافي 
فروخته و بايد 8۰ درصد از ارز حاصل از صادرات خود را 

در سامانه نيما بفروشند.

    عملكرد كمتر از ۴۰ درصد
اين صادركنندگان كه ارز خود را به چرخه اقتصاد وارد 
كرده اند، اما عملكرد آنها كمتر از 4۰ درصد بوده است، 
بر اساس تصميم جديد بانك مركزي مانند دستورالعمل 
قبلي عمل مي كنند كه تا كمت��ر از يك ميليون دلار 
مي توانند ارز خ��ود را در صرافي بفروش��ند و بايد در 
صورت صادرات بين يك تا سه ميليون دلار 5۰ درصد، 
سه تا 1۰ ميليون دلار ۷۰ درصد و بيش از 1۰ ميليون 
دلار 9۰ درصد از ارز خود را به سامانه نيما بياورند. اين 

صادركنندگان در هر شرايطي تنها امكان فروش يك 
ميليون دلار از ارز صادراتي خود را در صرافي خواهند 
داشت. در عين حال اين گروه مي توانند از ارز خود براي 
واردات در مقابل صادرات خود يا غير نيز استفاده كنند.

    صادركنندگان بدون عملكرد بازگشت ارز
بان��ك مرك��زي تاكيد كرده اس��ت كه اين دس��ته از 
صادركنندگان در حداقل زمان ممكن از س��وي بانك 

مركزي به مراجع قضايي معرفي مي شوند.
بانك مركزي پيش از اين نيز اعلام كرده بود كه برخي از 
صادركنندگان هيچ گونه پاسخي به پيگيري هاي بانك 
مركزي نداده اند كه ليست اين صادركنندگان تهيه شده 

و به زودي به مقامات قضايي ارايه مي شود.
بانك مركزي تلاش كرده ت��ا با اين بخش نامه جديد، 
ش��رايط را براي صادركنندگاني كه ارز خ��ود را وارد 
چرخه اقتصاد كرده اند، تسهيل كند. البته بانك مركزي 
اعتبار اين مصوبه را تا پايان سال جاري عنوان كرده و 
تاكيد كرده كه تمامي مفاد ساير مصوبات به قوت خود 

باقي است.
اين بانك همچنين تاكيد كرده كه صادركنندگان گروه 
نخس��ت، در صورت نياز به تخصيصي و تأمين ارز در 

اولويت بانك مركزي قرار خواهند داشت.
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مسووليت  اجتماعي عامل 
همگرايي در تأمين مالي

 يحيي لطفي نيا |
از جمله مباحث مغفول در حوزه تطبيقي تأمين مالي 
اس��لامي و متعارف، بحث همگرايي اين دو نظام به 
عنوان دو بخش نظام تأمين مالي جهاني است كه از 
جمله زمينه هاي همگرايي اين دو مسووليت پذيري 
اجتماعي است. در سال هاي آغازين طرح موضوع 
تأمي��ن مالي اس��لامي تلاش هاي بس��ياري براي 
تبيين تفاوت ها و مزيت هاي آن نس��بت به تأمين 
مال��ي متعارف صورت گرفت )ك��ه هم اكنون نيز با 
روش شناس��ي جديد نيز ادامه دارد( . به گونه اي كه 
امروزه تأمين مالي اس��لامي به عنوان يك رويكرد 
جديد در ح��وزه تأمين مالي جهان از س��وي اكثر 
كشورهاي اسلامي و غير اسلامي پذيرفته شده است. 
با اين حال در ارتباط با همگرايي بين اين دو در عصر 
حاضر مطلب چنداني به نگارش در نيامده است. اين 
در حالي است كه شواهد نظري و تجربي نشان دهنده 
وجوه اشتراك بين اين دو جهت همگرايي است. از 
جمله وجوه مش��ترك جهت همگرايي بين تأمين 
مالي اسلامي و متعارف بحث فعاليت هاي مسوولانه 
اين دو اس��ت كه در يادداشت قبلي با عنوان درون زا 
بودن مس��ووليت پذيري اجتماعي در تأمين مالي 
اسلامي كه توس��ط خبرگزاري ايبِنا منتشر شد به 
تفاوت خواستگاه شكل گيري اين ادبيات در تأمين 
مالي اسلامي و متعارف پرداخته شد. در آن يادداشت 
به اين نتيجه دست يافتيم كه »در هر دو رويكردهاي 
اسلامي و متعارف به تأمين مالي، اصل فعاليت-هاي 
مسوولانه پذيرفته شده بود با اين تفاوت كه در تأمين 
مالي اسلامي به عنوان يك مساله درون زا و در تأمين 
مالي متعارف به صورت برون زا از سوي نهادهاي مالي 

فعال در اين دو نظام پيگيري مي شود«.
با اين وجود بيش��ترين هم پوشاني بين تأمين مالي 
اسلامي و متعارف در فعاليت هاي مسوولانه مطرح 
شده از سوي اين دو وجود دارد. در واقع به اين صورت 
كه بازيگ��ران اصلي نظام تأمين مالي متعارف كه به 
دنبال اس��تفاده از ابزارها و رويكردهاي مس��وولانه 
هستند، مي توانند به استفاده از ابزارهاي و رويكردهاي 
موجود در تأمين مالي اسلامي بپردازند كه در انطباق 
كامل كاركردي با بازار مسوولانه تأمين مالي متعارف 
هستند. گرايش بازيگران تأمين مالي متعارف به تأمين 
مالي اسلامي در سال هاي اخير به دليل ضرورت توجه 
به اخلاق براي جلوگيري از شكل گيري بحران هاي 
مالي و همچنين گذر از آن مورد توجه بيش از پيش 
قرار گرفته اس��ت به گونه اي كه دين والاس دونهام 
)192۷( از مدرسه كس��ب و كار هاروارد اعلام كرد 
كه توسعه و گسترش تجارت و كسب و كار در سطح 
اجتماعي، يك مش��كل اساسي اس��ت. مگر اينكه 
رهبران كس��ب و كار ما بيش��تر آموخته باشند كه 
قدرت و مسووليت هاي خود را با حساسيت بالايي از 
مسووليت پذيري نسبت به گروه هاي ديگر در جامعه 
تحقق بخش��ند. تقريباً 1۰۰ سال بعد، بحران مالي 
فاجعه آميز، ضروريات اخلاقي و توسعه و پيشرفت 
شخصيت ها در سرمايه گذاري، مصرف، حكومت داري 
و مقررات را در برداشت. بنابراين توجه به فعاليت هاي 
مسوولانه و ابعاد اخلاقي تأمين مالي فرصت مناسبي 
را براي گسترش تأمين مالي اسلامي به عنوان يك 
رويكرد مس��وولانه و اخلاق مدار در سال هاي اخير 
فراهم نموده است كه مي تواند زمينه افزايش همگرايي 
بين اين دو را فراهم كند. در بعد ديگر قضيه با توجه 
به تجربه نظام تأمين مالي متعارف جهت شكل دهي 
به بازار مسوولانه، تأمين مالي اسلامي مي تواند از اين 
تجربه با حداقل هزينه و كوتاه ترين زمان اس��تفاده 
نموده و زمينه توسعه بيش از پيش و افزايش ضريب 
نفوذ خود در نظام تأمي��ن مالي جهاني خصوصاً در 

كشورهاي غير مسلمانان را فراهم كند.

امضاي تفاهم نامه بين بانك 
گردشگري و ميراث فرهنگي 

تفاهم نامه همكاري درخصوص توسعه سرمايه گذاري 
در بخش گردشگري كشور و افزايش سفر ارزان بين 
بانك گردشگري و سازمان ميراث فرهنگي، صنايع 
دس��تي و گردش��گري با حضور علي اصغر مونسان 
معاون رييس جمهور و رييس سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري و مرتضي خامي مديرعامل 

بانك گردشگري به امضا رسيد. 
 به گ��زارش رواب��ط عمومي بانك گردش��گري در 
اين مراس��م ك��ه در جريان برگ��زاري دوازدهمين 
نمايشگاه بين المللي گردشگري و صنايع وابسته برگزار 
شد، توسعه صنعت گردش��گري در جهت پبشبرد 
سياست هاي اقتصاد مقاومتي و تخصيص اعتبار سفر 
با اولويت سفرهاي داخلي توسط بانك گردشگري به 
مسافران و تأمين كنندگان سفر مورد توافق طرفين 

قرار گرفت.
همچنين براساس اين تفاهم نامه مقرر شد؛ استفاده 
از خدمات و مراكز گردشگري و تفريحي براي اقشار 
كم درآمد با اولويت سفرهاي داخلي و در قالب مفاد 

تفاهم نامه مشخص و اعلام شود.
اين گزارش حاكي است؛ بانك گردشگري متعهد است 
در چارچ��وب اين تفاهم نامه، مصوبات هيات مديره 
و آيين نامه ه��اي داخلي خود نس��بت به پرداخت 
تسهيلات بانكي از محل منابع داخلي تا سقف 85۰۰ 
ميليارد ريال براي مسافران و تأمين كنندگان خدمات، 
مراكز تفريحي با اولوي��ت آژانس ها و دفاتر خدمات 
مسافرتي و جهانگردي معتبر داراي مجوز از سازمان بر 

اساس ضوابط و مقررات اعتباري اقدام نمايد.
لازم به ذكر اس��ت؛ بانك گردشگري به عنوان تنها 
بانك ايران��ي عضو س��ازمان جهاني گردش��گري 
unwto حامي صنعت گردش��گري كشور است و 
تاكنون اقدامات بسياري را در راستاي توسعه صنعت 
گردشگري و توسعه زيرس��اخت هاي آن انجام داده 
است كه امضاي تفاهم نامه مذكور نيز يكي از اين موارد 

به شمار مي رود.

خبر
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گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 
رصد هر روز معاملات بازار، نش��ان از عمق كم معاملات، 
ارزش اندك و بي رمقي در بازار دارد. بازاري كه در روزهاي 
آغازين پاييز امسال تا مرز 200 هزار واحد هم رفت، اكنون 
افت كرده و در حال ريزش هايي اس��ت كه هرچند آرام و 
آهسته است اما نشان از رشد و نمو در خود ندارد. از طرف 
ديگر ديده مي شود كه ابزارهاي معاملاتي جديدي مانند 
آتي سبد سهام، اختيار معامله و امثالهم وارد بازار مي شوند 
كه هدف از ورود اين ابزارها از سوي سازمان بورس، تزريق 
پويايي به بازار عنوان شده اما هنوز نتوانسته اند تغييرات 

چشمگيري داشته باشند.
حال س��وال اين است كه در اين شرايط بازار،  آيا ابزارهاي 
جديد مي توانند به عنوان مشوقي براي ورود سرمايه هاي 
جديد به بازار باشند يا سرمايه هاي فعلي را حفظ كنند كه 

از بازار خارج نشوند؟ 
فرهنگ حسيني، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با 
»تعادل« پاسخ اين سوال را به اين صورت داد كه توسعه 
بازار و ايجاد عمق بازار نيازمند توسعه و ارايه ابزارهاي جديد 
است. ارايه ابزارهاي مشتقه مي تواند پوشش ريسك يا بهبود 
عمق و حجم فعاليت بازار را در پي داشته باشد. با اين حال، 
اين ابزارها نيازمند تامين زيرساخت ها جهت معاملات 
خودكار، وديعه گذاري سهمي و تسهيل معاملات از جهت 
استاندارد سازي و ثبات رويه در همه ابزارهاي مشابه به لحاظ 
اعداد و ارقام و همچنين نحوه تسويه هستند. در اين مدت 
بازار تجربه هاي متعددي از ابزارهاي نوين داشته است كه 
شامل اوراق اختيار تبعي خريد، انتشار آتي سهام، اختيار 
خريد و فروش و آتي سبد شاخص مي شود كه متاسفانه 
از سوي فعالين بازار چه در دوره ركود و چه در دوره رونق 

نسبي مورد استقبال قرار نگرفته است. 

    عدم آموزش مناسب براي ابزارهاي مالي جديد
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: از يك جهت، 
بازار س��هام با ديدگاه خريد و كسب سود شكل گرفته و 
سودآوري از فروش و دو طرفه شدن بازار براي فعالين يك 
تغيير شگرف است. از سوي ديگر، اين ابزارها با شكل هاي 
كلاس��يك و متعارف خود تفاوت دارن��د و در عين حال، 
ريسك هايي در ماهيت عملياتي آنها وجود دارد و ايجاد 
مي شود كه به دليل ابهامات آن مانند امكان تسويه نقدي يا 
سهمي، عملا خريدار و فروشنده را دچار پيچيدگي هايي 

مي كند. 
وي افزود: در بخش اجرايي نيز عمده كارگزاران دسترسي 
معاملاتي نداشته و نيروي انساني كارگزاري نيز آشنايي با 
اين ابزارها ندارند، بر اين اساس آموزش به اركان بازار امري 
ضروري محسوب مي شود. در همين حال، زيرساخت هاي 
معاملاتي بايد ابزارهاي محاسبه و معاملات خودكار را براي 

اين ابزارها فراهم سازد.

    خلأ دانش تحليلي در بازار
همچنين حميد مرتضي كوشكي، ديگر كارشناس بازار 
سرمايه در خصوص وضعيت فعلي بازار سهام به »تعادل« 
گفت: امروز شايد بشود به جرات گفت بيش از 90 درصد از 
مشاركت كنندگان حتي نمادهاي ابزارهاي نوين مالي را در 
بورس نمي شناسند پس چگونه انتظار داريم اين ابزارها باعث 
جذابيت بازار شوند؟ اكنون بخش مهمي از بازار تنها به واسطه 
تبليغات اقدام به ورود نقدينگي بدون پشتوانه دانش لازم به 
بازار سرمايه كرده اند كه اين نوع نقدينگي ها با همان سرعتي 

كه وارد مي شود خارج مي شود. 
تحليلگر كارگزاري اقتصاد بيدار در ادامه اظهار كرد: عامل 
اصلي وضعيت فعلي بازار س��رمايه نبودن دانش تحليلي 
اس��ت كه اثر آن ايجاد نوسانات بسيار بالا در بازار است. هر 
چند نوسان جز لاينفك بازارهاي مالي است اما درصورتي 
كه بيش از حد معمول باشد باعث س��لب اعتماد از بازار و 
خروج نقدينگي از آن مي ش��ود. بنابراي��ن قبل از افزايش 
ابزارها در بازار، بهتر است در راستاي افزايش سطح دانش 
مش��اركت كنندگان گام جدي برداشته شود. تا در نهايت 
س��رمايه گذاران بتوانن��د ارزش آنچه را ك��ه مي خرند يا 
مي فروشند، تا حدودي محاسبه كرده باشند و دچار زيان 

غيرمعمول نشوند و سلب اعتماد نيز از بازار صورت نگيرد.

وي افزود: در اين صورت، نوسانات بازار به سطح استاندارد و 
معمول رسيده و در اصل بازار رفتار نرمالي از خودش نشان 
خواهد داد و اعتماد نسبت به بازار افزايش پيدا مي كند. در 
اين صورت تحركات س��ودگرانه به حداقل ممكن خواهد 
رسيد و در اصل گروهي نمي توانند از فقر دانش گروهي ديگر 
سوءاستفاده كنند و همين موضوع باعث مي شود اعتراضات 
سهامداران به شدت كاهش پيدا كند و باعث افزايش سطح 
اطمينان ش��ود. در نتيجه نهايي اين اقدامات، استقبال از 
ابزارهاي جديد بيشتر خواهد شد و در نهايت هدف و فلسفه 

شكل گيري ابزارهاي جديد محقق خواهد شد.

    ضرورت افزايش اوراق بهادار سازي كالايي 
حسيني در ادامه گفت: يكي ديگر از ابزارهايي كه مي تواند 
براي فعالين جذاب و موثر باشد، اوراق بهادار سازي كالايي 
اس��ت. موضوعي كه در س��كه طلا به خوبي انجام ش��د. 
هم اكنون بازار سكه طلا با چالش ايجاد و توسعه انبارهاي 
جديد و همچنين نحوه قراردادن در انبار روبروست. با اين 
حال، توسعه اين ابزارها به سمت كالاها و همچنين فلزات 
گران بهاي ديگر مانند ش��مش طلا و اتص��ال آن به بازار 
معاملاتي بورس كالا مي تواند به سرعت به توسعه بازارهاي 
مالي و اوراق بهادارس��ازي ش��ده و رشد حجم معاملات و 

حمايت و تامين مالي توليدكنندگان منجر شود. به گفته 
وي ركودي كه اكنون در بازار سهام ديده مي شود، مشابه 
ركود س��ال 91 است. در شرايطي كه شركت هاي بزرگ، 
هلدينگ ها و س��هامداران عمده آنها به سود شركت ها و 
پتانسيل سودآوري شركت ها اعتقاد دارند و سودآوري فعلي 
در تداوم شرايط فعلي و عدم مشكل در فروش، صادرات و 
وصول مطالبات مي تواند بازدهي جذاب نقدي و قيمتي را 
در ميان مدت براي شركت ها داشته باشد، از اين حيث ارايه 
ابزارهاي تبعي و اختيار فروش مي تواند تضمين مناسبي 
براي سهامداران و س��رمايه گذاران خرد باشد. با توجه به 
اينكه در مهرماه سهامداران عمده بخشي از پرتفوي خود را 
در قيمت هاي بالا نقد كرده اند و شاخص بيش از 20 درصد 
كاهش داشته است، انتشار تبعي، در بدترين حالت خريد 
مجدد سهام در سال آتي به قيمتي كمتر از قيمت فروش 

مهر 97 است.

    جاي خالي مشوق هايي كه وجود ندارند
در ادامه حسيني به دلايل مش��كلات ايجاد شده در بازار 
پرداخت و سر منش��أ آن را سياستگذاري نادرست در بازار 
دانس��ت كه با ش��رايط ناگوار محيط اقتصادي نيز همراه 

شده است.

وي اف��زود: ابزاره��ا هم��راه ب��ا رونمايي نيازمن��د ايجاد 
بازارگردان هايي براي ايجاد عمق در بازار هستند. بنابراين 
بايد براي بازارگرداني در اين ابزارها، سازمان از نهادهاي مالي 
علاقه مند حمايت كنند و حتي به آنها به ازاي تامين نقدينگي 
در اين ابزارها پاداش ارايه دهند. از س��وي ديگر، رويه هاي 
ابزارها شفاف و خودكار و مشابه ابزارهاي بين المللي باشد، 
زيرا اين ابزارها از ابزارهاي متعارف خارجي عاريه گرفته شده 
و تغييراتي در ساختارهاي اجرايي، پوشش، معامله و تسويه 
ايجاد شده اس��ت كه نه تنها تسهيل كننده نبوده، بلكه بر 
پيچيدگي افزوده است. همچنين زيرساخت هاي معاملاتي 
به جز يك شركت نتوانستند دسترسي برخط ايجاد كنند. 
اين موضوع، نه تنها انتفاعي به آن شركت نمي رساند، بلكه 
به دليل عدم ايجاد عمق، س��بب عدم شكل گيري بازار و 
بلا اس��تفاده شدن آن سيستم معاملاتي براي شركت نيز 
مي شود. لذا پيشرفت بازار نيازمند پيشرفت چند وجهي 
است. توسعه ابزارها، توسعه زيرساخت ها و توسعه دانش 
فعالين بازار . توسعه دانش فعالين كه پيشتر نيز اشاره شد، 
براي ايجاد و تبليغ ابزار مشتقه ضرورت دارد. از سوي ديگر به 
دليل كارمزدهاي پايين، انگيزه كارگزاران براي معاملات اين 
ابزارها اندك است، پس سازمان بايد به ايجاد و شكل گيري 
اين ابزارها يارانه بدهد تا شكل گيري و تثبيت ابزارها بتواند در 

افق بلندمدت به ايجاد عمق در بازار منجر شود.

    عدم اقبال ابزار هاي نوين مالي
در همين حال، كوشكي كارشناس بازار سرمايه درخصوص 
دلايل ايجاد شرايط ركودي در بازار سهام گفت: تغييرات 
ارزش و حجم معاملات ارتباط كاملا نزديكي با شرايط اقتصاد 
كلان و اقتصاد جهاني دارد. افزايش حجم و ارزش معاملات 
در 6 ماهه ابتداي سال 1397 عموما به واسطه افزايش نرخ 
ارز و انتظار رشد درآمد و سودآوري شركت هاي صادراتي 
و شركت هايي بود كه فروش آنها بر مبناي نرخ ارز تعيين 
مي شد. در اواخر مهر ماه بود كه رفته رفته ريسك هاي بازار 
داخلي و جهان��ي افزايش يافت و به عبارتي عدم اطمينان 
پيرامون درآمدهاي آتي ش��ركت ها بيشتر احساس شد و 
همين عامل مهمي بود كه بازار با يك تغيير جهت اساسي و 

پرعرضه روبرو شود. 
 وي افزود: در همين شرايط، افزايش ريسك ها خريداران را 
وادار به عقب نشيني كرد و بخش مهمي از نقدينگي را از بازار 
خارج كرد. در اين ميان برخي تصور داشتند كه ابزارهاي 
نوين مالي شامل قراردادهاي آتي سبد سهام، تك سهم و 
اختيارهاي معامله مي توانند به واسطه جذاب كردن بازار، 
حجم و ارزش معاملات را در س��طح معقولي نگهدارند. اما 
واقعيت اين است كه اين ابزارها ارزش خود را از يك دارايي 
پايه مي گيرند بنابراين تا زماني كه فعالين بازار در تحليل 
دارايي پايه )سهام( هنوز ضعف اساسي دارند نمي توان انتظار 
داشت كه اقبال به معامله ابزارهاي نوين مالي نشان دهند. 

يك كارشناس بازار سرمايه تغيير سيستم معاملات از حالت 
كاغذي به الكترونيك را نقطه عطفي بزرگ در بازار سرمايه 
دانست. عليرضا تاج بر در گفت وگو با سنا عنوان كرد: سيستم 
معاملات در اوايل دهه 70 از چانه زني رو در رو و كاغذي به 
الكترونيك تغيير پيدا كرد و در آن مقطع زماني ما شاهد نقطه 
عطفي در بازار بوديم . در س��ال 1384 هم با تصويب قانون 
بازار اوراق بهادار و تغيير زيرساخت هاي بازار سرمايه و توسعه 
آن نقطه عطف ديگري را شاهد بوديم. اين كارشناس بازار 
سرمايه افزود: طي يك سال گذشته با روي كار آمدن ابزارهاي 
مختلف تسهيل كننده معاملات از جمله معاملات الگوريتمي 
نقطه عطف سومي را در بازار شاهديم و انتظار مي رود كه اين 

معاملات الگوريتمي و اين شكل از معاملات آنلاين، تحولي 
ديگر را در بازار ايجاد كند. وي با اشاره به اينكه سازمان بورس 
در حال توسعه زيرساخت هاي لازم به منظور بهبود شرايط 
معاملاتي است، گفت: مطمئنا معاملات الگوريتمي و ساير 
ابزارهاي معاملاتي و معاملات ش��رطي به زودي گسترش 
مي يابد و نقطه عطفي بزرگ را در بازار سرمايه به وجود خواهد 
آورد . تاج بر همچنين راه اندازي آتي سبد سهام را از اقدامات 
مثبت سازمان بورس برشمرد و گفت: آتي سبد سهام ابزار 
بسيار خوبي بود كه در كميته فقهي سازمان بورس تصويب 
و به خوبي طراحي و اجرا شد؛ اميدواريم راه توسعه در پيش 
گيرد و روز به روز ش��اهد رونق بيشتر اين ابزار باشيم . عضو 

هيات مديره كانون كارگزاران، س��پس به تفاهمنامه اخير 
ميان س��ازمان بورس و كانون كارگزاران به منظور آموزش 
در بازار سرمايه اشاره كرد و اظهار داشت: كانون كارگزاران 
نيز در كنار ساير اركان بازار سرمايه به آموزش ساز و كار بازار 
سرمايه، ارتقاي سواد مالي و افزايش ضريب نفوذ بورس در 
جامعه كمك خواهد كرد. مديرعامل كارگزاري تامين سرمايه 
نوين، مهم ترين وظيفه سازمان بورس را در كنار دفاع از منافع 
سرمايه گذاران، ترويج و توس��عه فرهنگ سرمايه گذاري 
دانست و گفت: آموزش يكي از اهدافي است كه بايد بسيار به 
آن توجه كرد و همه اركان بازار بايد بر اين هدف تمركز داشته 
باشند، در عين حال در كنار آموزش بايد به مقررات و رعايت 

آن هم اهتمام ويژه داشت . اين كارشناس بازار سرمايه افزود: 
در زمينه مقررات هم اقدامات خوبي در حال انجام است تا در 
خصوص برخي مقررات مزاحم يا متعارض، مقررات زدايي و 

تنقيح مقررات را داشته باشيم.

    ضرورت اصلاح مقررات
تاج بر سپس از شكل گيري كميته هاي مشتركي براي اصلاح 
مقررات خبر داد و افزود: يكي از مشكلات بزرگ بازار ما حجم 
بالاي مقرراتي است كه به اقتضاي يك دوره زماني نوشته 
شده و اين روزها ديگر كارايي سابق را ندارد؛ بر اين اساس 
كميته هايي در كانون كارگزاران و س��ازمان بورس و ساير 

اركان براي اصلاح مقررات موجود و تدوين مقررات جديد 
تشكيل شده اس��ت . مديرعامل كارگزاري تامين سرمايه 
نوين، نقش نهاد ناظر را در جلوگيري از هرگونه سوءاستفاده 
يا ناهنجاري بس��يار پررنگ دانست و گفت: چارچوب اين 
نظارت نيز مشخص است و طبيعتا درقالب قوانين و مقرراتي 
است كه نوشته مي شود و ممكن است در طول زمان اصلاح 
ش��ود . وي با اشاره به رش��د و توسعه نهادهاي مالي گفت: 
افزايش كمي تعداد نهادهاي مالي با توجه به بالارفتن حجم 
معاملات، اقدام مثبتي بود كه انجام شد و اين امر حاكي از 
نگاه هاي توسعه اي اركان بازار سرمايه و در صدر آنها سازمان 

بورس و اوراق بهادار است.

رييس كل سازمان خصوصي سازي با بيان اينكه تلاش 
مي كنيم تا پايان سال سود س��هام عدالت سال مالي 96 
شركت هاي سرمايه پذير را به حساب ساير مشمولان واريز 
كنيم گفت: براي يك ميليون تومان سهام عدالت 17۵ 
هزار تومان س��ود پرداخت مي ش��ود. به گزارش تسنيم، 
پوري حسيني عنوان كرد: 49 ميليون و 226 هزار و 193 
نفر افرادي هستند كه ثبت نام شده قطعي سهام عدالتند كه 
البته از اين تعداد، بالاي 2 ميليون نفر پس از قطعيت ثبت 
نام سهام عدالت فوت كرده اند و در حال حاضر حدود 47 
ميليون نفر از جمعيت كشور داراي سهام عدالت هستند. 
رييس كل سازمان خصوصي سازي افزود: كساني كه فوت 
كرده اند كماكان سهامدار سهام عدالت هستند و ورثه آنها 
نيز حق دارند از سهام عدالت آنها استفاده كنند، بنابراين 

از نظر خصوصي سازي كماكان 49 ميليون و 226 هزار و 
193 نفر در كشور مشمول سهام عدالت هستند. وي اضافه 
كرد: در حال حاضر مشمولان سهام عدالت نمي توانند سهام 
خود را خريد و فروش كنند و تا به امروز نيز اين امكان فراهم 
نشده و هنوز ورقه س��هام يا واحدهاي صندوق هاي قابل 
معامله به مشمولان داده نشده است و مردم فقط ثبت نام 
شده سهام عدالت هستند. پوري حسيني ادامه داد: با اين 
وجود ما به صورت مجازي از طرف مشمولان، سهام عدالت 

را مراقبت مي كنيم.
بر اين اساس سود اين مشمولان را از شركتهاي سرمايه پذير 
دريافت كرده و به آنها تقديم مي كنيم. وي با اشاره به اينكه 
فعلا فقط سود سهام عدالت به مشمولان پرداخت مي شود 
و عين ورقه سهم در اختيار مردم نيست و اين سهام قابليت 

خريد و فروش ندارد، افزود: اقداماتي پس از پايان 10 سال 
مهلت قانوني، براي آزادس��ازي سهام عدالت انجام شده، 
اما مصوبه نهايي براي آزادسازي سهام عدالت هنوز صادر 
نشده و هنوز مشخص نيست چگونه قرار است سهام 49 
شركت س��رمايه پذير را به 49 ميليون نفر مشمول داد؟ 
رييس كل س��ازمان خصوصي سازي در خصوص دلايل 
تاخير در آزادسازي سهام عدالت گفت: تصميم گيري در 
اين زمينه ترديد و اختلاف نظر وجود دارد كه اين موضوع 
موجب تاخير 3 ساله در آزادسازي سهام عدالت شده و ما 
نيز از اين موضوع ناراحت هستيم. وي افزود: از ارايه لايحه 
ساماندهي سهام عدالت توسط دولت به مجلس حدود 13 
ماه مي گذرد و اين مدت زمان كافي براي بررسي اين لايحه 
و نحوه آزادس��ازي سهام عدالت است، البته زحمت هاي 

زيادي در زمينه بررس��ي لايحه در مجلس كشيده شده 
است. پوري حسيني اذعان داش��ت: با توجه به اينكه در 
حال حاضر نمايندگان مجل��س در حال تصويب بودجه 
سال آينده هستند، بعيد بنظر مي رسد لايحه ساماندهي 
سهام عدالت تا پايان امسال در مجلس به تصويب برسد. 
با اين حال اميدواري��م در اولين فرصت اين اتفاق بيفتد. 
وي با اش��اره به اينكه فعلا ورقه سهام عدالت در اختيار و 
به نام مشمولان نيس��ت، گفت: با وجود اين، مشمولان 
هيچ ترديدي در خصوص دريافت سود سهام عدالت خود 
نداشته باشند و سازمان خصوصي سازي با دقت بسيار بالا 
از سود سهام عدالت مشمولان مراقبت و اين سود را وصول 
مي كند و حتي زودتر از مهلت قانوني اين سود را به حساب 

آنها واريز كرده است.

پوري حس��يني افزود: تا به امروز س��ود س��ال مالي 9۵ 
شركت هاي سرمايه پذير به طور كامل به حساب مشمولان 
واريز شده است و سود سال مالي 96 اين شركت ها نيز تا 
به امروز به حساب بخش قابل توجهي از مشمولان شامل 
مشمولان تحت پوشش كميته امداد، سازمان بهزيستي 
و روس��تاييان و عشاير واريز ش��ده است كه حدود نيمي 
از جمعيت كل مش��مولان را شامل مي شود. رييس كل 
سازمان خصوصي سازي ادامه داد: براي يك ميليون تومان 
سهام عدالت، سال گذشته 1۵0 هزار تومان سود به حساب 
مشمولان واريز شد كه اين رقم براي امسال 17۵ هزار تومان 
است. وي گفت: تلاش مي كنيم تا پايان سال سود سهام 
عدالت سال مالي 96 شركتهاي سرمايه پذير را به حساب 

ساير مشمولان واريز كنيم.
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   »فبيرا« از زيان به س�ود دهي رسيد: شركت 
صنايع بسته بندي ايران در صورت هاي مالي يك ساله 
خود از زيان به سود 97ريالي رسيد. همچنين، شركت 
صنايع بسته بندي ايران در صورت هاي مالي يك ساله 
منتهي به 30آذر1397 سود هر سهم را 97ريال اعلام 
كرد. اين شركت س��ود عملياتي را 91ميليارد ريال 
و س��ود خالص را 171ميليارد ريال اعلام كرد. سود 
انباشته ش��ركت نيز به 711ميليارد ريال رسيد. در 
همين حال، »فبيرا« در اين دوره توانست توليد خود را 
نسبت به سال گذشته 16درصد افزايش دهد و حجم 
فروش را نيز با رشد 17درصدي به 6 هزار و 474تن 
به ارزش ۵03ميليارد ريال رساند. »فبيرا« قصد دارد 
س��رمايه خود را به ميزان يك هزار و 693ميليارد و 
۵88ميليون ريال از محل تجديد ارزيابي افزايش دهد.

   »غمهرا« س�ود 5۳۶ ريالي را پوش�ش داد: 
گروه توليدي مهرام با گذشت 9ماه از سال مالي خود 
توانست به ازاي هرس��هم ۵36ريال سود را پوشش 
دهد. اين در حالي است كه، گروه توليدي مهرام در 
صورت هاي مالي 9ماهه منتهي ب��ه 30 آذر1397، 
س��ود هر س��هم را ۵36 ريال اعلام كرد. همچنين، 
اين شركت در 9ماهه گذشته نسبت به مدت مشابه 
س��ال1396، س��ود خالص را با افت 62 درصدي به 
18ميليارد ريال و سود عملياتي را با افت 41 درصدي 
به ۵6 ميليارد ريال رساند. سود انباشته اين دوره نيز 
113 ميليارد ريال منتشر شد. بر اين اساس، »غمهرا« 
هدف اصلي خود را دس��تيابي به تركيبي از توليد و 
تامين اقلام مواد اوليه و بسته بندي با قيمت مناسب و 
شرايط پرداخت مدت دار و افزايش توليد در سه ماهه 
آخر جهت افزايش فروش و حركت به سمت سودآوري 
بيشتر قرار داده است. علاوه بر اين مهرام اعلام كرد كه 
با توجه به شرايط ثابت بودن نسبي نرخ ارز و تغييرات 
غير عمده در نرخ نهاده هاي توليدي به نظر مي رسد 
امكان افزايش نرخ محصولات امكان پذير نباش��د. 
همچنين شركت در سه ماهه سوم سال مالي منتهي 
به 29 اس��فند 1397 با اعم��ال افزايش نرخ فروش 
محصولات و از طرفي محقق شدن برنامه هاي توليد 
و كنترل نرخ خريد نهاده هاي توليد توانسته نسبت به 
جبران زيان شش ماهه خود و حركت به سمت سود 

آوري دست يابد.
   »وغدير« فروشنده بود: شركت سرمايه گذاري 
غدير با سرمايه 72 هزار ميليارد ريال، صورت وضعيت 
پرتفوي سرمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي 
به 30 دي ماه 97 را حسابرسي نشده منتشر كرد. بر 
اين اساس، شركت با انتشار عملكرد يك ماهه منتهي 
به 30 دي ماه سال جاري اعلام كرد در ابتداي دوره 
يك ماهه ياد ش��ده، تعدادي از س��هام چند شركت 
بورسي را با بهاي تمام شده ۵8 هزار و 918 ميليارد 
و 248 ميليون ريال و ارزش بازار معادل 171 هزار و 
670 ميليارد و 206 ميليون ريال در سبد سهام خود 
داشت. بهاي تمام شده س��هام بورسي اين شركت 
طي يك ماه معادل ۵ ميلي��ارد و 9۵3 ميليون ريال 
كاهش يافت و به مبلغ ۵8 هزار و 912 ميليارد و 29۵ 
ميليون ريال رسيد. همچنين ارزش بازار اين شركت، 
در همين دوره يك ماهه با كاهش چهار هزار و 316 
ميليارد و 219 ميليون ريال معادل 167 هزار و 3۵3 
ميليارد و 987 ميليون ريال اعلام شد. در همين حال، 
»وغدير« تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با 
بهاي تمام شده معادل 8 ميليارد و 906 ميليون ريال 
به مبلغ معادل 24 ميليارد و 820 ميليون ريال واگذار 
كرد و از اين بابت 1۵ ميلي��ارد و 914 ميليون ريال 
سود كس��ب كرد . شركت سرمايه گذاري غدير طي 
دوره يك ماهه منتهي به دي ماه خريدار سهام هيچ 

شركت بورسي نبود.
   »والبر« س�ود واگذاري كس�ب كرد: شركت 
گروه دارويي البرز )گروه سرمايه گذاري البرز( با انتشار 
عملكرد يك ماهه منتهي به 30 دي ماه سال جاري 
اعلام كرد در ابتداي دوره يك ماهه ياد شده، تعدادي از 
سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده 4 هزار و 
62۵ ميليارد و 937 ميليون ريال و ارزش بازار معادل 9 
هزار و 383 ميليارد و 808 ميليون ريال در سبد سهام 
خود داشت. بر اين اساس، شركت با سرمايه 3 هزار 
و 700 ميليارد و 100 ميليون ريال، صورت وضعيت 
پرتفوي سرمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي 
به 30 دي ماه 97 را حسابرسي نشده منتشر كرد. در 
همين حال، بهاي تمام شده سهام بورسي اين شركت 
طي يك ماه معادل 2۵0 ميليارد و 806 ميليون ريال 
كاهش يافت و به مبلغ چهار هزار و 37۵ ميليارد و 131 
ميليون ريال رسيد. همچنين ارزش بازار اين شركت، 
در همين دوره يك ماهه با كاهش 6۵ ميليارد و 26۵ 
ميليون ريال معادل 9 ه��زار و 318 ميليارد و ۵43 
ميليون ريال اعلام شد. بر اساس اين گزارش، »والبر« 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
شده معادل 2۵۵ ميليارد و 730 ميليون ريال به مبلغ 
معادل 9۵7 ميليارد و 479 ميليون ريال واگذار كرد 
و از اين بابت 701 ميليارد و 449 ميليون ريال سود 
كسب كرد. همچنين، شركت گروه دارويي البرز )گروه 
سرمايه گذاري البرز( طي دوره يك ماهه منتهي به دي 
ماه تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
شده چهار ميليارد و 924 ميليون ريال خريداري كرد.
   انتش�ار صورت هاي مالي ۹ ماه�ه »رتاپ«: 
شركت تجارت الكترونيك پارس��يان صورت هاي 
مالي ميان دوره  اي 9 ماهه س��ال مالي منتهي به 29 
اسفند 97 را به صورت حسابرسي نشده منتشر كرد. 
همچنين، شركت با سرمايه سه هزار و 634ميليارد و 
408 ميليون ريال، در دوره 9 ماهه منتهي به 30 آذر 
ماه 1397، مبلغ يك هزار و 116 ميليارد و 14 ميليون 
ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس مبلغ 306 
ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داد كه نسبت به 
دوره مشابه در سال گذشته 9 درصد افزايش داشته 
است. افزون بر اين، با احتساب سود انباشته ابتداي 
سال در نهايت مبلغ يك هزار و 430 ميليارد و ۵12 
ميليون ريال سود انباشته پايان دوره در حساب هاي 
اين شركت منظور شد. بر اين اس��اس، »رتاپ« در 
دوره 9 ماهه سال مالي منتهي به اسفند 96، به صورت 
حسابرسي شده، سود خالص را مبلغ 768 ميليارد و 
892 ميليون ريال اعلام كرده و بدين ترتيب مبلغ 281 

ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص داده بود.

گروه بورس|
در پايان معاملات هفته گذش��ته ش��اخص كل با 0/77 
درصد كاهش نس��بت به هفته ماقبل به رقم 1۵7311 
واحدي بازگشت. اين در حالي است كه نماگر اصلي در داد 
و ستد هاي هفتگي ريزش 1224 واحدي را به ثبت رساند. 
بر اين اساس، شاخص بازار اول با 104۵ واحد كاهش به رقم 
117 هزار واحد عقب نشيني كرد و در نقطه مقابل شاخص 
بازار دوم با 1761 واحد افت رقم 308 هزار و 46 واحدي را 
به خود اختصاص داد و به اين ترتيب شاخص بازار اول 0/89 
و شاخص بازار دوم هر دو با 0/۵7 درصد كاهش نسبت به 
هفته ماقبل همراه شدند. همچنين، در 3 روز كاري هفته 
گذشته ارزش كل معاملات اوراق بهادار به 11 هزار و 880 

ميليارد ريال بالغ شد كه نسبت به هفته ماقبل ۵6 درصد 
كاهش پيدا كرد. بر اساس اين گزارش، تعداد 4060 ميليون 
انواع اوراق بهادار در بيش از 404 هزار دفعه مورد معامله 
قرار گرفت و به ترتيب 60 درصد كاهش و ۵3 درصد افت را 
نسبت به هفته ماقبل تجربه كردند. اين درحالي است كه 
تعداد 28 ميليون واحد از صندوق هاي سرمايه گذاري قابل 
معامله در بورس تهران به ارزش كل بيش از 332 ميليارد 
ريال مورد معامله قرار گرفت و به ترتيب با ۵6 درصد و ۵8 
درصد كاهش نسبت به هفته ماقبل همراه شدند. از سويي 
ديگر در بازار بدهي 100 هزار برگه به ارزش 118 ميليارد 
ريال مورد داد و ستد قرار گرفت. از سويي ديگر، فرابورس 
ايران معاملات هفته گذشته را كه تنها 3 روز كاري داشت با 

تغيير مالكيت 2332 ميليون ورقه به ارزش 11 هزار و 294 
ميليارد ريال پشت سر گذاشت و همزمان با دادوستدهاي 
انجام ش��ده در بازارهاي فرابورسي شاخص كل نيز با 0.1 
درصد افزايش در س��طح 1936 واحدي ايستاد و ميزان 
رشد خود از ابتداي سال را به 77 درصد رساند. همچنين، 
س��هامداران در بازارهاي اول و دوم به ترتيب 13۵ و 96۵ 
ميليون سهم به ارزش 40۵ و 2723 ميليارد ريال را ميان 
خود دست به دست كردند. اين در حالي است كه در بازار 
پايه نيز 1198 ميليون س��هم ب��ه ارزش 2792 ميليارد 
ريال تغيير مالكيت يافت و در بازار ابزارهاي نوين مالي 3۵ 
ميليون ورقه ب��ه ارزش ۵374 ميليارد ريال مورد مبادله 
قرار گرفت. بر اين اساس، ارزش معاملات خرد بازار سهام 

و اختيار سهام به رقم ۵690 ميليارد ريال رسيد كه از اين 
ميزان گروه شيميايي ها با معاملاتي به ارزش 86۵ ميليارد 
ريال، 1۵ درصد از ارزش كل معاملات را در اختيار گرفت و 

صدرنشين شد. پس از آن گرو ه هاي فلزات اساسي و زراعت 
و خدمات وابسته با اختصاص 14 و 12 درصد از ارزش كل 

معاملات، در جايگاه دوم و سوم قرار گرفتند.

ريزش هفتگي بورس
مروريبرآمارمعاملاتبازارسهامنشانميدهد

ديدگاه



تشكلها6اخبار

 كنار بازارهاي خارجي، اقتصاد داخلي را هم دريابيد

كميسيون رقابت، خصوصي سازي و سلامت اداري اتاق ايران منتشر كرد

بررسي دستاورد سفر همتي به عراق

كدام حلقه از زنجيره ماليات براي حمايت از كالاي ايراني حذف شود

گزارش نقد و بررسي پيش نويس لايحه شفافيت

 نقشه جديد ارزي و كانال تسويه بدهي ۲ ميليارد دلاري عراق 

يكي از اركان و مولفه هاي اساسي در شكوفايي اقتصادي 
هر كشوري محسوب مي شود، به واقع الگوي حمايت توليد 
داخلي است. كش��ور ژاپن مصداق بارزي از حركت در اين 
مسير به شمار مي رود، كشوري كه در دهه هاي نه چندان 
دور گذشته، حمايت از توليد داخلي را با تعصبي مثال زدني 
در دستور كار خود قرار داد و آنقدر در اين خصوص مُصِرانه 
و جدي عمل كرد كه در آن مقطع، بسياري از كشور هاي 
جهان، سياست هاي كش��ور ژاپن را “ انزوا طلبانه “ اطلاق 
كردند، سياس��ت هايي كه گذر زمان، منطق و درستي آن 
را آشكار كرد و در نتيجه امروز از كشور ژاپن به عنوان يكي 
از قدرتمندترين اقتصاد هاي جهان ياد مي شود، كشوري 
كه در س��از وكار ها و نظام اقتصاد جهاني، نقش پر رنگ و 
تعيين كننده اي ايفاء مي كند. متاسفانه با وجود ظرفيت هاي 
توليدي، صنعتي و اقتصادي متنوعي كه در كشور ايران وجود 
دارد، در ساليان و دهه هاي گذشته نتوانسته ايم آنچنان كه 

بايد از اين فرصت هاي ارزنده كسب توفيق كنيم.
حمايت از توليد داخلي يك ضرورت اجتناب ناپذير است كه 
در تمامي مقاطع زماني موثر و راهگشا خواهد بود، البته اين 
سياست و استراتژي در شرايط فعلي كشور كه در فاز جنگ 
اقتصادي به سر مي برد و معاندان اين نظام و كشور نيز مجدد 
بر طبل تحريم ها مي كوبند، بيش از هر زمان ديگري الزامي به 
نظر مي رسد. در اين ميان، نارسايي ها و پديده هاي متعددي 
باعث شده تا حمايت از توليد داخلي به معناي واقعي كلمه 
محقق نش��ود و به تعبير صحيح تر، در بسياري از حوزه ها، 
اين امر، آنچنان كه بايد منتج به نتيجه مطلوب نشده است.

واردات بي رويه، قاچاق و... از نمونه چالش هايي اس��ت كه 
نظام توليدي كش��ور را آسيب پذير كرده كه البته پيش از 
اين بارها در خصوص موارد مذكور گزارش، يادداشت ها و 

مصاحبه هاي متعددي تنظيم و منعكس شده است.
بخش مهمي از مشكلات داخلي اس��ت در همين رابطه 
رييس كميسيون صنعت اتاق بازرگاني تهران معتقد است 
در شرايطي كه تحريم ها و محدوديت هاي خارجي تلاش 
مي كنند شرايط را براي اقتصاد ايران دشوار كنند، مي توان 
با بهبود ش��رايط داخلي لااقل بخشي از مشكلات فعالان 
اقتصادي كش��ور را حل كرد. مهدي پورقاضي اظهار كرد: 
موضوع تحريم از سال ها قبل در اقتصاد ايران مطرح بوده و 
در دوره جديد نيز دولت ترامپ تلاش كرده با به وجود آوردن 

مشكلاتي شرايط را براي اقتصاد ايران دشوار كند.
به گفته وي اين محدوديت ها در حوزه هايي همچون نقل و 
انتقالات مالي و ارتباط با بانك هاي بين المللي شرايط را براي 
فعالان اقتصادي ما دشوار كرده است و از اين رو بهبود شرايط 
داخلي بهترين گزينه اي است كه مي تواند در اين برهه زماني 

مورد استفاده قرار گيرد.
رييس كميسيون صنعت اتاق بازرگاني تهران با بيان اينكه 

از ماه هاي ابتدايي امس��ال تغيي��رات و تحولات جدي در 
سياست ها و دستورالعمل هاي دولتي، فعالان اقتصادي را 
با مش��كل مواجه كرده است، توضيح داد: در حوزه تجارت 
اصلي ترين عاملي كه اهميتي جدي دارد ثبات و مشخص 
بودن تصوير آينده اقتصاد هر كشور است. اينكه ما ندانيم در 
سال آينده يا حتي ماه هاي پيش رو چه اتفاقي رخ خواهد داد 
و چه دستورالعمل هايي تصويب مي شود، قطعاً كار را براي 

فعالان اقتصادي دشوار مي كند.
پورقاضي ادامه داد: در اين حوزه مي توان از تجربه كشورهاي 
منطقه استفاده كرد. بسياري از اين كشورها به منظور جذب 
س��رمايه گذاران جديد فرآيند س��رمايه گذاري و دريافت 
مجوزها را به كوتاه ترين زمان ممكن كاهش داده اند و همين 

مساله به آنها براي رشد اقتصادي كمك مي كند.
به گفته وي، امروز در بسياري از كشورهاي توسعه يافته اين 
بخش خصوصي و غيردولتي است كه سهم اصلي فعاليت ها را 
در اختيار دارد و اين نقش نيز جز با كمك دولت و كاهش نفوذ 
آن در اقتصاد ممكن نخواهد شد. از اين رو با وجود تحريم ها 
مي توان با بهبود شرايط داخلي و از بين بردن محدوديت ها و 

موانع، كار را براي فعاليت تاجران تسهيل كرد.

  ماليات دردسر اصلي فعالان اقتصادي
در اين ميان، شيوه ماليات س��تاني از واحد هاي توليدي، 
از نارس��ايي هاي ديگري اس��ت كه در كنار ديگر نواقص و 
چالش هاي موجود، زنجيره و حلقه هاي مشكلات عرصه 
توليدي را تكميل كرده است. بدون ترديد، يكي از الزامات 
حصول توس��عه اقتصادي و فاصله گرفت��ن از اقتصاد تك 
محصولي يا خام فروشي، بر تقويت اين گزاره )ماليات ستاني( 
معطوف مي شود. اين رويكردي است كه با تكيه بر آن، اكثر 
قريب به اتفاق جوامع و كشور هاي توسعه يافته در تسهيل و 

سهولت اداره كشور خود موفق بوده اند.
به واقع، پاسخ به اين سئوال كه چرا بسياري از كشور هاي 
جهان بدون برخورداري از منابع زيرزميني و ظرفيت هاي 
متنوع در عرصه هاي گوناگون، همچون حوزه هاي معدني، 
گردشگري و... با سهولت هر چه بيشتري در مقايسه با كشور 
ما، كشور را اداره مي كنند )منظور نظر اداره اقتصادي است( 

به همين موضوع باز مي گردد.
به واقع اش��اره به اين موضوع از اين جهت است كه افزايش 
درآمد هاي مالياتي دولت يك اصل است كه نبايد تحت هيچ 
شرايطي از آن غافل شد و متاسفانه به دليل كم توجهي هايي 
كه در ساليان گذش��ته به اين امر شده، كشور نيز از حيث 

اقتصادي با خسران هاي بسياري مواجه شده است.
اساسا پرداخت ماليات به دولت در ايران به فرهنگ تبديل 
نشده و متاسفانه بسياري از اقش��ار و گروه هاي اجتماعي 
جامعه، پرداخت ماليات را بِسان پول زوري مي پندارند كه 

به هر شيوه ممكن بايد از آن بگريزند، گريزي كه در قالب 
فرار هاي مالياتي قابل تعريف است.

فرار هاي مالياتي كه خود به چالشي بزرگ در كشور مبدل 
شده و مي بايد با اتخاذ تدابير هوشمندانه، به حداقل ممكن 
كاهش يابد، اما نبايد اين واقعيت نيز ناديده انگاشته شود كه 
در سيستم ماليات ستاني كشور نيز با نارسايي هايي مواجه 
هستيم و شوربختانه در اولويت گذاري ها و لحاظ معافيت ها 

دچار اشكالاتي جدي و اساسي هستيم.
يكي از اين موارد را مي توان در ماليات ستاني از واحد هاي 
توليدي جست وجو كرد كه سال هاست به دلايل متعدد، 
در تنگنا هاي شديد اقتصادي به سر مي برند و اخذ ماليات 
از آنها مزيد بر علت ش��ده تا بر عمق و دامنه گرفتاري هاي 

آها افزوده شود.

  مالي�ات از توليد در ش�رايط ركود صحيح 
نيست

امين فكري، يكي از فعالان صنعتي و توليدي و از اعضاي اتاق 
بازرگاني با اشاره به لزوم حمايت و پشتيباني از واحد هاي 
صنعتي و توليد اظهار كرد: اساسا اخذ ماليات يكي از اركان 

و مولفه هاي اساسي در توزيع عادلانه ثروت و تحقق عدالت 
اقتصادي و اجتماعي محسوب مي شود، قطع به يقين در خلأ 
اين ضرورت، حصول اين امر خطير )عدالت اقتصادي و توزيع 

عادلانه ثروت( ناممكن خواهد بود.
وي افزود: به همين ميزان، اخذ ماليات نامناسب نيز مي تواند 
در نائل شدن به اين هدف خطير، مشكلات و موانعي جدي 

و اساسي را ايجاد كند.
فكري گفت: متاس��فانه هربار كه سخن از لزوم بازبيني در 
ماليات ستاني به ميان مي آيد برخي عنوان مي كنند اين 
موضوع بهانه اي است براي ش��انه خالي كردن از پرداخت 
ماليات از سوي موديان مالياتي در صورتي كه تعميم اين 
موضوع به تمامي افراد و گروه هايي كه اين ايده و نظر را مطرح 
مي كنند بي انصافي است. وي افزود: در شرايطي كه شاهد 
ركود اقتصادي هستيم و بخش قابل توجهي از واحد هاي 
صنعتي و توليدي، به انحاي گوناگون با مشكلاتي جدي و 
عديده مواجه هستند، اخذ ماليات به شيوه فعلي نادرست 
است و قطعا بايد نسبت به اين موضوع، تدابير مقتضي لحاظ 
شود و بازبيني و تجديد نظر لازم در اين ارتباط منظور گردد.

فكري گفت: اين موضوع براي بنده غير قابل هضم است كه 

چرا بايد در ش��رايطي كه بسياري از واحد هاي توليدي در 
كس��ب درآمد عادي خود دچار مشكل و اختلال هستند، 
نسبت به پرداخت ماليات مبادرت ورزند و قطعا اين موضوع 

در نقطه مقابل حمايت از توليد داخلي قرار دارد.

  ماليات از مصرف كننده نهايي 
و حمايت از توليد داخلي

چندي پيش، محمد شريعتمداري، وزير پيشين صنعت، 
مع��دن و تجارت )و وزير فعل��ي وزارت كار، تع��اون و رفاه 
اجتماعي( در گفت وگويي با رس��انه ها اظهار كرد: يكي از 
راهكار هاي حمايت از توليد داخلي به اين امر باز مي گردد 
كه فقط در آخرين زنجيره )از مصرف كننده نهايي(، ماليات 

دريافت شود.
محمد رضا مرتضوي، رييس خان��ه صنعت، معدن و 
تجارت استان تهران در همين رابطه مطرح كرد: زماني 
كه واحد هاي توليدي مس��وول جمع آوري ماليات بر 
ارزش افزوده هستند و به عبارتي كار بزرگ اين امر بر 
دوش توليد كننده افتاده، چگونه مي توان انتظار داشت 

كه توليد ملي و داخلي بر روي پاي خود بايستد.

تابس��تان س��ال جاري، پيش نويس لايحه شفافيت به 
دستور رييس جمهوري در مركز بررسي هاي استراتژيك 
رياست جمهوري در 5 بخش، 8 فصل و 192 ماده تدوين 

و به معاونت حقوقي رياست جمهوري تحويل داده شد. 
 شفافيت س��ازماني، اطلاعاتي، تماس ها و سفارش هاي 
خارج از روال اداري، مسافرت هاي خارجي، گزارشگري 
فساد، الزامات ش��فافيت در حوزه هاي خاص، شفافيت 
سياسي، اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي، اداري، قضايي و 
انتظامي، تقنيني، امنيتي- اطلاعاتي از مهم ترين محورهاي 
اين لايحه است. رييس جمهوري پيش ازاين اعلام كرده بود 
كه بر اساس لايحه شفافيت همه دستگاه ها بايد آنچه به 
دست مي آورند و مواردي را كه خرج مي كنند، شفاف اعلام 
كنند تا همه مردم از آن مطلع شوند.  كميسيون رقابت، 
خصوصي سازي و س��لامت اداري اتاق ايران در گزارشي 
تحليلي با بهره گيري از نظرات كارشناسان، به نقد و بررسي 

پيش نويس اين لايحه پرداخته و پيش��نهادهاي خود را 
ارايه كرده است. بر اساس اين گزارش، صرف نظر از جديد 
بودن، تدوين لايحه شفافيت به عنوان يك اقدام مستقل 
بسيار حائز اهميت اس��ت. علاوه بر اين، ابتكار در ادبيات 
حقوقي، ابداعات حقوقي، طراحي رويه هاي حقوقي، ايجاد 
ساختارهاي ابزاري و كمكي از ديگر نقاط قوت اين لايحه 

به شمار مي رود.
در گزارش »نقد و بررسي پيش نويس لايحه شفافيت« در 
خصوص شفافيت فرآيند تصميم گيري اينگونه توضيح 
داده شده است: »ش��فافيت فرآيند تصميم گيري كه به 
عنوان يكي از قواعد عمومي شفافيت در پيش نويس لايحه 
آمده است به معناي همراه كردن افراد و گروه هاي ذي نفع 
مطرح شده و مي توان آن را ما به ازاي مطالبه گري و اصل 
مش��اركت مردم در فرايند حاكميت دانست كه تاكنون 
در نصوص قانوني نام حقوقي كش��ور ما بطور مشخص و 

صريح امكان سنجي نشده بود؛ الگويي كه در نظام حقوق 
بين المللي و در بسياري از نظام هاي غربي بطور خاص در 
تصميمات اقتصادي تأثيرگذار بطور كامل موردپذيرش و 
طراحي قرارگرفته است و از نمونه هاي موفق آن مي توان 
به شوراي اقتصادي، اجتماعي و زيست محيطي فرانسه و 

قانون RCRA امريكا اشاره كرد.«

  مش�اركت عام�ه م�ردم در پيش نويس لايحه 
شفافيت

بر اس��اس گزارش مذكور، مشاركت عامه مردم به عنوان 
مبناي اصلي تغيير فرآين��د تصميم گيري از نكات حايز 
اهميت در پيش نويس اين لايحه به شمار مي رود. چراكه در 
نظام حقوقي ايران اگرچه مظاهر متعددي از مشاركت مردم 
در حاكميت وجود دارد يا به عبارت بهتر حاكميت بر مبناي 
مردم سالاري ديني اداره مي شود، اما مراجعه مستقيم به 

آنچه حاصل سفر رييس كل بانك مركزي به عراق در هفته 
گذشته اس��ت توافق نامه بانكي ميان دور كشور است كه 
براساس آن جزييات مكانيزم پرداخت مالي بين دو كشور 
درمورد بدهي هاي ناش��ي از صادرات گاز و ب��رق ايران به 
عراق مشخص شده است كه براي اين منظور برپايه دستور 
پرداخت بانك مركزي ايران بدهي پرداخت يا منتقل مي شود 
و درآمدهاي صادراتي نيز در همين چارچوب قرار مي گيرد. 
عبدالناصر همتي پس از امضاي اين توافق نامه اعلام كرد 
كه بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران با كش��ورهاي 
روسيه،  تركيه، هند و چين به راهكارهاي مناسب مالي براي 
مبادلات دس��ت يافته  است.   بر اين اساس صادركنندگان 
ايراني مي توانند از طريق بانك هاي عراقي فعاليت كنند و 
در همين راستا نيز بانك هاي ايراني مي توانند  در بانك هاي 
عراقي حساب ديناري و يورويي داشته باشند .   همچنين 
مبادلات گاز و نفت با اين حساب ها انجام مي شود.  در اين 
زمينه شركت هاي عراقي هم مي توانند در بانك هاي ايراني 
افتتاح حساب كنند و مبادلات خود را با دينار انجام دهند 
كه در اين مورد رييس بانك الرشيد عراق پيش قدم شده و 
پيشنهاد تاسيس يك شعبه اين بانك در ايران را داده كه با 
استقبال طرف ايراني  روبرو شده است. همتي اعلام كرد كه 
پس از تحريم هاي امريكا در سال جاري و محدوديت هاي 
تجاري ايران با كشورهاي همسايه و اروپايي، گشايش اين 
مبادلات بين بانكي مي تواند زمينه ساز مبادلات تجاري ايران 
با ديگر كشورها از طريق كانال ويژه بانك مركزي عراق براي 
تامين نيازمندي هاي كالايي و ارزي كشور با ريسك كمتر 
باشد. ضمن اينكه مشكل انتقال ارز نيز با اين سازوكار در 
مورد عراق كه به عنوان يكي از شركاي تجاري مهم كشور و 

از مقاصد جذاب صادراتي كالاهاي ايراني است مرتفع خواهد 
ش��د. همچنين اين مكانيزم پرداخت بر پايه حساب هاي 
يورويي و ديناري است كه براساس توافقات انجام گرفته، 
بدهي هاي ناشي از صادرات گاز و برق به عراق براساس دستور 
پرداخت بانك مركزي ايران پرداخت يا منتقل مي شود كه 
در نقطه متقابل ايران از منابع حاصل مي تواند جهت تسويه 
برخي خدمات، مانند صدور ويزاي اربعين يا واردات برخي 
كالاها اقدام كند. درهمين زمينه حميد حسيني دبيركل 
اتاق مشترك ايران و با اشاره به اينكه ايران درسال 2018 
ارزش صادرات ايران به عراق از مرز 8 ميليارد دلار گذشت 
و توانس��ت جايگاه بالاتر صادراتي را نسبت به رقيب خود 
يعني تركيه به دست آورد، اظهار داشت: در اين سال ارزش 
صادرات تركيه هفت ميليارد و 350 ميليون دلار بود كه ايران 
توانست با وجود تحريم ها و محدوديت هاي مبادلات بانكي 

مرزهاي افزايش صادراتي را جابه جا كند.
وي با بيان اينكه براس��اس آمار صادرات ايران به عراق در 
س��ال 2018 نشان مي دهد كه در اين س��ال، 8 ميليارد و 
750 ميليون دلار كالا به عراق كالا صادر شده است كه اين 
رقم شامل ترانزيت، توريسم درماني و بخشي از اقلام نفتي 
محاسبه شده نمي شود. براين اصل بايد براي سال جديد بر 
روز صادرات خدمات به دليل تداوم آن بيشتر برنامه ريزي 

كرد زيرا صادرات كالا ممكن است با وقفه مواجه شود.
به گفته حسيني آخرين تحولات تجاري و امضاي تفاهم 
نامه هاي همكاري مش��ترك بين روساي بانك مركزي و 
اتاق هاي بازرگاني دو كشور، عراق را در صدر مقاصد صادراتي 
ايران قرار داده اس��ت كه در راستاي توسعه همكاري هاي 
تجاري دوكشور، اس��تقبال عراق از سرمايه گذاران ايراني، 

تلاش براي ايجاد تس��هيلات در مبادي مرزي، مذاكرات 
بانك هاي مركزي دو كشور براي گشايش اعتبار از طريق 
ريال و دينار و اقدام براي تسويه بدهي مربوط به گاز و برق را 

مي توان از نقاط قوت اين نشست ها و توافقنامه ها دانست.
وي با تصريح براينكه با جايگزيني بانك هاي ايراني به جاي 
صرافي هاي عراقي مشكل پيمان سپاري ارزي نيز حل شده 
است، ابراز داشت: بانك مركزي با جايگزين كردن بانك هاي 
ايراني به جاي صرافي هاي عراقي مش��كل پيمان سپاري 
صادركنندگان به عراق را حل كرد كه در اين شرايط شاهد 
روند رو به رشد صادرات در ماه هاي آينده خواهيم بود. طي 
توافق بانك مركزي با طرف عراقي مقرر شده است كه به جاي 
اينكه ارز و دينار حاصل از صادرات كالاهاي ايراني به عراق به 
صراف عراقي داده شود و صراف به صادركننده ريال پرداخت 

كند، بانك هاي ايراني جايگزين صرافي ها در عراق شوند. 
دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق يادآورشد: براين اساس 
مقرر شد تا شعب بانك هاي ملي و پارسيان مستقر در عراق 
به نمايندگي از بانك مركزي دلار يا دينار صادركننده ايراني 
را در عراق خريداري كرده و در مقابل ريال را به قيمت روز ارز 
از اين شعبات دريافت كند كه با ايجاد اين مكانيزم مشكل 
پيمان سپاري ارزي و قيمت ارز نيمايي براي فعالان اقتصادي 
مرتفع خواهد شد. حسيني از ديگر دستاوردهاي اين سفر 
را حل و فصل طلب 2 ميليارد دلاري ش��ركت گاز و توانير 
ايران از عراق دانست و عنوان كرد: گام هاي مهم و نهايي در 
اين زمينه برداشته شده كه با توجه به سفر رييس كل بانك 
مركزي به عراق اين مشكل تا 90 درصد رفع شده است زيرا بر 
اساس قرارداد منعقده با عراق مقرر شده بود كه برق صادراتي 
ايران به اين كشور براساس دلار و گاز صادراتي بر اساس يورو 

محاسبه شود اما با شروع تحريم ها و مشكل مبادلات بانكي 
عراق قادر به پرداخت هزينه ب��رق و گاز وارداتي از ايران بر 
مبناي اين دو ارز نبود، در حالي كه شركت گاز و توانيز ايران 
اصرار بر دريافت بهاي صادرات گاز و برق براساس يورو و دلار 
بودند. وي در ادامه خاطرنشان ساخت: يكي از دغدغه هاي 
شركت هاي گاز و توانير ايران پيش از اين در عدم پذيرش 
طلب خود به صورت دينار، كاهش فاصله قيمتي بين نرخ 
رسمي دينار و بازار آزاد بود كه با به حداقل رسيدن اين فاصله 
نگراني بابت زيان ناشي از تفاوت قيمت براي اين شركت ها به 
حداقل رسيده است.  دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق در 
ادامه از رشد 53 درصدي صادرات به عراق خبر داد و افزود: 
عراق كه از ابتداي امسال در رتبه دوم واردات كالا از ايران قرار 
داشت از مهرماه به مدت سه ماه رتبه نخست واردات را به خود 
اختصاص داد، اما در دي ماه امسال با اختلاف هشت ميليون 
و 12هزاركيلوگرم دوباره در رتبه دوم قرار گرفت. براين اساس 
تا پايان دي ماه امس��ال 16 ميليون و 749 هزار تن كالا به 
ارزش هفت ميليارد و 514 ميليون و 823 هزار دلار به عراق 
صادر شده كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته از نظر 
وزني 53 درصد و از نظر ارزشي 44.75 درصد رشد داشته 
است. همچنين يحيي آل اسحاق رييس اتاق ايران و عراق 
نيز پيرامون شرايط حال حاضر مناسبات اقتصادي ايران و 
عراق گفت: روابط ايران و عراق در شرايط بهتري نسبت به 
گذشته قرار دارد و اعداد و ارقام عملكردي نشان مي دهد كه 
طي 9 گذشته 7 ميليارد و 600 ميليون دلار صادرات به عراق 
داشته ايم و به احتمال زياد با مذاكرات انجام گرفته تا پايان 
سال با احتساب صادرات خدمات فني و مهندسي و انرژي به 

عدد 12 ميليارد دلار دست پيدا خواهيم كرد..

وي افزود: رقم صادراتي كسب شده متناسب با اقتضائات 
گذشته بوده و با توجه به امضاي موافقت نامه هاي حوزه پولي 
و بانكي اخير و نيز بازبيني در مديريت اقتصادي دو كشور، بر 
اين باورم كه وضعيت مناسبات تجاري ايران و عراق به مراتب 
بهتر خواهد شد. آل اسحاق با اشاره به عملكرد مطلوب رييس 
بانك مركزي در اين زمينه گفت: خوشبختانه طي مذاكرات 
رييس بانك مركزي كشورمان با روساي بانك ها، اعضاي اتاق 
بازرگاني و فعالان اقتصادي عراق، مراحل نهايي براي اجراي 
توافق نامه هاي پولي و بانكي در حال انجام است. رييس اتاق 
مشترك بازرگاني ايران و عراق اذعان داشت: حل مسائل 
بانكي و بازشدن گره مناسبات پولي، كليد توسعه مناسبات 
تجاري دو كشور است كه خوشبختانه دو طرف در اين رابطه 
همكاري هاي لازم را انجام داده اند و در اين رابطه نخست وزير 
عراق، حمايت جدي از مذاكرات دو جانبه و توافق هاي انجام 
شده، داشته بطوريكه آن را پايه گسترش روابط تجاري دو 

كشور توصيف كرده است.
ب��ه گزارش پايگاه خب��ري اگزيم نيوز طب��ق توافق انجام 
شده، قرار است بانك مركزي ايران حساب هاي يورويي و 
ديناري داشته باشد و مبادلات گاز و نفت با اين حساب ها 
انجام شود، همچنين شركت هاي عراقي هم مي توانند در 
بانك هاي ايراني حساب افتتاح كنند و مبادلات خود را با 

دينار انجام دهند.
آل اسحاق تحقق تاس��يس يك بانك عراقي در ايران 
را گامي بلند در توس��عه مناسبات اقتصادي دو كشور 
توصيف كرد و گفت: خوش��بختانه هم��ه جريانات و 
نهادهاي مجري اين طرح در دو كشور، در تلاش مستمر 

براي عملياتي كردن آن هستند.
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ذخيره سازي ميوه شب عيد 
انجام شده است

رييس اتحادي��ه دارن��دگان كالاه��اي تجارتي و 
سردخانه ها گفت: ذخيره سازي پرتقال، موز و سيب 

درختي براي ايام عيد سال نو انجام شده است.
مهدي كش��اورزي در گفت وگو با ايسنا، در رابطه با 
آخرين وضعيت س��ردخانه هاي تهران و نگهداري 
ميوه هاي مورد نياز در ايام عيد سال نو، اظهار كرد: در 
حال حاضر سردخانه ها با ظرفيت كامل پرتقال، موز و 
سيب درختي شب سال نو را دريافت و ذخيره سازي 
كرده اند و اين در حالي است كه به دليل كمبود در 
عرضه نارنگي، اين محصول براي عرضه در ايام عيد 
سال آينده در سردخانه ها ذخيره سازي نشده است.

كشاورزي يادآور ش��د: در ماه هاي اخير با توجه به 
س��رمازدگي باغ هاي نارنگي و تقاضاي قابل توجه 
بازارهاي هدف، قيمت اين محصول روند صعودي 
به خود گرفته و عرضه آن با كاهش روبرو شده است.

رييس اتحادي��ه دارن��دگان كالاه��اي تجارتي و 
سردخانه ها با اش��اره به شرايط ايجاد شده در زمان 
نوسانات شديد نرخ دلار، خاطرنشان كرد: در حال 
حاضر كه ميزان نوس��ان ن��رخ دلار كاهش يافته و 
شرايط آرامي بر اقتصاد حاكم است، ميزان عرضه و 
تقاضا روند آرامي را در پيش گرفته و دارندگان بار و 
محصول به نرخ روز و به لحظه كالاهاي خود را در بازار 
عرضه مي كنند و افراد به دنبال احتكار كالا نيستند.

اسپانيا چطور بزرگ ترين 
صادركننده زعفران شد

عضو هيات مديره خانه صنعت، معدن و تجارت 
جوانان گفت: اس��پانيا زعفران ايران را به صورت 
فله خريداري و پس از بس��ته بندي دوباره، آن را 
به عنوان »زعفران اس��پانيايي« صادر مي كند. 
به همين دليل اين كش��ور به عنوان بزرگ ترين 

صادركننده زعفران جهان شناخته مي شود.
فرزاد سحرخيز در گفت وگو با ايرنا افزود: امارات نيز 
زعفران ايراني را به صورت روزانه و هفتگي توسط 
دلالان و تجار غيرحرف��ه اي خريداري مي كند 
و پس از مخل��وط كردن با برخي ناخالصي ها، به 
صورت عمده با بسته  بندي هاي ايراني و حتي با 
علامت استاندارد ايران به كشورهاي حوزه خليج 

فارس، آفريقا و چين مي فروشد. 
وي يادآور ش��د: پس از اس��پانيا و امارات، چين 
بزرگ ترين خري��دار زعفران فله ايراني اس��ت، 
همچنين افغانستان از ديگر مشتريان زعفران فله 
ايراني به شمار مي رود كه به عنوان رقيب آينده 
ايران تلقي مي شود؛ بطوري كه با خريد زعفران 
از ايران و فروش آن ب��ه عنوان »زعفران افغان«، 
تجارت اين محصول را در جهان آغاز كرده است.

او، عربس��تان و قطر را نيز جزو خريداران عمده 
زعفران بسته بندي ايران برشمرد و گفت: مردم 
كشورهاي عربي به دليل رفت و آمد زياد به ايران 
با كيفيت زعفران ايراني آش��نا شده اند و تمايل 
خريدش��ان به اين محصول به نس��بت زعفران 

اسپانيايي روز به روز بيشتر مي شود.
وي افزود: با بررسي آمار صادرات زعفران مشاهده 
مي شود فقط پنج درصد از كل زعفران صادراتي 
كش��ور به بس��ته بندي هاي زير 10 گ��رم ويژه 
مصرف كنندگان نهايي و مراكز خرده فروش��ي 
اختص��اص دارد و 95 درص��د باقيمان��ده، در 
بسته هاي بالاي 10 گرم و بطور عمده )نيم و يك 

كيلوگرمي( صادر مي شود. 

تزريق ۱۳۰۰ ميليارد تومان
 به صنعت دارو 

مهرماه س��ال جاري، اس��حاق جهانگي��ري معاون 
اول رييس جمه��ور در مراس��مي كه به مناس��بت 
بيس��ت ودومين س��الروز ملي صادرات برگزار شده 
بود، از موافقت رهبري ب��ا اختصاص 500 ميليون 
يورو از محل اعتبارات صندوق توسعه ملي به منظور 
پرداخت مطالبات دارويي خبر داد. درحالي كه قرار بود 
اين مبلغ تا آخر آبان ماه امسال به صنعت داروسازي 
تزريق شود، اما تأخير در پرداخت اين مبلغ موجب شد 
تا صنعت داروسازي گرفتار پيچ وخم تأمين نقدينگي 
ش��ود. پيش ازاين احمد شيباني رييس سنديكاي 
صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران در گفت وگو 
با پايگاه خبري اتاق ايران تأكيد كرده بود س��ازوكار 
مش��خصي جهت هزينه كرد اين مبلغ مش��خص 
نش��ده است و تأمين مالي ش��ركت هاي داروسازي 
اصلًا وضعيت خوبي ندارد و اگر قرار باش��د اين روند 
ادامه دار باشد، مشخص نيست سال آينده چند شركت 

توليدكننده داروسازي بتوانند سرپا بمانند.
مرتضي خيرآبادي ديگر عضو هيات مديره سنديكاي 
صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران نيز در گفت وگو 
با پايگاه خبري اتاق ايران تأكيد داشت دولت بايد در 
ش��يوه تزريق تأمين نقدينگي به صنايع داروسازي 
كش��ور تجديدنظر كند. به اعتقاد اين فعال صنعت 
داروس��ازي، اينكه چه بودج��ه اي به منظور جبران 
نقدينگي به صنايع داروسازي قرار است اختصاص 
پيدا كند، چندان اهميتي ندارد. بلكه مهم اين است 
كه نظارت دقيقي بر روند و روش عرضه صورت گيرد 
تا كارخانجات داروسازي منتفع نهايي باشند؛ به گفته 
خيرآبادي، روش تأمين نقدينگي صنعت داروسازي 
به ش��يوه فعلي داراي ايرادات فراواني اس��ت و بايد 
راهكار اساس��ي براي حل آن انديشيده شود تا پولي 
كه به سازمان بيمه سلامت تخصيص مي يابد، بدون 
مشكلي به كارخانجات داروسازي تزريق شود و فعالان 
صنعت داروسازي بتوانند ارز و مواد اوليه موردنياز خود 
را تأمين كنند. حال باگذشت بيش از 3 ماه، رييس 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران صبح 
امروز در گفت وگو با خبرگزاري مهر از پرداخت بخشي 
از بودجه در نظر گرفته شده از محل صندوق توسعه 
مالي به صنعت داروس��ازي خبر مي دهد. شيباني 
تأكيد دارد تغيير در وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي و حضور سعيد نمكي به عنوان سكان دار نظام 

سلامت، دليل اصلي اين پرداخت ها بوده است.

مردم در تصميمات و مشورت گرفتن از گروه هاي ذي نفع 
در تصميمات اداري بسيار كم است.

  اهميت شفافيت اقتصادي بنگاه هاي خصوصي
كميسيون رقابت، خصوصي سازي و سلامت اداري اتاق 
ايران در گزارش منتشرشده با تأكيد بر اهميت شفافيت 
اقتصادي بنگاه هاي خصوصي مدعي ش��ده است كه از 
مهم ترين ابت��كارات لايحه حقوقي ش��فافيت، طراحي 
فرآيندهاي شفافيت مالي مديران بنگاه هاي اقتصادي، 
شفافيت سرمايه گذاري خارجي، شفافيت اموال غيرمنقول 

دولت و ... است.

  فرصت ه�اي بهبود ارتقا؛ نق�اط ضعف لايحه 
شفافيت

گزارش نقد بررس��ي پيش نويس لايحه شفافيت پس از 
بررسي نقاط بهبود لايحه شفافيت، به تشريح چالش هاي 
اين لايحه پرداخته و از آن به عنوان »فرصت هاي بهبود و 
ارتقا« نام برده است. ضمانت اجرا، مرجع رسيدگي و نظارت، 
ابهام در بيان مواد، طرح مفاهيم غير مرتبط، طرح مسائل 
پراكنده، تعارض منافع، شفافيت نيروي انتظامي، غفلت 

از عناصر اصلي شفافيت )ماهوي؛ پروتكل ارايه اطلاعات 
و ش��كلي؛ پنجره واحد( و ... مواردي است كه در بررسي 
كميسيون رقابت، خصوصي سازي و سلامت اداري اتاق 
ايران به عنوان چالش هاي پيش نويس لايحه شفافيت از 
آنها نامبرده شده است. كميسيون رقابت، خصوصي سازي 
و س��لامت اداري اتاق ايران پس از جمع بندي و بررسي 
دقيق پيش نويس لايحه شفافيت پيشنهاد خود را به شرح 

زير بيان مي كند: 
 »پيش نويس لايحه شفافيت اگرچه تلاشي قابل تقدير 
و شايس��ته اس��ت، اما با توجه به حساس��يت و اهميت 
غيرقابل انكار مساله ش��فافيت به عنوان مهم ترين ابزار 
راهبردي حل معضل فساد در بدنه مديريتي كشور، نيازمند 
يك قانون تفصيلي تر و دقيق تر متناسب با اقتضائات موجود 
در كشور است؛ به اين معنا كه اولا بايد مراقب اين نكته بود 
كه دغدغه و حساس��يت به وجود آمده در مورد شفافيت 
منجر به برخورد عجله اي و غيرعملياتي نشود. ثانيا با توجه 
به ماهيت ابزاري و اجرايي مساله شفافيت، تدوين يك متن 
قانوني درباره آن مستلزم فهم به روز، دقيق و كامل اين ابزار و 
شناخت درست اقتضائات موجود كشور و درنهايت طراحي 

كامل سازوكارهاي اجرايي آن است.«
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برنت در روز جمعه به 65 دلار و 10 سنت رسيد و سپس كمي كاهش يافت

جابه جايي ركورد  2019 قيمت نفت
گروه انرژي| 

به نظر مي رسد نفت خام يك بار ديگر در ريل صعود با 
چشم انداز مناسب قرار گرفته است. پس از آنكه انتشار 
آمارهاي نهادهاي ناظر بازار، اوپك و آژانس بين المللي 
انرژي در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه از سطح تعهد 
بالاي اوپك در كاهش توليد نفت خام حكايت كرد، بازار 
در روز جمعه توانست ركورد سال 2019 را بشكند. اين 
در حالي است كه قيمت ها در هفته نخست ژانويه كه 
هنوز سطح تعهد اوپك مشخص نشده و در مورد ميزان 
جدي بودن كشورها به اجراي آن ترديد وجود داشت، 

روندي به شدت نزولي را آغاز كرده بودند. 
ديروز رويترز نوش��ت كه روز جمعه ش��اخص جهاني 
قيمت نفت، برنت به دليل كاهش عرضه نفت به رهبري 
اوپك و توقف جزئي توليد در بزرگ ترين ميدان نفت 
دريايي عربستان س��عودي، ركورد قيمت ها در سال 
2019 را شكس��ت و به بالاتر از 65 دلار در هر بش��كه 

رسيد.
شاخص برنت روز جمعه به 65 دلار و 10 سنت به ازاي 
هر بشكه رسيد و ركورد قيمت هاي پيشين سال جاري 
را كه 65 دلار در هر بش��كه بود جابه جا كرد. اما بعد از 
آن قيمت ها پايين آمد و به 64 دلار و 77 سنت به ازاي 
هر بشكه نفت رس��يد. با وجود اين قيمت ها همچنان 
0.3 درصد بالاتر از آخرين معاملات در روز پنج شنبه 

قرار گرفته اند.
ش��اخص جهاني قيمت نفت بالاترين نرخ را در حدود 
3 ماه گذشته كسب كرده است و در آستانه ثبت رشد 

هفتگي 4.5 درصدي قرار دارد.
معاملات آتي شاخص نفت امريكا )WTI( نيز 15 سنت 
يا 0.3 درصد نسبت به آخرين معاملات روز پنج شنبه 

رشد كرد و با 54 دلار و 56 سنت معامله شد.
معامله گران مي گويند كه قيمت نفت به دليل تعطيلي 
جزئي در ميدان نفتي صفينيه عربس��تان س��عودي 
تقويت شد. صفينيه، با ظرفيت توليد نفت بيش از يك 
ميليون بشكه در روز، بزرگ ترين ميدان نفتي دريايي 

اين كشور است.
يك منبع آگاه گفت كه تعطيلي صفينيه در روزهاي 
نخست همين هفته رخ داد، اما اين مساله بلافاصله فاش 
نشد و زماني مشخص شد كه اين ميدان نفتي با ظرفيت 

توليد حداكثري خود بازگشته بود.
تعطيلي جزئي ميدان نفتي صفينيه با كاهش داوطلبانه 
حداكثري توليد نف��ت به رهبري اوپك )عربس��تان 
س��عودي، رهبر داراي نقص فني آن است( همراه شد 
كه با هدف كاهش عرضه نفت و خروج از اشباع عرضه 

انجام شد. اوپك به همراه برخي از كشورهاي غيرعضو 
اوپك كه شامل روسيه نيز مي شود، اواخر سال گذشته 
تواف��ق كردند كه توليد نفت خام خ��ود را در مجموع 
يك ميليون و 200 هزار بش��كه در روز كاهش دهند. 
بزرگ ترين صادركننده نفت، عربستان سعودي اعلام 
كرد كه توليد نفت خام خود را در ماه مارس حتي بيشتر 

از آنچه توافق شده است كاهش خواهد داد.
الكس��اندر نواك، وزير انرژي روسيه بيان كرد: روسيه 
توليد نفت خود را 80 الي 90 هزار بشكه در روز از سطح 
توليد ماه اكتبر )مرجع مس��كو براي اين توافق ميزان 

توليد نفت خام در ماه اكتبر است( كاهش داده است.

   چشم انداز قيمت 
بانك امريكايي مريل لينچ در يادداشتي اعلام كرد: با 
وجود كاهش توليد داوطلبانه عربستان سعودي، كويت 
و امارات متحد عربي و نيز كاهش غيرداوطلبانه عرضه 
نفت توس��ط ونزوئلا و ايران، ميانگين قيمت شاخص 
جهاني نفت، برنت بايد به 70 دلار در هر بش��كه براي 
سال 2019 برسد. حتي دور از انتظار نيست كه عرضه 
نفت اوپك در سه ماهه چهارم س��ال 2019 به ميزان 
2ميليون و 500 هزار بشكه در روز نسبت به سه ماهه 

چهارم سال 2018 تنزل كند. 
با وجود آنك��ه قيمت ها در روز جمع��ه صعودي بود، 
نش��انه هايي از كاهش تقاض��اي نفت در ب��ازار ديده 

مي شود.
بانك سرمايه گذاري امريكايي جفريز روز جمعه اعلام 
كرد: با كاهش مصرف پالايشگاه ها در اثر كار هفته به 
هفته روي 480 نقطه كليدي، س��رانجام در اين هفته 

85.9 درصد از فصل تعمير و نگهداري انجام شد.
با وجود نشانه هاي ركود اقتصادي كه اكنون در اروپا، 
آسيا و ايالات متحده امريكا به فراواني ديده مي شود، 
رشد اقتصادي ناپايدار نيز مسبب نگراني است. با اين 
حال، شركت كارگزاري مركس اسپكترون اعلام كرد 
كه از ديدگاه آنان اقتصاد كلان جهان همچنان در حالت 

پايدار قرار دارد.
همچنين گزارش ماهانه جديد آژانس بين المللي انرژي 
كه روز چهارش��نبه منتشر شد، پيش بيني اين نهاد از 
رشد تقاضا براي نفت خام در سال جاري را بدون تغيير 
نسبت به پيش بيني قبلي، معادل 1 ميليون و 400 هزار 

بشكه در روز اعلام كرد. 
اين مساله نش��ان مي داد كه از منظر IEA اگر ابهامي 
نيز در مورد چشم انداز رشد اقتصادي وجود دارد، روي 

تقاضا براي نفت اثري ندارد. 

اما اين باعث نمي شود همه چيز براي قيمت هاي بالاي 
نفت خام آماده باشد، رويترز در بخشي از گزارش روز 
گذشته خود نوشت كه توليد خروشان نفت در ايالات 
متحده ممكن است تلاش هاي اوپك براي عرضه كمتر 

از تقاضاي نفت در بازار را از بين ببرد. 
توليد نفت امريكا در س��ال گذشته بيش از 2 ميليون 
بشكه در روز رش��د كرد و به روزانه 11 ميليون و 900 
هزار بشكه رس��يد. ايالات متحده با اين آمار توليد به 
بزرگ ترين توليدكننده نفت در جهان تبديل شد. اكثر 
تحليلگران انتظار دارند كه به زودي توليد نفت امريكا از 
12 ميليون بشكه در روز گذر كند و حتي شايد در پايان 

سال جاري به 13 ميليون بشكه در روز برسد.
بانك مريل لينچ اعلام كرد: صعود عرضه نفت ش��يل 
ايالات متح��ده، افزايش ظرفيت اضاف��ي در اوپك و 
كاهش مصرف سوخت بدين معني بود كه چشم انداز 
قيمت نفت در ميان مدت پايين تر بوده است. اين بانك 
امريكاي��ي در ادامه عنوان كرد: ما ريس��ك هاي رو به 
رشدي را در افزايش عرضه نفت امريكا و كاهش مصرف 

انرژي در ميان مدت قيمت نفت مي بينيم. انتظار مي رود 
كه نرخ شاخص جهاني نفت، برنت در 5 سال آينده بين 

50 دلار تا 70 دلار در هر بشكه باشد.

   چالش ونزوئلا 
بازار اكنون در مورد چشم انداز عرضه نفت خام ونزوئلا 
نيز اطمينان كافي ندارد. جان بولتون، مشاور امنيت 
ملي امريكا به كشورها و شركت ها عليه خريد نفت خام 

از ونزوئلا هشدار داد.
به گزارش ايسنا، اين هشدار پس از اين صورت گرفت 
كه مانوئل كوِدو، وزير نفت ونزوئلا در س��فري به هند 
اعلام كرد كه ونزوئلا مايل است نفت بيشتري به هند 

صادر كند.
بولتون در توييتي كه مقاله بلومبرگ درباره روابط نفتي 
ونزوئلا و هند ضميمه آن ش��ده بود، نوشت: كشورها 
و ملت هايي كه از س��رقت منابع ونزوئلا توسط مادورو 
حمايت مي كنند فراموش نخواهند شد. امريكا همچنان 
از همه قدرتش براي حف��ظ دارايي هاي مردم ونزوئلا 

استفاده مي كند و همه كشورها را تشويق مي كند اقدام 
مشابه را انجام دهند.

كوِدو وزير نفت ونزوئلا پس از ديدار با پالايش��گرهاي 
هن��دي در دهلي نو، با بيان اينك��ه روابط با هند ادامه 
خواهد يافت و تجارت ادام��ه پيدا مي كند، گفته بود: 
ونزوئلا خواهان گسترش تجارت خدمات و فناوري با 
هند اس��ت. هند نيز مايل است خريد نفت از ونزوئلا را 

افزايش دهد.
طبق جديدترين نظرس��نجي پلاتس از توليد اوپك، 
توليد نفت ونزوئلا در ژانويه با 10 هزار بش��كه در روز 
كاهش نسبت به دس��امبر، به 1.16 ميليون بشكه در 
روز رسيد در حالي كه توليد اين كشور در دسامبر سال 

2015 معادل 2.4 ميليون بشكه در روز بود.
دولت امريكا در 28 ژانويه تحريم ها عليه شركت نفتي 
دولتي PDVSA ونزوئلا را تش��ديد كرد و انتقال پول 
فروش نفت به حس��اب اين شركت را تا زمان تشكيل 
دولت جديد در ونزوئلا ممنوع كرد. هدف از تحريم ها، 

محروم كردن دولت ونزوئلا از درآمدهاي نفتي است.
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 نصب دومين سكوي 
فازهاي ٢٢ تا ٢٤ پارس جنوبي

شانا| دومين س��كوي فازهاي ٢٢ تا ٢٤ پارس 
جنوب��ي پس از بارگيري و انتق��ال به دريا، عصر 
روز پنج ش��نبه در موقعيت خود در خليج فارس 
نصب ش��د. ش��ناور HL5000 عمليات نصب 
سكوي اقماري 24A با وزني معادل ٢٣٠٠ تن را 
در دريا تكميل كرد و پس از پايان مراحل نصب 
سازه هاي پل و مش��عل با توجه به شرايط جوي 
حداكثر در مدت دو هفته، بهره برداري و برداشت 
گاز ترش غني از اين سكو آغاز مي شود. اين سكو، 
براي حمل به ميدان گازي پارس جنوبي با روش 
push pull روي ش��ناور FLB124 بارگيري 
شده اس��ت. با بهره برداري از اين س��كو، روزانه 
١٤.٢ ميليون مترمكعب معادل يك دوم يك فاز 
استاندارد گازي پارس جنوبي به توان توليد گاز 

كشور افزوده مي شود.

از سر گيري واردات نفت كره 
از ايران

ايسنا|كره جنوبي واردات نفت ايران را در ژانويه 
پس از چهار ماه وقفه از سر گرفت، اما آمار گمركي 
نشان داد واردات اين كشور 76 درصد نسبت به 
ژانويه سال 2018 كاهش داشت. كره جنوبي كه 
پنجمين واردكننده بزرگ نفت در جهان است در 
نوامبر از امريكا يك معافيت شش ماهه براي ادامه 
واردات از ايران دريافت كرد، اما به دليل مس��ائل 
پرداخت و بيمه، نتوانست فورا وارداتش را از سر 
بگيرد. آمار گمركي كره جنوبي نش��ان داد: اين 
كش��ور 227 هزار و 941 تن يا معادل 53 هزار و 
676 بشكه در روز نفت ايران را در ژانويه وارد كرد 
كه در مقايسه با 950 هزار و 13 تن در ژانويه سال 

2018، به ميزان 76 درصد كاهش داشت.

 افزايش تلفات جاده اي
با حذف قير از بودجه ۹۸

عضو هيات مديره اتحادي��ه فراورده هاي نفتي در 
حاشيه نمايشگاه بين المللي قير گفت:  تغيير »بند 
ه� « بودجه ريس��ك بزرگي براي عمران كشور به 
همراه دارد و اين تغيير در ش��رايط تحريم به نفع 
دولت و مردم نيست. وحيد شيخي در ادامه افزود: با 
نگاهي به بودجه 97 شاهديم كه وزارت نفت متعهد 
بود 4ميليون تن ماده اوليه قير جهت سازمان هاي 
دولتي تحويل نمايد كه با كسر بدهي قبلي، مقدار 
باقي مانده تحويلي فاصله زيادي با تعهد بودجه دارد. 
حال در لايحه بودجه 98 دولت با وجود كس��ري 
45000 ميلياردي و مشكلات صادرات نفت و قير، 
پيشنهاد نموده بجاي تحويل ماده اوليه قير وجه نقد 

جهت خريد قير پروژه هاي عمراني بپردازد.

ايرن�ا | شركت بريتيش پتروليوم )بي.پي( پيمانكار 
طرح توسعه ميدان گازي »ش��اهدنيز« درياي خزر 
اعلام كرد كه در سال 2018 ميلادي حجم استخراج 

گاز طبيعي از اين ميدان 12.7 درصد افزايش يافت.
بر اساس گزارش روز پنج شنبه دفتر نمايندگي بي.پي 
در جمه��وري آذربايجان، در س��ال 2018 ميلادي 
11.5 ميلي��ارد متر مكعب گاز طبيعي و 2.5 ميليون 
تن ميعانات گازي از ميدان »شاهدنيز« استخراج شده 
است كه در مقايسه با يك سال قبل به ترتيب 12.7 و 

4.2 درصد بيشتر است. 
ش��ركت ملي نفت ايران با 10 درصد س��هم يكي از 
سهامداران طرح توس��عه ميدان گازي »شاهدنيز« 
اس��ت. بر اس��اس گ��زارش بي پي، در س��ال 2018 
ميلادي مجموع اس��تخراج گاز طبيع��ي در ميدان 
گازي »شاهدنيز« واقع در درياي خزر به 100 ميليارد 

متر مكعب رسيده است. 
بنا به اين گزارش در حال حاضر ظرفيت اس��تخراج 
دس��تگاه هاي حفاري موجود در ميدان »شاهدنيز« 
روزانه 48 ميليون متر مكعب يا 16 ميليارد متر مكعب 

در سال است.  كارهاي حفر 5 حلقه چاه جديد توسط 
دستگاه حفاري »استقلال« و نيز يك حلقه چاه ديگر 
با دس��تگاه “Maersk Explorer' در اين ميدان 
انرژي به تازگي به پايان رسيده است كه همه اين كارها 
در قالب فاز دوم توسعه شاهدنيز انجام گرفته است. 

در قالب فاز دوم توسعه اين ميدان انرژي، در مجموع 
15حلقه چاه جديد با دس��تگاه هاي حفاري ش��ناور 
»اس��تقلال« و “Maersk Explorer' ب��ا هدف 
افزايش تدريجي حجم اس��تخراج گاز طبيعي حفر 

شده است. 
در گزارش بي . پي همچنين اعلام ش��ده است كه در 
س��ال 2018 ميلادي مجموع هزينه هاي عملياتي 
ميدان گازي شاهدنيز بيش از 578 ميليون دلار بوده 
كه در مقايسه با يك س��ال قبل 127ميليون دلار يا 

28.16 درصد بيشتر است.  
بنا به اين گزارش، در س��ال گذشته ميلادي مجموع 
هزينه هاي اساسي براي توسعه اين ميدان گازي 1.44 
ميليارد دلار بوده كه در مقايسه با سال 2017 ميلادي 
2 برابر كمتر اس��ت.  استخراج گاز طبيعي در ميدان 

ش��اهدنيز در درياي خزر در ماه دسامبر سال 2006 
ميلادي آغاز و ب��ه بازارهاي جمه��وري آذربايجان، 

گرجستان و تركيه منتقل شده است.
در حال حاضر گاز طبيعي در ميدان »ش��اه دنيز« از 
16 چاه گازي اس��تخراج مي ش��ود و كارهاي توسعه 
اين ميدان انرژي در سال 1999 ميلادي آغاز شده و 
بزرگ ترين ميدان گازي كشف شده از سوي بريتيش 

پتروليوم در جهان به شمار مي رود.
بر اساس محاسبات زمين شناسي مجموع ذخاير گازي 
ميدان »ش��اه دنيز« يك تريليون متر مكعب و ذخاير 
ميعانات گازي دو ميليارد متر مكعب برآورده مي شود.

در قالب مرحله دوم توسعه ميدان گازي »شاه دنيز« 
قرار اس��ت گاز طبيعي اين ميدان در س��ال 2020 
ميلادي از طريق دالان گازي جن��وب به اروپا صادر 
شود. در چارچوب اين مرحله بالاترين حجم استخراج 
گاز طبيعي در اين ميدان به 26 ميليارد متر مكعب و 
ميعانات گازي به 120 هزار بش��كه در س��ال خواهد 
رسيد. در حال حاضر از اين ميدان سالانه 10 ميليارد 

متر مكعب گاز طبيعي استخراج مي شود.

آمارهاي منتشر شده BP نشان مي دهد 
افزايش برداشت گاز از »شاه دنيز«

ايسنا| آخرين خبرها از اين حكايت دارد كه ظاهراً 
دولت در بند الحاقي به تبصره )5( لايحه بودجه 98 
موظف شده ماهانه پنج ميليون بشكه نفت در بورس 
انرژي به فروش برسد كه دو ميليون بشكه نفت خام 
س��بك، دو ميليون بش��كه نفت خام سنگين و يك 

ميليون ميعانات را شامل مي شود. 

در جريان بررس��ي لايح��ه بودجه س��ال آينده در 
كميس��يون تلفيق، تغييراتي در برخ��ي از بندها و 
تبصره ها ايجاد ش��د كه تبصره مربوط به نفت نيز از 
آن بي نصيب نماند؛ بطوري كه عرضه نفت در بورس 
انرژي نيز به بودجه 1398 اضافه ش��د. عرضه نفت 
خام در بورس انرژي براي اولين بار امسال در راستاي 

تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي در دستور كار 
قرار گرفت و در چهار مرحله اول هر بار يك ميليون 
بش��كه عرضه شد. اين در حالي اس��ت كه قرار است 
پنجمين عرضه نفت خام س��بك شركت ملي نفت 
اي��ران در بورس انرژي در تاريخ 29 بهمن ماه س��ال 

جاري عرضه شود.

عرضه نفت بورسي سال 98، ماهانه 5 ميليون بشكه

تس�نيم| وزي��ر انرژي روس��يه گفت: اگ��ر اوپك و 
متحدانش به رهبري روسيه در 2017 شروع به مهار 
توليد نفت نمي كردند، قيم��ت نفت به 25 دلار در هر 

بشكه سقوط مي كرد.
به گزارش اويل پرايس، الكس��اندر ن��واك وزير انرژي 
روسيه گفت كه توافق كاهش توليد اوپك و غير اوپك 
به نفع بودجه روسيه و شركت هايش است چون حداقل 

قيمتي براي نفت ايجاد كرده است. 
نواك در مجمع سرمايه گذاري روسيه در سوچي گفت 
اگر اوپك و متحدانش به رهبري روسيه در 2017 شروع 
به مهار توليد نفت نمي كردند، قيمت نفت به 25 دلار در 

هر بشكه سقوط مي كرد.  
وي گفت: »بدون توافق اوپك، عرضه بيش از حد نفت به 
بازار داشتيم و توليد نفت بسيار بالاتر از ميانگين 5 ساله 
مي بود و قيمت تحت تاثير فشار زيادي قرار مي گرفت«. 
نواك اين اظهارات را چند روز پس از نامه ايگور سچين، 
مدي��ر اجرايي رزنفت، به ولاديمير پوتي��ن انجام داد. 

رزنفت بزرگ ترين توليدكننده نفت روس��يه اس��ت. 
سچين در اين نامه خواسته بود روسيه از توافق اوپك 
خارج ش��ود چون به نظر او سهم بازار روسيه را تهديد 

مي كند و به نفع امريكاست.  
نواك نظري در مورد اين نامه نداد ولي گفت كه توافق 
اوپك تا حد زيادي به نفع درآمدهاي بودجه روسيه و 
شركت هاي اين كشور طي دو سال گذشته بوده است. 
در دو سال گذشته، توافق اوپك و غير اوپك، 89 ميليارد 
و 600 ميليون دلار )ش��ش تريليون روبل( به بودجه 

روس��يه اضافه كرده، در حالي كه شركت ها 30 تا 37 
ميليارد دلار )2 تا 2.5 تريليون روبل( به دست آورده اند. 
نواك اشاره كرد كه اين تخمين ها بسيار محافظه كارانه 
و بر اساس 10 دلار افزايش قيمت نفت در هر بشكه از 

زمان توافق كاهش توليد اوپك بوده است. 
نواك با اشاره به سهم روسيه از كاهش توليد گفت كه 
كشورش از 14 فوريه توليد را 80 تا 90 هزار بشكه در 

روز نسبت به سطح توليد اكتبر كاهش داده است. 
روسيه سهم زيادي از كاهش توليد را طبق توافق اوپك 
برعهده دارد و متعهد ش��ده 230 هزار بش��كه در روز 
توليدش را نسبت به سطح توليد ماه اكتبر پايين آورد و از 
11 ميليون و 421 هزار بشكه به 11 ميليون و 191 هزار 
بشكه در روز برساند.  روسيه بارها اعلام كرده به خاطر 
شرايط جوي و ژئوپليتيكي زمستان هاي سرد روسيه 
نمي تواند به سرعت به اين ميزان كاهش توليد برسد.  
نواك گفت كه شركت هاي روسيه سعي دارند كاهش 

توليد را سرعت دهند و تا آوريل به هدف خود برسند.

وزير انرژي روسيه: 
توافق اوپك و غيراوپك مانع نفت 25 دلاري شد
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تعهدات اعتباري انرژي ابزاري براي تكميل ابزارهاي ادامه تجارت با ايران

معاوضه به  جاي فروش نفت

محمود خاقاني| كارشناس بين المللي انرژي |
از تاريخ 18 ارديبهش�ت م�اه 97 بدنب�ال خروج 
امريكا از برجام ميلياردها دلار توسط مثلث ترامپ، 
نتانياه�و، آل س�عود براي تبليغ�ات عليه انقلاب 
اسلامي در چهلمين سالروز پيروزي آن با همكاري 
كاس�بان تحريم درايران تخصيص داده شد و اين 
انتظار را داش�تند كه حضور مردم در بزرگداش�ت 
22 بهمن سال 57 نسبت به سال هاي قبل كمرنگ 
باشد. اما، حضور پررنگ مردم درسالروز 22 بهمن 
ماه 97 چنان شوكي به ترامپ، پمپئو و جان بولتن 
وارد كرد كه هرسه با عجله پيام هايي صادر كردند 
كه نشان از سردرگمي آنها مي دهد. درهمين حال 
شركاء ايجاد ابزار پشتيباني فعاليت هاي تجاري با 
ايران به اين نتيجه رسيدند كه براي عملياتي شدن 
ابزار مذكور بايد جدي تر وارد ميدان شوند. با توجه 
به ابتكار بخش خصوص�ي آكادميك و عمومي كه 
اخيرا  با دعوت از يكي از پژوهشگران دانشگاه كالج 
لندن بحث »تعهدات اعتباري انرژي« به عنوان يك 
ابزارتكميلي براي ادامه تجارت ب�ا ايران را مطرح 
كردند، اين گزارش تقديم مي شود تا موضوع از سوي 
صاحب نظران بيشتر تحليل و بررسي شود تا شايد 

دربودجه سال 98 هم مورد بذل توجه قرارگيرد. 

    اينستكس؟
 Instrument in Support مخفف INSTEX كلمه
of Trade Exchanges ي��ا همان »ابزار پش��تيبان 
فعاليت هاي تجاري« است. كه روز پنجشنبه 11 بهمن ماه 
97 رسما “ اعلام شد پاريس ميزبان اين ابزار يا كانال مالي 
است و يك بانكدار برجسته آلماني هم مسووليت آن را بر 
عهده گرفته است. انگليس رييس هيات نظارت آن است و از 
وزارت امورخارجه هر كدام ازكشورهاي عضو آن )انگليس، 
آلمان و فرانسه( يك نفر دران حضور خواهند داشت. اين 
ابزار زمينه ساز و فراهم كننده امكانات براي پيوستن ساير 
كشورهاي اروپايي براي ادامه تجارت با ايران و پابرجايي 

برجام توصيف شده است. 

   واكنش ها به سازوكار مالي اروپا 
درايران برخي مي گويند اروپا فعال شدن اين ابزار مالي را با 
شروطي درباره لوايح پولشويي همراه كرده است كه پذيرش 
آن قابل قبول نيست. كاسبان تحريم در ايران از فعال شدن 
تجارت شفاف بين ايران وشركاء تجاري وصنعتي ايران 
خشنود نيستند و تبليغات زيادي را براي مخالفت با آن و 
قوانين ضد پولشوئي دامن مي زنند. اما، حميد بعيدي نژاد، 
سفير ايران در لندن، در توييتر خودنوشت كه در بيانيه اين 
سه كشور اجراي مقررات گروه ويژه اقدام مالي به عنوان 
»شرط نيامده«، بلكه به عنوان »انتظار« از ايران آمده، كه 
»آن هم به علت دخالت سيستم بانكي در پرداخت هاست«. 
اين درحالي است كه اينستكس ابزاري است كه به بانك ها 
اين امكان را مي دهد كه با وجود تحريم هاي امريكا با ايران 
همكاري داشته باشند و اتحاديه اروپا ايجاد اين كانال را به 
منزله پيامي براي تهران و واشنگتن تلقي مي كند. اين كانال 
مالي، در مرحله نخست اقلام غذايي و دارويي و ابزار پزشكي 
را در بر مي گيرد و دامنه فعاليت آن مي تواند گسترش يابد. 
كارشناسان معتقدند كه هدف از سازماندهي اين سازوكار 
حمايت از شركت هاي متوسط و كوچك اروپايي در حال 
همكاري اقتصادي و تجاري با ايران در مقابل تحريم هاي 
امريكا و جلوگيري از اجرايي شدن جريمه ها در رابطه با 
شركت هاي اروپايي است. به عقيده نمايندگان سه كشور 
آلمان، فرانسه و انگليس، ايجاد چنين ساختاري پس از 

خروج امريكا از برجام  ضروري است. 

   ش�ركت ها برسر دوراهي همكاري اقتصادي 
با ايران

امريكا به ش��ركت هاي صنعتي و تج��اري در دنيا گفته 
است كه اگر با ايران همكاري و تجارت كنند راه همكاري 
اقتصادي آنها با امريكا بس��ته خواهد شد. از سوي ديگر 
متحدان امريكا درخليج فارس با تخصيص ميليارد ها دلار 
به شركت هاي صنعتي و بازرگاني در اروپا و حتي درشرق 
آسيا اين نويد را داده اند كه ضرروزيان ناشي از عدم همكاري 

صنعتي و بازرگاني با ايران را جبران مي كنند. 

   دلخوري آلمان ها از سفير امريكا در برلين 
آقاي ريچار گرنل س��فير امريكا در برلين گفته است كه 
ماموريت او كمك به روي كار آمدن احزاب ضد ساختاري 
در اروپا اس��ت. سياس��ت مداران آلماني به شدت از اين 
گفته سفير امريكا درآلمان عصباني شده اند و از واشنگتن 
درخواس��ت بركن��اري اورا كرده اند. رهبر س��ابق حزب 
سوسيال دمكرات آلمان آقاي مارتين شولتز درمصاحبه با 
روزنامه آلماني تگسشو Tagesschau گفت: رفتار اين آقا 

مغاير روش هاي ديپلماتيك بين المللي است.« 
مناب��ع آگاه معتقدن��د ك��ه آنجلا م��ركل ه��م از رفتار 
غيرديپلماتيك و مداخله جويانه سفير امريكا در برلين 
به شدت عصباني است. عصبانيت ها زماني بيشتر شده است 
كه سفير امريكا در برلين گفته است ايجاد اينستكس براي 
ادامه همكاريهاي صنعتي و تجاري با ايران »بي احترامي« 
از سوي اروپا به سياست خارجي امريكا عليه نظام جمهوري 

اسلامي ايران است. 
آقاي گوردون س��وندلند، س��فير امري��كا در اتحاديه 
اروپا نيز در خصوص اس��تفاده از س��ازوكار مالي اروپا 
ي��ا »اينس تكس« براي تج��ارت با اي��ران به گزارش 
خبرگ��زاري »بلومب��رگ« در مصاحب��ه اي ك��ه روز 
پنجش��نبه 17 بهمن ماه 97 منتشر شد، گفته است، 
ايالات متحده كساني را كه از )سازوكار مالي اروپا( به 
جز همكاري هاي انسان دوستانه استفاده كنند را پيدا 
و مورد تحريم قرار خواهد داد و اجازه تجارت با امريكا را 
به آنها نمي دهيم. وي گفته است ما كاري مي كنيم كه 
سازوكار مالي به وجود آمده وجود داشته باشد اما كسي 
از آن استفاده نكند. وي ايجاد »اينستكس« را اقدامي 
از سوي كشورهاي اروپايي براي نجات توافق هسته اي 
با ايران ارزيابي كرده است. زيرا، امريكا معتقد است كه 
ايران برنده برجام بوده و امريكا بازنده آن است و امريكا 
با خروج از آن در روز 18 ارديبهشت 97 قصد دارد اين 
توافق شكست بخورد و ايران را ناگزير به مذاكره جديد 

و باشرايط جديدي بنمايد.

   تعريف ابزارمالي نوين 
به پيشنهاد موسسه آموزشي و پژوهشي اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزِي ايران و موسسه پژوهش در 
مديريت و برنامه ريزي انرژي دانش��گاه تهران همزمان با 
بزرگداشت چهلمين س��ال روز پيروزي انقلاب اسلامي 
در ايران و با حمايت وميزباني تخصصي كميسيون انرژي، 
صنايع پالايشي و پتروش��يمي اتاق بازرگاني ايران واتاق 
بازرگاني تهران و با همكاري دانش��گاه كالج لندن - آقاي 
كريس كوك پژوهشگر ارشد موسسه راهبردي، تاب آوري 
و تامين امنيت اقتصادي دانش��گاه كالج لندن به دعوت 
كميس��يون انرژي، صنايع پالايش��ي و پتروشيمي اتاق 
بازرگاني ايران براي تبادل نظ��ر درباره تعريف ابزار مالي 
نوين از تاريخ 12 بهمن ماه تا 16 بهمن ماه 97 به ايران سفر 
كرد و درطول حضور ايشان درايران سمينار و كارگاه هايي 

در تهران برگزار شد.

   ضرورت تغيير پارادايم انرژي درايران
درنشس��تي كه درمحل ات��اق بازرگاني اي��ران در روز 
يكشنبه 14 بهمن ماه 97 برگزار شد، موضوع ضرورت 
تغيير پارادايم انرژي دراي��ران مورد بحث و تبادل نظر 
ق��رار گرفت. پاراداي��م از جديدترين مفاهيمي اس��ت 
كه وارد حوزه فلس��فه علم جامعه شناسي شده است. 
الگوواره هايي كه از زمان هاي قدي��م موجود بوده اند و 
از طري��ق آموزش محيط به افراد، ب��راي فرد به صورت 
چارچوب هاي��ي »بديه��ي« در مي آيند ك��ه تغيير و 
گفت وگو براي تغيير آنها با مقاومت هايي درجامعه روبرو 
مي ش��ود. مثل موضوع قيمت هاي حامل هاي انرژي و 
فرآورده هاي نفت��ي و يارانه هاي نقدي و طرح هدفمند 
كردن يارانه هاي سوخت كه به گفته دكتر شمس اردكاني 
رييس كميسيون انرژي، صنايع پالايشي و پتروشيمي 
اتاق بازرگاني ايران منجر به هدرمند كردن يارانه هاي 
سوخت شده است. وي معتقد است كه آساني در توليد 
نفت، آساني در فروش، آساني در مصرف و آساني در خرج 
)يا به قولي در برج پول نفت( درآمدهاي نفتي ناشي از 
صادرات يا آس��اني در مصرف داخلي، به سرآمده است. 
وي مي گويد كه در اوان نهضت ملي شدن نفت كتابي 
نوشته ش��د با عنوان »نفت طلاي سياه يا بلاي سياه«! 
ملت ايران چه در دوران چپاول امتيازداران انگليسي و چه 
پس از ملي شدن نفت بيشترين حرمان را از اين رويكرد 
داشته اند. در حالي كه شاهد رانت هاي ميليارد دلاري 
براي برخي بوده اند، مي بينند از تأمين بخاري درس��ت 
سوز نفتي در مدارس درمانده ايم و نوباوگان ما جزغاله 
رانت خواران مي شوند و هيچ مسوولي هم عذرخواهي 

نمي كند و استعفا نمي دهد.

   نقش اتاق هاي بازرگاني ؟ 
رضا پديدار رييس كميسيون انرژي، صنايع پالايشي 
و پتروشيمي اتاق بازرگاني تهران نيز معتقد است كه 
بايد موضوع اقتصاد مقاومتي )اقتصاد تاب آور( و تقويت 
بخش خصوصي در كشور به طور جدي تري پيگيري و 
اجرايي شود. بنابراين، تمامي كساني كه جزو بازار كسب 
وكار و فعالان اقتصادي كشور هستند بايد با مشاركت 
فعال در انتخابات آينده اتاق هاي بازرگاني نشان دهند 
كه در صحنه اقتصاد كشور در شرايط تحريم هاي يك 
جانبه امريكا عليه نظام جمهوري اسلامي ايران حضور 
دارند و راه حل هاي مناسب مقاومت )تاب آوري( براي 
تحمل و برون رفت از اي��ن دوران تحريم نظير دوران 
جنگ تحميلي را براي اقتصاد كلان و به ويژه اقتصاد 
انرژي كشور با همكاري قوه مجريه و مقننه به نتيجه 

مطلوب مي رسانند. 

   هيچ تغييري از درون ميسر نمي شود!
اغلب گفته مي شود كه هيچ تغييري از درون شروع و ميسر 
نمي شود. باتوجه به اين گفته بايد گفت كه خروج امريكا 
از برجام و تحميل تحريم هاي اقتصادي و به ويژه تحميل 
تحريم هاي نفتي و گازي عليه نظام جمهوري اسلامي ايران 
يك فرصت براي تغيير الگوواره هايي است )پارادايم( كه از 
زمان هاي قديم دراقتصاد كلان و اقتصاد انرژي ايران رسوب 
كرده و تغيير آنها به سادگي و درشرايط عادي ميسر نيست. 

   ارايه خدمات ازسر چاه نفت و چاه گاز تا پريز 
برق وروشنايي چراغ روي ديوار 

 درزمان حاضرو براس��اس الگواره ها ي��ا پارادايم هاي 
س��نتي نفت، گاز، فرآورده هاي نفتي و... برق )به طور 
كلي انرژي( را يك كالا تعريف مي كنند. طبيعي است 
كه توليد كنند گان و عرضه كنندگان يك نوع كالا در 
بازار براي مشتري يابي )س��هم بازار( با هم در قيمت 
رقابت كنند. يك شركت اسكاتلندي )پترو اسكاتلند( 
چند سال پيش پيش��نهاد داد كه خوبست جمهوري 
اسلامي ايران بجاي فروش نفت خام يا گازطبيعي به 
عنوان يك كالا )commodity( تعريف جديدي از 
حامل هاي انرژي هاي فسيلي به عنوان ارايه يا عرضه 
)Supply( دربازار تعريف نمايد و اقدام به ارايه خدمات 
انرژي ازسر چاه نفت خام و سر چاه گاز طبيعي تا پريز 
برق و چراغ روي ديوار به مصرف كننده را تعريف كند. 
براساس اين پارادايم و تعريف جديد صنعت نفت ايران 
مي تواند عرضه كننده نفت و گاز توليدي كشور ازسر چاه 
و پس از پالايش، حمل و نقل و... تحويل به صنعت توليد 
وصادرات برق باشد. درواقع به جاي صادرات گاز طبيعي 
به صورت خام آن را به صورت برق در پريز برق و و روشن 
كردن چراغ روي ديوار محل مصرف تحويل دهد. برقي 
كه كارخانه ها با آن به كار بيفتند؛ برقي كه ماشين ها را 
به كار بيندازد و اتو و اجاق خوراك پزي خانه ها را روشن 

كند و ساير خدمات را به مصرف كننده ارايه دهد.
درطول جنگ تحميلي صدام عليه ايران و بعد از آن درطول 
تحريم هاي اقتصادي امريكا و اروپا عليه ايران فرصتي به 
دست آمد تا امارات متحده عربي؛ خانواده آل سعود، قطر و 
غيره درمنطقه توانستند اقتصاد جايگزين نفت وگاز شان 
را با احداث بنادر، شهرهاي صنعتي وغيره برنامه ريزي و 
اجرا كنند. امارات متحده عربي با سرمايه گذاري از محل 
درآمد هاي نفتي س��عي كرده كه خودش را به يك مركز 
تجاري عمده بين المللي درمنطقه تبديل كند. قطر، عمان و 
بقيه هم سعي كردند و مي كنند كه در اين راستا پيش بروند. 

اينكه موفق بوده اند يا نه بحث جداگانه اي دارد.
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 نشست ورشو
حاشيه پررنگ تر از متن

تحليلگران و رسانه هاي غربي اعتقاد دارند اگرچه 
در ظاه��ر تمركز اصلي ايالات متح��ده بر ايران و 
امنيت خاورميانه بيان شده است، اما هنوز هدف 
واقعي و خواسته هاي شركت كنندگان در نشست 

ورشو مبهم، پرشمار و تاحدودي متفاوت است.
به گ��زارش ايرن��ا، اگرچه مقام ه��اي امريكايي و 
لهستاني مدعي هستند موضوع نشست در حال 
برگزاري »صلح و امنيت در خاورميانه« به مسائلي 
كلي و در سطح كلان منطقه مي پردازد اما ناگفته 
پيداست دستچين كردن دعوت شدگان و حضور 
تعدادي از مقام هاي كش��ورهاي خاص نش��ان از 
اهدافي مبهم و نامشخص مي دهد كه دشمني با 

ايران تنها بخشي از آن را تشكيل مي دهد. 
انتظ��ارات متعدد و گاهي متناقضي از نشس��ت 
امنيتي در ورشو مطرح مي شود. تحليلگران يكي 
از مهم ترين جنبه ها از اين نشس��ت را آش��كارتر 
شدن دشمني امريكا و اروپا مي دانند به گونه اي كه 
سياست هاي هر دو طرف در جهت بي تاثيركردن 
خط مشي هاي طرف مقابل دنبال مي شود. از طرف 
ديگر برخي كارشناسان و حتي رسانه هاي غربي 
يكي از اهداف جنبي نشست را نمايش نيمه رسمي 
از آشتي ميان كش��ورهاي عربي با س��ران رژيم 

صهيونيستي مي دانند. 
اين گونه ب��ه نظر مي رس��د كه اي��الات متحده، 
كشورهاي اروپايي و حتي برخي از ديگر كشورها 
هر يك با علاقه مندي خاصي به اين نشست وارد 
ش��ده اند و اهداف جنبي خ��ود را از كنفرانس به 
اصطلاح صلح در خاورميانه دنبال مي كنند. شايد 
علت آن باش��د كه هدف كاخ سفيد تنها دورهم 
جمع كردن تعدادي از كش��ورها بود و واشنگتن 
نتوانسته است چشم انداز منسجمي را براي خود 
و اين كنفران��س طراحي و اجرا كند؛ ش��ايد هم 
اهدافي را فراتر از هماهنگي گروهي از كش��ورها 
دنبال مي كند. اگرچه در ورشو شاهد گردهمايي 
مجموعه اي از كش��ورها با علايق غير هماهنگ 
هس��تيم، اما مهم ترين تحليل ه��ا از زاويه روابط 
ايالات متحده و اتحاديه اروپا به موضوع نشس��ت 
ورشو توجه كرده اند. تارنماي خبري »المانيتور« در 
گزارش خود به اين موضوع پرداخته است كه آيا اين 
نشست مي تواند اين دو قدرت را با يكديگر متحد 
سازد.  گزارش در پاسخ به اين سوال آورده است كه 
نشست صلح و امنيت در خاورميانه ممكن است 
نقطه عطفي در سياست خارجي دونالد ترامپ در 
قبال ايران باشد. با اينكه لهستان تلاش كرد تا از 
نگراني هاي ايران كم كند، اما بسياري از مقام هاي 
امريكايي در سخنان خود بر تمركز اين نشست بر 

ايران تاكيد كردند. 
به نوش��ته اين گزارش كاخ سفيد به ويژه در دوره 
ترامپ اقدامات گوناگوني را عليه تهران انجام داد 
كه در هيچ يك از آنها به نتيجه دلخواه خود دست 
پيدا نكرد. از اين رو نشست در لهستان ادامه همان 
روندها در سياس��ت خارجي ايالات متحده عليه 
تهران ديده مي ش��ود كه اكنون پس از شكست 
واش��نگتن در ايجاد ائتلاف جهان��ي عليه ايران 
پيگيري مي گردد.  در فوريه سال 2018 درست سه 
ماه قبل از خروج ايالات متحده از توافق هسته اي 
با اي��ران، ترامپ ميزبان دي��داري غيرمتعارف با 
نمايندگان اعضاي ش��وراي امنيت سازمان ملل 
متحد بود كه در آن بر فعاليت هاي ايران در منطقه 
توجه خاصي ش��د. اما اين ديدار آنگونه كه انتظار 
مي رفت براي كاخ سفيد نتيجه بخش نبود و حتي 
پس از آن حمايت ها از برجام بيشتر هم شد. ترامپ 
در يك اقدام ش��گفت آور ديگر در ماه س��پتامبر 
رياست نشست شوراي امنيت سازمان ملل متحد 
را برعهده گرفت تا ضمن بررس��ي مسائل مربوط 
به اش��اعه هس��ته اي گريزي هم به موضوع ايران 
هم بزند.  تارنماي خبري تحليلي »ان.پي.آر« در 
گزارشي تاكيد كرد با اين حال هنوز اتحاديه اروپا 
بر سر خروج واشنگتن از توافق هسته اي با ايران 

مخالف ايالات متحده باقي ماند. 
اين گزارش نيز نشس��ت در ورشو را تلاش امريكا 
براي جلب حمايت در حوزه هايي جديد عليه ايران 
توصيف كرد و افزود: حضور »مايك پمپئو« وزير 
امور خارجه امريكا در لهستان و برنامه ريزي جامعي 
كه براي نشست صورت گرفته است، نشان دهنده 
اهميت كنفرانس براي امريكا است اما هنوز تعدادي 
از كش��ورها اروپايي با رويكرد اي��الات متحده در 
مقابل ايران به ويژه خروج از توافق برجام مخالف 
هستند و آن را آش��كار كرده اند.  از آنجا كه هدف 
واقعي از اين نشست هنوز آشكار نشده، بايد منتظر 
گذشت زمان بود اما بسياري از مقامات 70 كشور 
دعوت شده به لهستان يا در آن شركت نكردند يا 
اينكه در سطحي بسيار پايين وارد آن شده اند. با 
اين حال »برايان هوك« نماينده ويژه كاخ سفيد 
در امور ايران مدعي است همين كه برخي وزراي 
خارج��ه اروپايي همچون از انگلي��س و ايتاليا در 
نشست ورشو حاضر هستند براي ايالات متحده 

راضي كننده است. 
شبكه خبري »بلومبرگ« در زمينه اختلاف نظرها 
در برگزاري اين نشست عنوان داشت با اينكه ايالات 
متحده علاقه دارد در اين نشست تنها درباره ايران 
گفت وگو شود، اما اروپا به شدت با آن مخالف است. 
به نوشته اين شبكه امريكايي، با حضور پمپئو در 
كنفرانسي كه ايالات متحده حامي اصلي آن است 
در مورد هم��ه موضوع ها از جمل��ه ايران مذاكره 
ص��ورت مي گيرد ام��ا همزمان دي��دگاه مخالف 
اروپايي ها صريح تر نمايان شده است. در گذشته 
اندك زماني پس از اعلام برگزاري نشست ورشو، 
سه كشور اروپايي از راه اندازي كانال ويژه مالي با 
ايران خبر دادند. پيام نهايي شدن اجراي اين طرح 
براي وزارت امور خارجه امريكا روش��ن است كه 
مي گويد اگر مي خواهيد اروپا با شما در كنفرانس 
امنيت خاورميانه همكاري كند از تمركز بر ايران 

خودداري كنيد. 

   ايران صاحب منابع سرمايه اي قابل توجهي است 
ايران علاوه برنفت خام بزرگ ترين ذخاير گازي جهان را 
دارد.  آفتاب بسيار گسترده و خوب؛ موقعيت استثنايي 
جغرافيايي بين سه دريا )آب هاي درياي خزر، خليج فارس 
و درياي عمان(، برخورداري از مناطق بادخيز؛ برخورداري 
از رودخانه هاي مستعد توليد انرژي آبي، جزايري نظير قشم 

و مناطقي نظير چاه بهار )مكران( و غيره.

   نيروي انساني عظيم جوان و تحصيل كرده
از هم��ه مهم تر كه فقط خاص موقعي��ت جغرافيايي 
ايران اس��ت: ش��رايط ژئو انرژي ايران كه از يك سو به 
خليج ف��ارس -  به درياي خزر و از طريق كش��ورهاي 
حاش��يه خزر به درياي س��ياه و دروازه اروپا و از سوي 
افغانستان به هند و سپس به چين و از سمت عراق به 

مابقي كشورهاي خاورميانه .
ايران مي تواند مشكل گشا براي همه كشورهايي باشد 
كه نيازمند تامين امنيت انرژي ش��ان هستند. ايران 
مي تواند پايه گذار بزرگ ترين ش��بكه توليد، تجارت و 
ارايه كننده خدمات انرژي از طريق توليد و صادرات برق 
در منطقه و فرا منطقه باشد و به همه بازارهايي كه مد 

نظر هستند دسترسي و متصل باشد.

ايران به چه چيز ديگري نياز دارد ؟ به تغيير پارادايم انرژي 
درايران، بهينه مصرف ك��ردن انرژي، جلوگيري از قاچاق 
فرآورده هاي انرژي، تعريف جايگاه ايران در اقتصاد جهان، 
مديريت و برنامه ريزي اقتصاد كلان و اقتص��اد انرژي و .... 

دسترسي به بهترين بازار ها!
ايران مي تواند مبتكر فناوري نوين تعهدات اعتباري انرژي و 

تسويه پاياپاي مالي انرژي باشد!
بدون ترديد براي مقابله و پاسخگويي به شعار آقاي ترامپ 
»امريكا اول اس��ت و اولويت دارد« قوانين و مقررات تازه و 
موسسات جديد به عنوان ابزاربراي يك نظام نوين اقتصاد 
جهاني مورد نياز است.درسمينار روز 14 بهمن ماه 97 در 
اتاق بازرگاني ايران آقاي كريس كوك اين نظريه را ارايه داد 
كه نس��ل نويني از فناوري هاي مالي تحت عنوان فينتك 
)Fintech( درحال ش��كل گرفتن و پا ب��ه عرصه وجود 
گذاشتن است كه به كلي خارج از نظام مالي فعلي ودلاري 

فعال خواهد ش��د. به اعتقاد وي اين تحولات تازه فرصتي 
براي ايران فراهم آورده اس��ت كه امريكا را درگير يك بازار 
نوين خدماتي نمايد و شعار انرژي اول است و اولويت دارد 

را مطرح كند.
   انرژي اول است

اين پژوهشگر اقتصاد انرژي موسسه راهبردي، تاب آوري و 
امنيت اقتصادي - دانشگاه، كالج لندن توضيح داد كه راهبرد 
شعار »انرژي اول است« چه معنايي دارد و سپس گفت اين 
راهبرد را چگونه مي توان اجرايي كرد بدون اينكه آن دسته 
از كساني كه از ادامه وضع موجود تعريف بازار كالايي انرژي 
)نظير فعالان دربازار هاي بورس نفت و گاز و فرآورده هاي 
نفتي- بورس هاي انرژي - يا قاچاقچيان و كاسبان تحريم( 
منفعت مي برن��د در برابر اين طرح ت��ازه مقاومت كنند و 
عليه آن دست به اقدام و عمل بزنند. درواقع بايد گفت كه 
دراين راستا ايران مي تواند يك انقلاب انرژي را درمنطقه 
و فرامنطقه با فرصت بررس��ي و گنجاندن طرح ارايه شده 
در بودجه سال 1398 ودر چهلمين سال پيروزي انقلاب 

اسلامي رهبري كند.
ماده 12 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام 

مالي كشور!
درصورت پذيرش و اجرايي ش��دن طرح نوين مورد بحث 
و با بهره برداري از ماده 12 قان��ون رفع موانع توليد رقابت 
پذيرمشاركت درتوليد )مشهور به PSA( در بخش پايين 
دس��تي صنعت انرژي و درنتيجه ارتقاي نظام مالي كشور 

ميسر خواهد بود. 

   بازار فعلي- انرژي يك كالا است
كريس كوك توضيح داد در دوراني بازار انرژي با تعريف انرژي 
يك كالا مثل همه كالاها است درمسيري توسعه يافت كه 
س��رمايه گذاري كلاني مي طلبيد و هنوز درچارچوب اين 
تعريف سرمايه گذاري نقدي كلاني را مي طلبد. اما، فرصت 
فراهم آمده تا درزمان حاضر بازار در مسيرجديد و تعريف 
نويني از انرژي تحت عنوان انرژي »فراهم آورنده خدمات« 
اس��ت پيش برود و م��ي رود. دراين ب��ازار نوين مهم ترين 
س��رمايه گذاري مورد نياز توان علمي و تجربي )هوشمند 
بودن( است كه شركت نفتي اگزون موبيل امريكا به آن نام 
»سوخت پنجم« داده است . دراين بازار منابع فيزيكي ومالي 

كمتري مورد نياز است . 
آنچه از توضيح اين پژوهش��گر ارشد )آقاي كريس كوك( 
مي توان فهميد اين واقعيت است كه مردم عادي نفت و گاز 
را به صورت خام مصرف نمي كنند بلكه مردم عادي آنچه 
از انرژي متوجه مي ش��وند خدماتي از انرژي است كه آن را 
لمس مي كنند مانند خنك كردن محيط كار و محل سكونت 
درتابستان و گرم كردن درزمستان و خوراك پختن، حمل 

ونقل، روشن نگه داشتن چراغ معابر و خانه و...آب.
با تعريف جديد بازار انرژي »فراهم آورنده خدمات« است 
اين منظور مطرح نيست كه اين بازار قرار است جايگزين 
بازارهاي فعلي با تعريف سنتي »انرژي يك كالا« مثل بقيه 
كالا ها است، باشد. بلكه مي توان گفت علاوه برآن بازارها و 
تكميل كننده آنها محسوب است. بنابراين، ابراز نگراني كه 
اين تعريف مي تواند رقيبي براي بازارهاي سنتي فعلي نظير 

بورس انرژي باشد درست نيست. 
فناوري مالي انرژي موضوعي است كه آقاي كريس كوك 
طي بيست سال اخير درباره آن پژوهش مي كند و روش هايي 

را نيز توسعه داده است كه شامل نوعي توافق هاي جديدي 
است كه دربرگيرنده تغيير تعريف انرژي به عنوان كالا به 
تعريفي جديد از انرژي به عنوان فرآهم آورنده خدمات همراه 
با مشاركت در خطرات )ريسك ها(، هزينه ها، افزايش توليد 
ومشاركت در اطلاعات علمي و غيره به اضافه ابزار هاي جديد 

براي معاوضه ارزش حامل هاي انرژي است.

   فروش نفت خام در بورس انرژي؟
تصميم اتخاذ ش��ده براي دور زدن تحريم ها پس ازخروج 
امريكا از برجام براي فروش نفت خام در بورس انرژي توسط 
شركت ملي نفت ايران يك راه حل قرن بيستمي و سنتي بود 
و هست و با درنظر گرفتن اين واقعيت كه انرژي )حامل هاي 
انرژي نفت، گاز، فرآورده هاي نفتي، زغال سنگ، برق و...( 
نوعي كالا هستند مثل همه كالاهاي ديگر. درواقع بورس 
انرژي در ايران مثل نظام بانكي و موسسات مالي و اعتباري 
در اي��ران كپي برابر اصل نظام بانكي و موسس��ات مالي و 
اعتباري غربي است و بيشتر مشكلات اقتصادي ايران نيز 
ناشي از همين موضوع و وابستگي اقتصاد ايران به درآمد هاي 
نفتي )نفت به عنوان يك كالا قابل معاوضه با دلار امريكا( 
است. درنتيجه در چنين بازاري )بورس انرژي( وقتي نفت 
خام ايران عرضه مي شود، بديهي است كه فروشندگان و 
خريداران بايد در بازارهاي بين المللي نفت خام )نفت خام با 
تعريف يك كالا قابل معاوضه با دلار امريكا و ارزهاي خارجي( 
دربرابر تحريم هاي فيزيكي تجارت نفت تحميل شده توسط 
امريكا عليه ايران رقابت و مقابله كنند. شايد به همين دليل 

هم شاهد بوديم و هستيم كه موفق نبود. 

   شكست ونزوئلا ؟
درسمينار روز چهاردهم بهمن ماه 97 در اتاق بازرگاني ايران 
و سمينار هاي بعد از آن موضوع ابتكار ونزوئلا در تعريف ارز 
»پترو« هم مطرح ش��د. درواقع دولت ونزوئلا براي مقابله 
باتحريم هاي دلاري امريكا سعي كرد يك تكنولوژي مالي 
انرژي نوين براي جلب و جذب سرمايه گذاري در ونزوئلا و 
در چارچوب نظ��ام پولي دلار تعريف كند كه در برگيرنده 
تعريف »سكه پترو« به عنوان نوعي ارز كه مجددا براساس 
نفت خام )وابسته به نظام دلاري امريكا( است را تعريف كرد. 
از آقاي كريس كوك درباره نظر او مرتبط با اقدام درچارچوب 
روش هاي سنتي ايران )عرضه نفت خام دربورس انرژي( و 
اقدام ونزوئلا درچارچوب يك روش برقراري توازن با معرفي 
»سكه پترو« توس��ط دولت ونزوئلا به عنوان ابتكار در بازار 
مالي نفت خام سوال شد؟ وي پاسخ داد: »به اين نكته بايد 
توجه كرد كه بيشتر مردم عادي در ونزوئلا و ايران صاحب يا 
سهامدار در پالايشگاه هاي نفت خام نيستند. بنابراين، نفت 
خام با نياز هاي روزانه آنها مرتبط نمي شود. درحالي كه همين 
نفت خام درچارچوب تعريف »فراهم آورنده خدمات« هرروز 
در بخش پايين دستي صنعت نفت نظير نيروگاه هاي توليد 
برق استفاده مي شود. خب، درحالي كه درتئوري طرح »ارز 
پترو« اين ارز با نفت خام پشتيباني مي شود، درعمل ارز پترو 
به عنوان يك ابزار اين معني را دربرمي گيرد كه »اثبات براي 
پرداخت« به ازاء حق تعلق گرفته درنفت خامي اس��ت كه 
در مخزن نفت خام )زير زمين( است. نكته مهم ديگر اينكه 
»سكه پترو« ونزوئلا قابل تبديل و تعويض با نفت خام نيست. 
زيرا، شركت ملي نفت ونزوئلا )PDVSA( براي فروش نفت 
خام »سكه پترو« را به ازاء دلار امريكا يا يورو و حتي ارز ملي 

  از هم�ه مهم تر كه فق�ط خاص موقعيت 
جغرافيايي ايران اس�ت: شرايط ژئو انرژي 
ايران كه از يك س�و به خليج ف�ارس -  به 
درياي خزر و از طريق كش�ورهاي حاشيه 
خزر به درياي سياه و دروازه اروپا و از سوي 
افغانستان به هند و سپس به چين و از سمت 

عراق به مابقي كشورهاي خاورميانه .
ايران مي تواند مش�كل گش�ا ب�راي همه 
كش�ورهايي باش�د ك�ه نيازمن�د تامين 
امنيت انرژي شان هستند. ايران مي تواند 
پايه گذار بزرگ ترين شبكه توليد، تجارت و 
ارايه كننده خدمات انرژي از طريق توليد و 
صادرات برق در منطقه و فرا منطقه باشد و به 
همه بازارهايي كه مد نظر هستند دسترسي 

و متصل باشد

برش
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 ناتو بدون امريكا
جنگيدن بدون متحدان

ناتو در دوران هري ترومن، سي و سومين رييس جمهور 
امريكا شكل گرفت كه به گرفتن تصميمات سرنوشت 
س��از براي امريكا مانند دس��تور پرتاب بم��ب اتم به 
هيروشيما و ناكازاكي و پايان دادن به جنگ امريكا و ژاپن 
معروف شد. آيا ترامپ، نيز با خروج از ناتو خواهد توانست 
با تصميمات سرنوشت ساز معروف شود؟ ديپلماسي 
ايراني با بيان اين مطلب در تحليلي افزود: به نظر مي رسد 
ضرورت همپيماني دو سوي آتلانتيك مانع از تصميم 
سرنوشت ساز ترامپ براي خروج از ناتو خواهد بود. با 
وجود اينكه ترامپ مدت هاست تقريبا از تمام معاملات 
تجاري مورد مذاكره امريكا پس از زمان جنگ جهاني 
دوم مانند توافقنامه ه��اي پاريس درباره تغييرات آب 
و هوايي، قرارداد تجارت آزاد امريكاي شمالي و توافق 

هسته اي ايران خارج شده است. 
روزهاي پاياني ژانويه 2019 با موافقت ناتو براي افزايش 
هزينه هاي دفاعي در پاس��خ به تهديدات ترامپ براي 
خروج از اين س��ازمان به علت كافي نبودن بودجه ناتو 
همراه بوده است. افزايش بودجه ناتو به دنبال گزارشي 
از نيويورك تايمز بوده مبني بر اينكه ترامپ در س��ال 
2018 بارها با مش��اوران امنيتي خود درباره خروج از 
ناتو گفت وگو كرده است. بودجه ناتو حدود 70٪ از كل 
هزينه هاي نظامي جهان را شامل مي شود و كشورهاي 
عضو آن موظفند تا سال 2024 حداقل 2 درصد از توليد 
ناخالص داخلي خود را به آن اختصاص دهند.  امريكا 
حدود 3.5 درصد توليد ناخالص داخلي خود را به بودجه 
دفاعي اختصاص داده كه بالاترين ميزان هزينه دفاعي 
در ناتو اس��ت. ناتواني بعضي از كش��ورها در پرداخت 
هزينه هاي تعهد شده به ميزان 2 درصد توليد ناخالص 
داخلي موجب شده تا با هشدار ترامپ به متحدان اروپايي 
در ناتو در مورد تكرار موارد مشابه انضمام كريمه و تهاجم 
به شرق اوكراين توسط روسيه مواجه شوند. ناتو در 70 
سال اخير صلح در اروپا و در سراسر اقيانوس اطلس را 
حفظ كرده است. همكاري امريكا با شركاي اروپايي در 
ناتو بيشتر از واشنگتن براي كشورهاي اروپايي ضرورت 
محسوب مي شود. چنانچه امريكا با وجود همراهي هاي 
متحدان اروپاي��ي به لحاظ مال��ي و نظامي در جنگ 
افغانستان يا در بحران سوريه، از اين پشتيباني متحدان 
به عنوان ضرورت ياد نكرده است. آنگونه كه جورج دبليو 
بوش پيشنهادهاي اروپا براي كمك در طول سرنگوني 
اوليه طالبان را به اين دليل كه كار با شركاي ناتو مانعي 
براي عمليات امريكا است، رد كرده بود. در عين حال 
اينكه خروج امريكا از ناتو مي تواند يك جدايي بزرگ از 
رهبري ايالات متحده در امور جهاني باشد. تأثير نفوذ 
در حال گسترش روسيه به مرزهاي اروپا و خاورميانه نيز 
تهديدي جدي براي واشنگتن بوده كه منجر به انزواي 
واشنگتن و دور شدن از حيطه هاي سياسي موردهدف 
امريكا خواهد بود.  اما ناتوي بدون امريكا شرق آتلانتيك 
را با چالش هايي اساسي روبه رو مي كند. بدون امريكا به 
عنوان مركز جاذبه نظامي، استانداردهاي نظامي اروپا 
كاهش يافته و احتمال از هم پاشيدگي اتحاد ميان اعضا 
افزايش مي يابد كه حاصل كار تمايل به سمت منطقه اي 
ش��دن امنيت خواهد بود. چنانچه تشكيل محدوده 
استراتژيك توسط كشورهاي اروپاي شرقي با گرايش به 
سمت روسيه دور از انتظار نيست. همچنين كشورهاي 
اروپايي بدون امريكا از قدرت سياسي كافي براي اعمال 
قدرت نظامي ب��راي نفوذ پاي��دار در مناطق متفاوت 
برخوردار نخواهند بود.  به لحاظ ساختاري نيز چالش 
استراتژيك اساسي كه ناتو را تهديد مي كند، اين است 
كه در شرايط عدم حضور امريكا در ميان تاثيرگذارترين 
اعضاي نات��و، هيچ كانديداي آش��كاري براي رهبري 
وجود ندارد. رابطه انگليس با اروپا پس از راي گيري براي 
ترك اتحاديه اروپا تضعيف شده و و مسائل حل و فصل 
نشده انگليس در جريان برگزيت چگونگي اين ارتباط 
را منوط به گذشت زمان خواهد كرد. اعلام كناره گيري 
مركل، صدراعظم آلمان در ماه دسامبر گذشته از مقام 
رهبري حزب دموكرات مس��يحي و عدم شركت در 
انتخابات صدراعظمي آلمان در سال 2021 نيز از ابهام 
در آينده آلمان خبر مي دهد. در فرانسه امواج حملات 
تروريستي به همراه نارضايتي هاي معترضان منسوب 
به جليقه زردها امانوئل ماك��رون را براي حفظ قدرت 
خود در كشور و در اتحاديه اروپا تا سال 2019 با مشكل 
روبه رو مي كند. خيزش رهبران دولت هاي پوپوليستي 
اروپايي مزيد بر علت خواهد بود. چنانچه افزايش احتمال 
رسيدن كانديداي جبهه ملي لوپن به دور دوم انتخابات 
رياست جمهوري فرانسه و جاي گرفتن آراي فراوكه 
پتري و يورگ مويتن ب��راي اولين بار در صندوق هاي 
مجلس بوندساگ آلمان و همچنين نقش مهم حزب 
استقلال بريتانيا براي ترك اتحاديه اروپا از اين دست 
واقعياتي است كه فرانسه، آلمان و انگليس در سياست 
داخلي خود ظهور پوپوليست يا ناسيوناليست را تجربه 
مي كنند. به لح��اظ قدرت ملي اروپ��ا گزينه اي براي 
هژموني بالقوه اي ندارد كه بتواند با تركيبي از جمعيت، 
ق��درت اقتصادي و قدرت نظامي اداره قاره س��بز را به 
عهده گيرد. آلمان به عن��وان قوي ترين اقتصاد اروپا با 
در نظر داشتن ش��اخص هاي قدرت ملي با دارا بودن 
رشد منفي جمعيت و رو به سالخوردگي و توان نظامي 
ضعيف نخواهد توانست خلأ اين رهبري را پر كند. در 
غياب امريكا كشورهاي اروپايي مجبور به افزايش قابل 
توجه هزينه هاي دفاعي و تداركات تسليحات خواهند 
بود كه مستقيما تعادل ناتو را مورد هدف قرار خواهد داد. 
درحالي كه هدف كليدي ناتو كماكان تضمين امنيت 
اعضاي آن بوده، اما يك اتحاد سياسي مبني بر حمايت 
از ميراث مش��ترك و تمدن مردم اروپ��ا بر پايه اصول 
دموكراس��ي، آزادي فردي و حاكميت قانون زير بناي 

اين اتحاديه را شكل داده است.
 اصولي كه امروز توسط تجاوز روسيه در اروپاي شرقي، 
ابراز وجود چي��ن در درياي چين، گس��ترش پديده 
تروريس��م به پايتخت هاي اروپايي م��ورد تهديد قرار 
مي گيرند و اروپا بدون چتر محافظتي ناتو براي برقراري 
يكپارچگي س��ازنده فاقد اعتبار خواهد بود.  بر اساس 
استراتژي امنيت ملي ترامپ يك اروپاي قوي و آزاد براي 
امريكا اهميت حياتي داشته و امريكا به طور جدي متعهد 
به متحدان و شركاي اروپايي خود است. همان گونه كه 
چرچيل، گفته بود تنها يك چيز بدتر از مبارزه با متحدان 

است و آن جنگيدن بدون آنها است.

تعهدات اعتباري انرژي ابزاري براي تكميل ابزارهاي ادامه تجارت با ايران

معاوضه به  جاي فروش نفت
ونزوئلا Bolivars قبول نمي كند. اين عدم امكان معاوضه 
»سكه پترو« به انرژي قابل مصرف يا پول و ارز خارجي »سكه 
پترو« را فاقد معني قابل پذيرش تجاري و براي معاملات 
نفت خام ونزوئلا كرد و درنتيجه اين سياست دولت ونزوئلا 
به عنوان يك سياست ابتكاري براي دور زدن تحريم دلاري 
امريكا شكست خورد.« حاضران در سمينار اين سئوال را 
مطرح كردند كه سياست ابتكاري ايران براي عرضه نفت خام 
به بخش خصوصي در بورس انرژي به كجا خواهد انجاميد؟ 
طبيعي است كه اين سوال را بايد دست اندركاران خريد نفت 
خام ايران در بورس انرژي كه فعلا نام و نشان آنها محرمانه 
اس��ت و نمي دانيم چه كساني هس��تند و چگونه فعاليت 
مي كنند، پاس��خ دهند. اما، درتبادل نظر به عمل آمده در 
جلسه اين نظريه پذيرفته شد كه با مشكلات زيادي دست و 
پنجه نرم مي كنند. زيرا، به عنوان يك بازار فيزيكي نفت خام 
جديد بايد با بازارهاي متعدد و جا افتاده بورس هاي نفت خام 
غربي و نحوه قيمت گذاري درآنها به وسيله شاخص هاي نفت 
خام )برنت درياي شمال اسكاتلند- انگليس و دبيليو تي اي 
در نيويورك و غيره( رقابت كنند. علاوه برآن خريداران نفت 
خام ايران نيز با مشكلات مالي و تحريم هاي بانكي و فيزيكي 

امريكا دست به گريبان هستند.

    تكنولوژي تعهدات اعتباري - مالي انرژي 
پژوهش��گر ارشد موسس��ه راهبردي، تاب آوري و امنيت 
اقتصادي- دانشگاه، كالج لندن كه مدير اجرايي گروه مطالعه 
بورس بين المللي نفت اي��ران در جزيره كيش هم دردهه 
سال هاي 1380 شمس��ي بود اين نكته را مورد توجه قرار 
مي دهد كه وقتي قرار است نوعي اعتبار، كوپن، سكه و نظاير 
آن به منظور پرداخت براي انرژي مصرفي استفاده كنندگان 
)مردم عادي( مد نظر قرار بگيرد بايد به نحوي طراحي شوند 
كه مورد قبول مردم عادي باش��ند و به عنوان ابزاري براي 
پرداخت بهاي انرژي مصرفي توس��ط مردم قابل استفاده 
باشد و از همه مهم تر قابل معاوضه با پول ملي و ارزخارجي 

هم باشد. 
وي اي��ن نوع روش نوين مالي در تج��ارت انرژي را »تعهد 
اعتباري انرِژي- Energy Credit Obligation به طور 
خلاصه )ECO( نام گذاري كرده است. اين نوع اعتبار )شايد 
بشود نام ارز انرژي هم براي آن تعريف كرد( به سادگي قابل 
تبديل و معاوضه ب��ا انرژي مصرفي مردم عادي نظير برق، 
بنزين، گازوييل ونظير آنها است. آقاي كريس كوك توضيح 
داد كه وي اين پيش��نهاد را اخيرا به پارلمان اسكاتلند هم 
تسليم كرده است و به دعوت برگزاركنندگان همايش هاي 
انرژي با پشتيباني وزارت انرژي روسيه اين نظريه را دوبار 
در سال 2018 در مسكو ارايه كرده است كه مورد توجه قرار 
گرفت و همچنين به همراهي مبتكران طرح شبكه انرژي 
خزر )موسسه آموزشي و پژوهشي اتاق بازرگاني، صنايع، 
معادن و كشاورزي ايران و موسسه پژوهش در مديريت و 
برنامه ريزي انرژي- دانشگاه تهران( دركنفرانس بين المللي 
ش��عله )Flame( كه بزرگ ترين همايش بين المللي گاز 
اروپا است درتابستان سال 1397 در آمستردام – هلند ارايه 
دادند. دراين همايش مطرح شد كه يكي از بهترين راه هاي 
صادرات گاز طبيعي ايران و حوزه درياي خزر تبديل آن به 
برق و صادرات برق از مسير ايران به خليج فارس و به اروپا و 
كشورهاي همسايه ايران )عراق، سوريه و...( است. درهمين 
راستا روس��يه و ايران كريدور انرژي شمال به جنوب را در 

دست بررسي دارند و سازمان همكاري هاي اقتصادي- اكو 
هم دراين راستا فعال است.

   نقش شركت هاي متوسط و كوچك ؟
درجلسه روز 14 بهمن ماه 97 و كارگاه هايي كه پس ازآن 
برگزار شد دكتر شمس اردكاني با توجه به تبادل نظرهايي 
كه اخيرا با مقامات ذي ربط اروپايي داشته است و دراقتصاد 
انرژي صاحب نظر است ونيز دكتر پديدار و سايرين نظريه 
آقاي كريس كوك را براي بررسي و مطالعه بسيار مناسب 
دانستند. دكتر ش��مس اردكاني گفت: »همانطور كه هر 
كارشناس اقتصاد انرژي و ديپلمات انرژي مي داند، انرژي 
مليت ندارد. بنظر من نظريه آق��اي كوك مرتبط با بحث 
»تعهد اعتباري انرژي- ECO« را مي توان هم در ايران و هم 
درسطح بين المللي مطالعه و اجرايي كرد. اين پيشنهاد به 
ويژه مي تواند مرتبط با همكاري هاي مورد نظر با آن دسته از 
كشورهايي باشد كه به امضايي كه پاي توافق برجام كرده اند 
احترام مي گذارند و نش��ان داده اند كه قصد دارند به توافق 
برجام وفادار باش��ند. بدون ترديد اين نظريه و پيشنهاد را 
مي توان به منظور حل مشكلات مرتبط با اتحاديه اروپا مد 
نظر قرارداد.« وي افزود كه به نظر او مناسبت دارد، بخش 
خصوصي و آكادميك با حمايت ات��اق بازرگاني ايران اين 

نظريه را مطالعه و درصورت امكان اجرايي كنند.

   خزانه داري انرژي 
دركارگاهي ك��ه در روز 16 بهمن ماه 97 با حضور صاحب 
نظراني كه درباره بلاك چين و سكه هاي مجازي مطالعه 
مي كنند يك كارشناس صاحب نظر دراقتصاد انرژي گفت 
علت اجرايي نشدن ماده 12 قانون رفع موانع توليد رقابت 
پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور يا نظريه »تعهد اعتباري 
انرژي- ECO« كاملا و به طور شفاف مي توان گفت كه در 
چارچوب نظام بانكي و مالي جاري كشور قابل پياده كردن 
نيست. چرا؟ براي اينكه درنظام بانكي و مالي فعلي بانك ها 
و موسس��ات مالي عرضه كننده حامل هاي انرژي به بازار 
نيستند. بنابراين، نقش بانك ها و بخش هاي دولتي ذي ربط 
نيز بايد دستخوش تغيير و توسعه به منظور ارايه خدمات 
شوند. خدماتي نظير مديريت خطرات )ريسك(، نظارت و 
تعريف مقررات، حل وفصل اختلافات، تعريف استانداردها، 
كنترل كيفيت ومهم تر از همه موضوع »وام انرژي« يعني 
تشويق سرمايه گذاران بالقوه براي سرمايه گذاري درصنعت 
انرژي و درمسير س��رمايه گذاري براي انرژي هاي تجديد 
پذير، افزايش راندمان توليد و مصرف انرژي، بهينه مصرف 
كردن و صرفه جويي در مصرف انرِژي از طريق احداث زير 
س��اختار هاي جديدي كه ايران نيازمند آنها براي عبور از 
شرايط كنوني و ورود به اقتصادي انرژي و مصرف انرژي هاي 
فسيلي )كربني( مناسب قرن بيست و يكم )ماده 12 قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور و بند 

ق تبصره 2 قانون بودجه 1393( است.
آقاي كريس كوك ضمن موافق بودن با نظر ابراز شده گفت: 
»درواقع با همين روش آلمان، فرانسه و انگلستان اينستكسرا 
خارج از نظام پيام هاي بين بانكي سوييفت- SWIFT ثبت 
كردند، تا بتوانند با ايران روابط تجاري و بانكي شان را ادامه 
دهند. بنابراين، دليلي ندارد كه بانك مركزي، وزارت نفت 
و وزارت نيرو جمهوري اس��لامي ايران نظير اتحاديه اروپا 
وانگليس درداخل ايران يك س��ازوكار جديد مالي، بانكي 

و اقتصادي براي ادامه تجارت با س��اير كشورها را تعريف و 
ايجاد نكند. روسيه اين ابتكار را به عمل آورده و سيستمي 
نظير SWIFT را تعريف و راه اندازي كرده اس��ت.« اخيرا 
رسانه ها خبر داده اند كه نظامي شبيه SWIFT در روسيه 
براي كارهاي بانكي و ارزي بين كش��ورهاي عضو پيمان 
BRICS راه اندازي شده است. گزارش ها همچنين حاكي 
از اين واقعيت دارد كه در ماه س��پتامبر 2018 حدود 416 
ش��ركت روس��ي به نظام جديد تاسيس ش��ده درروسيه 
تحت نام سيستم انتقال پيام هاي مالي روسيه پيوسته اند 
كه دربرگيرنده وزارت خزانه داري روس��يه و شركت هاي 
بزرگ دولتي روس��يه نظير گاز پروم نف��ت، روس نفت و 

سايرشركت هاي بزرگ روسي هم مي شود.

   منظور از »خزانه داري انرژي« چيست
دكتر علي ش��مس اردكاني با پيش��نهاد آق��اي كريس 
كوك براين اس��اس موافقت دارد كه موضوع و بحث ايجاد 
»خزانه داري انرژي« مي تواند دست اندركاران ارايه خدمات 
انرژي و بانك ها و موسسات مالي فراهم آورنده خدمات مالي 
و پول��ي را به ارايه دهندگان خدمات انرژي تبديل و دريك 
مجموعه گردهم آورد. دكتر پديدار و س��اير كارشناسان 
اقتصاد انرژي هم معتقدند درشرايطي كه ايران در آن به سر 

مي برد مناس��بت دارد كه اين موضوع بفوريت مورد توجه 
براي مطالعه، اقدام و عمل لازم قرارداده شود. اين نكته هم 
بايد مورد توجه قرارداده شود كه خدمات انرژي به صورت 
محلي و منطقه اي فراهم مي شوند. بنابراين، اثبات موضوع 
درسطح محلي ومنطقه اي در ايران ضروري است. دركارگاه 
روز 15 بهمن م��اه 97 كه دريك محيط آكادميك برگزار 
ش��د اين بحث مطرح بود وقتي ما صحبت از محلي بودن 
و منطقه اي بودن ارايه خدمات انرژي مي كنيم اين مفهوم 
را دارد ك��ه ارايه خدمات انرژي به طور غير متمركز مطرح 
هستند. پس بايد به طور طبيعي مقامات ذي ربط ومديريتي 
محلي و منطقه اي تحت مديريت و سرپرستي مقامات ذي 
ربط مركزي و اجرا توس��ط بخش خصوصي با دسترسي 
به امكانات پژوهشي و توسعه اي از طريق تاسيس و ايجاد 
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 ش��ود. اينگونه خزانه داري هاي انرژي محلي و منطقه اي 
)Local Energy Treasuries )LETs مس��ووليت 
نگهداري حساب وكتاب ها، شفافيت و مديريت خطرات 
)ريسك( مرتبط با صدور تعهد اعتباري انرژي را عهده دار 

خواهند بود.
 بنابراي��ن، خزانه داري ه��اي ان��رژي محل��ي عضو 
خزانه داري هاي انرژي منطق��ه اي خواهند بود كه به 
 س��هم خودش��ان عضو خزانه داري انرژي ملي ايران

 Iranian National Energy Treasury 
محسوب خواهند شد كه مسووليت مسائل راهبردي 
منطقه اي و ملي را برعهده خواهد داشت. اين موضوع را 
مي توان با همكاري دبيرخانه منشور انرژي، دبيرخانه 
س��ازمان همكاري اقتص��ادي – اكو، اتحادي��ه اروپا، 
انگلس��تان )درحال خ��روج از اتحاديه اروپ��ا( و بانك 
جهاني درجهت منافع تامين امنيت عرضه و تقاضاي 
انرژي در منطقه و درجهان مطالعه و به سرانجام مورد 

نظر رسانيد.

   نظريه اي منطقي ؟
اين نظريه براي سياس��ت گذاري كلان ان��رژي در داخل 
كش��ور در صورتي كه م��ورد اعتماد قرار بگي��رد نظري 
منطقي ارزيابي مي ش��ود. درواقع با توجه به اين موضوع و 
نوين بودن روش مورد نظر اين احتمال را بايد داد كه بشود 
ميليارد ها دلاربه اصطلاح »پول سياه « كه به صورت طلا 
)سكه طلا(، دلار، يورو و غيره توسط مردم درسراسرايران 
نگهداري مي ش��ود درمسير س��رمايه گذاري در صنعت 
انرژي )صنعت پايين دستي انرژي( هدايت كرد. طبيعي 
است، وقتي مردم متوجه شوند سرمايه هاي شان به صورت 
طلا و ارز معطل مانده و درمسير توليد و درآمد زايي به كار 
گرفته نمي ش��وند؛ درحالي كه انرژي مي تواند ارزش آنها 
را براي ش��ان حفظ كند به ص��ورت وام انرژي دريك نظام 
نوين با راندمان بالا دربخش زيرس��اختاري صنعت انرژي 
س��رمايه گذاري مي كنند. زيرا، اين س��رمايه گذاري براي 
 سرمايه گذار بازگشت سرمايه به صورت تعهد اعتباري انرژي 
)Energy Credit Obligation )ECO را دربرخواهد 
داشت. ايران چگونه مي تواند براي پرداخت و دريافت كالا و 

خدمات مورد نياز كشور اقدام و عمل كند؟
با توجه به تحريم هاي بانكي و دلاري به طورمرتب دركارگاه 
و سمينارهايي كه برگزارشد اين سئوال مطرح بود كه ايران 
چگون��ه مي تواند كالا وخدمات موردنياز كش��وررا تامين 
كند؟ به نظرپژوهشگر ارشد موسسه راهبردي، تاب آوري و 
امنيت اقتصادي- دانشگاه، كالج لندن )آقاي كريس كوك( 
ايران مي تواند به اتحاديه اروپا و انگليس )درحال خروج از 
اتحاديه اروپا( پيشنهاد كند كه علاوه بر روش هاي معمول 
و سنتي )كه متاسفانه به دليل تحريم هاي يك جانبه امريكا 
با مشكلات متعددي دست به گريبان هستند( و به جاي 
فروش نفت خ��ام )sale of oil( و درياف��ت يورو يا پوند 
انگليس به ازاي نفت خام فروخته شده به پالايشگاه هاي اروپا 
و انگليس، شركت ملي نفت ايران مي تواند نفت خام ايران را 
درچارچوب شرايط قراردادي »معاوضه« به پالايشگاه هاي 
اروپايي و انگليسي نفت خام ايران را عرضه يا به زبان انگليسي 
supply oil كند. به اين نحو كه به عوض عرضه نفت خام 
ايران به پالايشگاه ها در اروپا و انگليس )مالكيت نفت خام 
براي ايران باقي مي ماند چون نفت خام را نفروخته است( 
ايران مالك فرآورده هاي نفتي حاصل از پالايش نفت خام 
ايران )مثلا بنزين يورو پنج( محس��وب مي شود. طبيعي 
است كه فرآورده هاي نفتي در بازار اروپا و انگليس فروخته 
مي شوند و ايران به ازاي بهاي آنها تعهدات اعتباري انرژي » 
ECO « يعني اعتباري كه مي تواند به ازاي پرداخت نقدي 
براي خريد فرآورده هاي نفتي صادر مي شود را دريافت كند. 
اين روش نوين و چارچوب قراردادي همان است كه حدود 
20 سال پيش در منطقه وحوزه درياي خزر به معاوضه انرژي 
با انرژي شهرت يافت و براساس آن گاز طبيعي ايران به ازاي 
برق وارداتي از ارمنس��تان و گاز طبيعي صادراتي ايران به 
نخجوان به ازاي گاز طبيعي وارداتي از جمهوري آذربايجان 
و نف��ت خام حوزه درياي خزر با نفت خ��ام ايران در خليج 
فارس معاوضه و تجربه شد. درهمين راستا بورس بين المللي 
نفت ايران در جزيره كيش در دولت هفتم و هشتم مطالعه 
و تاس��يس شد كه با تجارت و عرضه فرآورده هاي نفتي در 
بورس مذكور بتوان به تدريج يارانه هاي س��وخت را حذف 
و با هدفمند كردن آنها سهام پالايشگاه ها و پتروشيمي ها 
و به طور كلي صنايع پايين دس��تي صنعت انرژي به مردم 
)بخش خصوصي واقعي و نه خصولتي( واگذار ش��ود و به 
جاي يارانه سوخت به مردم سود سهام مشاركت در توليد، 
توزيع و بهينه مصرف كردن انرژي پرداخت شود . متاسفانه 
در دولت نهم و دهم اين برنامه ها تغيير مسير دادند و به جاي 
هدفمند كردن يارانه ها به قول دكتر شمس اردكاني به هدر 

كردن يارانه هاي سوخت منجر شد.

   روسيه و يونان چه مي كنند 
اخي��را  وزيرمحترم نفت گل��ه كرد كه ايتالي��ا و يونان با 
وجود مس��تثني بودن از تحريم هاي امريكا از ايران نفت 
نمي خرند. درباره اين دو كشور بايد به اين واقعيت توجه 
كرد كه متاس��فانه طرحي كه در ط��ول دو دهه اخير به 
ايران پيشنهاد شده و مي ش��ود را تاكنون درايران جدي 
نگرفتند. اما وزارت انرژي روس��يه كه درسال گذشته از 
آقاي كريس كوك براي سخنراني در همايش هاي مورد 
حمايت وزارت انرژي روس��يه دو بار به مسكو دعوت كرد 
و نظريه او را ش��نيد موضوع را با يوناني ها جدي گرفتند. 
به طور مثال بزرگ ترين توليد كننده نفت خام در روسيه 
ش��ركت روس نفت از طريق شركت وابس��ته اش به نام 
شركت پتروكاس انرژي PETROCAS ENERGY با 
 Motor Oil پالايشگاه يوناني موتوراويل هلاس كرين
Hellas Corinth يك قرارداد پنج ساله معاوضه نفت 
خام روس��يه با فرآورده هاي نفتي توليد شده از نفت خام 
روس��يه را منعقد كرده اس��ت. اين قرارداد كه قرار است 
حجم آن به گزارش خبرگزاري رويترز تا 150000بشكه 
در روز افزايش يابد به شركت روس نفت اين امكان و اجازه 
را مي دهد ك��ه فرآورده هاي نفتي حاصل از پالايش نفت 
خام روسيه را به طور مستقل در منطقه بازاريابي و بفروش 
برساند. ايران و پالايشگاه هاي ايتاليا و يونان هم مي توانند 
چنين توافقي را مد نظر قرار بدهند. البته مطالعه و تهيه يك 
نقشه راه توسط اتاق هاي بازرگاني و بخش هاي آكادميك 

دراين راستا مي تواند راهگشا باشند. 

    اتاق پاياپاي انرژي
با توس��عه نظريه تعهدات اعتباري ان��رژي »ECO« كه 
مورد قبول توليد كنن��ده )عرضه كننده و مصرف كننده 
انرژي ق��رار بگيرد و ب��راي حصول اعتم��اد، اطمينان و 
تعري��ف تضمين ه��اي لازم ب��راي اجراي��ي ش��دن 
 »ECO« مناس��بت دارد ات��اق پاياپ��اي ان��رژي

» Energy Clearing Union « تاسيس و ايجاد شود. 
اين اتاق به ايران حق انتخاب مي دهد كه فرآورده هاي نفتي 
حاصل از نفت خام عرضه شده ايران به پالايشگاه هاي اروپا 
و انگليس را تحويل گرفته و دربازار اروپا و انگليس بفروشد 
يا اينكه پالايشگاه ها خودشان يا با مشاركت شركت ملي 
نفت ايران فرآورده ها را مي فروش��ند و به ازاي بهاي آنها 
تعهدات اعتباري ان��رژي »ECO« را به نفع و به نام ايران 
ص��ادر مي كنند. ايران با دريافت »ECO« و با اس��تفاده 
از »ECO« كالا ها و خدمات مورد نياز اي��ران را از اروپا و 
انگليس خريداري و وارد مي كند. ملاحظه مي كنيم كه 
دراين مسير نظام بانكي دلاري و دلارامريكا نقشي بازي 
نمي كنند. ولي نظام بانكي ايران، اروپا و انگليس مي توانند 
به صورت فراهم آورندگان خدمات بانكي ايفاي نقش كنند.

   معاوضه انرژي با يونان و ايتاليا ؟ 
درهمايشي در آتن چند س��ال پيش اين موضوع مطرح 
شد كه خوب است ايران و يونان معاوضه نفت خام ايران با 
فرآوده هاي نفتي توليد شده دريونان را مد نظر قراردهند. 
اين بحث درس��ال 2018 در همايش اقتصادي دلفي در 
نزديكي آتن توسط آقاي كريس كوك و مبتكران شبكه 
انرژي خزر مطرح شد و مورد استقبال حاضران قرار گرفت. 
اما، متاسفانه از آنجايي كه اين روش شفافيت در اقتصاد 
انرژي ايران و اقتصاد كلان ايران را نويد مي داد و مي دهد 
در تهران تاكنون مورد توجه حتي براي مطالعه و بررسي 

قرار نگرفته است. 
بنابراين، چنانچه مس��وولان ذي ربط و ب��ه ويژه بخش 
خصوص��ي درايران بحث مورد نظ��ر و مرتبط با تعهدات 
اعتباري انرژي »ECO« را بپذيرند، مي توانند با صنعت 
پالايش نفت خام يونان وارد مذاكره شوند و با عرضه نفت 
خام ايران به پالايشگاه هاي يونان وبا همكاري يوناني ها 
فرآورده ه��اي نفتي حاصل از نفت خام ايران را درمنطقه 
بالكان عرضه كنند يا به وس��يله تعهدات اعتباري انرژي 
»ECO« صادر شده توسط پالايشگران يوناني به نفع ايران 
كالا وخدمات مورد نياز ايران تامين شود و تجارت ايران با 
اروپا بدون دخالت نظام بانكي دلاري و نقش دلار امريكا 
يا يورو رونق بگيرد. اين روش كار را مي شود به ايتاليا مثلا 
پالايشگاه ساراس درمنطقه ساردينيا- ايتاليا نيز توسعه داد 
يا با پالايشگاه گرنج موث در اسكاتلند كه به مدت 60سال 
تا قبل از تحريم ه��اي پيش از برجام ايران نفت خام آن را 
تامين مي كرد همكاري كرد و بازار هاي منطقه مديترانه و 

شمال غربي اروپا بتوانند با ايران تجارت كنند.
به طور خلاصه ازآنجايي كه روش س��نتي و جاري س��از 
وكار ويژه اتحاديه اروپا Clearing House مشهور به 
اينستكس براي تجارت با ايران ثبت شده و قرار است كه 
فعال  شود مناسبت دارد با تاسيس و ايجاد يك اتاق پاياپاي 
انرژي Energy Clearing Union به منظور توافق با 
ايران براي صدور و تضمين اجرايي تعهدات اعتباري انرژي 
»ECO« و تسويه حساب هاي مقتضي بين اتحاديه اروپا، 
انگليس )حتي پس از خروج انگليس از اتحاديه اروپا در ماه 
مارس 2019( و ايران يك ابزار اعتباري مالي نوين براي 
ادامه تجارت با ايران معرفي شود. پژوهشگر ارشد دانشگاه 
كالج لندن معتقد است با همين روش كاري ايتاليا، يونان، 
اسپانيا وساير كش��ورها هم مي توانند به اينستكسبراي 
تجارت با ايران ملحق ش��وند. متعاقبا مي توان روس��يه، 
تركيه، كشورهاي عضو سازمان همكاري اقتصادي -  اكو، 
كشورهاي منطقه آسياي مركزي و سايرين نيز مي توانند 

به عضويت اتاق پاياپاي انرژي ايران - اوراسيا درآيند.

   انرژي براي صلح 
درتعريف راهبردي طرح انرژي براي صلح دردولت هفتم و 
هشتم )ديپلماسي انرژي براي صلح( اين منظور مطرح بود 
كه زمينه هاي لازم براي ساختار سازي زيربنا هاي ضروري 
و اعتماد س��ازي هاي مقتضي جهت سرمايه گذاري هاي 
عظيمي كه براي توسعه منابع انرژي در ايران وحوزه درياي 
خزرمورد نياز بود و هنوز هم هس��ت ايجاد شود. ازجمله 
نياز هاي ض��روري فناوري هاي نوي��ن وتكنولوژي هاي 
جديد دانش بنيان است كه مي تواند بين توليد كنندگان 
و صادر كنند گان انرژي و مصرف كنندگان عمده انرژي به 
مشاركت گذاشته شوند تا بدين وسيله خطرات )ريسك( 
هدر رفتن انرژي؛ افزايش گاز هاي گلخانه اي )گرم شدن 
زمين( با كنار كذاشتن تكنولوژي هاي از كار افتاده و كهنه 
و نيز مسائل مرتبط با كاهش توليد انرژي هاي فسيلي و از 
ميان رفتن منابع انرژي هاي فسيلي مقابله و اقدام مشترك 

به عمل آيد.
امري��كا مدعي اس��ت )اگرچه بس��ياري معتقدند كه 
دروغ مي گوي��د( نياز هاي انسان دوس��تانه نظير دارو، 
م��واد خوراكي، آب و تكنولوژي ه��اي مرتبط با آنها از 
تحريم هاي غيرمنصفانه و تحميلي امريكا عليه ايران 
مستثني ش��ده اند. اما، وقتي امكان ارتباطات بانكي و 
پرداخت براي اينگونه نيازهاي به اصطلاح بشردوستانه 
ميسر نيست پس آنها هم از تحريم ها مستثني نيستند. 
بنابراين، به اعتقاد آقاي كريس كوك مي توان از طريق 
روش نوين تعهدات اعتباري انرژي » ECO « و تحت 
عنوان »ان��رژي براي صلح« تامي��ن اينگونه نياز هاي 
اساسي مردم ايران را مد نظر قرار داد. درواقع اين روش 
در زمستان هاي س��رد دوران دولت هفتم و هشتم به 
ويژه زمستان س��ال 2005ميلادي توسط ايران براي 
تامين س��وخت مورد ني��از نخجوان و ارمنس��تان در 
چارچوب تعريف »انرژي براي صلح« و همچنين وقتي 
گرجستان با مشكل س��وخت و گرم كردن خانه هاي 
مردم گرجستان دست به گريبان بود اقدام و عمل شد.

   نتيجه گيري: 
درشرايط فعلي و به ويژه با توجه به بودجه دردست بررسي 
براي سال 98انتظار مي رود كه مسوولان ذي ربط در وزارت 
نفت، وزارت نيرو، بانك مركزي و س��ايرين دربخش هاي 
خصوصي، عمومي و آكادميك پيشنهاد و موضوع تعهدات 
اعتباري انرژي »ECO« را مورد توجه جدي قرار بدهند. 

  وقتي قرار است نوعي اعتبار، كوپن، سكه 
و نظاير آن به منظ�ور پرداخت براي انرژي 
مصرفي اس�تفاده كنندگان )مردم عادي( 
مد نظر قرار بگيرد بايد ب�ه نحوي طراحي 
ش�وند كه مورد قبول مردم عادي باشند و 
به عنوان ابزاري براي پرداخت بهاي انرژي 
مصرفي توس�ط مردم قابل استفاده باشد 
و از همه مهم ت�ر قابل معاوضه با پول ملي و 

ارزخارجي هم باشد

 اين نوع اعتبار )شايد بشود نام ارز انرژي 
هم براي آن تعريف كرد( به س�ادگي قابل 
تبدي�ل و معاوضه با ان�رژي مصرفي مردم 
عادي نظي�ر برق، بنزي�ن، گازوييل ونظير 

آنها است

برش



دانش و فن10اخبار

ادامه بي رونقي بازار تلفن همراه 

محمد كشاني، مديرعامل شركت فولاد خوزستان براي دومين سال متوالي به عنوان مدير نمونه جهادي كشور 
انتخاب شد و لوح تقدير خود را در پنجمين همايش ملي مديريت جهادي در سال ۹۷ دريافت نمود

تعمير گوشي جايگزين خريد شده است 
گروه دانش و فن |مرجان محمدي|

بازار گوش��ي تلفن همراه همچنان از سوي خريداران 
روزهاي سرد و بي رونقي را پشت سر مي گذارد،  بسياري 
از فروشندگان تلفن همراه اين اميد را دارند كه در روزهاي 
اسفند و روزهاي پاياني سال،  فروش آنها رونق بگيرد و بازار 
تلفن همراه همچون سال هاي گذشته روزهاي پر رونقي 

را به خصوص در ماه پاياني سال سپري كند . 
از سوي ديگر به نظر مي رسد برخي كاربراني كه ترجيح 
مي دادند گوشي تلفن همراه خود را در روزهاي پاياني 
س��ال نو كنند،  امس��ال تمايل كمتري دارند و ترجيح 
مي دهند با همان گوش��ي كه در دست دارند سال را نو 
كنند، چرا كه قيمت گوشي تلفن همراه در سال جاري 
به يك باره افزايش چش��مگيري پيدا كرد و بسياري از 
واردكنندگان تلفن همراه ني��ز در پي افزايش ناگهاني 
قيمت ارز نتوانستند اقدام به واردات كنند و اين مقدمه اي 
شد براي افزايش قيمت گوشي تلفن همراه،  از طرفي ديگر 
با وارد نش��دن گوشي تلفن همراه برخي از گوشي هاي 
پرطرفدار در بازار ايران ناياب و كمياب شد و فروشندگاني 
كه اين گوشي ها را داش��تند اقدام به ارايه قيمت با نرخ 
دلخواه مي كردند و اين هم مس��اله اي شد براي جهش 

دوباره قيمت ها در بازار گوشي تلفن همراه . 
با آش��فته تر ش��دن بازار تلفن همراه وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات به اين مس��اله ورودك��رد و با اعلام 
برخي ش��ركت هاي وارد كنند كه ارز دولتي گرفته اند 
ولي گوش��ي تلفن همراه يا مطابق با ارز دريافتي وارد 
نكرده اند يا بخش��ي از ارز را در بازار ب��ه صورت آزاد به 
فروش رسانده اند و بخش��ي را اقدام به واردات گوشي 
كرده اند و گوش��ي هاي وارد ش��ده را مطابق با ارز آزاد 
در بازار نرخ گذاري كرده اند،  مس��اله اي كه باعث شد 
مديران چند شركت بازداشت و كالاهاي آنها از سوي 
دولت توقيف ش��ود. اما نابساماني در بازار تلفن همراه 

به همين جا ختم نش��د چرا كه برخي از فروشندگان 
با سوءاستفاده از رجيستري و دريافت هزينه بيشتر از 
خريداران قيمت ها را براي چندمين بار طي يك سال 
افزايش دادند و  حال آنكه رجيستري كاملا رايگان است 
و هيچ هزينه اي نبايد از مشترك يا خريدار دريافت شود . 
در مجموع اين عوامل باعث شد تا كاربران تمايل كمتري 

براي خريد داشته باشند و همين مساله باعث ركود در 
بازار تلفن همراه شد،  بازاري كه به گفته فروشندگان 
ديگر رونق ندارد و اكثر فروشندگان يا در حال تعطيلي 
مغازه هاي خود هستند يا ترجيح مي دهند لوازم جانبي 
به فروش برس��انند،  چرا كه نه توان واردات گوش��ي با 
قيمت ارز دولتي را دارند و نه مي توانند اين گوشي ها را با 

قيمت بالا بفروشند . در اين خصوص نيما يار احمدي از 
فروشندگان تلفن همراه در بازار به خبرنگار تعادل گفت: 
بسياري از خريداراني كه براي خريد مراجعه مي كنند 

بعد از شنيدن قيمت ها منصرف مي شوند .
وي گفت: از آنجا كه مغازه دارها نمي توانند هزينه مغازه 
خود را دربياورند )چرا كه بيشتر فروشندگان مستاجر 

هستند( مغازه ها را تلفيق كرده اند،  مثلا 4 مغازه در يك 
مغازه تلفيق شده است،  چرا كه براي ادامه كار چاره اي 

جز اين نيست .
وي درپاسخ به اين سووال كه برخي فروشندگان اميد به 
رونق در روزهاي پاياني سال دارند،  آيا اين مساله اتفاق 
مي افتد يا خير؟ گفت: رونق زماني به بازار تلفن همراه و 
ديگر بازار ها باز مي گردد كه نرخ ارز كاهش پيدا كند،  وقتي 
فروشنده فلان گوشي را 10 ميليون تومان مي خرد قطعا 
دوست دارد يك ميليون تومان سود كند،  ولي در حال 
حاضر خريداران حاضر نيستند حتي ميلغي پايين تر از 
اين بپردازند،  هرچند در موارد نادري شايد گوشي هايي با 

قيمت بالاتر به فروش برسد ولي خيلي كم است .
اين فروشنده تلفن همراه گفت:  در گذشته خريداران با 
پرداخت 4 تا 5 ميليون تومان مي توانستند يك گوشي به 
روز و بالا رده خريداري كنند،  اما در حال حاضربا همين 
قيمت بايد يك گوش��ي ميان رده بخرند،  قطعا كسي 
كه مي خواهد گوشي خود را عوض كند بايد آن را ارتقا 
بدهد نه اينكه گوشي در حد گوشي قبلي خود خريداري 
كند،  پس از آنجا كه توان پرداخت هزينه را ندارد ترجيح 

مي دهد گوشي خود را عوض نكند .
وي در خاتم��ه تصريح كرد: در حال حاضر بس��ياري از 
كاربران به تعمير گوش��ي روي آورده اند،  و تعمير كاران 
گوشي با افزايش نرخ دلار وضعيت بهتري پيدا كردند، 
چرا كه تعمير جايگزين خريد ش��ده است،  همچنين 
فروش گوشي دس��ت دوم نيز تا حدودي رونق دارد،  اما 
باز هم در وهله اول كاربران ترجيح مي دهند گوشي كه 
در دست دارند را تعمير كنند، چرا كه بايد هزينه كمتري 

پرداخت كنند .
در هر صورت بايد منتظر ماند و ديد كه بازار تلفن همراه 
مي تواند در روزهاي پاياني س��ال بازهم رونق س��اليان 

گذشته را تجربه كند يا خير.

محمد كش��اني، مديرعامل شركت فولاد خوزستان 
براي دومين س��ال متوال��ي به عنوان مدي��ر نمونه 
جهادي كش��ور انتخاب ش��د و لوح تقدير خود را در 
پنجمين همايش ملي مديريت جهادي در سال ۹۷ 
دريافت نمود.  اين همايش با حضور مسوولان بلندپايه 
كشوري و لشكري در سالن همايش هاي بين المللي 

صدا و سيما برگزار شد.
س��ردار س��پهر، دبير كل اين هماي��ش در خصوص 
انجم��ن مديريت جه��ادي اظهار ك��رد: اين انجمن 
براس��اس مطالب��ات، رهنمودها و انتظ��ارات مقام 
معظم رهبري در حوزه عزم ملي و مديريت جهادي 
فعاليت مي كند و بر اين باوريم كه براي حل مشكلات 
اقتصادي، ديپلماس��ي دفاعي، امنيتي و سازندگي و 
خدمت رساني نياز به تفكر و مديريت جهادي و انقلابي 
است و اعتقاد داريم همان گونه كه در 40 سال گذشته 
هر وق��ت در نقاط عطف انقلاب ني��از به يك حركت 
پرتلاش داشتيم با نگاه و انگيزه و روحيه جهادي، آن 

بن بست ها را دور زديم و موانع را برچيديم.
محمد كش��اني، مديرعامل شركت فولاد خوزستان 
در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومي اظهار داشت: 
انقلاب اس��لامي ايران در سال 5۷ با رهبري مدبرانه 
حضرت امام خميني )ره( ب��ذر اميد را در دل تمامي 
مسلمانان و آزادگان جهان كاشت و آغاز حركتي شد تا 
با تكيه بر توانمندي هاي خود و مستقل از ابرقدرت ها و 
زورگويان جهان، راهي نو در تفسير استقلال، آزادي و 

جمهوري اسلامي بر نقشه جهان نقش ببندد.
كش��اني با اشاره به لزوم پياده س��ازي اصول و مباني 
مديريت جهادي و انقلابي همانند مديريت رزمندگان 
در زمان جبهه هاي جنگ تحميلي، گفت: كاركنان 
فولاد خوزستان همانند مديريت رزمندگان در زمان 
جبهه هاي جنگ تحميل��ي، اصول و مباني مديريت 
را ب��ر پايه كار جهادي و انقلابي بنا نه��اده و امروز در 
جبهه توليد مشغول به فعاليت مي باشند؛ مطابق هر 
س��اله با هدف احياي فرهنگ ايثار و رشادت و بيعت 
دوباره با آرمان هاي امام راحل، شهدا و انقلاب اسلامي 
س��يزدهمين يادواره ش��هدا، تجليل از ايثارگران و 
گردهمايي بزرگ بس��يجيان خ��ود را در 14 بهمن 
ماه و مقارن با دومي��ن روز ايام الله دهه مبارك فجر و 

با حضور شخصيت هاي اس��تاني و كشوري، خانواده 
معظم ش��هدا، ايثارگران، جانبازان و جمع كثيري از 

بسيجيان و كاركنان برگزار شد.
مديرعامل ش��ركت فولاد خوزس��تان ضم��ن اداي 
احترام به مقام ش��امخ شهدا و با اش��اره به فرمايش 
امام خميني )ره( بي��ان كرد: براي درك كامل ارزش 
خون شهيدان مان بايد راه طولاني بپيماييم و بايد در 
آيند گان ارزش جايگاه واقعي شهيدان را جست وجو 
كرد. كش��اني گفت: در چهلمين س��الگرد پيروزي 
انقلاب اس��لامي ايران وقتي به اين راه چهل س��اله 
نگاه��ي مي اندازيم چي��زي جز اراده، ايم��ان، ايثار، 
شهادت، تلاش، سازندگي، پيشرفت، اميد و وحدت 

در كارنامه ملت شريف ايران نمي بينيم.
وي اف��زود: امروز ش��ركت فولاد خوزس��تان با نگاه 
انقلابي و جهادي س��عي بر آن دارد، جهت پيش��برد 
اهداف نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران قدم هاي 

موثري بردارد.
كش��اني بيان كرد: افتتاح ورزشگاه فولاد خوزستان، 
تولي��د پايدار و ب��دون وقفه، ص��ادرات بيش از ٪۷۳ 
از محصولات در س��ال ۹۶ و ارزآوري براي كش��ور، 
كلنگ زن��ي كارخان��ه مگام��دول آهن اس��فنجي و 
كلنگ زني بزرگ ترين پست GIS برق كشور، خريد 
۶۷٪ درصد از سهام شركت صنعتي و معدني توسعه 
مل��ي جهت تامين كنس��انتره و گندله م��ورد نياز و 

خري��د ۶5٪ درصد از س��هام ش��ركت صنعت فولاد 
ش��ادگان را در راس��تاي افرايش توليد و اشتغالزايي 
براي جوان��ان منطقه برش��مرد. وي گفت: مديريت 
جهادي در خدمت رساني به مردم، مهم ترين آرمان 
انقلاب اسلامي است و ش��ركت فولاد خوزستان در 
حوزه مس��ووليت هاي اجتماعي و خدمت رساني به 
مردم نيز كارهاي بزرگي نظير توس��عه فضاي س��بز 
به مس��احت بالغ بر 500 هكتار، كم��ك به مناطق 
محروم و م��دارس، ويزيت رايگان بيم��اران و تامين 
دارو، كمك رس��اني ب��ه مناطق س��يل زده و توزيع 
س��رباره و راهسازي را به س��رانجام رسانده است كه 
اين اقدام��ات با نگاه و تفكر جهادي ش��كل گرفته و 

گوش��ه اي از فعاليت هاي شركت فولاد خوزستان به 
شمار مي رود و تلاش داريم در آينده با همين رويكرد 
جهادي و تفكر انقلابي گام ه��اي بلند تري برداريم. 
مديرعامل فولاد خوزس��تان در پايان س��خنان خود 
گفت: بزرگداشت ياد شهدا و ثبت خاطرات آنان، الگو 
قرار دادن و با حركت در مس��ير آنها، راه شان را ادامه 
خواهيم داد و اميدواريم چهلمين س��الگرد پيروزي 
انقلاب اس��لامي، مرحله كمال، استواري و پايداري 
بيش از پيش نظام مقدس جمهوري اس��لامي ايران 
باشد و با تلاش و همت كاركنان گروه فولاد خوزستان 
روز به روز ش��اهد پيشرفت و شكوفايي اين مجموعه 
بزرگ صنعتي باشيم. گزارش خبرنگار ما حاكيست 

ش��ركت فولاد خوزستان در ايام الله دهه مبارك فجر 
برنامه هاي متنوعي نظير سيزدهمين يادواره شهدا، 
ديدار با خانواده معظم ش��هدا، ايثارگران و جانبازان، 
ويژه برنامه چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي 
در مدارس امام حس��ين )ع( مخت��ص كليه مقاطع 
تحصيلي، ويژه برنامه ايام ش��هادت حضرت فاطمه 
زهرا )س(، اردوي راهيان نور، غبارروبي و زيارت گلزار 
شهدا، نشست هاي روش��نگري و بصيرتي، استقرار 
ايستگاه صلواتي، اجراي مس��ابقات ورزشي، حضور 
پرشور كاركنان در راهپيمايي ۲۲ بهمن و جشن بزرگ 
چهلمين بهار پيروزي انقلاب اسلامي را در تالار طوبي 

دويست دستگاه برگزار نمود.
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مهر|  مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت از 
فيبركشي 14 هزار كيلومتري در كل كشور با هدف 
افزايش ظرفيت ارتباطات خبر داد و گفت: با اجراي 
اين پ��روژه، ظرفيت ش��بكه فيبرنوري ب��ه ۸4 هزار 

كيلومتر مي رسد.
صادق عباسي ش��اهكوه، با بيان اينكه هم اكنون ۷0 

هزار كيلومتر فيبرنوري در كش��ور نصب و راه اندازي  
شده است، اظهار داشت: پروژه افزايش ظرفيت شبكه 
فيبرنوري كش��ور، در دست انجام است كه بر مبناي 
آن، تا كمتر از ۲ ماه آينده، 14 هزار كيلومتر به ظرفيت 

شبكه فعلي افزوده مي شود.
وي با بيان اينكه فيبركشي 14 هزار كيلومتر از جاده ها 

و ش��هرهاي كشور رو به اتمام اس��ت، ادامه داد: تنها 
كمتر از هزار كيلومتر از اين پروژه باقي مانده است كه 
اميد مي رود تا ارديبهشت ماه نهايي شود. مديرعامل 
شركت ارتباطات زيرساخت هدف از اجراي اين پروژه 
را افزايش ظرفيت ش��بكه ارتباطي كشور براي ارايه 
خدمات به اپراتورهاي اينترنتي عنوان كرد و گفت: در 

كنار افزايش ظرفيت شبكه فيبرنوري، ظرفيت شبكه 
انتقال پهناي باند و نيز شبكه IP داخلي نيز افزايش 

پيدا كرده است.
وي با اش��اره به افتتاح اين دو پروژه گفت: با اقدامات 
انجام ش��ده طي 10 ماه، موفق شديم ظرفيت شبكه 
اينترنت داخلي )IP( را ب��ه ۳ برابر افزايش دهيم كه 
اين اقدام در جهت افزايش ظرفيت هاي ش��بكه ملي 

اطلاعات انجام گرفت.
عباسي شاهكوه، بهبود قابل توجه كيفيت و افزايش 
ظرفيت هاي زيرس��اختي به اپراتوره��ا را از جمله 

اهداف اجراي اين پروژه عنوان ك��رد و ادامه داد: با 
بهره برداري از ظرفيت هاي شبكه IP، كمبودي در 
امكانات زيرساختي وجود ندارد و اپراتورها ادعايي 
مبني بر اينكه زيرس��اخت امكانات در اختيارشان 
نمي گ��ذارد، ندارند. درهمين ح��ال بحث كيفيت 
ش��بكه ارتباطي كش��ور نيز به مرات��ب بهبود قابل 

توجهي داشته است.
وي تاكيد ك��رد: با بهره ب��رداري از ظرفيت 14 هزار 
كيلومتري شبكه فيبرنوري كشور نيز شاهد افزايش 
ظرفيت شبكه زيرساخت ارتباطي كشور خواهيم بود.

افزايش ظرفيت شبكه فيبرنوري كشور  به 84 هزار كيلومتر
كاربر

 سنجش ميزان تنفس
با حسگرهاي پوشيدني 

مدگجت | در حالي كه مانيتورهاي پوشيدني 
بس��ياري براي نظارت بر مي��زان تنفس )نرخ 
تنفس( افراد توسعه داده شده اند اما هيچ يك از 
آنها نمي توانند حجم هوايي كه يك فرد تنفس 

مي كند را نشان دهند.
براي افراد مبتلا به آس��م و س��اير بيماري هاي 
ريوي، دانستن حجم هوايي كه تنفس مي كنند، 
يك ش��اخص مهم اس��ت و حتي پزشكان نيز 
مي توانن��د از آن براي ارزياب��ي وضعيت بيمار 

استفاده كنند.
مهندسان “دانشگاه كاليفرنيا در ارواين ايالات 
متحده امريكا، اخيرا موفق به توسعه يك مانيتور 

تنفس ارزان شده اند.
نكت��ه جال��ب اي��ن فن��اوري اي��ن اس��ت كه 
 پژوهشگران مانيتور تنفس مذكور را بر اساس

 “ Shrinky Dinks “، ي��ك اس��باب ب��ازي 
پرطرفدار كودكان، ساخته اند.

اين مانيتور، ش��امل دو حس��گر پيزو مقاومتي 
اس��ت كه در اطراف دنده ها و ش��كم كاربر قرار 
مي گيرند و س��پس فشار وارده روي بافت هايي 
كه در برابر آن ق��رار دارند و حجم هواي تنفس 

شده را اندازه گيري مي كند.

باگ عجيب فالوئرهاي 
اينستاگرام را حذف مي كند

ديلي ميل | اينس��تاگرام متوجه وجود باگي 
عجيب ش��ده كه ب��ه كاهش ناگهان��ي و چند 
ميليوني تعداد فالوئرهاي حساب هاي كاربري 

افراد در اين پلتفرم منجر شده است.
اينس��تاگرام تاييد كرد يك باگ عجيب سبب 
شده حساب هاي كاربري افراد مشهور با كاهش 

ناگهاني و چند ميليوني فالوئرها روبرو شود.
اينس��تاگرام در بيانيه اي اعلام كرد مش��غول 
بررسي اين مشكل اس��ت و در اسرع وقت آن را 

برطرف خواهد كرد.
اينستاگرام در توييتر نوش��ته است: ما متوجه 
ش��ديم مش��كلي س��بب تغييراتي در حساب 
كاربري افراد و تعداد فالوئرهاي آنها شده است.

ما مش��غول حل اين مش��كل در اس��رع وقت 
هستيم.

بسياري از كاربران اين شبكه اجتماعي از حذف 
فالوئرهاي خود گله داشتند.

حال آنكه بسياري از افراد تصور مي كردند اين 
مشكل در نتيجه حذف حس��اب هاي كاربري 
رباتيك در اينس��تاگرام اس��ت. اينس��تاگرام، 
توييتر و شبكه هاي اجتماعي ديگر بطور فعال 
حس��اب هاي كاربري را كه تصور مي شود ربات 

هستند، غير فعال مي كنند.

ويژه



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

نهضت تعاون و مسائل قرن جديد
نهضت تعاوني، از منظر مسائل 
قرني كه وارد آن شده ايم، داراي 
دو جنبه است: يك وجه، نگاهي 
به داخل دارد و متوجه اين است 
كه چگونه تعاوني ها مي توانند 
روزبه روز كارآمدتر شوند. وجه 
دوم، انديش��مندانه، به بيرون 
نظر دارد و متوجه اين است كه 
چگونه مردم بيشتري، مزاياي 
فعاليت هاي تعاوني را درمي يابند. اين وجه، مي خواهد تعداد 
روزافزوني از مردم به خودشان كمك كنند به گونه اي كه اين 
كمك به وابستگي نينجامد. اين وجهي است كه خصوصا در 

قرن بيست و يكم چشم انداز گسترده اي دارد.
از اين ديدگاه، پنج روند خاص آشكار مي شود: 

اول رشد باورنكردني خانواده بشريت است. در شروع قرن 
بيستم 2 ميليارد نفر هم روي زمين زندگي نمي كردند، در 
پايان قرن، جمعيت جهان به حدود 6 ميليارد رسيد، برآورد 
مي شود اين رقم تا سال 2050 به حدود 10 ميليارد نفر بالغ 
شود. تقاضاي مايحتاج اوليه، غذا، مسكن، كار و تسهيلات 
بهداش��تي اين جمعيت فزاينده، خلاقيت بشر را در علوم 
و فنون محك خواهد زد، فرات��ر از آن، ما را مجبور خواهد 
كرد روابط اقتصادي، اجتماعي و سياس��ي خود را چنان 
سازمان دهيم كه مردم داراي منابعي براي خريد يا توليد 

دسته جمعي آن چه نياز دارند، باشند.
روند دوم، تراكم نيروي اقتصادي در دس��ت هاي اشخاص 
بسيار ثروتمند در اكناف جهان اس��ت، روندي كه مساله 
فزاينده و جهاني فقر را زير ذره بين خواهد برد و اين كار در 
اكناف جهان صورت خواه��د گرفت. ظرفيت افراد، حتي 
گروه ها، جوامع محلي و مل��ل در جهت تأثير بر تغييرات 
اقتصادي موثر بر آنها، كاهش مي يابد، شكاف بين غني و 
فقير در بسياري از كشورهاي جهان بيشتر مي شود. توده هاي 
فزاينده مردمي كه به نحوي دلخراش در فقر بسر مي برند، 
در بسياري از كشورهاي جنوبي، خواستار سهم عادلانه تري 
از منابع دنيا خواهند شد، كما اينكه صفوف فزايندهاي از 
بينوايان جوامع صنعتي نيز چنين خواهند كرد. به علاوه 
طبقه متوسط در جوامع صنعتي كوچك مي شود، امنيتي 
كه زماني توسط اتحاديه هاي صنفي و كارگري به آنها عرضه 

مي شد، ديگر مانند گذشته حتمي نيست.
فشار جمعيت، حركت لجام گسيخته سرمايه و توليد در 
اكناف جهان، سوءاس��تفاده از علم و فن و اشتياق به توليد 
بيشتر كالا بدون توجه به عواقب آن، به عنوان سومين روند 
مهم، بحران در چگونگي رفتار انس��ان ها با محيط زيست 
خود را به وجود آورده است. تأمين آب پاكيزه، به يك معضل 
آزاردهنده تبديل مي شود. وخامت لايه ازن، بايد مايه هشدار 
همه ما باشد. قسمت اعظم غذايي كه روزانه در اكناف جهان 
مصرف مي شود آلوده است. ذخاير ماهي كه زماني بي پايان 
به نظر مي رسيد ديگر ناوگان هاي ماهيگيري را پشتيباني 
نمي كند و الوار كه مردم قرن ها به آن اتكاء داشته اند، به اتمام 
رسيده است. چهارم، جوامع محلي در اكناف دنيا بيش از 
پيش با مسائل بغرنج روبرو مي شوند. در شهرهاي جنوبي زاد 
و ولد زياد و مهاجرت از روستا، منابع گرانبها را مي فرسايد، 
زاغه هاي بزرگ به وجود مي آورد و منجر به كم اش��تغالي 
نسل هاي جوان تر مي شود. شيوه هاي توزيع غذا نارساست، و 
اين در حالي است كه نظام هاي بهداشتي، آبرساني، آموزشي 
و فاضلاب از توان افتاده اند. در بسياري از نقاط صنعتي جهان 
زير بناهاي ش��هري - مدارس، راه ها، انتظامات - كاهش 
مي يابد، حال آنكه محلات فقيرنشين افزايش مي يابد. در 
بسياري از مكان ها جامعه مبتني بر مدارا، نظم و مسووليت 

محلي، زير سوال است. بالاخره، مقوله هاي پيچيده عدالت 
اجتماعي وجود دارد كه از لحاظ تاريخي تعاوني ها س��عي 
كرده اند به آن توجه كنند، امروزه پرداختن به اين موضوع، 
بيش از پيش ضروري است. يكي از اين مقوله ها به موقعيت 
نابرابر زنان در اكناف جهان مربوط است. در ميان فقرا، زنان 
به نسبت بيش��تري وجود دارند، آنها در بيشتر اقتصادها 
بيش از سهم خود كار مي كنند، چه مزد آنها پرداخته شود 
و چه نشود، ظرفيت آنها براي اختيار زندگي غالبا محدود 
است. مقوله ديگر به جوانان مربوط مي شود. در بسياري از 
كشورهاي جنوبي تعداد زيادي از مردان و زنان جواني وجود 
دارند كه در جس��ت وجوي كارند و نگ��ران چگونگي اداره 
زندگي خويش. در بس��ياري از كشورهاي شمالي فرصت 
اشتغال كامل و راضي كننده، براي اولين بار پس از نسل ها، 
كاهش مي يابد، در نتيجه بسياري از جوانان با آينده هاي 

تاريك و فرصت هاي محدود روبرو هستند.

    نقش تعاوني ها در رفع مشكلات
تعاوني ها و تعاونگران نمي توانند همه اين معضلات بزرگ را 
خود به تنهايي حل كنند، ولي مي توانند در اين مهم سهيم 
باشند. جزئي از اين كار به انواع رشدي مربوط مي شود كه 
آنها در داخل سازمان هاي خود پيش مي گيرند و جزئي 
ديگر به شيوه هاي اداره امور بر مي گردد. ساده ترين طرق 
كمك، بسط انواع تلاش هايي است كه پيش از اين موفق 
بوده است. مثلًا انواع تعاوني ها پيش از اين نقش هاي مهمي 
در توليد، فرآيند و توزيع موادغذايي ايفا كرده اند. تعاوني هاي 
كشاورزي در اقصي نقاط جهان عموميت دارند. آنها به طور 
موثر به كشاورزان خدمت كرده و مي كنند و در عين حال 
مقادير عظيمي كالاهاي درجه يك براي مشتريان خود 
تأمين مي كنند. آنها پشت و پناه جوامع روستايي مخصوصاً 
توليدكنندگان كوچك هستند. بسياري از تعاوني هاي 
كشاورزي نيز در خط مقدم دگرگوني هاي فني و پيشتاز 

فرآيند و توزيع موادغذايي و كالاهاي مصرفي هستند.
با كاهش موانع دادوستد در جهان، تعاوني هاي كشاورزي با 
رقابت فزاينده با تعداد انگشت شماري از شركت هايي مواجه 
مي شوند كه بطور روزافزون بر صنايع كشاورزي - غذايي 
چنگ مي اندازند. تعاوني ها مجبورند ظرفيت خود را در 
چنين رقابتي بالا ببرند. اين كار يا با تمركز بر انواع خاص 
توليد كه در آن س��رآمد هستند ممكن است يا با آرايش 

ظرفيت مالي و توليدي در مقاير بي سابقه.
در مورد شيوه اخير، بايد براي يگانگي با ديگر تعاوني ها، 
اعم از كشاورزي، مصرفي يا مالي، دست به كار شوند و اگر 
مي خواهند در اين رقابت پايدار بمانند بايد نفوذ خود را در 
فراسوي مرزها گسترش دهند. برخلاف گذشته، اگر آنها 
خود را با ارضا  نيازمندي هاي اعضا از طريق اقدامات محلي 
مشغول كنند، تنها به جزئي از امكانات بالقوه دست مي يابند. 
سلامت در يك جامعه محلي، خوب است ولي كافي نيست.

از آنجا كه عمليات زراعي نوعا خانوادگي است، تعاوني هاي 
كش��اورزي مخصوصا به تداوم جوامع روس��تايي و رشد 
اقتصادي و ثبات اجتماعي توجه دارند. بنابراين بايستي 
در ميان آنها رهبراني باشند كه در بهبود چگونگي رابطه 
روستاييان با محيط زيس��ت خود دخالت دارند. اين كار 
ساده اي نيست، چون تجديدنظر در شيوه هايي را ايجاب 
مي كند كه در زندگي كشاورزي، خصوصا در پنجاه سال 
اخير، جا افتاده اس��ت؛ ولي اين امري است كه تعاوني ها 
مي توانند واقع بينانه بر آن احاطه يابند. شيوه هاي ارتباطاتي 
اعضا و تعهد آنها نسبت به جوامع روستايي به آنها مزايا و 

بينش هايي مي دهد كه ديگران فاقد آن هستند.
به همين ترتيب، تعاوني هاي صيادي كه در اقصي نقاط 

جهان يافت مي شوند تعهد عميقي نسبت به جوامع محلي 
خود دارند، به راس��تي كه برخي از آنها وارث قرن ها سنن 
صيد هس��تند. در حال حاضر آنها به صنعتي مشغولند 
كه روزبه روز مهم تر مي ش��ود چون تقاضاي جهاني براي 
محصولات دريايي مرت��ب افزايش مي يابد؛ اين صنعت، 
صنعتي است كه در آن پيش��رفت هاي فني استحصال 
را به وراي ظرفيت قابل تحمل درياها كش��انده و اين امر 
در همه جاي دنيا اتفاق افتاده است. تعاوني هاي صيادي 
مي توانند در جهت منافع اعضا و جوامع محلي آنها، منادي 
استفاده صحيح از چيزي باشند كه رو به زوال است. نهضت 
تعاوني در كل، داراي عناصر بس��ياري است كه مي تواند 
در صنايع كش��اورزي و غذايي ب��ه عاملي تعيين كننده 
تبديل شود. اين نهضت شالوده محكمي در تعاوني هاي 
توليدي و عمده فروشي است كه داراي ظرفيت هايي در 
صنايع تبديلي و شبكه اي از تعاوني مصرف در بسياري از 
كشورهاست، و منابع مالي چشمگيري در داخل بخش 
بانكداري تعاوني دارد. نيازها نيز مشخص تر است. با رشد 
سريع جمعيت جهان، مقولات وابسته به توليد و توزيع 
غذا و ديگر كالاهاي مصرفي حياتي مي ش��ود. به زودي، 
با رس��يدن جمعيت به مرز 10 ميليارد نفر اين مقولات، 
جنجالي ترين موضوعاتي خواهند بود كه در خانواده بشريت 
مطرح مي شود. چالش براي انواع تعاوني هاي مرتبط با توليد 
و توزي��ع غذا، از قدرتي كه پيش از اين داش��ته اند اهرمي 
خواهد ساخت تا بتوانند نقش مهم تري اختيار كنند. اين 
نقش جديد به معناي تلاش مشترك بيشتر و ارتباطات 
گسترده تر در وراي مرزهاي ملي و منطقه اي همچنين به 

معني تأمين بيشتر سرمايه خواهد بود.
نق��ش بالقوه تعاوني ه��اي مصرف، همانن��د تهيه غذا و 
كالاهاي مصرفي، بيش از پيش دشوار مي شود. بسياري از 
تعاوني هاي مصرف، تطبيق با نظام هاي جديد خرده فروشي 
را دشوار يافته اند بسياري از آنها، تجهيز منابع لازم را براي 
رقابت موثر در زمينه هاي پر زحمت مي يابند كه مشخصه 
آنها: يكپارچگي گس��ترده فعاليت هاي عمده فروشي و 
خرده فروشي، گسترش بازارهاي عظيم عرضه كالا )مراكز 
خريد(، پرداخ��ت هزينه مبارزات تبليغاتي بي امان و نيز 

رويارويي با نيروي فزاينده شركت هاي فرامليتي است.
اما آينده مي تواند نويدبخش باش��د. همان طور كه مردم 
جهان صنعتي شروع به صرف نسبت مناسبي از درآمدشان 
براي غذا در كشورهاي در حال توسعه مي كنند، به دنبال 
فرصت هايي براي نفوذ بر توزيع غذا و قيمت گذاري توسط 
س��ازمان هايي خواهند گش��ت كه به مردم تعلق دارند و 
مي توانند بدان اعتماد كنند. اگر تعاوني هاي مصرف بتوانند 

آن اشتياق را شكل دهند و امكانات فزآينده سازمان هاي 
ملي، منطقه اي و بين المللي را در اختيار بگيرند، آن گاه 
مي توانند رونق يابند. اگر اعضا آنها بفهمند چه چيز در ميان 
است و اگر فروشگاه ها محتاطانه اداره شوند، به يقين موفق 
خواهند شد. با افزايش جمعيت جهان، مساله بسيار دشوار، 
پيدا كردن مسكن كافي در جوامع محلي است. مسكن 
تعاوني مي تواند به رفع اين نياز كمك كند. سابقه موفقيت 
اين امر در بسياري از كشورها از يك قرن هم بيشتر است. 
ولي قوانين مسكن بايستي چارچوب هاي مناسب را فراهم 
آورد. در بسياري از كش��ورهاي در حال توسعه، مسكن 
تعاوني امكانات فراواني براي تامين نيازهاي جمعيت هاي رو 
به رشدي دارد كه در اطراف شهرهاي بزرگ حلقه مي زنند.

در سال هاي اخير، شركت هاي تعاوني مالي، از پوياترين 
بخش هاي نهضت بين المللي تعاون، بوده اند. تعاوني هاي 
مالي به شيوه هاي گوناگوني سازمان يافته اند كه بازتاب 
خاس��تگاه ها، اولويت ها، پيوندها و چارچوب هاي قانوني 
گوناگون باش��ند، اين تعاوني ها از لحاظ اندازه و س��طوح 
پيچيدگي، به نحو چشمگيري متفاوتند. با وجود اين، به 
عنوان يك گروه از ديگر بانكداري به خاطر ساختارهاي 
مالكيت و تعهدات خود، متفاوتند. آنها در بسياري كشورها 
در فعاليت هاي تخصصي همچون تامين مالي مسكن يا 

تأمين وام مصرف كننده، موفقيت ويژه اي داشته اند.
ش��كي وجود ندارد كه آينده بخش بانك��داري مي تواند 
درخشان باشد. بسياري از نظام هاي بانكداري تعاوني از 
نوآورترين نظام هاي صنعت بانكداري به شمار مي روند. 
بانك هاي اروپايي خود را به نحو چشمگيري با تغييرات 
س��ازگار كرده ان��د. بانك هاي قديمي تر هندوس��تان، با 
وجود تغييراتي كه در راه اس��ت، همچنان قدرتمندند و 
دستاوردهاي آنها در بسياري از بخش هاي در حال توسعه 

جهان به راستي الهام بخش است.
تعاوني هاي كارگري جزو سريع الرشد ديگري از نهضت 
بين المللي هستند، دلايلي وجود دارد كه بپذيريم رشد 
آنها در آينده نيز به همين اندازه چش��مگير خواهد بود. 
آنها در س��اختارها و فلس��فه هاي وجودي خود برخي از 
متقاعدكننده تري��ن جواب ها را به يك��ي از بزرگ ترين 
سوالات ناشي از صنعتي شدن دارند: چه تضميني وجود 
دارد كه كارگران از منزلتي برخوردار شوند كه حق آنهاست، 
تعاوني هاي توليدي مجموعه هاي توليدي عظيمي را با 
موفقيت اداره كرده اند، همچنين از بنگاه هاي كوچك و قابل 
انعطاف تر كه در جريان تكامل اقتصاد احتمالا مهم تر خواهد 
شد بهره برداري كرده اند. در بس��ياري از موارد همچون 
موندراگون، نشان داده اند چگونه كارگران مي توانند منابع 

خود را يك كاسه كنند، تا جوامع محلي گسترده مبتني بر 
كار مفيد و مسووليت اجتماعي بنا كنند. به همين ترتيب، 
فكر ساده گردهمايي مردم براي تأمين خدمات بهداشتي 
در س��ال هاي آتي كارايي فزاينده اي خواهد داش��ت. در 
بس��ياري از نقاط پر جمعيت جهان، خدمات بهداشتي 
نارساست؛ رشد جمعيت، فاجعه تصميمات ضعيف ملي 
و منطقه اي در مورد چگونگي تأمين خدماتي بهداشتي 
بيشتر خود را نش��ان خواهد داد و بيهودگي اتكاي عمده 
خدمات بهداشتي بر درآمد به گونه اي فزاينده، غيرقابل 

قبول خواهد شد.
مراقبت هاي بهداشتي تعاوني با تقسيم منصفانه هزينه ها و 
واگذاري بيشتر مسووليت به اعضا در مورد بهداشت شان، 
مطمئنا يكي از بهترين بديل هاي موج��ود خواهد بود. 
مراقبت هاي بهداشتي تعاوني نيز نوعا متوجه رويكردهاي 
طب پيشگيري است و مي تواند به نحوي سامان يابد كه 
مبادله انواع معالجه هاي شناخته ش��ده در سطح دنيا را 
تسهيل كند. كوشش تعاوني ها، آينده اي نويد بخش تر با 

مزاياي روشن تر در جهان منبسط عرضه مي كند.
در غلبه ب��ر اين چالش ها، تعاوني ها اگر تضمين كنند 
كه درها به روي زنان باز شود )به عنوان عضو، رهبران 
تعاوني، كاركنان و مديران(، سود خواهند برد. چنين 
كاري ب��ه علت نيروي اقتصادي ك��ه زنان نماينده آن 
هستند كار خوبي است، حتي اگر كمتر از تعداد آنها و 
كاري باشد كه بايد ضمانت كنند. هر چند، اساسي تر 
و مهم تر اينكه چنين كاري، عدالت در حفظ تعهدات 
اصلي اس��ت كه از ابتدا در محافل تعاوني مطرح بوده 
اس��ت. به همين ترتيب تعاوني ها به دلايل اقتصادي 
و عدالتي مجبورند آگاهان��ه و دايم به جوانان نزديك 
شوند. آينده تعاوني ها به شيوه اي ساده و در عين حال 
مهم در دس��ت جوانان است. س��نن غني و رنگارنگ 
نهضت، ظرافت ها و فلس��فه هاي آن لازم است در هر 
نسل تجديدنظر و اعمال ش��ود. هر قدر جوانان زودتر 
مشاركت خود را شروع كنند، زودتر در مي يابند چگونه 
نهضت تعاوني بايد با زمان هاي آنها سازگار شود و اين كار 
به نفع همه است. گفت وگوي دوطرفه نسل هاي تعاونگر 

شرط اساسي براي موفقيت دايم است.
نهضت تعاوني، نهضت نويد هميشگي است، هيچگاه به 
مرحله كمال نمي رسد، هيچگاه با آنچه به دست آورده 
است آرام و راضي نمي شود. نهضتي است كه هميشه بين 
آنچه فلسفه آن پيشنهاد مي كند و آنچه جهان معاصر نياز 
دارد تقسيم شده است. شايسته است تعاونگران متعهد 
و واقع بين، دايما انتخاب هايي را زيرنظر داشته باشند كه 
تعاوني آنها بايد انجام دهد تا پاسخگوي نيازهاي اعضا 
باشد، تا به هدف هاي دورتر دست يابد، و به اصول تعاوني 
در فعاليت هاي روزمره خود وفادار باشد. تعاونگران براي 
هر تعاوني، از ميان دو زمينه بسيار مرتبط و تا حدودي 
متمايز، دست به انتخاب مي زنند. اولين انتخاب در مورد 
عمليات داخلي تعاوني كاربرد دارد. سعي بر اين است كه 
تعاوني كارآمد باش��د، نيازهاي اعضا را برآورد، و با عمل 
تعاوني همخوان باشد. دومين انتخاب به چگونگي ارتباط 
تعاوني با بقيه تعاوني هاي دنيا و جامعه محلي خودش بر 
مي گردد. سعي بر كارايي روابط با ديگر تعاوني ها، توسعه 
كلي و تعه��دات اجتماعي نهضت اس��ت. تنها اعضاي 
تعاوني ها هس��تند كه مستقيم يا غير مستقيم توسط 
رهبران منتخب يا ساختارهاي مديريت مي توانند درباره 
چنين مقولات دشواري تصميم بگيرند. در هر صورت 
تصميم گيري به ندرت آسان خواهد بود و در طول زمان 

تغيير خواهد كرد.

نايب رييس اتاق ايران:

شكاف اقتصادي با انتقال كارآفريني به بخش خصوصي ترميم مي شود
 نايب رييس اتاق بازرگاني اي��ران گفت: براي ترميم 
ش��كاف اقتصادي بايد بار كارآفرين��ي از بخش هاي 
دولتي و غيرعمومي دولتي به بخش خصوصي منتقل 
ش��ود. به گزارش ايرنا، پدرام سلطاني روز پنج شنبه 
در جشنواره بين المللي تجربيات برتر كارآفريني در 
بوشهر افزود: در كارآفريني بايد پايداري ايجاد شود 
تا بتوان آن را به عنوان موتور حركت رش��د و توسعه 

اقتصادي كشور مورد استفاده قرار داد.
وي بي��ان كرد: اين مهم تضادي ب��ا آرمان هاي ما در 
اقتصاد ندارد و بايد بتوانيم ب��ا يك تعريف صحيح از 

كارآفريني به عنوان بهترين و ش��ايد آخرين فرصت 
يك بار براي هميش��ه بار اقتصاد كش��ور روي دوش 

كار آفريني با مفهوم درست آن بگذاريم.
سلطاني ادامه داد: اين كشور براي رسيدن به رتبه هاي 
نخست اقتصاد دنيا چيزي كم ندارد و بايد با يك سري 
تغيير س��اختاري اقتصاد را به مس��ير درس��ت خود 
رهنمون كرد. از تحولات صنعتي و مفاهيم اقتصادي 
و كارآفريني در دنيا عقب مانديم كه اين عقب ماندگي 
بايد به نحو مطلوبي جبران ش��ود. اكنون 80 درصد 
اشتغال كشور در بخش خصوصي و مابقي آن دولتي 

است كه به جز كسري كوچك همه آن 80 درصد در 
اقتصاد معيشتي زندگي مي كنند.

نايب ريي��س اتاق بازرگاني ايران ادام��ه داد: علاوه بر 
انحراف مفاهيم كارآفريني در كشور خود كارآفريني 
نيز با انحراف هايي مواجه ش��ده است. به جاي اينكه 
دركارآفرين��ي رويكرد ما به س��مت ارايه خدمات به 
جامعه و توسعه اقتصادي باشد در اقتصادي كه حجم 
يارانه آن بزرگ است به سمتي مي رويم كه عده اي به 

دنبال رانت هستند.
س��لطاني ادامه داد: گستره اقتصاد مبتني بر نوآوري 

اكنون يك ش��هر و استان نيس��ت بلكه همه جامعه 
جهاني با ايجاد ارتباطات گسترده اين اقتصاد را شكل 
مي دهند. يكي از مشكلات اصلي جامعه ما سوءتفاهم 
در روش پياده كردن است كه در همه حوزه ها و به ويژه 
اقتصاد به آن دچار هستيم. معني اقتصاد سال ها در 
دنيا با رشد فناوري و دانش بشري مرتب تغيير و بلوغ 

بيشتري پيدا كرده است.
مع��اون هماهنگي ام��ور اقتصادي و توس��عه منابع 
اس��تانداري بوش��هر گفت: كارمند تنها به ش��رايط 
موجود خ��ود فكر مي كن��د ولي كارآفري��ن با زاويه 

ديدي متفاوت تر به ش��رايط فراتر از شرايط موجود 
فكر مي انديشد.

سعيد زرين فر اظهار داشت: يك كارآفرين آينده نگر 
و آينده نگار اس��ت و كاري را امروز آغاز مي كند ولي 
نگاهش به آينده اس��ت تا شرايط متناس��ب با آن را 

فراهم كند.
او ادامه داد: امروز درجامعه نگاه به بحث اشتغال است 
كه لازمه ايجاد و پايداري اين اش��تغال ايجاد ش��ده 
ارزش آفريني است كه اين مهم در حوزه كارآفريني 

بخوبي قابل تحقق است.

عدالت در اجراي قوانين 
صادراتي وجود ندارد

رض�وي|  خراس�ان 
اتحادي��ه  نايب ريي��س 
صادركنندگان خراس��ان 
رضوي گف��ت: هركاري كه 
ب��دون برنامه ريزي صورت 
گي��رد منجر به شكس��ت 
مي شود؛ اكنون در خصوص 
صادرات نيز ما برنام��ه مدوني نداريم و در واقع صادرات 
ما برنامه محور نيست. مهدي اميني در گفت وگو با ايلنا 
با بيان اين مطلب افزود: متاس��فانه در بخش صادرات 
ش��اهديم كه بس��ياري ار تصميمات نه تنها در جهت 
حمايت از صادرات اتخاذ نمي شود بلكه ضمن كاهش 
انگيزه هاي فعالين اقتصادي، آس��يب زا نيز هستند و 
مي توان گفت بخشنامه ها و آيين نامه هاي خلق الساعه 
يكي از تصميمات آس��يب زننده به تولي��د و صادرات 
كالاها وخدمات به ش��مار مي آيد .  او   افزود: متاسفانه 
اين بخش��نامه ها علاوه بر اينكه در مق��ام اجرا بصورت 
خلق الس��اعه ارايه و تصويب مي ش��وند، فاقد هرگونه 
كارشناس��ي و اخذ نظرات بخش خصوص��ي بوده و در 
مقام عمل نيز مشكلات عديده اي براي صادر كنندگان و 

توليد كنندگان ايجاد مي كند. 

  زاينده رود را هم مانند 
درياچه اروميه نجات دهيم

يي��س  ر  | ن صفه�ا ا
كميس��يون كش��اورزي، 
آب و محيط زيس��ت اتاق 
بازرگاني اصفهان گفت: فارغ 
از هر گونه حب و بغض مگر 
چه چيز زاين��ده رود كمتر 
از درياچه اروميه اس��ت در 
حالي كه نج��ات زاينده رود با ي��ك پنجم هزينه هاي 
درياچه اروميه محقق مي شود. حميدرضا قلمكاري   با 
بيان اينك��ه بخش خصوصي بايد بر ريلي قرار گيرد كه 
مبتني بر دانش، تخصص و سرمايه هاي اجتماعي است، 
اظهار كرد: امروز بايد بر توسعه پايدار تاكيد كنيم و اين 
كليد نجات ماست. او در خصوص اقدامات اين كميسيون 
براي احيا زاينده رود، گفت: ستاد نجات درياچه اروميه 
الگوي مناسبي براي ايجاد س��تاد نجات زاينده رود از 
سراب تا پاياب بود، البته در ابتدا مخالفت هايي با آن شد 
و به مرور توانستيم اين را به يك مطالبه عمومي تبديل 
كنيم. قلمكاري تصريح كرد: فارغ از هر گونه حب و بغض 
مگر چه چيز زاينده رود كمتر از درياچه اروميه است، در 
حالي كه نجات زاينده رود با يك پنجم هزينه هاي درياچه 

اروميه محقق مي شود.

امسال 126 هزار تن گوشت 
قرمز وارد كشور شد

كرمان|  رييس كميسيون 
كش��اورزي مجل��س دهم 
گفت: از ابتداي سال جاري 
تاكنون 126 هزار تن گوشت 
قرمز وارد كشور شده كه در 
مقايسه با سال قبل شاهد 
افزاي��ش واردات اين كالاي 
اساسي بوده ايم. احمدعلي كيخا شامگاه پنج شنبه در 
گفت وگو با ايرنا افزود: امسال ارز مورد نياز براي واردات 
300 هزار تن گوشت قرمز تخصيص داده شده كه 200 
هزار تن ارز تاكنون تامين شده اس��ت. او تصريح كرد: 
سالانه يك ميليون تن گوشت در كشور مصرف مي شود 
كه 10 درصد اين ميزان از خارج تامين مي ش��د. كيخا 
اظهار داش��ت: براي رسيدن به تعادل در زمينه گوشت 
قرمز ساير ارگان ها بايد به كمك جهاد كشاورزي بيايند 
و گمرك شرايط را تسهيل كند تا التهاب بازار كم شود. 
رييس كميسيون كشاورزي مجلس شوراي اسلامي از 
برنامه ريزي طرحي براي ساماندهي دشت هاي حاصلخيز 
خبر داد و گفت: كش��اورزي باي��د در مناطق داراي آب 
توسعه پيدا كند در غير اين صورت دچار مشكل و بحران 

مي شود.

هشدار  به موسساتي كه بدون 
حساب  در قم زمين گرفته اند

قم|  نماين��ده مردم قم در 
مجلس دهم گفت: اسامي 
تمامي موسسات و نهادهايي 
كه بدون حساب و كتاب در 
قم زمين دولتي گرفته اند اما 
هنوز ساخت و سازي انجام 
نداده اند را رسانه اي مي كنم. 
به گزارش  ايس��نا، احمد اميرآبادي فراهاني ديروز در 
هفتمين ستاد بازآفريني پايداري شهري  عنوان كرد: 
بازآفريني بافت هاي فرس��وده نياز ب��ه همراهي همه 
مسوولان و دس��ت اندركاران دارد. يكي از موانع جدي 
در مسير نوس��ازي بافت هاي فرس��وده، فقدان زمين 
دولتي اس��ت. وي اظهار كرد: در قم محله هاي محروم 
و كم برخورداري همچون ني��روگاه و امامزاده ابراهيم 
وجود دارد كه به دليل فقدان زمين دولتي نمي توان به 
بازآفريني پرداخت، براي ساماندهي اين محله ها لازم 
است زمين هاي معوض در منطقه پرديسان را در اختيار 
اين محله هاي محروم قرار داد تا بتوان پروژه هايي را رقم 
زد و  با وجود كمبود زمين مي بينيم برخي از موسسات و 
نهادها تا 100 هكتار زمين دولتي را در اختيار دارند و براي 

آنها زمان 20 ساله جهت ساخت و ساز تعيين مي شود.

انتخاب گچساران به عنوان 
پايلوت طرح توسعه روستايي 
كهگيلوي�ه و بويراحمد| 
مع��اون عمران روس��تايي 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
انتخاب گچساران به عنوان 
پايلوت طرح توسعه منظومه 
روستايي كشور در نشست 
بررس��ي چگونگي اجراي 
طرح توسعه منظومه روستايي گچساران گفت: طرح 
توسعه منظومه روستايي قرار است در پنج هزار روستاي 
كشور اجرا ش��ود.  محمدرضا ش��املو افزود: براساس 
برنامه ريزي، سالانه مطالعه اجراي اين طرح براي يك هزار 
روستاي كشور انجام مي شود. او با بيان اينكه 61 درصد 
از منابع اعتباري مورد نياز اين طرح از طرف دولت و بقيه 
با استفاده از تسهيلات بانكي و سهم آورده مردم تامين 
مي شود، گفت: طرح توسعه منظومه روستايي در 102 
روستاي كهگيلويه و بويراحمد مطالعه شده و براي 22۴ 

روستاي ديگر در دست اجرا است. 
معاون عمران روستايي بنياد مسكن انقلاب اسلامي ادامه 
داد: اين طرح در سه دوره زماني پنج ساله، ظرفيت ها و 
محدوديت هاي توسعه روستا ها شناسايي و بر اساس اين 

مطالعات برنامه ريزي و عملياتي مي شود.
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آخرين وضعيت مجروحان 
حادثه تروريستي

زاه�دان| رييس بيمارس��تان فوق تخصصي 
شهيد آيت الله صدوقي اصفهان آخرين وضعيت 
مجروح��ان حادث��ه تروريس��تي سيس��تان و 
بلوچستان را تش��ريح كرد. سيد رضا مرتضويان 
رييس بيمارستان فوق تخصصي شهيد آيت الله 
صدوقي اصفهان گفت: شرايط مجروحان حادثه 
تروريستي سيستان و بلوچستان كه در اصفهان 
بستري هستند پايدار است و اقدامات تشخيصي 
انجام ش��ده اس��ت.  وي افزود: برخي ملاحظات 
درماني اين مجروحان مدنظر اس��ت كه شرايط 
آنها تحت كنترل قرار دارد و ان شاءلله به زودي نزد 
خانواده هاي خود بازمي گردند. رييس بيمارستان 
فوق تخصصي شهيد آيت الله صدوقي اصفهان با 
اش��اره به وضعيت مجروحان بستري در زاهدان 
گفت: مجروحان بس��تري در زاهدان نيز تحت 
درمان هستند و با بهتر شدن شرايط درماني براي 

ادامه درمان به اصفهان منتقل خواهند شد.

 برگزاري مسابقه ماهيگيري
در ساري

ساري| مسابقات ماهيگيري با حضور علاقه مندان 
به اين رشته مهيج ورزش��ي در ساري برگزار شد. به 
گزارش خبرگزاري صدا و س��يما ي مركز مازندران، 
رييس هي��ات ورزش همگاني س��اري با اش��اره به 
برگزاري مسابقه ماهيگيري ورزشي در بركه روستاي 
ماهفروزمحله اين شهرستان، هدف از اين مسابقات را 
ترويج فرهنگ كار گروهي و فرهنگ مصرف آبزيان 
دانست. محمودي گفت: اين مسابقات با حضور بيش 
از 100 ماهيگير استان در 22 تيم برگزار شد . به گفته 
وي؛ به ماهيگيراني كه بزرگ ترين ماهي و بيشترين 
ميزان ماهي را در پايان وقت مسابقه صيد كردند جوايز 
ورزشي اهدا مي شود. رييس هيات ورزش همگاني 
ساري، افزايش ميزان تمركز، آرامش ذهن، تحرك 
جس��ماني و افزايش ارتباطات اجتماعي را از جمله 

مزاياي اين رشته ورزشي برشمرد.

 تكميل پروژه سالن اجلاس
با  مشاركت بخش خصوصي

اصفه�ان| ش��هردار اصفهان با اش��اره ب��ه اينكه 
بخش هايي از پروژه اجلاس س��ران شهر اصفهان تا 
90 درصد پيشرفت داشته است، گفت: بهره برداري 
كامل از اين طرح نيازمند مشاركت بخش خصوصي 
براي س��اخت هتل ها و مجتمع هاي تجاري سالن 
اجلاس اس��ت.  قدرت الله نوروزي در برنامه راديويي 
»شهر پرسشگر، شهردار پاسخگو« با تسليت به همه 
ملت ايران به ويژه شهروندان اصفهاني به دليل وقوع 
حادثه تروريستي در سيستان و بلوچستان در مورد 
طرح سالن اجلاس سران اصفهان نيز با بيان اينكه در 
سال 90 اين سالن كلنگ زني شد و قرار بود، شهريور 
91 تمام شود، گفت: اين پروژه چندين بار مورد بازديد 
قرار گرفت، چندين جلسه داشتيم و كار را بطور جدي 
پيگيري كرديم تا بخش عمده اي از بدهي پيمانكاران 

پرداخت شد و اكنون پروژه سرعت خوبي دارد.

امسال هزار كيلومتر از انهار 
گيلان لايروبي مي شوند

رش�ت|مديرعامل آب منطق��ه اي گيلان گفت: 
برنامه داري��م بيش از هزار كيلومتر انهار را امس��ال 
لايروبي كنيم. وحيد خرمي در گفت وگو با خبرنگاران 
گيلان گفت: با توجه به شرايط آب و هوايي موجود و 
بارش هاي خوبي كه در حوزه آبريز سد سفيدرود اتفاق 
افتاد، ورودي امروز سد سفيدرود ۷9 متر مكعب بر 
ثانيه است كه عدد بسيار مطلوبي براي اين فصل از سال 
محسوب مي شود. وي از كشاورزان استان خواست 
كه به توصيه هاي اداره كل جهاد كشاورزي استان در 
خصوص مهيا كردن مقدمات فعاليت هاي كشاورزي 
از جمله انجام شخم زمستانه گوش فرا دهند و با توجه 
به بارش هايي كه در سطح استان و ذخيره آب موجود 
ناشي از آنها در مزارع داريم فعاليت كشاورزي خود را 

هر چه سريع تر آغاز كنند.

حضور رييس سازمان تبليغات 
اسلامي در بازار تبريز

تبريز|رييس سازمان تبليغات اسلامي با حضور 
در بازار با كس��به و مردم اين ش��هر دي��دار و به 
مشكلات آنان رسيدگي كرد. حجت الاسلام قمي 
در اولين سفر اس��تاني خودبه استان آذربايجان 
ش��رقي با حضور در بازار تبريز و زي��ارت بارگاه 
اولين ش��هيد محراب آيت الله محمدعلي قاضي 
طباطبايي، در ميان كسبه و مردم تبريز حضور 
پيدا كرده و از نزديك با آنان به گفت وگو پرداخت. 
رييس س��ازمان تبليغات اس��لامي همچنين با 
حضور در مس��جد مفيد آقا ب��ه عيادت حضرت 
آيت الله آل هاش��م، پدر نماينده ول��ي فقيه در 
آذربايجان ش��رقي رفت كه مدتي قبل در بستر 

بيماري بودند.

تحقق واردات دام سنگين
از طريق پايانه   كوهك سراوان

زاهدان| باحضور استاندار سيستان وبلوچستان و 
مديركل مرزي وزارت كشور در محل پايانه مرزي 
كوهك سراوان اولين محموله دام زنده وارداتي كه با 
تأمين ارز دولتي ۴200 توماني خريداري شده اند وارد 
استان سيستان و بلوچستان شد. موهبتي استاندار 
سيستان و بلوچس��تان با تأكيد بر تسريع در روند 
واردات دام با ارز دولتي از همه دست اندركاران اين 
بخش خواست تا دام هاي وارداتي با ارز دولتي پس از 
گذراندن دوره قرنطينه مستقيم وارد كشتارگاه هاي 
استان ش��ده و گوشت اس��تحصالي جهت ارايه به 
مصرف كنندگان تحويل ستاد تنظيم بازار گوشت 
ش��ود. اولين محموله دام زنده وارداتي با ارز دولتي 
500 رأس بوده كه به تدريج وارد استان خواهد شد.

چهرههاياستاني

بهمن عبداللهي
رئيس اتاق تعاون ايران
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نگراني محيط زيستي ها از تكرار سرنوشت عسلويه در سواحل مكران 

خداحافظي با نسخه نويسي كاغذي

ردپاي توسعه در »مكران« 
توسعه س��واحل جنوبي ايران به ويژه سواحل مكران و 
بندر چابهار به عنوان تنها بندر اقيانوسي كشور آنقدر 
اهميت داش��ت كه در برنامه ششم توسعه مدنظر قرار 
گيرد و بند »ب« ماده 2 اين برنامه س��واحل مكران را 
جزو موضوع خاص مكان محور به ش��مار آورده و اين 
وظيفه را به دولت واگذارد كه طرح هاي مرتبط با آن را 
در بودجه سالانه اعمال كند، حالا اما با گذشت دو سال 
از تشكيل كارگروه توسعه سواحل مكران آنچه بيش از 
قبل اهميت يافته، رعايت ارزيابي هاي زيست محيطي 
در برنامه توس��عه اين بخش از سواحل جنوبي كشور 
است. سواحلي كه اين روزها به سبب جاذبه هاي طبيعي 
خود ميان گردش��گران معروف شده و نقطه پيوند كوه 
و درياست اما محيط زيس��تي ها معتقدند اگر شتابزده 
توسعه يابد، در سال هاي بعد گرفتار مشكلاتي مي شود 
كه امروز عسلويه را به كام خود كشيده، بنابراين بيش از 
هر زمان ديگري بر رعايت استانداردهاي محيط زيستي 
تاكيد دارند. اين نگراني در حالي است كه كارشناسان 
توس��عه منطقه اي، چالش هاي محيط زيستي را تنها 
يكي از ابعاد توسعه مكران مي دانند و معتقدند اگر قرار 
است نتيجه استاندارد از توسعه اين منطقه حاصل شود 
بايد علاوه بر نگاه محيط زيستي، به ساير مسائل مانند 
تعارض ميان س��ازمان هاي مجري و مشاركت جوامع 

بومي هم توجه كرد.

   اشتباهات عسلويه را در مكران تكرار نكنيم
روز گذشته عيسي كلانتري، معاون رييس جمهور و 
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست كشور است 
كه اعلام كرد: » حق نداريم اشتباهات عسلويه را در 
مك��ران تكرار كنيم.« البته او پيش از اين هم چابهار 
و عس��لويه را به مقايسه كش��يده بود و در نخستين 
نشست ش��وراي ارزيابي محيط  زيست منطقه آزاد 
چابهار كه شانزدهم بهمن امسال برگزار شد، گفت: 
» هيچ طرحي در سواحل مكران، محدوده چابهار و 
كنارك نبايد با دور زدن قانون و رعايت نكردن الزامات 
محيط زيست اجرايي شود. اجراي يك طرح بزرگ 
نظير پتروشيمي چابهار حتي اگر هزينه بيشتري در 
بر داشته باشد بايد مطالعات بلندمدت و هزينه هاي 
به موقع انجام و با شرايط و امكانات روز دنيا از هر گونه 
آلودگي ها و برهم زدن محيط زيست و حيات انسان و 
حيات وحش پرهيز شود. اصلاح شرايط فعلي عسلويه 
و نجات انس��ان ها و حيوانات در آن منطقه نيازمند 

هزينه اي ۳ ميليارد دلاري است و كسي حاضر نيست 
س��ودآوري اش را رها كند و به فك��ر رعايت محيط 
زيست باشد. بنابراين مسوولان چابهار بايد با مطالعه 
دقيق و رعايت تمامي الزامات محيط نسبت به اجراي 
كارخانه هاي پتروشيمي و فولاد اقدام كنند تا روزي 
شاهد نارضايتي مردم و كوچ اجباري آنان نشويم.« 

اظهارات كلانتري در حالي است كه پروين فرشچي، 
معاون محيط زيست دريايي سازمان حفاظت محيط 
زيست كشور هم نسبت به شروع زودهنگام پروژه هاي 
اقتصادي در اين منطقه اب��راز نگراني كرده و گفت: 
فاز دوم مطالعات مكران كه در آن ۱۹ پروژه متفاوت 
در كنار هم مطالعه مي شوند، قرار بود سال ۹6 انجام 
شود اما با توجه به پيش بيني استقرار 2۱ صنعت در 
منطقه مكران بايد در مورد ش��تاب زدگي نسبت به 

شروع ساخت و سازهاي اين منطقه حساس بود. 
او افزود: بديهي است كه رونق اقتصادي و اشتغال زايي 
در مكران واجب است و به لحاظ امنيتي توسعه اين 
منطقه بايد مورد توجه قرار گيرد اما ش��تاب زدگي 
برخي در انجام توسعه ما را نگران مي كند. اين همه 
سال استان سيس��تان و بلوچس��تان ناديده گرفته 
شده و حالا كه قرار اس��ت به توسعه آن توجه شود؛ 
بهتر اس��ت تا قب��ل از پايان مطالع��ات هيچ طرحي 

انجام نشود.

   ملاحظات لازم براي توسعه مكران
نگراني محيط زيستي ها از توسعه شتابزده در سواحل 
مكران در حالي است كه كارشناسان توسعه منطقه اي 
معتقدند علاوه بر معيارهاي محيط زيستي در اجراي 
طرح هاي توسعه اين منطقه بايد ملاحظات ديگري 
هم در نظر گرفته ش��ود تا نتيجه كار رضايت بخش و 
استاندارد باش��د. مهدي ميرزاده،  كارشناس توسعه 
منطق��ه  اي و عضو هيات علمي دانش��گاه هرمزگان 
درب��اره اين موضوع به تعادل گفت: يكي از مس��ائلي 
كه در توسعه س��واحل مكران بايد به آن توجه شود، 
بروز برخ��ي موازي كاري ها در اجراي طرح هاس��ت. 
در بي��ن نهادهاي مج��ري يك تعارض وج��ود دارد 
كه هركدام داعيه توس��عه منطقه را دارند و درصدد 
به دس��ت گرفتن مديريت آن هس��تند، ل��ذا وجود 
طرح هاي متعدد مطالعاتي ناشي از همين تعارض ها 
 اس��ت ك��ه بايد يك ب��ار براي هميش��ه حل ش��ود.

او افزود: با توجه به ظرفيت هاي اقتصادي محدود در 

كشور، اگر نگاه ما توس��عه درون زا باشد بايد ببينيم 
براساس افق ترس��يم شده براي توس��عه مكران آيا 
اي��ن توانايي را داريم كه حجم وس��يعي از طرح هاي 
كلان اقتص��ادي و زيرس��اختي را در اي��ن منطق��ه 
ايج��اد كنيم ك��ه براين اس��اس باي��د ملاحظاتي را 
 درنظ��ر گرفت كه ارزيابي محيط زيس��تي تنها يكي

 از آنهاست.
ميرزاده نكته اصلي در توسعه منطقه مكران با حفظ 
اس��تاندارد محيط زيس��تي كه در نهاي��ت منجر به 
موفقيت طرح مي ش��ود را در مشاركت جوامع بومي 
دانس��ته و بيان كرد: محور اصلي توسعه بايد جامعه 
محلي باش��د. در زمان حاضر نسبت به هدف توسعه 
يك نگاه بدبينانه و منفي در جامعه محلي وجود دارد 
از اين رو رفع س��وءتفاهم هاي موج��ود در اين زمينه 
همسويي و مشاركت بيش��تر جامعه محلي را در پي 
دارد. اين طرح بايد بيش��ترين عوايد را به مردم بومي 

برساند. چه در زمينه اش��تغال و چه در زمينه بهبود 
وضع زندگي، اگر مردم محلي احساس كنند اين پروژه 
براي آينده زندگي خودشان مفيد است نه تنها به طرح 
كمك مي كنند، بلكه موفقيت طرح در سال هاي آينده 
هم تضمين مي ش��ود اما تا زماني كه مردم احساس 
كنن��د، طرحي با نيروه��اي غيربومي ب��دون توحه 
به خواس��ت و رفاه آنها در منطقه زندگي ش��ان اجرا 

مي شود، هيچ توسعه اي ممكن نيست.
به گفته اين كارشناس توسعه منطقه  اي، چهارمين 
مس��اله چالشي اين اس��ت كه چه كس��اني و با چه 
س��رمايه اي قصد س��امان دهي و توسعه اين منطقه 
را دارن��د، زي��را در زمان حاضر بخ��ش خصوصي به 
دليل كاهش مزيت هاي نس��بي در طرح ها، چندان 

علاقه مندي به توسعه مكران نشان نمي دهند.
عضو هي��ات علمي دانش��گاه هرم��زگان گفت: اگر 
قرار است جامعه محلي و ش��ركت هاي خصوصي و 

سرمايه گذاران بين المللي پاي كار باشند بسترهاي 
لازم باي��د فراه��م باش��د از طرفي به دلي��ل برخي 
تعارض هاي بين المللي براي حضور سرمايه گذاران 
در طرح توس��عه مكران نيازمند بازنگري در الگوها 
و رويه ه��ا هس��تيم. با توج��ه به وجود يكس��ري از 
رقابت هاي بين المللي نياز است برآورد صحيحي از 
محيط بين المللي داش��ته باشيم كه در آن الگوهاي 
دوستي و دش��مني مش��خص و رقبا و متحدان نيز 

شناسايي شوند. 
عضو هي��ات علمي دانش��گاه هرم��زگان بيان كرد: 
نكته ديگري كه بايد به آن توجه شود، هم سو شدن 
تلاش ها با اهداف طرح است. هم اكنون بين تلاش ها 
و چشم اندازها همخواني و مطابقتي وجود ندارد اين 
درحالي است كه بايد هدف گذاري ها با توانمندي هاي 
موجود منطقه هماهنگ و واقعي تر باشد تا ضمانت 

اجرايي طرح بالا رود. 

پرونده الكترونيك س��لامت، همان نسخه  ديجيتال 
پرونده ه��اي كاغذي اس��ت ك��ه س��وابق درماني و 
بهداش��تي مردم را ثبت مي كند؛ س��وابق پزش��كي 
و درمان��ي، تش��خيص ها، داروها، تاري��خ مراجعه به 
پزشك، حساسيت ها و آلرژي ها، تصاوير راديولوژي و 
آزمايشگاهي، نتايج آزمايش هاي پزشكي و... از زمان 
تولد تا مرگ افراد ثبت مي شوند تا در مسير سلامت شان 

به كار گرفته شود...
طرح ايج��اد پرونده الكترونيك س��لامت، براي ثبت 
ديجيتالي اطلاعات سلامت ايرانيان از اواخر دهه ۸۰ 
در كشور مطرح ش��ده، اما هنوز با وجود گذشت بيش 
از يك دهه از طرح آن نتيجه ملموسي به دست نيامده 
است. هر چند سامانه هاي متعددي در حوزه سلامت 
ايجاد ش��ده اند، اما هنوز با آنچه كه پرونده الكترونيك 
كامل و واقعي خوانده مي شود و بر اساس آن بايد سطوح 
مختلف ارايه خدمت از خانه بهداش��ت گرفته تا ارايه 
خدمات تخصصي و فوق تخصصي در بيمارستان ها و 
كلينيك هاي همه بخش ها اعم از دولتي، خصوصي و 

… به يكديگر متصل شوند، فاصله داريم.
البته در دوره اخير كه ۱2 گام براي تحقق برنامه هاي 
پزشك خانواده و نظام ارجاع برنامه ريزي شد، پرونده 
الكترونيك سلامت هم كه لازمه تحقق اين دو برنامه 
اس��ت، مورد توجه ق��رار گرفت و ب��راي تكميل آن 
اقداماتي در حال انجام اس��ت كه عليرضا رييس��ي، 
معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره جزييات آن به 
ايسنا گفت: طبق تعاريف ارايه شده پرونده الكترونيك 
سلامت، يك فايل الكترونيك است كه همه اطلاعات 
س��لامت يك فرد را از قبل از تولد تا زمان مرگ در بر 
مي گيرد. بر اين اس��اس پرونده الكترونيك سلامت 
فقط شامل ثبت اطلاعات در سطح يك ارايه خدمات 
نمي ش��ود، بلكه حتي اگر فرد ب��ه بخش خصوصي 
مراجعه ك��رده و خدمات تخصص��ي دريافت كرده 

باشد يا به بيمارستان، مراكز بهداشتي، انتقال خون 
و… مراجعه كرده باش��د، بايد اطلاعاتش در پرونده 

الكترونيك ثبت شود.

   لزوم اتصال ۱۷۰ هزار نقطه بهداشتي
وي با بيان اينكه بر اس��اس برآوردها ۱۷۰ هزار نقطه 
در كش��ور در قالب پرونده الكترونيك سلامت بايد به 
هم متصل شوند، افزود: با اتصال اين نقاط به يكديگر 
مي توانيم ي��ك پرونده الكترونيك س��لامت كامل و 
واقعي در كش��ور داشته باش��يم. در حال حاضر ۱2۰ 
هزار نقطه به يكديگر متصل شده است. البته همچنان 
ش��اهديم كه در برخي مناطق كش��ورمان دسترسي 
خوبي به اينترنت وجود ندارد. اين در حالي اس��ت كه 
براي ثبت اطلاعات و دسترسي به پرونده الكترونيك 
سلامت، بايد اين زيرساخت ها فراهم شوند. رييسي با 
بيان اينكه در حال حاضر حدود ۳6۰۰ خانه بهداشت 
در سطح روستاهاي كشور به اينترنت دسترسي كافي 
ندارند، ادامه داد: اميدواريم اين زيرساخت ها با همكاري 
خوبي كه با وزارت ارتباطات آغاز كرده ايم، ايجاد شوند. 
از طرفي در پرونده الكترونيك سلامت بايد دسترسي 
س��طوح مختلف را در نظر بگيريم. يك سطح، بخش 
دولتي ش��امل مراكز بهداش��ت، خانه هاي بهداشت و 
مراكز جامع سلامت است. خوشبختانه در حال حاضر 
۳ سامانه شامل سامانه هاي يكپارچه بهداشت، ناب و 
سينا را در كش��ور داريم كه بيش از ۷۵ ميليون نفر در 

اين سامانه ها ثبت نام شده اند.
رييس��ي ادامه داد: اقدام بزرگي ك��ه در زمينه پرونده 
الكترونيك در حال انجام اس��ت، مربوط به سطوح دو 
و س��ه، يعني حوزه كلينيك و بيمارستان ها است. در 
اين قسمت بايد سطح دو و س��ه را هم به سامانه هاي 
بهداشت وصل كنيم و در گام بعدي هم سطوح يك، دو 
و سه بخش خصوصي و ساير بخش ها هم بايد از طريق 

بيمه به سامانه هاي بهداش��ت وصل شوند. اميدواريم 
تا س��ال ۱۴۰۰ به اين نقطه برس��يم كه جزو گام هاي 
۱2گانه معاونت بهداش��ت در حوزه پزشك خانواده و 
نظام ارجاع است. در اين صورت مي توانيم بگوييم كه 

سامانه الكترونيك واقعي داريم.
او با بيان اينكه در حال حاضر توزيع ما در زمينه پرونده 
الكترونيك در كشور در حال تكميل است، ادامه داد: 
حتماً بايد اين سامانه ها را به حوزه درمان متصل كنيم. 
تاكنون ۷۵ ميليون نفر در سامانه ها ثبت نام شده اند و 
حدود 62 ميليون نفر يك بار خدمت دريافت كرده اند. 
طبق آمارها در سال جاري هم ۳۹ ميليون و 6۰۰ هزار 
نفر وارد سامانه هاي ما شده و يك بار خدمت دريافت 

كرده اند.

   رصد نحوه توزيع بيماري ها با سامانه هاي 
بهداشتي

رييسي با بيان اينكه در معاونت بهداشت شاخص هاي 
بهداشتي را هم از طريق سامانه ها رصد مي كنيم، گفت: 
به عن��وان مثال مي توانيم مش��خص كنيم كه توزيع 
بيماري ها در يك منطقه بيش��تر است و ما بايد در آن 
منطقه اقدامات بيشتري را انجام دهيم. اين اقدام براي 
مديريت در حوزه بهداشت و سلامت بسيار به ما كمك 
مي كند. در عين حال يادمان باش��د كه س��امانه هاي 
الكترونيك هي��چ زماني كامل نيس��تند و دايماً بايد 
بروزرساني ش��وند. اينكه ما بتوانيم كار حوزه سلامت 
و مراقبت مان را از طريق س��امانه انجام دهيم، تكليف 
قانون اس��ت. قانون برنامه ششم توسعه از ما خواسته 
كه خدمات مان را بر پايه الكترونيك و در قالب پرونده 
الكترونيك سلامت ارايه كنيم و حتي از ما خواسته اند كه 
به سمت خريد راهبردي خدمات رويم. بر اين اساس اگر 
بيمه ها مي خواهند در حوزه سلامت قرارداد ببندند، بايد 
به صورت الكترونيكي اين اقدام را انجام دهند كه اگر 

اين اتفاق بيفتد، گام ششم از ۱2 گام ما در حوزه پزشك 
خانواده و نظام ارجاع محقق شده است.

او همچنين اظهار كرد: قرار اس��ت تا پايان سال آينده 
در استان هاي گلستان، گيلان، زنجان و مازندران همه 
سطوح ارايه خدمت را به يكديگر وصل كنيم كه در اين 
صورت پرونده الكترونيك سلامت واقعي ايجاد خواهد 
شد. البته قرار نيس��ت اين اقدام مانند آنچه در فارس 
اجرا ش��د، به صورت پايلوت انجام ش��ود، بلكه برنامه 
را اجرا كرده و به تدريج آن را گس��ترش مي دهيم. در 
حال حاضر در گلستان سامانه هاي ما به سطح دو ارايه 
خدمات متصل شده اند و وقتي مردم به شبكه بهداشت 
مراجعه مي كنند، به كلينيك هاي تخصصي ارجاع شده 

و از آنجا به سطحي كه از آن آمده بودند برمي گردند.
رييس��ي با بيان اينكه درصدديم تا س��طح يك ارايه 
خدمات در بخش خصوصي هم به سامانه هاي معاونت 
بهداش��ت متصل ش��ده و در قالب پرونده الكترونيك 
سلامت، خدمت ارايه دهند، گفت: اميدواريم در سال 
آينده قانوني از س��وي شوراي عالي بيمه به كل سطح 
يك اراي��ه خدمات در بخش خصوصي ابلاغ ش��ود تا 
پزشكان عمومي سطح يك بخش خصوصي حداقلي 
از پرونده الكترونيك را در مطب هايشان داشته باشند 
و موظف باش��ند اطلاعات را در زمينه اقداماتي چون 
ويزيت، تشخيص و درمان كه در مطب انجام مي دهند، 
در پرونده الكترونيك سلامت ثبت كنند. اين اقدام قرار 
است در سال آينده به طور كوتاه در يك يا دو استان انجام 

شود و سپس به كل كشور ابلاغ شود.

   نسخ را در گوني نريزيد!
معاون بهداشت وزارت بهداشت تاكيد كرد: البته اصل 
اين كار بايد در حوزه بيمه ها انجام ش��ود؛ بطوري كه 
بيمه اعلام كند كه به جاي اينكه نسخ را در گوني بريزيد 
و براي من بياوريد، رس��يدگي به اس��ناد را به صورت 

الكترونيكي انجام مي دهيم. به اين صورت پزش��كان 
به س��مت ثبت الكتروني��ك پيش مي رون��د. اگر اين 
اتفاق بيفتد بسياري از مشكلات مان حل مي شود. به 
عنوان مثال فرض كنيد مادر بارداري در خانه بهداشت 
روس��تايي ويزيت شده و در ش��هر به پزشك عمومي 
مراجعه كرده است، حال همين ويزيت و توصيه هاي 
پزشك عمومي مي تواند وارد پرونده الكترونيكي شود 
و در اين صورت نيازي به تكرار آزمايشات و… نيست.

رييس��ي در ادام��ه صحبت هاي��ش به طرح نس��خه 
ش��هروندي پرونده الكترونيك سلامت كه قرار است 
س��طوحي از دسترس��ي مردم را به اطلاعات پرونده 
الكترونيك شان محقق كند، گفت: گام پنجم بهداشت 
در حوزه خودمراقبتي تعريف شده است. بر اين اساس 
اپليكيشن موبايلي را كه در تلفن همراه نصب و به سامانه 
بهداشت متصل مي ش��ود، طراحي و راه اندازي شده و 
به فرد س��طوحي از دسترسي را به اطلاعات سلامتي 
شخصي اش مي دهد. فرد مي تواند برخي اطلاعات را 
مانند سن، جنس و… در آن وارد كند. بر اين اساس به 
عنوان مثال اگر فردي فشار خون داشت، مي توانيم پكيج 
خاص اطلاع رس��اني به او ارايه دهيم. از طرفي ممكن 
اس��ت فردي به خارج از كشور رفته باشد، مي تواند در 
صورت مراجعه به پزشك به آن پزشك حق دسترسي 

به اطلاعات سلامتش را براي مدت دو ساعت بدهد.
او با بيان اينكه در حال حاضر اين اپليكيشن و سرورهاي 
آن آماده شده  اس��ت، اظهار كرد: اما بايد اين قدرت را 
داشته باشيم كه اگر بطور همزمان 2۰ ميليون نفر وارد 
اپليكيشن ش��دند، بتوانيم آن را مديريت كنيم. طبق 
پيش بيني هايمان قرار بود تا آخر امسال برنامه ريزي هاي 
راه اندازي اين اپليكيشن موبايلي انجام شود و بتوانيم در 
نيمه سال آينده آن را به مردم معرفي كنيم، اما اكنون 
كمي نگران زيرساخت هاي آن هستيم كه اميدواريم 

اين نگراني ها رفع شوند.

 Sat. Feb 16. 2019  1320   شنبه    27 بهمن 1397   10 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره  

فرمانده ناجا: امنيت مطلوبي 
بر مرزها حاكم است

فرمانده نيروي انتظامي اعلام كرد: امنيت مطلوبي 
بر مرزها حاكم است. سردار حسين اشتري عصر در 
ديدار با توليت آستان قدس رضوي گزارشي از عملكرد 
خدمات ناجا ارايه و به بازديد از مرزهاي شمال شرق 
كشور اشاره كرد و گفت: با توجه به همسايگي با دو 
كشور افغانستان و تركمنستان، امنيت مطلوبي بر 
مرزها حاكم اس��ت و نيروها از روحيه بالاي ولايي و 

انقلابي برخوردار هستند.
او در ادامه به كمبود زائر س��راها با توجه به نس��بت 
كاركنان اشاره و برافزايش تعداد زائر سراها در مشهد 

مقدس تاكيد كرد.
اشتري اضافه كرد: با وجود همه مشكلات، به بركت 
خون شهدا، هوشياري و بصيرت مردم، هدايت هاي 
داهيانه مقام معظم رهبري و عنايت الهي، فعاليت هاي 

پليس با موفقيت و رو به رشد است.
در ادام��ه اين ديدار، حجت الاس��لام والمس��لمين 
»ادياني«، رييس س��ازمان عقيدتي سياس��ي ناجا 
اظهار كرد: يكي از اقدامات شايسته در ناجا، راه اندازي 
كميسيون صيانت است. وي افزود: كاركنان نيروي 
انتظامي عشق و ارادات خاصي به ولايت دارند و با تمام 
وجود در تلاش هستند ازعهده وظيفه و تعهدي كه به 
ايشان دارند، برآيند. او ضمن قدرداني از مجاهدت هاي 
پليس به ويژه مرزبانان غيور به پاس فداكاري و تلاش 
آنها در پاس��داري و حراست از مرزها، گفت: حوادث 
تروريستي اخير، در نقاط مرزي نشانه ضعف و زبوني 
دشمن خبيث است و اينكه آنها توانايي خدشه وارد 
كردن به امنيت كشور را ندارند و برهمين اساس دست 

به چنين اقدامات خبيثانه اي مي زنند.
سيد ابراهيم رييسي در اين ديدار تاكيد كرد: يقين 
دارم، توطئه افكني و تهديدات دش��من ماندگاري 
ندارد. وي با اش��اره به حضور گسترده ملت ايران در 
راهپيمايي 22 بهمن، بيان كرد: شيريني و شكوه و 
عظمت 22 بهمن به كام مردم نشست و اين موضوع 
دشمن را عصباني كرد. توليت آستان قدس رضوي 
خاطرنشان كرد: روحيه انقلابي در نيروي انتظامي 
مثال زدني است و اين امر از اهميت بسزايي برخوردار 
اس��ت. او در پايان گفت: ان ش��اء الله خداوند، توفيق 
روزافزون عطا كند و توان شما مجاهدان في سبيل الله 

را روز به روز افزايش دهد.

تشكيل پرونده قضايي
براي ۷ واحد در عسلويه

مديركل حفاظت محيط زيس��ت استان بوشهر با 
بيان اينكه براي ۷ واحد صنعتي در عسلويه در دادگاه 
پرونده تشكيل شده است، گفت: در پايش ها متوجه 
ش��ديم، عامل آلودگي هوا در اين منطقه تركيبات 

سولفور است.
فرهاد قلي نژاد گفت: عمده صنايع در استان بوشهر در 
منطقه عسلويه و كنگان است و در آنجا دو نوع صنعت 
به غير از صنايع جانبي مس��تقر شده اند. در منطقه 
عسلويه نيز پتروشيمي ها و همچنين پالايشگاه هاي 
گازي در منطقه ويژه پارس جنوبي و تعداد زيادي واحد 
پتروشيمي از گذشته در اين منطقه مستقر شده اند. 
متاسفانه استقرار صنايع در گذشته به دليل مسائل 
ملي كه مطرح بوده، بدون ملاحظات زيست محيطي 

صورت گرفته است. 
او با بيان اينكه ملاحظات زيست محيطي در خيلي 
از پروژه هايي كه در گذشته انجام شده رعايت نشده 
است، اظهار كرد: عدم رعايت ملاحظات زيستي باعث 
شده بسياري از اين واحدها كه در گذشته در اين جا 
بودند، مجهز به دستگاه هاي مورد نياز براي كاهش 
آلايندگي نباش��ند. همچنين از سوي ديگر تمركز 
بالاي صنايع در اين مناطق كيفيت هواي عسلويه را 
تغيير داده است. مديركل محيط زيست استان بوشهر 
با بيان اينكه در عسلويه در همه روزهاي سال آلودگي 
وجود دارد، اما خيلي شديد نيست، به ايلنا گفت: در 
روزهايي از سال به دلايل مختلفي از جمله خارج شدن 
تجهيزات كنترلي از مدار يا خاموش شدن تصفيه خانه 
فاضلاب يا بدسوزي فلرينگ وضعيت هواي عسلويه 

بحراني مي شود. 
قلي نژاد گفت: مهم ترين آلودگي در عسلويه آلودگي 
هوا است و بيشتر نارضايتي مردم نيز به دليل آلودگي 
هوا در اين منطقه اس��ت و اين آلودگي هوا ناشي از 
سوختن گازهاي س��ولفور در منطقه است، كه بوي 

زننده  اي نيز ايجاد كرده است. 
مديركل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان بوشهر 
اظهار كرد: در حال حاضر پالايشگاه ها فاضلاب را با 
تاسيس��اتي كه ايجاده كرده اند، رقيق كرده و پساب 
با آلودگي كمتري وارد دريا مي شود. اگر تصفيه خانه 
مركزي به بهره برداري برسد هم بوي نامطبوع منطقه 
كنترل مي ش��ود و هم مي توانيم پساب استاندارد را 

به دريا بريزيم.
قلي نژاد درباره پسماندهاي صنعتي، ويژه و خطرناك 
نيز گفت: سال جاري اولين سالي است كه بازيافت 
پسماند در عسلويه مجوز گرفته و قرار است در ماه هاي 
آينده برنامه امحاء و بازيافت پسماند در عسلويه نيز 
از سوي منطقه ويژه ش��روع شود، اما در حال حاضر 
پسماند از استان بوشهر خارج مي شود و با بهره برداري 
از سايت امحاي پس��ماندهاي صنعتي درعسلويه 
تمام پسماندهاي صنعتي كه توليد مي شوند تحت 
مديريت ويژه قرار خواهند گرفت و تلاش مي كنيم با 
اين كار از آلودگي خاك و بوي نامطبوعي كه از همين 
پسماندها به ويژه گوگرد در منطقه منتشر مي شود، 

جلوگيري شود.
او ادام��ه داد: اگر هر اقدامي در زمان مناس��ب خود 
انجام ش��ود قطعاً با كاهش آلودگي در منطقه روبرو 
خواهيم شد، اما چنانچه واحدي شرايط استاندارد 
را رعايت نكند به دادگستري استان معرفي خواهد 
شد. حدود ۱ الي 2 ماه پيش نيز ۷ پرونده حقوقي را در 
دادگستري بوشهر عليه صنايع عسلويه مفتوح كرديم 
اين واحدهاي صنعتي اقدامات زيس��ت محيطي يا 
پايش هاي مدنظر را رعايت نكرده و ما مجبور شديم از 

نظر حقوقي اين مشكلات را مطرح كنيم. 

شناسايي ۶۵ هزار كودك ديرآموز
رييس س��ازمان آموزش و پرورش استثنايي كشور با 
اشاره به شناس��ايي 6۵ هزار كودك ديرآموز در سال 
تحصيلي ج��اري گفت: افزايش ش��مار دانش آموزان 
ديرآموز شناسايي ش��ده به معناي آن است كه حتماً 
بايد آم��وزش به معلمان عادي ب��راي چگونگي كار با 

دانش آموزان دير آموز را گسترش دهيم.
مجيد قدمي به ارايه توضيحاتي درباره تكرار پايه دوره 
ابتدايي به ويژه در دانش آموزان ديرآموز پرداخت و اظهار 
كرد: درباره تكرار پايه قوانيني وجود دارد ما به جمع بندي 
رسيديم كه با توجه به نظام ارزشيابي توصيفي بايد دانش 
معلمان را بالا ببريم. او افزود: نگاه جهان اين است كه به 
جاي رد كردن دانش آموز، نظام آموزشي را رد مي كنند 
به اين معنا كه معتقدند مشكل، مشكل مدرسه است و 
نه دانش آموز و به ويژه در دوره ابتدايي بايد دانش آموزان 
ديرآموز را در سيستم حفظ كرد.رييس سازمان آموزش 
و پرورش استثنايي كش��ور با بيان اينكه نمره هوشي 

دانش آموزان ديرآموز ۱۵ نمره پايين تر است و با اين حال 
كتب درسي آنها كتب درسي عادي است گفت: ما توصيه 
مي كنيم تا جايي كه ممكن است معلم ها با دانش آموزان 
خود به ويژه دير آموزها كنار بيايند و با آنها بيش��تر كار 
كنند تا آنها بتوانند به پايه بالاتر ارتقا پيدا كنند. وي ادامه 
داد: در اين صورت تنها در زمينه هايي كه مشكل وجود 
دارد مي توان از طريق متخصصان امر كار را جلو برد. ما 
فيلم هاي آموزشي در اين راستا تهيه كرديم و در اختيار 
معلمان قرار داديم كه احس��اس مي كنيم به كمك آن 
توانستيم معلمان را بيدار كنيم و حساسيت نسبت به 

موضوع در آنها به وجود بياوريم.
قدمي با بي��ان اينكه اكنون مقاومت ه��ا براي حضور 
دانش آموزان دير آموز در كلاس هاي درس كمتر شده 
اس��ت گفت: در طرح تلفيقي به خوبي جلو رفته ايم و 
دانش آموزان ديرآموز را شناس��ايي مي كنيم اما براي 
ادامه تحصيل ش��أن بايد كار جدي تري انجام دهيم. 

هرچند معلم در كلاس ۴۰ نف��ره فرصت نمي كند با 
دانش آموز ديرآموز بيش��تر كار كند. رييس سازمان 
آموزش و پرورش اس��تثنايي كش��ور با بي��ان اينكه 
امسال 6۵ هزار دانش آموز ديرآموز را تشخيص داديم 
اين درحالي كه س��ال هاي گذشته ۳۵ تا ۴۰ هزار نفر 
ديرآموز تشخيص داده مي شدند گفت: تست هاي ما 
دقيق تر شده است و افزايش شمار دانش آموزان ديرآموز 
شناسايي شده به معناي آن است كه حتماً بايد آموزش 
به معلمان عادي براي چگونگ��ي كار با دانش آموزان 

ديرآموز را گسترش دهيم.
او افزود: دانش آم��وزان ديرآم��وز مي توانند به مراكز 
اختلال يادگيري نيز ارجاع شوند. متأسفانه در مواردي 
دانش آموزان ديرآموز را رد و مشمول تكرار پايه مي كنند 
و به مراكز اختلال يادگيري ارجاع نمي دهند، اما توصيه 
ما اين اس��ت كه اگر نتوانستند س��ر كلاس با اينگونه 
دانش آموزان كار كنند حتما آنه��ا را به مركز اختلال 

يادگيري ارجاع دهن��د تا از طريق متخصص مربوطه 
كارها جلو برود. قدمي با بيان اينكه در حال حاضر 6۰۰ 
مركز اختلال يادگيري دولتي و غير دولتي در كش��ور 

داريم گفت: در مراكز اخت��لالات يادگيري ۱2 تا ۱۸ 
جلسه با دانش آموز تمرين مي شود و خدمات ارايه شده 

بسيار ارزان قيمت است.
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بازتاب شكاف شمال و جنوب در اجاره مسكن
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي| 

همگام با جهش قيمت خريد و فروش مسكن در نيمه 
نخست سال جاري، بازار رهن و اجاره هم تكان شديدي 
خورد و كرايه واحدهاي مسكوني رشد چشمگيري را 
تجربه كرد، به گونه اي كه هزينه رهن كامل هر واحد 
مسكوني نسبت به دوره مش��ابه سال گذشته، تقريبا 
دو برابر شد. موضوعي كه فش��ار وارد به مستأجران را 

مضاعف كرد.
براساس آمار منتشر ش��ده از سوي بانك مركزي طي 
10 ماهه نخست سال جاري، قيمت يك متر مربع بناي 
واحد مسكوني معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات 
ملكي در شهر تهران 7 ميليون و 760 هزار تومان بوده 
است كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 66.9 درصد 
افزايش نش��ان مي دهد و با توجه به اينكه اصلي ترين 
ملاك و معيار تعيين كننده اجاره بها و همچنين پول 
پيش )رهن( مربوط به قيمت خريد و فروش مس��كن 
است، اجاره بها و هزينه رهن هم افزايش قابل ملاحظه اي 
داشت، چون برطبق فرمول پذيرفته شده از سوي موجر 
و مستأجر، يك پنجم از هزينه خريد يك خانه به عنوان 
اجاره بها يا رهن يك سال همان واحد مسكوني تعيين 
مي شود.دراين ميان و با جهش اجاره بها، بيش از يك 
سوم جمعيت كشور )38 درصد( كه اجاره نشين هستند 
يا مجبور شدند كه اين افزايش قيمت را بپذيرند يا به پول 
پيش و كرايه بهاي خود بيافزايند يا اينكه در محله هاي 
ارزان تر اقدام به اجاره مسكن كنند، موضوعي كه براي 

بازار خريد وفروش هم رخ داد.
حال با در نظر گرفتن اهميت بازار رهن و اجاره و رشد 
قابل ملاحظه اجاره به��ا، روزنامه تعادل گزارش��ي از 
وضعيت بازار رهن كامل واحدهاي مسكوني 75 متري 
تازه س��از )عمري كمتر از 5 سال( در 5 منطقه تهران 
)شمال، غرب، مركز، شرق و جنوب( تهيه كرده است تا 
نمايي كلي از وضعيت بازار رهن پايتخت را ترسيم كند.

براس��اس مطالعات ميداني روزنامه تعادل، بالاترين 
ميزان رهن كامل مربوط به مناطق ش��مالي ش��هر و 
ارزان ترين واحدها مربوط به مناطق جنوبي پايتخت 
است، درواقع درحالي كه براي رهن يك واحد مسكوني 
75 متري نوساز در شمال شهر بايد 270 ميليون تومان 
به صاحبخانه پرداخت كنيد، اين رقم براي يك واحد 
مسكوني نوساز متوسط متراژ در جنوب پايتخت 27 

ميليون تومان است.

  شمال پايتخت 
براي رهن كامل يك واحد مس��كوني متوس��ط متراژ 
نوس��از در ش��مال پايتخت بايد حداقل 200 ميليون 
تومان داشته باشيد، مشاهدات ميداني روزنامه تعادل 
نشان مي دهد كه يافتن خانه نوساز 75 متري در اين 
منطقه كه رهن كامل آن كمتر از 200 ميليون تومان 

باشد، كار بسيارسختي است.
به عنوان نمونه رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري 
نوساز )كليد نخورده( در منطقه قيطريه، 270 ميليون 

تومان است.
همچنين براي رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري 
نوساز در منطقه دروس تهران بايد 270 ميليون تومان 

به صاحبخانه پرداخت كنيد.
اگر قصد رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري در 
منطقه ملاصدرا را داريد كه يك سال از زمان ساخت 

آن مي گذرد، بايد 200 ميليون تومان هزينه كنيد.
هزينه رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري نوساز 

در منطقه قلهك تهران 210 ميليون تومان است.

  غرب پايتخت 
رهن كامل يك واحد مسكوني متوسط متراژ نوساز در 
غرب تهران ارزان تر از شمال پايتخت است و شما با 150 
ميليون تومان هم مي توانيد در مناطق غربي تهران براي 

يك سال ساكن شويد.
در عين حال، رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري 
در منطقه سعادت آباد كه 5 سال از ساخت آن گذشته، 

240 ميليون تومان است.
هزينه رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري با عمر 
بناي 3 س��ال در منطقه پونك ته��ران، 155 ميليون 

تومان است.
اگر قصد رهن كامل يك واحد مس��كوني 75 متري 5 

س��اله را در منطقه ش��هرزيبا داريد بايد 150 ميليون 
تومان به صاحبخانه پرداخت كنيد.

درصورتي كه خواهان رهن كامل يك واحد مسكوني 
75 متري با عمر بناي يك س��ال در منطقه اش��رفي 
اصفهاني هس��تيد، بايد 210 ميليون تومان در چنته 

داشته باشيد.

  مركز پايتخت 
رهن كامل يك واحد مسكوني نوساز در مركز پايتخت 
بالاي 150 ميليون تومان و كمتر از 200 ميليون تومان 
است. ناگفته نماند كه يافتن فايل واحد مسكوني نوساز 
متوسط متراژ در مناطق مركزي پايتخت با مشكلاتي 

همراه است چون اكثر واحدها قديمي ساز هستند.
براي رهن كام��ل يك واحد مس��كوني 75 متري در 
منطقه جلال آل احمد كه 2 سال از ساخت آن مي گذرد 

بايد 190 ميليون تومان به صاحبخانه پرداخت كنيد.
درصورتي كه خواهان رهن يك واحد مس��كوني 75 
متري با 5 سال ساخت در خيابان بلوار كشاورز هستيد 

بايد 150 ميليون تومان داشته باشيد.
هزينه رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري نوساز 

در خيابان بهار شيراز، 170 ميليون تومان است. 
همچنين رهن كامل يك واحد مس��كوني 75 متري 

نوساز در اميرآباد تهران،  180 ميليون تومان است.

  شرق پايتخت 
در شرق پايتخت با 100 ميليون تومان هم مي توانيد 
يك واحد مسكوني متوسط متراژ نوساز را براي يك سال 
رهن كنيد اگرچه واحدهاي گران قيمت هم در منطقه 

هروي، لويزان و ... يافت مي شود.
رهن كامل يك واحد مس��كوني 75 متري در منطقه 
هروي كه 4 سال از ساخت آن مي گذرد 250 ميليون 
تومان هزينه دارد.هزينه رهن كامل يك واحد مسكوني 
75 متري با عمربناي 4 س��ال در خياب��ان نظام آباد، 
100 ميليون تومان است.براي رهن كامل يك واحد 
مسكوني 75 متري نوساز در منطقه نبردجنوبي بايد 
100 ميليون تومان در چنته داش��ته باشيد تا بتوانيد 
يكسال در اين واحد مسكوني سكونت كنيد.اگر قصد 
رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري با عمربناي 2 
سال را در تهرانپارس داريد بايد 160 ميليون تومان در 

اختيار صاحبخانه قرار دهيد.

  جنوب پايتخت 
رهن كامل واحدهاي مس��كوني در جنوب پايتخت 
نس��بت به ساير مناطق ارزانتر اس��ت و در مناطقي 
مانند پاكدش��ت و قرچك مي توان ب��ا كمتر از 50 
ميلي��ون تومان ه��م يك واحد مس��كوني نوس��از 
متوس��ط متراژ رهن ك��رد. يافتن فاي��ل واحدهاي 
مسكوني نوساز 75 متري در جنوب پايتخت سخت 
بود بنابراين از شهرس��تان هاي قرچك و پاكدشت 

استفاده كرديم.
 يك واحد مس��كوني 75 متري نوساز در شهرري، 
75ميليون تومان براي رهن كامل گذاش��ته ش��ده 
است. براي رهن كامل يك واحد مسكوني 75 متري 
در يافت آباد كه دو س��ال از س��اخت آن مي گذرد، 
65ميليون تومان است.هزينه رهن كامل يك واحد 
مسكوني 75 متري نوس��از در قرچك، 40 ميليون 
تومان است. اگرقصد رهن كامل يك واحد مسكوني 
75 متري نوس��از در پاكدش��ت تهران را داريد بايد 

27ميليون تومان به صاحبخانه پرداخت كنيد.

  توزيع قبوض عوارض شهري سالانه از امروز
مديركل تش��خيص و وصول درآمد شهرداري تهران 
از آغاز توزيع قبوض عوارض و بهاي خدمات سالانه از 

امروز خبرداد.
به گزارش ايس��نا، وحيد عرب در مورد زمان انتشار و 
توزيع قب��وض عوارض و بهاي خدم��ات با بيان اينكه 
قبوض انبوهي كه ش��هرداري هرس��اله آن را منتشر 
مي كن��د در قالب چهار آيتم بهاي خدمات پس��ماند 
مسكوني، بهاي خدمات پسماند غير مسكوني، عوارض 
كسب و پيش��ه و عوارض نوسازي اس��ت كه اخذ آنها 
مستند به قوانين بالادس��تي و مصوبات قانوني است 
كه بر اس��اس فرمول خاصي تعيين مي ش��ود، گفت: 
شهرداري نيز بر اساس مصوبات و فرمول تعيين شده، 
نسبت به محاسبه، چاپ قبوض و ارسال آنها از طريق 

پست اقدام مي كند.
وي با بيان اينكه نرخ عوارض و بهاي خدمات بر اساس 
فرمول مشخصي محاسبه مي شود، در مورد زمان توزيع 

قبوض گفت: اصلاحات مصوبه بهاي خدمات پسماند 
سه ماه در شوراي شهر به طول انجاميد، اما با اين حال از 
شنبه فيش قبوض به صورت گسترده توزيع مي شود و 
مناطق 9 و 10 جزو  اولين مناطق هستند كه فيش هاي 
آنها توزيع مي شود. از يك شنبه هفته جاري قبوض 12 
منطقه ديگر تحويل پست مي شود تا ميان شهروندان 
توزيع شده و آنها نيز طبق قانون و مقررات مهلت دارند 

تا پايان سال عوارض را پرداخت كنند.
عرب ادامه داد: بر اساس مصوبات، هر شهروندي كه تا 
پايان س��ال عوارض خود را در حوزه نوسازي پرداخت 
كند، مشمول كسب 10 درصد جايزه خوش حسابي 
خواهد شد و همچنين در حوزه پرداخت بهاي خدمات 
پسماند نيز افراد خوش حس��اب مشمول اعمال 1.5 

درصد تخفيف به ازاي هر ماه مي شوند.
مديركل تش��خيص و وصول درآمد شهرداري تهران 
با بيان اينكه البته از ابتداي امس��ال )97(، شهروندان 
مي توانستند نسبت به پرداخت الكترونيك و اينترنتي 

عوارض و بهاي خدمات خود اقدام كنند گفت: بر اين 
اساس تا آذر ماه س��ال جاري 190 ميليارد تومان در 
حوزه عوارض نوس��ازي، 38 ميلي��ارد تومان در حوزه 
عوارض پسماند مسكوني، بيش از 44 ميليارد تومان 
در حوزه عوارض كس��ب و پيشه و بيش از 85 ميليارد 
تومان در حوزه عوارض پسماند غير مسكوني وصول 

شده است.
عرب در مورد پرداخت عوارض پسماند غير مسكوني 
توسط كسبه كه سال گذشته افزايش عوارض موجب 
گلايه آنها شده بود نيز گفت: خبر خوشي براي صنوف 
داريم چرا كه نرخ بهاي پس��ماند در سال هاي گذشته 
مورد اعتراض آنها بود و معتقد بودند كه فرمول قيمت 
املاك براي تعيين بهاي خدمات عادلانه نيست اما طي 
رايزني هاي انجام ش��ده و برگزاري جلسات متعدد با 
صنوف و اتحاديه ها در اين فرمول بازنگري انجام شده 
و بط��ور ميانگين 27 درصد كاه��ش در تعيين بهاي 
خدمات در س��ال 97 را ش��اهد خواهيم بود، البته در 

برخي صنوف ممكن اس��ت افزايش يابد اما بطور كل، 
كاهش ميانگين 27 درصد را شاهد خواهيم بود كه اين 
تغييرات مورد استقبال اصناف و اتحاديه ها قرار گرفت.

  تعليق جمع آوري سطل هاي بزرگ زباله
عضو شوراي اس��لامي ش��هر تهران گفت كه طرح 
جم��ع آوري س��طل هاي ب��زرگ زباله فع��لا اجرا 

نمي شود.
به گزارش مهر، محمود ميرلوحي با بيان اينكه در تهران 
هر روز 9هزار تن زباله و 45 هزار تن نخاله ساختماني 
جمع آوري مي شود كه عدد بزرگي است گفت: در حال 

حاضر 700 تن زباله در روز كمتر توليد مي شود.
ميرلوحي درباره اظهارنظر يكي از اعضاي شوراي شهر 
مبني بر احتمال جمع آوري سطل هاي بزرگ زباله از 
سطح شهر گفت: درباره مديريت پسماند سه راهبرد 
مهم وجود دارد؛ يكي كاهش توليد پسماند، همانطور 
كه مي دانيد ش��هروندان ايراني به صورت ميانگين 3 

برابر متوسط جهاني پسماند توليد مي كنند كه اين 
بايد تغيير كند. نكته دوم نحوه جمع آوري زباله هاست 
كه در اي��ن زمينه هم ميزان جم��ع آوري زباله ها در 
مقايسه با ساير كشورها بسيار بيشتر است. نكته سوم 
مربوط به تفكيك زباله اس��ت كه اين هم كار بس��يار 

بزرگي است.
وي تصريح كرد: بحث جمع آوري سطل هاي زباله بزرگ 
فعلا مطرح نيست، اما روزي را پيش بيني مي كنم كه 

اين اتفاق بيفتد.
عضو شوراي ش��هر با تقدير از معاون خدمات شهري 
شهرداري و مديرعامل سازمان پسماند، گفت: بودجه 
درخواستي دوستان براي سازمان 530 ميليارد است 
در حال��ي كه قرارداده��اي رف��ت و روب 20 ميليارد 
تومان شده است كه اين نشانه مديريت صحيح است. 
همچنين 250 ميليارد تومان قرارداد در زمينه پسماند 
بسته شده است در حالي كه اين رقم در سال گذشته 

12 ميليارد بود.

معاونحملونقلترافيكشهرداريتهراناعلامكرداولويتهايترافيكيپايتختفراموششدهاست؟

تعييننرخكرايهحملونقلعموميكمترازنرختورم»مترو«آري؛»دوچرخه«شايدوقتيديگر
دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران با تاكيد بر 
اينكه اولويت تهران توسعه مترو است دلايل اينكه چرا نبايد اعتبار 

بالايي براي دوچرخه در تهران اختصاص داد را تشريح كرد.
به گزارش مهر، علي كروني در پاسخ به پرسشي در خصوص لايحه 
بودجه سال 98 شهرداري تهران و بي توجهي به موضوع پياده مداري 
و دوچرخه سواري گفت: اولويت نخست تهران تكميل شبكه ريلي 
اس��ت و تا زماني كه خطوط متروي ما تكميل نش��ده است، شايد 
پرداخت به اين موضوعات انحراف از اولويت هاي شهر و شهروندان 
است. هرچند در لايحه پيشنهادي به اين دو موضوع نيز پرداخته شده 
اما به نظر مي آيد تا زماني كه نيمي از اتوبوس هاي پايتخت فرسوده 
است و مترو از كمبود اعتبارات رنج مي برد نمي توان اين دو موضوع 

را در اولويت اصلي شهر قرار داد.
وي با بيان اينكه فارغ از اينكه در هيچ كش��وري سياس��ت حمل و 
نقل شهري بر اين قرار نمي گيرد كه مسافر از نقطه شروع تا پايان را 
صرفا با پاي پياده طي كند گفت: تخصيص اعتبار به بخش دوچرخه 
ني��ز با توجه به ش��رايط جغرافيايي تهران، طول س��فر هاي روزانه، 
عدم بهره مندي بانوان از اين ش��يوه حمل و نقلي و تجربيات فراوان 
شكست خورده شهرداري تهران در اين زمينه امري غير معقول به 
نظر مي رسد. صرفا با ذكر نمونه از پروژه هاي موردي انجام گرفته در 
ديگر كش��ورها با در نظر نگرفتن كليت طرحي كه پروژه دوچرخه 
بخش��ي از آن بوده است و درنهايت تصيم گيري بر اين مبنا، فرضي 

بسيار غلط است.
 وي با اش��اره ب��ه اعتبار پي��ش بيني ش��ده براي افزاي��ش ايمني 
 معاب��ر گف��ت: در بخ��ش مرب��وط ب��ه افزاي��ش ايمن��ي و

 بهره وري معابر، با توجه به آمار بيش از 700 كشته سالانه در تهران، 
نمي توان فاكتور ايمن سازي معابر ذيل رديف سواره را ناديده گرفت.

به گفته كروني با توجه به ناكارآمدي مدل )چهار مرحله اي( توليد 
سفر در برنامه ريزي و مطالعات جامع حمل و نقل تهران )مربوط به 
اواسط دهه 70(، تعيين سهم سفر كه از مهم ترين عوامل تصميم ساز 
در ابعاد كلان ترافيك شهري است، به صورت نادرست و غير واقعي 
انجام مي گي��رد و در نتيجه تخصيص بودجه به بخش هاي مختلف 
حمل و نقلي بر اساس فرضيات نادرست، خواه نا خواه نتايج نادرستي 
در بر دارد. به عبارت ديگر، به جاي اينكه در قدم اول عدم تخصيص 
بودجه به بخش سواره را مد نظر قرار دهيم، بايد طرح مطالعات جامع 
حمل و نقل به صورت كامل و با دقت بالا به انجام برسد تا بر مبناي آن 

اقدام به تكميل شبكه هاي حمل و نقلي تهران كرد.
وي با بيان اينكه بخش��ي از اعتبارات ترافيكي – عمراني در بخش 
س��واره، در جهت تكميل پروژه هاي نيمه كاره است كه تا اتمام آنها 
امكان حذف اعتبارات وجود ندارد گفت: توسعه فضاهايي مانند پارك 
سوارها و ايجاد پايانه در نقاط تبادلي، يكي از نكات بسيار مهم تكميل 
شبكه حمل و نقل شهري است كه اين موارد اعتباراتشان در رديف 
سواره قرار دارند. همچنين معضل ترافيك شهر تهران صرفا مرتبط 
با سياس��ت هاي خودرويي نبوده و بايد در كنار آن به مسائل حوزه 
شهرسازي با رويكرد حمل و نقلي نيز توجه بسيار ويژه مبذول داشت.

كروني با تاكيد بر اينكه حمل و نقل ريلي نيز از مهم ترين شيوه هاي 
حمل و نقلي است كه مي تواند بسياري از مشكلات ترافيكي و زيست 
محيطي شهري تهران را كاهش دهد كه البته نيازمند توجه و درك 
ضرورت آن دارد. معطوف ش��دن تمامي توجهات مديريت حمل و 
نقل شهري به تغيير در روش اجراي طرح ترافيك و غفلت از توسعه 
زيرساخت هاي ريلي كه در تعويق چندباره افتتاح خط 6 و بازگشايي 
مجدد خط 7 مشهود اس��ت از مصاديق عدم توجه و درك ضرورت 

اين موضوع است.

معاون حمل ونقل ترافيك شهرداري تهران از ارايه پيشنهاد تعيين 
نرخ كرايه وسايل حمل و نقل عمومي در سال 98 كمتر از نرخ تورم 

رسمي كشور خبر داد.
به گزارش ايسنا، محسن پور س��يدآقايي در مورد سياست گذاري 
افزايش نرخ كرايه وسايل حمل و نقل عمومي در سال آينده، گفت: 
معاونت حمل و نقل لايحه پيشنهادي خود را در مورد افزايش نرخ 
كرايه براي س��ال 98 به معاونت برنامه ريزي تحويل داده است، اما 
هنوز آنها لايحه پيشنهادي را به شوراي شهر تحويل نداده اند اما به 
نظر مي رسد در هفته آينده اين لايحه تقديم شورا شود تا همراه با 

بودجه سال آينده بررسي شود.
وي با بيان اينكه براي اولين بار رقم مش��خصي را براي افزايش نرخ 
كرايه پيشنهاد نداديم، گفت: به دليل مشكلات اقتصادي حاكم بر 
جامعه پيش��نهاد داديم كه شورا به شهرداري اجازه دهد تا كمتر از 

نرخ تورم رسمي كشور نرخ كرايه را افزايش دهيم.
پورسيد آقايي با بيان اينكه بر اساس اين پيشنهاد بايد تا پايان سال 
و زمان اعلام رس��مي نرخ تورم صبر كنيم تا نرخ تورم اعلام شود و 
براساس آن نرخ كرايه ها تعيين شود گفت: پيشنهاد ما تعيين نرخ 
كرايه وسايل حمل ونقل عمومي براي سال آينده، كمتر از نرخ تورم 

اعلامي بوده است.
وي با بيان اينكه اين مهم در راس��تاي حمايت از ش��هروندان بوده 
است، گفت: اين تصميم در حالي اس��ت كه به دليل نوسانات بازار 
ارز، ش��اهد افزايش قيمت قطعات مترو و اتوبوس هس��تيم چراكه 
عموماً تأمين تجهيزات مترو و اتوبوس از خارج كش��ور انجام شده 
كه خريد ارزي اس��ت، اما با اين حال، نمي توانيم به دليل مشكلات 
مالي در جامعه، نسبت به افزايش نرخ كرايه ها اقدام كنيم و طبيعتا 
از آنجاي��ي كه دولت ني��ز كمك چنداني به سيس��تم حمل و نقل 

ندارد، ش��هرداري مازاد هزينه ها را تقبل مي كند. پور س��يدآقايي 
در مورد گلايه رانندگان تاكس��ي در پي عدم افزايش نرخ كرايه نيز 
گفت: شهرداري تهران قطعاً در قالب بسته هاي حمايتي بخشي از 
هزينه هاي رانندگان تاكسي را جبران مي كند اما دقت داشته باشيد 
كه نمي توانيم در اين اوضاع اقتصادي نامناس��ب نسبت به افزايش 

نرخ كرايه ها به شيوه سنوات گذشته اقدام كنيم.
به اعتقاد برخي كارشناسان، تعيين نرخ كرايه تاكسي كمتر از نرخ 
تورم به گونه اي تضييع حقوق رانندگان تاكسي محسوب مي شود. 
به زعم اين كارشناسان، رانندگان از اقشار آسيب پذير جامعه بوده و 
همانطور كه تورم مشكلاتي را براي شهروندان به وجود آورده است، 
 اين قش��ر نيز از تورم و مشكلات اقتصادي رنج مي برند و شهرداري 
نبايد مش��كلات اين قش��ر را ناديده بگيرد. از س��وي ديگر، قيمت 
قطعات و لوازم يدكي خودرو طي چند ماه اخير به ش��دت افزايش 
يافته است. هفته گذش��ته نيز عليرضا قنادان مديرعامل سازمان 
تاكس��يراني درباره چگونگي تعيين نرخ كرايه تاكس��ي ها در سال 
98 گفته بود: در حال حاضر نرخ لوازم يدكي و هزينه هاي متفاوت 
تاكسيران ها بسيار متغير اس��ت، بنابراين پيشنهاد ما نرخ رسمي 
تورم در زمان اجراي مصوبه به عنوان نرخ پايه است كه تاكنون نرخ 

رسمي تورم اعلام نشده است.
واقعيت اين است كه مساله تعيين نرخ كرايه تاكسي در سال آينده 
در شرايطي انجام مي شود كه با توجه به افزايش شديد قيمت خودرو، 
قيمت لوازم يدكي و هزينه هاي زندگي، شايد افزايش نرخ متناسب 
با رقم تورم رس��مي كشور نتواند پاسخگوي نياز قشر سخت كوش 
رانندگان تاكس��ي باشد و از اين رو لازم است تا سازمان تاكسيراني 
در جهت حفظ سيستم حمل و نقل عمومي، راهكاري را در خصوص 

حمايت بيشتر از رانندگان تاكسي بينديشد.
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اجراي طرح زوج و فرد 
روزهاي پنج شنبه در اسفندماه

معاون اجتماعي پليس راهنمايي و رانندگي تهران 
بزرگ گفت: برابر تصميم اتخاذ شده از ابتداي اسفند 
ماه، در روزهاي پنج شنبه نيز طرح ترافيك و طرح زوج 
و فرد اجرا خواهد شد.به گزارش مهر، سرهنگ مسعود 
جبارزاده، معاون اجتماعي پليس راهنمايي و رانندگي 
تهران بزرگ با اعلام خبر فوق اظهار كرد: پنجشنبه 
هفته گذشته آخرين پنجشنبه در سال جاري بودكه 

طرح ترافيك و زوج و فرد در آن اجرا نمي شد.

جابه جايي بيش از 3 ميليون 
نفر از فرودگاه هاي كشور

در دي ماه س��ال جاري در مجموع 3 ميليون و 452 
هزار مس��افر از طريق فرودگاه هاي كش��ور جابه جا 
ش��دند.اين تعداد مس��افر با انجام 29 ه��زار و 401 
نشست و برخاست هواپيما به همراه حدود 33 ميليون 
كيلوگرم بار و مرسولات پستي در مسيرهاي مختلفي 
جابه جا شدند.براساس گزارش روابط عمومي شركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي، در دي ماه س��ال جاري، 
فرودگاه مهرآباد با انجام 10 هزار و 332 نشس��ت و 
برخاست، بيشترين ميزان جابه جايي مسافران را به 
خود اختصاص داد و با جابه جايي حدود يك ميليون 
و 207 هزار مس��افر پرترافيك ترين فرودگاه كشور 
بود.فرودگاه مش��هد با انجام 3 هزار و 883 نشست و 
برخاست هواپيما و اعزام و پذيرش حدود 566 هزار 
مسافر، دومين فرودگاه پرترافيك كشور و فرودگاه 
امام خميني)ره( با 2992 فروند نشست و برخاست 
و اعزام و پذيرش بيش از 441 هزار مسافر در جايگاه 

سوم قرار گرفت.

دولت با اعطاي يارانه و زمين 
پاسخگوي تقاضا باشد

مشاور وزير سابق راه و شهرس��ازي با اشاره به ركود 
در بازار مس��كن گفت: دولت براي رونق بخش��يدن 
به مسكن مي تواند از طريق يارانه، سياست گذاري، 
تامين زمين و س��اير ابزارهايي كه در اختيار دارد در 
جهت توانمندسازي اين دسته از تقاضا اقدام كند.به 
گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، حسين 
عبده تبريزي معتقد است: ورود دولت به بخش عرضه 
مسكن نبايد از طريق مداخله مستقيم در حوزه ساخت 
و ساز باشد.عبده تبريزي افزود: مداخله مستقيم دولت 
به معناي ورود دولت به بخش عرضه از طريق ساخت و 
سازهاي جديد نيست. بلكه دولت براي پاسخگويي به 
اين بخش از تقاضاي مسكن مي تواند از طريق يارانه، 
سياست گذاري، تامين زمين و ساير ابزارهايي كه در 
اختيار دارد در جهت توانمندسازي اين دسته از تقاضا 
اقدام كند.او با بيان اينكه نمي توان در اين قسمت از بازار 
از مسير ارايه تسهيلات بانكي پيش بيني شده رونق 
ايجاد كرد، گفت: اين بخش از تقاضاي مصرفي بازار 
گروه هاي كم درآمد هس��تند كه حداقل 30 درصد 
اقشار پايين دست جامعه را تشكيل مي دهند، از اين 
رو اساسا توانمندسازي مالي اين گروه با تكيه بر نظام 
رسمي بانكي امكان پذير نخواهد بود چرا كه اين اقشار 
جزو آن دسته از متقاضيان مصرفي بازار هستند كه 
امكان پرداخت اقساط تسهيلات با نرخ سود متعارف 
بانك ها را ندارند.به گفته عبده تبريزي، لازم اس��ت 
ابتدا اين گروه از فاقدان مسكن براي دوره اي از طريق 
مسكن هاي حمايتي پشتيباني شوند تا توان پذير 
ش��وند و قدرت يا همان استطاعت پرداخت اقساط 
تسهيلات مسكن را پيدا كنند.او با اشاره به نقش بانك 
مسكن در چرخه توليد و ايجاد رونق در بازار مسكن 
گفت: بانك مسكن به مثابه بانك توسعه اي مي تواند 
همچون دوره هاي گذشته از توليد در بخش مسكن و 
توسعه شهري با رويكرد حمايت از توليد ناب حمايت 
كرده و در اين قالب آن توليدكنندگان را تامين مالي 
كند.او با بيان اينكه توليد ناب س��ه ه��دف را دنبال 
مي كند، افزود: هدف اول آنكه منجر به افزايش طول 
عمر و كاهش استهلاك واحدهاي مسكوني خواهد 
ش��د، دوم آنكه كاهش هزينه ساخت را در پي دارد و 
سوم آنكه زمان و طول دوره ساخت را كاهش خواهد 
داد، اين س��ه هدف هر سه موجب كمك به افزايش 

عرضه و كاهش هزينه ها در بلندمدت مي شوند.

قيمت رهن كامل مسكن 75 متري در 5 منطقه تهران )ميليون تومان(
جنوبشرقمركزغربشمال

قيمتمتراژآدرسقيمتمتراژآدرسقيمتمتراژآدرسقيمتمتراژآدرسقيمتمتراژآدرس
7575شهرري75250هروي75190آل احمد 75240سعادت آباد75270قيطريه
7565يافت آباد75100نظام آباد75150بلوار كشاورز75155پونك75270دروس

7540قرچك75100نبرد75170بهار75150شهر زيبا75200ملاصدرا
7527پاكدشت75160تهرانپارس75180اميرآباد75210اشرفي اصفهاني75210قلهك

در شهر

لزوم خروج 140 هزار خودرو 
فرسوده از ناوگان حمل و نقل 

معاون حمل و نقل س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي كش��ور با اشاره به فعاليت 350 هزار خودرو 
جمعي گفت: از اين تعداد 140 هزار دستگاه فرسوده 
وجود دارد كه بايد از بخش حمل و نقل عمومي خارج 
ش��ود. به گزارش ايرنا، مهران باق��ري افزود: در حال 
حاضر 200 هزار دستگاه خودرو جمعي براي حمل و 

نقل كشور كافي است.
اين مقام مسوول با بيان اينكه 76 هزار پايانه خصوصي 
و دولتي و 583 پايانه مسافري در كشور وجود دارد، 
اظهار كرد: 12 پايانه مسافري جديد در حال ساخت 
است و استفاده از سيستم هاي هوشمند در دستور 

كار قرار گرفته است.
او تعداد رانندگان باري داراي كارت هوشمند در سال 
گذشته را 480 هزار نفر عنوان كرد و گفت: از اين تعداد 
330 هزار نفر در حال خدمت رساني هستند و در اين 

مدت 427 ميليون تن بار جابه جا شده است.
مشاور وزير راه و شهر سازي اظهار كرد: 4 هزار و 300 
شركت و موسس��ه و 329 تشكل صنفي در بخش 
حمل و نقل جاده اي كشور فعاليت دارند كه هرمزگان 
با س��هم 24 درصدي توانس��ت رتبه برتر در بخش 

ترانزيت كالا را به خود اختصاص دهد.
باقري، نصب برچسب ايمني در اتوبوس ها، راه اندازي 
سامانه اينترنتي آنلاين براي نظرسنجي مسافران، 
پخش برنامه سيماي راهبران به صورت روزانه با حضور 
متخصصين حوزه حمل و نقل و اختصاص 50 ميليارد 
ريال براي خط كشي و نصب نكات ايمني جاده هاي 

كشور از برنامه هاي نوروز 98 عنوان كرد.
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واردات برخي اقلام گروه چهارم كالايي، كه جزو فهرستي 
متشكل از 1339 قلم كالايي كه واردات آنها به كشور ممنوع 
بود، به شكل مشروط آزاد شد. براساس مصوبه كارگروهي 
متشكل از ۴ دستگاه دولتي، امكان ثبت سفارش واردات 
برخي كالاهاي مشمول فهرست چهارم كالايي در مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي، با در نظر گرفتن سقف زماني و قيمتي 
تا 31 فروردين ماه س��ال آينده مجاز خواهد بود. س��قف 
قيمتي واردات در قالب اين تصميم، 1۴0 ميليون دلار و 
سقف زماني آن نيز تا انتهاي فروردين ماه سال آينده اعلام 
ش��ده است. با اين همه، دست كم دو شرط براي گشايش 
روزنه واردات ممنوع الورودها به مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
درنظر گرفته شده است. نخست اين است كه كالا بايد حتما 
جزو فهرست مجاز وارداتي باشد كه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام مي كند. البته اين بدان معناست كه تمام 
كالاهاي مشمول فهرست چهارم كالايي، امكان واردات به 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي را نخواهند داشت. شرط دوم 
هم اين است كه ثبت سفارش كالاهاي گروه چهارم كالايي 
به صورت بدون انتقال ارز، صرفا در صورت وجود قبض انبار 
و تا پيش از تاريخ 15 بهمن ماه، مجاز خواهد بود. از آنسو، 
شوراي عالي مناطق آزاد نيز مسووليت كنترل قبوض انبار 
و نيز كنترل رعايت س��قف 1۴0 ميليون دلاري واردات را 
بر عهده گرفته است. اين تصميم در شرايطي اتخاذ شده، 
كه موضوع ممنوعيت سفت و سخت واردات برخي اقلام 
به كشور، از ماه ها پيش به محل انتقاد برخي فعالان بخش 
خصوصي بدل ش��ده بود. چراكه بسياري از اقلامي كه در 
فهرست متشكل از 1339 قلم كالاي ممنوعه وارداتي قرار 
داشتند، در صنايع داخلي مورد استفاده بودند و به همين 
دليل بخش خصوصي به ممنوعيت اكيد واردات اين اقلام 
كالايي معترض بود. وزارت صنعت، اعلام كرد كه امكان ثبت 
سفارش برخي از اين كالاها در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي 
را فراهم مي كند، در حالي كه بانك مركزي، حتي پيش از 
آنكه اين آزادسازي مشروط واردات آغاز شود، در اعلاميه 
آن را ممنوع اعلام كرد. اما اين آزادسازي مشروط با تأييد 
دس��ت كم چهار نهاد تصميم گير در امر واردات، صورت 
گرفته است. وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانك مركزي، 
سازمان گمرك ايران و سامانه جامع تجارت، چهار نهادي 
هستند كه بر واردات مش��روط ممنوع الورودها به كشور 

صحه گذاشته اند. 

نوسانممنوعيتها
بيش از يك ماه قبل، مجوز ترانزيت كالاهاي اولويت ۴ به 
مناطق آزاد از س��وي گمرك ايران صادر شد كه چند روز 

بعد با مخالفت هاي صورت گرفته اين مجوز لغو شد، حالا 
اما امكان واردات مشروط برخي از كالاهاي اولويت چهارم 
كالايي به كش��ور، دوباره برقرار شده اس��ت. ماجرا اما به 
تلاش وزارت صنعت براي باز گذاشتن روزنه واردات برخي 
كالاهاي مش��مول ممنوعيت هاي وارداتي بر مي گردد و 
البته، در اين ميان، مجاز يا ممنوع بودن واردات اين كالاها 
به مناطق آزاد، دستخوش چندين تصميم گيري نوساني و 

ضد و نقيض شده است.
 در ابتدا اعلام شده بود كه امكان واردات كالاهاي اولويت 
چهارم كالايي به كشور، تنها به شكل محدود و جهت رفع 
نيازهاي ش��ركت هاي توليد كننده در مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي مهيا خواهد شد. كمي بعد اما، در حالي كه هنوز 
ابلاغيه اي در اين مورد صادر نشده بود، بانك مركزي اعلام 
كرد كه واردات كالاهاي  گروه چهارم حتي در مناطق آزاد 
تجاري و ويژه اقتصادي ممنوع است. بر اساس اعلام روابط 
عمومي بانك مركزي، »پيرو صدور مجوز واردات كالاهاي 
گروه چهارم به برخي از مناطق آزاد تجاري و  ويژه اقتصادي 
توسط تعدادي از مسوولان استان هاي مرتبط آن مناطق، 
رييس كل بانك مركزي اعلام كرد در جلسه هيات دولت 
اين تخلف برخي مناطق مطرح شد و نظر دولت همچنان 
بر ممنوع بودن ورود اين كالاها به كشور حتي در مناطق 

آزاد تجاري و ويژه اقتصادي است.«
با اين حال، ظاهرا عدم واردات برخي كالاهاي فهرس��ت 
ممنوعه هاي وارداتي، انتقاداتي را در ميان فعالان اقتصادي 
ايجاد كرد كه بلافاصله به تجديدنظر در اين تصميم و صدور 
يك بخشنامه جديد منجر شد. به اين ترتيب، با بخشنامه 
جديد امكان انتقال كالاهاي مشمول اولويت گروه چهارم كه 
پيش از اين و قبل از ممنوعيت مجوز ثبت سفارش گرفته اند 
به مناطق آزاد و ويژه اقتصادي فراهم و فهرست مشتمل بر 
1339 كالاي ممنوعه وارداتي، امكان واردات با سقف 1۴0 
ميليون دلاري به اين مناطق را خواهند داشت. اين بخشنامه 
در راستاي اجراي سياست هاي جديد دولت و دستور معاون 
اول رييس جمهور، وزير امور اقتصادي و دارايي و همچنين 
رييس كل گمرك ايران مبني بر انجام اقدامات اورژانسي 
براي كاهش رسوب كالا در بنادر اعلام شده بود. اكنون اما 
به نظر مي رسد، با مصوبات جلسه اي با حضور نمايندگان 
تام الاختيار وزارتخانه هاي اقتصاد، صنعت، بانك مركزي و...، 
تغييرات اساسي در بحث بازگشايي ثبت سفارش كالاي 

گروه ۴ در مناطق آزاد انجام شده است.
اتخاذ اين تصميم اما به حدود 10 روز گذشته بر مي گردد، 
جايي كه در حاشيه جلسه كميسيون اقتصادي دولت در 
تاريخ 15 بهمن ماه، جلسه اي درباره بررسي موضوع واردات 
كالاهاي اولويت ۴ )ممنوع شده بعد از نوسانات اخير ارزي( 

به مناطق آزاد تا سقف 1۴0 ميليون دلار با محوريت بانك 
مركزي، وزارت صمت، دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد 
و گمرك ايران برگزار ش��د. در حال حاضر واردات 1339 
قلم كالاي طبقه بندي شده در گروه چهارم كالايي ممنوع 
بوده و امكان ثبت س��فارش به صورت بدون انتقال ارز نيز 
وجود ندارد. ثبت س��فارش بدون انتقال ارز از روش هاي 
سنتي تجارت در ايران است كه دولت براي جلوگيري از 
وقوع برخي تخلفات در حوزه خروج سرمايه در حال حاضر 
استفاده از اين روش را مگر در موارد خاص آن و هم به مدت 

محدود، ممنوع كرده است.

مفادآزادسازيوارداتكالاهايممنوعه
آزادسازي مشروط واردات كالاهاي مشمول گروه چهارم 
كالايي اما به چه شكل انجام مي شود؟ مصوبات جلسه 
تصميم گيري در مورد واردات محدود ممنوع الورودها 
به امضاي چند نماينده از نهادهاي درگير در امر واردات 
رسيده است. براين اساس، 3 نفر از سامانه جامع تجارت، 
يكي از مديران بانك مركزي، سرپرس��ت دفتر مقررات 

صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت و البته معاون 
فني گمرك، در اين جلس��ه حضور داشته اند. براساس 
تصميم اين ش��ورا، از اين پس ب��راي پيش فاكتورهاي 
جديد مناطق آزاد در صورتي ك��ه كالا در گروه چهارم 
اولويت كالايي قرار داشته باشد و البته جزو ليست مجاز 
وزارت صنعت باشد، مجوز ثبت سفارش صرفا تا تاريخ 

31 فروردين ماه سال 98 صادر خواهد شد.
اين در حالي است كه بر اساس اين تصميم، ثبت سفارش 
كالاي گروه چهارم، صرفا در صورت وجود قبض انبار قبل 
از تاريخ 15 بهمن ماه مي توان��د به صورت بدون انتقال 
ارز انجام ش��ود و مسووليت كنترل قبوض انبار به عهده 
مناطق آزاد خواهد بود و به عبارت س��اده تر، مسووليت 
كنترل رعايت سقف 1۴0 ميليون دلاري ثبت سفارشات 
مذكور بر عهده شوراي عالي مناطق آزاد است. علاوه بر 
اين، وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف خواهد بود 
امكان ويرايش در مورد ثبت سفارش هاي بدون انتقال ارز 
مناطق آزاد كه پيش از تاريخ 15بهمن ماه صادر شده اند 

را فراهم كند.

امكانسوءاستفادههايرانتي؟
آزادسازي مشروط واردات برخي كالاهاي ممنوعه وارداتي اما 
اين پرسش را به ميان مي كشد كه چرا و بر چه اساس قوانين 
تجارت كشور مي توانند استثنا بردار باشند؟ تجربه تخصيص 
ارز رسمي ۴200 توماني به تمامي متقاضيان واردات كالاهاي 
مورد نياز در كشور و مشكلات مربوط به عدم واريز ما به التفاوت 
ارز رسمي و ارز آزاد، در كنار عدم بازگشت تمام و كمال ارزهاي 
صادراتي به سامانه نيما، تنها حاصل وجود موارد استثنا در 
قوانين تجارت كشور هستند. اكنون نيز هر چند قيود زماني 
و قيمتي براي واردات مشروط ممنوع الورودها به مناطق آزاد 
كشور وضع شده است، اما امكان سوءاستفاده هاي رانتي از اين 
وضعيت وجود دارد. تمامي شركت هاي حاضر در مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي كشور، توليدي نيستند و حتي گشايش محدود 
امكان واردات كالاهاي گروه چهارم، ممكن است به تقاضا براي 
ارز در كشور دامن بزند. اين در حالي است كه عدم موافقت 
ابتدايي بانك مركزي با آزادسازي واردات ممنوع الورودها و 
موافقت كنوني اين نهاد با موضوع، همچنان نگراني هايي را در 

مورد ساز وكار واردات اين كالاها مطرح مي كند.
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تازه ترين آمار از مكاتبه اتاق تهران با اركان حاكميتي، 
حاكي از آن اس��ت كه در طول مدت ۴ ساله از فعاليت 
دوره هش��تم پارلمان بخش خصوصي، بال��غ بر 350 
نامه و مكاتبه با نهادها و سازمان هاي انجام شده، تا اتاق 
تهران به عنوان نماينده بخش خصوصي كشور، پاسدار 
حقوق بنيادين فعالان اقتصادي در تجارت آزاد و توسعه 
اقتصاد آزاد رقابتي باشد.  بخش��ي از اين نامه نگاري ها 
به ثمر نشس��ته و اتاق تهران موفق ش��ده كه در تفاهم 
با مس��وولان دولتي بخش مهم��ي از موانع پيش روي 
كسب وكار را از برابر فعالان اقتصادي بردارد. اما بخشي 
از مطالبات بخش خصوصي ك��ه در قالب مكاتبات به 
دس��تگاه هاي اجرايي انعكاس يافته بود نيز به صندوق 
بايگاني نهادها، وزارتخانه ها و ديگر سازمان هاي دولتي 
سپرده شد. بيش��ترين مكاتبه اتاق تهران اما با معاون 
اول رييس جمهوري بوده كه تعداد اين مكاتبات به ۴8 
مورد مي رسد؛ وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز با 2۴ 
مورد نامه نگاري در جايگاه مقصد بعدي مكاتبات اتاق 
تهران قرار گرفته اس��ت.  در اين ميان، كمترين ميزان 
مكاتبه نيز مربوط به قوه قضاييه اس��ت كه تاكنون يك 
مورد نامه ن��گاري درخصوص ارزياب��ي بانك جهاني از 
شاخص هاي 9گانه و درخواست همكاري براي ارتقاي 
رتبه فضاي كسب وكار كشور از طريق ايجاد هماهنگي 
بيشتر با سازمان هاي ذي ربط در زمينه رفع مشكلات 

كسب و كار انجام گرفته است. 

مكاتبهبامعاونتاقتصادي
دفترمقاممعظمرهبري

در طول چهار سال فعاليت اتاق تهران در دوره هشتم، 
ح��دود 200 نامه با امض��اي رييس اتاق ته��ران براي 
دستگاه هاي مختلف سياست گذاري و اجرايي از شوراي 

امنيت ملي و رياست جمهوري گرفته تا مجلس شوراي 
اس��لامي و قوه قضاييه و... ارسال شده است. تعداد قابل 
توجهي مكاتبه كه حدود 150 نامه مي شود نيز از طريق 
دبيركل اتاق تهران يا معاونان با سازمان هاي دولتي انجام 
شده كه محتواي اين نامه ها، دفاع از حقوق اساسي فعالان 

بخش خصوصي بوده است. 
اتاق تهران در اين مدت توانس��ته از طريق نامه نگاري، 
صداي توليدكنندگان، صنعتگران و بازرگانان را به دفتر 
مقام معظم رهبري نيز برساند. رهبر معظم انقلاب همواره 
در گفتار و در سياست هاي ابلاغي، توجه ويژه اي به بخش 
خصوصي مبذول داشته اند و اين نامه نگاري ها در جهت 
تقويت تعامل دو س��ويه صورت گرفته اس��ت؛ چنانكه 
تاكنون مكاتباتي با معاونت اقتص��ادي دفتر معظم له 
انجام گرفته كه طي آن، نتايج مطالعات اتاق تهران در 
مورد بررس��ي ظرفيت هاي تجاري و نيازهاي وارداتي 
12 كش��ور  همس��ايه و منطقه نظير عراق، افغانستان، 
امارات، آذربايجان، تركيه، چين، روس��يه، تايلند و... و 
ظرفيت هاي صادراتي ايران به اين كشورها و همچنين، 
نتايج نظرسنجي اتاق تهران از 600 فعال اقتصادي براي 

دفتر ايشان ارسال شده است.
همچنين پس از حضور دريابان علي ش��مخاني، دبير 
شوراي امنيت ملي، در يكي از جلسات هيات نمايندگان 
اتاق تهران گزارش��ي از مش��كلات فعالان اقتصادي از 
طريق شوراي امنيت ملي به دفتر مقام معظم رهبري 
تسليم شد و رهبر معظم انقلاب در ديدار با اعضاي هيات 
دولت، آنان را به پرهيز از صدور بخشنامه هاي پي در پي و 
احيانا متناقض و داشتن گوش شنوا در برابر پيشنهادات 

و راهكارهاي بخش خصوصي توصيه كردند.

12نامهاتاقتهرانبرايرييسجمهوري
اتاق بازرگاني تهران تاكنون 12 نامه به آدرس پاس��تور 

و براي شخص رييس جمهور ارسال كرده است. رييس 
اتاق تهران در اين مكاتبات، مشكلات فعالان اقتصادي را 
مطرح كرده و خواستار رفع موانع توليد شده است. در اين 
ميان يكسان سازي نرخ ارز و پيشنهادات بخش خصوصي 
براي س��اماندهي بازار ارز يكي از چند درخواست مهم 
فعالان اقتصادي از دولت بوده كه در مكاتبات پارلمان 
بخش خصوصي مورد تاكيد قرار گرفته است. البته اتاق 
بازرگاني تهران در تبيين مسائل گريبانگير فضاي كسب و 
كار از جمله مشكلات ناشي از تثبيت نرخ ارز و آسيب هاي 
نظام چندگانه ارزي، تنها به نگارش نامه اكتفا نكرده و 
تبعات تداوم اين سياس��ت ها را بارها از طريق رسانه ها 
گوشزد كرده است. چنانكه مسعود خوانساري، رييس 
اتاق تهران در جلسه تيرماه هيات نمايندگان به اين نكته 
اش��اره كرد كه اتاق طي چهار سال گذشته، حداقل ٥٣ 
بار بطور رسمي در جلسات خود بر ضرورت تك نرخي 
كردن، واقعي كردن و پرهيز از س��ركوب نرخ ارز تاكيد 
كرده و درباره جهش ناگهاني قيمت ارز هشدار داده است.

گيرندهاصلينامههاياتاقتهرانكيست
با اين حال آن طور كه از تعداد مكاتبات و نامه نگاري ها 
برمي آيد، بخش خصوصي، معاون اول رييس جمهور را 
پشتيبان خود در نهاد دولت يافته است و از همين رو در 
چهار سال گذشته، بيشترين نامه هاي خود را خطاب به 
او نگاشته است )۴8 نامه( . موضوع اين نامه ها به اسحاق 
جهانگيري نيز عمدتا به نوع عملكرد دستگاه هاي اجرايي 
اعم از س��ازمان امور مالياتي، سازمان تامين اجتماعي، 
گمرك و ... بازمي گردد. بر اين اس��اس، اصلاح فرآيند 
تسويه بدهكاران ارزي، نحوه مطالبه مفاصاحساب حق 
بيمه از فعالان اقتصادي، اصلاح ماده 20 قانون رفع موانع 
توليد، ارايه پيشنهاد براي رفع بخشي از معضل بنگاه هاي 
توليدي، تغيير مجموع حقوق گمركي، مساله پرداخت 

ماليات بنگاه هاي صنعتي و ضوابط چگونگي بازگشت 
ارز حاصل از صادرات كالاه��اي غيرنفتي از جمله اين 

درخواست ها بوده است. 

ارسال2۴نامهبهوزارتصنعت
در مي��ان وزارتخانه ها نيز اي��ن وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اس��ت كه به مقصد بيش��ترين مكاتبات اتاق 
تهران تبديل شده است. گويي كمتر سياستي در حوزه 
تجارت خارجي وجود داش��ته كه رضاي��ت بازرگانان 
بخش خصوصي پش��توانه آن باش��د؛ احتم��الا به اين 
دلي��ل كه با وجود تاكيد قانون و مقام هاي ارش��د نظام 
مبني ب��ر نظرخواهي از بخش خصوص��ي پيش از هر 
نوع سياست گذاري يا صدور بخشنامه، معمولًا فعالان 
اقتصادي مدام باي��د در پي اصلاح اين تصميمات، بعد 
از گرفته ش��دن و اجرا شدن باشند. مروري بر فهرست 
مكاتبات اتاق تهران )2۴ نامه( با اين وزارتخانه نش��ان 
مي دهد كه تصميمات دولتمردان پشت درهاي بسته 
در اغلب حوزه هاي تجاري، مشكلاتي را براي تجار ايجاد 
كرده و اتاق براي رفع اين مسائل ناگزير به نامه نگاري شده 
است؛ چنانكه، درخواست بازنگري و متوازن سازي نظام 
تعرفه اي، اعلام مشكلات ثبت سفارش، تخصيص ارز، 
رسوب كالا در گمركات و ساير مشكلات مربوط به واردات 
مواد اوليه، قطعات و تجهيزات و ماشين آلات بخش توليد 

موضوع بخشي از اين مكاتبات بوده است.
افزون بر اين، لغو بخش��نامه گمرك درباره اخذ ماليات 
۴درصدي از مجموع ارزش گمرك��ي و حقوق ورودي 
جزو درخواست هاي اتاق از وزارت اقتصادي و دارايي بوده 
است. همچنين درخواست اعزام هيات هاي حسن نيت 
اتاق تهران به كش��ورهاي هدف از وزارت امور خارجه، 
پيگيري مطالبات سررسيد شده شركت هاي تجهيزات 
پزشكي و داروخانه ها از بيمه ها و بخش دولتي از وزارت 

بهداش��ت، درخواست تس��هيل زمينه هاي مشاركت 
بخش خصوصي فعال در حوزه نفت براي جذب منابع 
سرمايه گذاري خارجي و فناوري روز و نيز درخواست حل 
مشكلات شركت هاي حمل ونقل بين المللي با عراق از 
جمله درخواست هاي پارلمان بخش خصوصي پايتخت 

از وزارتخانه ها بوده است.

پيشنهادهاييبرايبهارستانيها
اتاق بازرگاني تهران همچنين ب��راي رفع چالش هاي 
فضاي كس��ب وكار، تنها به تعامل با قوه مجريه بسنده 
نكرده و گاهي به قوه قانونگذار و رييس مجلس شوراي 
اسلامي نيز متوسل شده است. در چهار سال گذشته، 
اتاق تهران 8 مورد مكاتبه با قوه مقننه داش��ته اس��ت. 
چنانكه در مورد دغدغه ها و نگراني هاي فعالان اقتصادي 
در خصوص لايحه بودجه سال 1397، طرح اصلاح قانون 
چك، لايحه ماليات بر ارزش افزوده و نيز ديدگاه بخش 
خصوصي در مورد اصلاح قيمت بنزين اظهارنظر صورت 
گرفته است. فهرست مكاتبات اتاق بازرگاني تهران، نه 
براي كسب منافع خاص، كه براي جلوگيري از پايمال 
ش��دن حقوق همه فعالان اقتص��ادي، اعم از حقيقي و 
حقوقي، در چهار سال گذشته، بلند و بالاست؛ فهرستي 
كه اتاق تهران فارغ از نگاه هاي جانبدارانه و تنها در راستاي 
توسعه و پايبندي به اقتصاد آزاد رقابتي آنها را نگاشته تا 
خطايي را اصلاح كند، براي مشكلي راهكاري پيشنهاد 
دهد يا نسبت به وقوع رويداد ناميموني هشدار دهد. از 
خلال اين نامه نگاري ه��ا گاهي توفيقات قابل توجهي 
براي حل مشكلات بخش خصوصي حاصل شده است 
مانند پذيرش اظهارنامه هاي مالياتي بنگاه هاي توليدي 
كوچك و متوسط برپايه اعتماد دولت به موديان و گاهي 
نيز هشدارها ناديده گرفته شده است مانند آنچه پيش از 

جهش ارزي رخ داد. 

اهميتبرندسازيازنگاهوزيرصنعت
وزير صنعت، معدن و تجارت در نشست با مديران برندهاي 
برتر كشور با بيان اينكه مديران برندهاي برتر جزو افتخارات 
كشور هس��تند، گفت: مديران اين برندها بهترين جمع 
فكري براي توسعه صادرات است. رضا رحماني با اشاره به 
نكته كليدي رشد صنعتي اظهار كرد: فناوري و صادرات دو 
بال شكوفايي صنعت هستند كه بايد هر دو بال را فعال نگه 
داريم تا سقوط نكنيم. به گزارش ايرنا، او با اشاره به بازديدهاي 
اس��تاني خود از كارخانجات توليدي افزود: وقتي توسعه 
واحدهاي برند برتر كشور را در استان ها مي بينيم به آينده 
صنعت اميدوار مي شويم. وزير صنعت با تاكيد بر اهميت 
بخش خصوصي در توسعه متوازن صنعتي و خطرات تحريم 
عنوان كرد: الزامات عبور از تحريم باور بخش خصوصي است 
و ما اين باور را در وزارت صنعت نهادينه مي كنيم. رحماني 
خطاب به مديران واحدهاي توليدي حاضر در نشس��ت 
گفت: اولويت اول ما در كشور حفظ وضع موجود واحدهاي 

صنعتي است و هركس در هر جايگاهي به اين امر مهم لطمه 
بزند از ما نيس��ت.  او همچنين در جمع مديران واحدهاي 
صادرات محور افزود: ما درصدد هستيم از فرصت صادراتي 
15 كشور همسايه براي افزايش صادرات استفاده كنيم و 
در اين راستا در مذاكرات بين المللي با سفراي اين كشورها، 
تسهيل روابط تجار را با كشورهاي همسايه در برنامه داريم 
و اين موضوع دغدغه جدي و مشترك ما و بخش خصوصي 
است. وزير صنعت، معدن و تجارت در اين راستا به مذاكرات 
اخير خود با سفير قطر اشاره كرد و گفت: در خصوص تامين 
مايحتاج تدارك جام جهاني مذاكراتي با قطري ها داشتيم 
كه هياتي تجاري براي پوشش اين امر تجاري به اين كشور 
اعزام مي كنيم. رحماني عنوان كرد: تصميم داريم از وزراي 
قبلي كه س��ال ها داراي تجربه هس��تند و افراد شاخص و 
شخصيت هاي ملي و بين المللي در راهبري پروژه هاي بزرگ 

بين المللي استفاده كنيم. 

نابهسامانيبازارارتباطيبهساختاردولتندارد
وزير اسبق صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اينكه مصلحت 
نيست كه راه رفته را دوباره بازگرديم و مجددا وزارت صنعت، 
معدن و تجارت تفكيك شود، گفت: اگر نابساماني در نظام 
صنعت يا بازار داريم ارتباطي به ادغام و تفكيك نهادهاي 
دولتي ندارد. به گزارش فارس، محمدرضا نعمت زاده وزير 
اس��بق صنعت، معدن و تجارت، در يك برنامه راديويي در 
خصوص ضرورت احياي وزارت بازرگاني گفت: در جوامع، 
دولت و زمان هاي مختلف اگر دولت بخواهد وظايف اصلي 
خودش يعني سياس��ت گذاري و نظ��ارت را انجام دهد، 
لذا با دركنار هم بودن دس��تگاه هاي سياست گذار و ناظر 
مي تواند عملكرد بهتري داشته باشد. او افزود: در كشورهاي 
صنعتي مجموعه فعاليت ها در ح��وزه صنعت و بازرگاني 
ادغام شده است و مجموعه وزارت اقتصاد نيز همراه با اين 
مجموعه هاست، در كش��ور ما هم تا قبل از انقلاب وزارت 
اقتصاد را داش��تيم كه درون آن صنعت، معدن و بازرگاني 

بود، بعد از آن بازرگاني تفكيك شد و وزارت صنايع و معادن 
به وجود آمد. وزير اسبق صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر 
بخواهيم به صورت دولتي اقتصاد را اداره كنيم نياز به نهادها و  
وزارتخانه هاي متعدد داريم، اما با توجه به اينكه جهت گيري 
نظام پس از انقلاب به ويژه بعد از جنگ بر اين بود كه دولت 
به تدريج به س��مت وظايف حاكميتي و كوچك س��ازي 
حركت كند، لذا تفكيك وزارتخانه ها با اين امر منافات دارد. 
نعمت زاده ادامه داد: به همين دليل در زمان دولت سازندگي 
هدف بر اين بود كه وزارتخانه هاي صنعتي كه اوايل انقلاب 
جدا شده بودند دوباره ادغام شوند كه در مرحله اول وزارت 
صنايع و صنايع سنگين، در مرحله بعد معادن و فلزات و در 
مرحله آخر وزارت بازرگاني نيز در دولت دهم ادغام شدند. 
وي اف��زود: زماني كه در دولت يازدهم كار را آغاز كرديم در 
واقع اين وزارتخانه ها تجميع شده بودند كه هر كدام از اين 
بخش ها در س��اختمان هاي خودشان و با احكام و وظايف 

قبلي فعاليت مي كردند كه به تدريج با همكاري كاركنان 
به ادغام اين مجموعه ها كمك كرديم كه بنده همواره با اين 
مساله موافق بوده ام. وزير اسبق صنعت، معدن و تجارت با 
اشاره به اينكه به عقيده بنده مصلحت نيست كه راه رفته را 
دوباره بازگرديم، توضيح داد: اگر نابساماني در نظام صنعت يا 
بازار داريم ارتباطي به ادغام و تفكيك نهادهاي دولتي ندارد 
. نعمت زاده تصريح كرد: بايد به بخش خصوصي اجازه رشد 
و توسعه بدهيم چراكه براي كاهش سهم دولت و رفتن به 
سمت سياست گذاري و نظارت صرف دولت نيازمند وجود 
بخش خصوصي قوي در كشور هستيم. وي افزود: اگر بينش 
و تفكرمان را در رابطه با مس��ائل اقتصادي اصلاح نكنيم با 
تغيير، ادغام و تفكيك نهادها، جز اتلاف منابع و وقت سود و 
منفعتي نصيب ما نخواهد شد. تفكيك و ادغام بدون سياست 
كلي صحيح نيست و معتقد هستم در حال حاضر كه در نيمه 

راه ادغام هستيم برگشتن به وضعيت قبلي اشتباه است.
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مشوقهايصادراتي
دربودجه98اعمالشد

ايرنا|  مع��اون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: 
اعمال مشوق هاي صادراتي يكي از خواسته هاي تجار و 
صادركنندگان است و دولت در بودجه 98 مشوق هاي 
صادراتي قابل توجهي را لحاظ كرده است. عباس تابش 
افزود: دولت تدبير و اميد حمايت از صادركنندگان را 
با هدف رونق اقتصادي در دس��تور كار دارد و يكي از 
كار هاي مهمي ك��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پيگيري مي كند اجراي دقيق مصوبات است تا بخشي 
از مشكلات موجود صادركنندگان برطرف شود. او 
اظهار كرد: مصوبات شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي بسيار كار ساز اس��ت چرا كه در اين شورا 
علاوه بر بررسي مشكلات و موانع پيش رو، راهكارهاي 
لازم براي رونق توليد و تسهيل صادرات ارايه مي شود. 
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: بانك هاي 
عامل تسهيلات سرمايه در گردش را بايد به موقع به 
توليدكنندگان پرداخت و موانع پيش رو را برطرف 
كنند.  تابش با بيان اينكه پيمان سپاري ارزي، يكي 
از ابزارهاي سياس��ت كنترل ارز است، افزود: تجار و 
بازرگانان مشكلات عمده اي در اين ارتباط دارند ولي 
دولت تدابيري اتخاذ كرده كه بر اساس اين تدابير تجار 
و بازرگانان تا سقف يك ميليون دلار از پيمان سپاري 
ارزي معاف شدند. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
حمايت از مراكز تجاري خارجي با اعمال مشوق هاي 
صادراتي را يادآور شد وگفت: در مورد صادرات به ريال 
در استان هاي مرزي رايزني هاي لازم صورت گرفته 
كه اميد است به نتيجه خوبي منجر شود. او واردات 
دام زنده و گوشت از آسياي ميانه به اردبيل را ضروري 
دانست و اعلام كرد: واردات دام زنده از آسياي ميانه 
به كشتارگاه اردبيل تصويب شده كه مي توان از اين 

ظرفيت به صورت بهينه استفاده كرد.

شرطتوليداقتصادي
اززبانمعاونوزيرصنعت

ايسنا|  معاون وزير صنعت، معدن وتجارت گفت: 
هنگامي كه توليد اقتصادي شود و عملكرد زنجيره هاي 
تأمين به نحوي باشد كه مشكلات در زمينه فراهم 
كردن مواد اوليه را حل كنند، مي توانيم شاهد توليد 
محصولاتي با كيفيت و باصرفه باش��يم. محس��ن 
صالحي نيا با بيان اينكه در حال حاضر هشت مركز 
خدمات فناوري و كسب و كار با اين مختصات و ويژگي 
در كشور وجود دارد، اظهار كرد: اينها مراكزي هستند 
كه فعاليت هاي مختلفي را ارايه مي دهند اما مهم ترين 
ويژگي شان اين است كه به وسيله بخش خصوصي و 
بر اساس نيازمندي هايشان ايجاد مي شوند. او افزود: 
رف��ع نيازمندي هايي نظي��ر عارضه يابي واحدهاي 
صنعتي، مسائل طراحي و فرايند، صادرات، خوشه ها 
و زنجيره تأمين از جمله اقدامات و وظايف تعيين شده 
براي مراكز كس��ب و كار در كشور است. مديرعامل 
سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران 
نتيجه استفاده مشترك از اين خدمات را برخورداري 
از هزينه هاي بس��يار كم و ارايه به روزترين خدمات 
دانس��ت و بيان كرد: هنگامي ك��ه توليد اقتصادي 
شود و عملكرد زنجيره هاي تأمين به نحوي باشد كه 
مشكلات در زمينه فراهم كردن مواد اوليه حل شود، 
مي توانيم شاهد توليد محصولاتي با كيفيت و با صرفه 
باشيم. معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه 
رفع مشكلات بخش خصوصي توسط مراكز كسب و 
كار ضروري است، گفت: اين مراكز با ايجاد فناوري 
مي توانند نقشي موثر در فروش و صادرات محصولات 

ايراني داشته باشند .

تغييررويهعرضهكنندگان
پوشاكقاچاق

فارس|   سخنگوي ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز گفت: طرح مبارزه با برندهاي محرز عرضه كننده 
پوش��اك قاچاق را به اس��تان ها توس��عه مي دهيم. 
حميدرضا دهقاني نيا در مورد روند اجراي طرح مبارزه 
با برندهاي محرز عرضه كننده پوشاك قاچاق گفت: 
طرح مبارزه با برندهاي محرز عرضه كننده پوشاك 
قاچاق در حال توسعه به استان ها است و نظر ستاد 
مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز هم مبني بر توسعه 
اين طرح است.  سخنگوي س��تاد مركزي مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز در پاس��خ به اين سوال كه براساس 
ارزيابي هاي صورت گرفته توس��ط س��تاد وضعيت 
اجراي ط��رح در تهران چگونه بوده اس��ت، افزود: از 
110 فروشگاه شناسايي شده عرضه كننده پوشاك 
قاچ��اق در تهران بيش از 85 درص��د رفتار خود را با 
عرضه پوشاك ايراني به جاي پوشاك وارداتي قاچاق 
يا تعطيلي فروشگاه عرضه كننده پوشاك قاچاق رفتار 
خود را اصلاح كردند. او بيان ك��رد: بنابراين از 110 
فروشگاه عرضه كننده پوش��اك قاچاق بيش از 80 

فروشگاه تغيير رويه داده اند. 

ظرفيتصادراتايران
بهكشورهايهمسايه

تسنيم|   سرپرس��ت سازمان توس��عه تجارت از 
كشش صادرات ايران براي بازار كشورهاي همسايه 
خبر داد. محمدرضا مودودي با اش��اره به لزوم ارتقاء 
زيرس��اخت هاي صادراتي و گسترده تر كردن سبد 
محصولاتي صادراتي كشور، گفت: سرمايه گذاري 
روي مگاپروژه ها يكي از نيازهاي امروز كش��ور است 
كه مي تواند زيرساخت هاي صادراتي كشور را توسعه 
دهد. او ادامه داد: هم اكنون در بخش توسعه صادرات 
محصولات كش��اورزي و صناي��ع تبديلي، حداقل 
10 مگاپروژه صادراتي با مشاركت بخش خصوصي 
تعريف شده است و معتقديم بايد بيش از اين در اين 
بخش سرمايه گذاري شود. سرپرست سازمان توسعه 
تجارت افزود: تجربه دولت در سرمايه گذاري در حوزه 
پتروشيمي و فولاد نيز نش��ان داده كه تا چه ميزان، 
سرمايه گذاري در داخل، مي تواند به توسعه صادرات 
منجر شود و امروز بيش از 20 ميليارد دلار از صادرات، 
متعلق به همان پروژه هايي اس��ت كه دولت در آنها 

سرمايه گذاري كرده است. 



15 جهان

اجلاس ورشو، شكستي ديگر در سياست خارجي امريكا

رييس جمهوري ونزوئلا از رويكرد دوگانه واشنگتن پرده برداشت

نشستيپرهياهو،بيرهاورد

مذاكره مخفيانه مادورو با امريكا

گروه جهان| 
كنفرانس دو روزه ورش��و با موضوع »صل��ح و ثبات در 
خاورميانه« به پايان رس��يد. نقطه پايان اين كنفرانس 
نشستي خبري با حضور وزراي خارجه امريكا و لهستان 
بود كه اختلافات اتحاديه اروپا و امريكا را بيش از پيش به 
نمايش گذاشت. نشست ورشو كه با ميزباني لهستان و 
تدارك پر هياهوي ايالات متحده برگزار شد همان طور 
كه انتظار مي رفت رهاوردي فرات��ر از تبليغات گذرا در 

بر نداشت.
اسپوتنيك نوشته: »امريكا با عقب نشيني تاكتيكي از 
هدف اوليه، يعني ايجاد ائتلاف چند جانبه عليه ايران، 
و تغيير نام نشس��ت به “صلح و امنيت در خاورميانه “ 
تلاش كرد تا از خالي ماندن صندلي هاي كنفرانس خود 
جلوگيري كند؛ اما از مجموع 80 كشور دعوت شده تنها 
28 كشور در سطح مطلوب اجلاس يعني وزراي خارجه 
ش��ركت كردند به عنوان مثال، از 22 كشور عرب عضو 
اتحاديه عرب، 8 كشور در سطح وزير خارجه در كنفرانس 
حضور داش��تند كه عمدتا از كش��ورهاي خليج فارس 
هس��تند. قطر در ميان اين كش��ورها نب��ود. الجزاير و 
لبنان و عراق و تشكيلات خودمختار فلسطيني هم در 
كنفرانس حضور نداشتند و مصر و تونس هم در سطح 
معاون وزارت خارجه شركت كردند. فدريكا موگريني 
رييس ديپلماس��ي اتحاديه اروپا، به لهس��تان نرفت. 
هايكو ماس وزير خارجه آلمان و وزراي خارجه برخي از 
كشورهاي اروپايي نيز نشست ورشو را ناديده گرفتند. 
بس��ياري از كش��ورها هم مقامات رتبه پايين را به اين 
ورشو فرستادند. مسكو نماينده خود را اصلا به پايتخت 
لهستان نفرستاد... به عبارت ديگر نشست ورشو با تمام 
هزينه هايش، يادآور اجلاس 2017 ميلادي رياض است 
كه 55 كشور را ميزباني كرد اما مجموعه اي از اتفاقات و 
محاسبات نادرست، ايالات متحده را در تشكيل ناتو عربي 
براي مقابله با ايران در منطقه ناكام گذاشت.«  نشست 
ورشو با وجود تلاش گسترده محور امريكايي، اسراييلي 
و برخي كشورهاي عربي بدون اش��اره به نام كشوري 
خاص به كار خود پايان داد. آسوشيتدپرس در اين باره 
نوش��ته: »اجلاس ورش��و در حالي آغاز  شد كه اهداف 
نامشخصي داشت و ابهامات زيادي نيز درباره نتايج آن 
وجود داشت. كاخ سفيد به ويژه در دوره ترامپ اقدامات 

گوناگوني را عليه تهران انجام داد كه در هيچ يك از آنها به 
نتيجه دلخواه خود دست پيدا نكرد. از اين رو نشست در 
لهستان ادامه همان روندها در سياست خارجي ايالات 
متحده است. خبرگزاري چيني شينهوا هم جمعه و پس 
از پايان اين رويداد نوش��ت: »در اين كنفرانس دو روزه، 

اروپا و امريكا مواضع بسيار متفاوتي درباره برخي مسائل 
منطقه اي از جمله ايران داش��تند و آشكارا با يكديگر 
دچار مناقشه هس��تند. امريكايي ها پيش از اجلاس و 
در جريان آن تلاش گسترده اي كردند تا ايران را عامل 
بي ثباتي خاورميانه نشان دهند اما از ديدگاه اروپا، ايران 

به تعهداتش در چارچوب صلح آميز بودن برنامه هسته اي 
به درستي و با دقت عمل كرده و با ثبات به رفتارش ادامه 
داده است. همچنين يكي از نكات عجيب اجلاس اين بود 
كه ايالات متحده تاكيد داشت اين نشست درباره مسائل 
خاورميانه، يمن و سوريه است، اما نماينده اي از ايران و 

بسياري از كشورهاي اين منطقه در آن حضور نداشتند.« 
به اعتقاد برخي ناظران، دليل اصلي عدم موفقيت امريكا 
در تحريك كشورهاي اروپايي، پيش از آنكه به نگرش و 
رويكرد مستقل اروپا ارتباط داشته باشد به روابط تيره 
و تار واشنگتن و بروكسل در رياست جمهوري ترامپ 

ارتباط دارد. 

  دردسرهاي يك نشست 
از روزي كه شبكه فاكس نيوز براي نخستين بار از زبان 
مايك پمپئو خبر داد كه ورشو ميزبان كنفرانسي است كه 
به ابتكار و خواست امريكا براي ايجاد اجماعي بين المللي 
علي��ه ايران برگزار خواهد ش��د، مقام هاي لهس��تان با 
مشكلات چندگانه اي مواجه بوده اند، از اعتراض و انتقاد 
ايران گرفته تا متهم شدن از س��وي برخي كشورهاي 
اروپايي به عميق تر كردن شكافي كه امريكا مي خواهد 
در اروپا دامن بزند. مقام هاي لهستان كوشيدند كه اين 
مشكلات و اتهام ها را به گونه اي بلاموضوع كنند كه در 
روابط نزديك شان با واشنگتن خللي ايجاد نشود و مزاياي 
برگزاري كنفرانس، يعني امتياز گيري بيشتر از امريكا، 
از جمله در مورد مس��ائل امنيتي در قبال روسيه و نيز 
امتيازهاي اقتصادي از دست نرود.  گرچه واشنگتن هر 
چه كه به برگزاري كنفرانس نزديك تر شد تلاش كرد 
تا اختلافات ميان امريكا و اروپا را كم اهميت و تاكتيكي 
جلوه دهد اما اين راز س��ر به مهري نيس��ت كه انگيزه 
واشنگتن در انتخاب شهري در قلب اروپا براي برگزاري 
كنفران��س، وراي هر چه  بين المللي ت��ر كردن موضوع 
ايران و سوق دادن جهان به اعمال فشار بر تهران، منزوي  
كردن كشورهاي قدرتمند اروپايي مانند فرانسه و آلمان 
بود. رابرت چولدا تحليلگر مس��ائل سياسي، مي گويد: 
»محرك اصلي برگزاري كنفرانس ورشو براي لهستان، 
روسيه اس��ت و نه ايران يا حتي خاورميانه. آنچه براي 
دولت لهستان مهم است داشتن يك پايگاه نظامي دايم 
ارتش امريكا در خاك لهستان است. تمام ايده برگزاري 
كنفرانس ورشو از كاخ س��فيد آمده است و نه ورشو. به 
نظر من دولت لهستان مايل اس��ت روابط دوستانه اي 
با ايران داشته باشد و با اين كشور همكاري كند. اما در 
حال حاضر هدف اين كشور ميزباني پايگاه دايم نظامي 

ارتش امريكا است.« 

گروه جهان| 
نيكلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا، مي گويد دولت 
او به طور مخفيانه با دولت دونالد ترامپ رييس جمهوري 
امريكا، گفت وگوهايي را آغاز كرده است. مادورو در گفت وگو 
با آسوشيتدپرس ضمن انتقاد از رويكرد واشنگتن در قبال 
بحران جاري در كشورش گفته اميدهاي خود را براي ديدار 

با ترامپ از دست نداده است.
سخنان رييس جمهوري ونزوئلا در حالي بيان شده كه ايالات 
متحده خوان گوايدو رهبر مخالفان دولت ونزوئلا، را به عنوان 
رييس جمهوري موقت اين كشور به رسميت شناخته است.

نيكلاس مادورو در بخشي از مصاحبه با آسوشيتدپرس گفته 
كه وزير خارجه دولت او در جريان گفت وگوهايي مخفيانه در 
نيويورك از اليوت آبرامز نماينده ويژه امريكا در امور ونزوئلا 
دعوت كرده است خصوصي، آشكارا يا مخفيانه از اين كشور 
ديدار كند. رييس جمهوري ونزوئلا گفته: »اگر او مي خواهد 
ملاقات كند فقط به من بگويد كي و كجا! من سر قرار حاضر 
خواهم بود.« رييس  جمهوري ونزوئلا جزييات بيشتري از 
مذاكرات مخفيانه نيويورك و طرح خود براي ديدار با اليوت 
آبرامز ارايه نكرده است. در همين حال، يك مقام ارشد دولت 
امريكا كه نخواست نامش فاش شود تاكيد كرده كه واشنگتن 
مايل است با مقام هاي سابق ونزوئلا از جمله مادورو درباره 

طرح شان براي ترك قدرت گفت وگو كند.

  اعزام نيرو به اطراف ونزوئلا 
صحبت از مذاكرات مخفيانه دولت مادورو و واشنگتن در 
شرايطي است كه كوبا امريكا را متهم كرده است كه به منظور 
اقدام عليه رييس جمهور قانوني ونزوئلا نيروهاي نظامي 
امريكايي را بطور مخفيانه به چند جزيره درياي كاراييب 
اعزام كرده است. دولت كوبا در بيانيه اي كه در روزنامه حزب 
كمونيست منتشر شده، گفته است كه هواپيماهاي نظامي 
امريكايي هفته گذشته در پورتوريكو، جمهوري دومينيكن 

و همچنين چند منطقه استراتژيك فرود آمده اند.
كوب��ا مي گوي��د هواپيماه��اي امريكاي��ي از پايگاه هايي 
برخاسته اند كه در عمليات مخفيانه دخيل بوده اند، حتي 
عليه رهبران كشورهاي ديگر. فيدل كاسترو رهبر سابق كوبا، 

از رهبراني بود كه امريكا توطئه هايي براي قتل او انجام داد.
امريكا اتهام اعزام نيرو به جزاير كاراييب را رد يا تاييد نكرده، 
اما وزير خارجه جمهوري دومينيكن گفته است كه هيچ نقل 
و انتقال نيروهاي نظامي امريكايي در اين كشور انجام نشده 
است. خورخه آرزا وزير خارجه ونزوئلا، نيز در واكنش به اين 
خبر گفته نيروهاي كشورش براي دفاع از هر ميلي متر خاك 
ونزوئلا آماده اند. او همچنين گفته گروهي ديپلماتيك براي 
دفاع از ونزوئلا در سازمان ملل تشكيل شده و روسيه، چين 
ايران، نيكاراگوئه، كره شمالي، سوريه و تشكيلات خودگردان 

فلسطيني از جمله حاميان آن هستند.

  كمك 100 ميليون دلاري
خبرگزاري فرانسه نيز نوشته ش��ماري از كشورهاي قاره 
امريكا در جريان نشستي در واشنگتن متعهد شده اند كه 
كمك هايي به مبلغ يكصد ميليون دلار را به ونزوئلا بفرستند. 
بنا براين گزارش، سازمان كشورهاي امريكايي پنج شنبه در 
حمايت از مردم ونزوئلا نشستي در واشنگتن برگزار كرده 

كه نماينده خوان گوايدو هم در آن شركت داشته است. 
جان بولتون مش��اور امنيت ملي كاخ سفيد، گفته در اين 
نشست 25 كشور متعهد شدند كه يكصد ميليون دلار كمك  
انسان دوس��تانه براي مردم ونزوئلا تدارك ببينند. بولتون 
همچنين از تمامي كشورها خواسته كه دولت موقت خوان 
گوايدو را به رسميت بشناسند و از آن حمايت كنند. مايك 
پمپئو وزير خارجه امريكا، نيز با اشاره به اينكه ۳0 كشور به 
همراه سازمان ها و نهادهاي بخش خصوصي در واشنگتن 
گرد آمده اند تا از ونزوئلا در اين بحران انساني حمايت كنند، 
اين نشس��ت را موفقيتي براي دولت موقت خوان گوايدو 

توصيف كرده است. 
بحران عميق اقتصادي كه از ماه ها پيش به بروز ابرتورم در 
ونزوئلا منجر شده بود از ماه گذشته با بحراني سياسي همراه 
شده است. امريكا و بيش از 50 كشور جهان با اعلام حمايت 
از خ��وان گوايدو به عنوان رييس جمهوري موقت ونزوئلا، 
خواس��تار كناره گيري نيكلاس مادورو از قدرت شده اند. 

با اين حال روس��يه، چين و ش��ماري از كشورها گفته اند 
همچنان مادورو را به عن��وان رييس جمهوري ونزوئلا به 
رسميت مي شناسند. در روزهاي اخير مقام هاي وفادار به 
نيكلاس مادورو اجازه نداده اند كاميون هاي حامل كمك هاي 

بشردوستانه وارد ونزوئلا شود.
مخالفان مادورو با برگزاري تظاهراتي در كاراكاس و شهرهاي 
ديگر، از مقام هاي دولتي خواس��ته اند اج��ازه دهد كه اين 
كمك ها به اين كشور كه با كمبود شديد مواد غذايي و دارو 
روبروست منتقل شود. خبرگزاري فرانسه نوشته، پنج شنبه 
هواداران مادورو با استفاده از كانتينرهايي كه در جاده هاي 
مرزي قرار دادند، مسير كوكوتاي كلمبيا به اورنا در ونزوئلا 
را مسدود كردند. در تحولي ديگر پارلمان ونزوئلا كه خوان 

گوايدو رياست آن را برعهده دارد، چهارشنبه اعضاي جديدي 
براي هيات مديره شركت دولتي نفت و سازمان هاي وابسته 
تعيين كرد. مهم ترين سازمان وابسته به شركت نفت ونزوئلا، 
كمپاني »سيتگو« اس��ت كه در تگزاس امريكا قرار دارد. 
خبرگزاري رويترز اين اقدام مخالفان دولت ونزوئلا را گامي 
در جهت به دست آوردن درآمدهاي نفتي اين كشور خوانده 
اس��ت. با اين حال ديوان عالي ونزوئلا كه كاملا در اختيار 
وفاداران به مادورو است اين تصميم پارلمان را غيرقانوني 
خوانده و عليه مديران تازه تعيين ش��ده اقامه دعوي كرده 
است. دولت دونالد ترامپ كه از گوايدو حمايت مي كند، اخيرا 
تحريم هاي نفتي را عليه ونزوئلا اعمال كرده كه مي تواند 

مشكلات اين كشور را تشديد كند.

دريچه

هند در پي حمله كشمير 
پاكستان را تهديد كرد

گروه جه�ان| نارندرا مودي نخس��ت وزير هند، با 
محكوم كردن حمله انتحاري به سربازان اين كشور 
در كش��مير، به پاكس��تان درباره ايجاد بي ثباتي در 
كش��ورش هش��دار داد. مودي گفته اف��رادي كه در 
طراحي و اجراي اين حمله دست داشتند، بهاي گزافي 
خواهند پرداخت. هند همچنين گفته پاكس��تان را 
دچار انزواي مطلق خواهد ك��رد. در حمله انتحاري 
پنجشنبه در كش��مير تحت كنترل هند، ۴۶ مامور 

پليس كشته شدند.
به گزارش بي بي سي، نارندرا مودي اين حمله را بزدلانه 
و ناجوانمردانه خوانده است. گروه سپاه محمد كه در 
پاكس��تان مستقر است، مس��ووليت اين حمله را به 
عهده گرفته است. س��ربازان هندي در برخورد يك 
خودروي بمب گذاري شده با اتوبوس حامل ماموران 
پليس كشته ش��دند. پاكستان از اين حمله به شدت 
ابراز نگراني كرده اما گفته اس��ت هيچ مسووليتي در 
اين زمينه نداشته است. پس از اين حمله، آرون جيتلي 
وزير مشاور در دولت هند، گفته كشورش از هر ابزار 
ديپلماتيك براي قطع ارتباط پاكستان با جامعه جهاني 
استفاده خواهد كرد. هند پاكستان را متهم مي كند كه 
در برخورد با گروه هاي شبه نظامي مستقر در آن كشور 
كوتاهي مي كند. هند مي گويد گروهي كه مسووليت 
اين حمل��ه را به عهده گرفته، از مدت ها پيش در اين 
كشور پناه گرفته و دولت پاكستان با اين گروه برخورد 
نكرده است. هند خواهان اعمال تحريم هاي جهاني 
عليه اين گروه است اما تلاش هايش به دليل كارشكني 

چين، متحد نزديك پاكستان بي نتيجه مانده است.

نگراني بازارها از نزديك شدن 
پايان آتش بس تجاري

گروه جهان| با نزديك ش��دن ب��ه مهلت پاياني 
آتش بس چين و امريكا در اول مارس، شاخص سهام 
و اوراق به��ادار در چين و هنگ كنگ، بطور نس��بتا 
چشمگيري كاهش يافته است. به گزارش روزنامه 
تجارت چين، اگرچه مذاكرات تجاري چين و امريكا 
روزهاي پنجش��نبه و جمعه براي رسيدن به توافق 
نهايي پيش از پايان آتش بس برگزار شده اما هيات 
امريكايي كه از دوشنبه در پكن وارد اين گفت وگوها 
شده، در بيانيه اي تاكيد كرده است: »آتش بس ديگر 
تمديد نخواهد شد و اگر توافق نشود رييس جمهوري 
امريكا تعرف��ه روي 200 ميلي��ارد دلار از كالاهاي 
وارداتي چين را ش��روع خواهد كرد.« به دنبال اين 
بيانيه، شاخص بورس هانگ سينگ در هنگ كنگ 
0.۴1 درصد معادل 115 واح��د كاهش يافته و به 

كمي بيش از 28 هزار واحد رسيده است. 
آلوين چون��گ از كارشناس��ان ب��ازار اوراق بهادار 
هنگ كنگ مي گويد: »شاخص سهام هانگ سينگ 
اواسط ماه گذش��ته ميلادي تا ۳ هزار واحد افزايش 
يافت اما با نزديك شدن به زمان پاياني آتش بس بار 
ديگر سقوط و افول ها شروع شده است.« در همين 
حال ارقام بازار س��هام چين نشان مي دهد شاخص 
»س��ي اس آي« در بازارهاي اوراق بهادار شهرهاي 
شن جن و شانگهاي در جنوب و شرق 0.12 درصد 
كاهش يافته است. روزنامه تجارت چين نوشته، بر اثر 
جنگ تجاري، خسارات فراواني به شركت هاي چيني 
وارد ش��ده و نزديك به ۳90 شركت چيني در سال 

گذشته متحمل ۳00 ميليارد يوان زيان شده اند.

 دور جديد مشاجره 
بر سر ديوار مرزي امريكا 

گروه جهان| دونالد ترامپ حاضر به پذيرش توافق بين 
نمايندگان دو حزب بر سر احداث ديوار مناقشه برانگيز 
مرزي نشده است. گرچه تصويب بودجه مانع از تعطيلي 
دولت امريكا مي شود، اما ترامپ تصميم به اعلام وضعيت 
اضطراري گرفته است. تصويب بودجه امريكا در كنگره اين 
كشور و پذيرش آن از سوي رييس جمهوري، عملا مانع 
از تكرار تعطيلي پنج هفته اي امريكا مي شود. اما شكاف 
همچنان ادامه دارد. به گزارش دويچه وله، كاخ سفيد از 
آمادگي رييس جمهوري امريكا براي امضاي قانون بودجه 
اين كشور خبر داده، اما در عين حال اعلام شده ترامپ 
بر آن اس��ت تا با اعلام وضعيت اضطراري، بودجه مورد 
نياز اح��داث ديوار مرزي را تامين كند. در قوانين امريكا 
پيش بيني ش��ده درباره موارد اضطراري، دولت امريكا 
مي تواند بدون راي مجلس نمايندگان اقدام كند. مهم اما 
اثبات ضرورت اعلام چنين وضعيتي است. ترامپ براي 
احداث ديوار مرزي با مكزيك خواستار دريافت 5 ميليارد 
و 700ميليون دلار ش��ده بود. حال آنكه در توافق بين 
نمايندگان دو حزب جمهوري خواه و دموكرات، مبلغي 
كمتر از يك ميليارد و ۴00ميلي��ون دلار براي افزايش 
امنيت مرزي پيش بيني شده بود. نمايندگان دموكرات بر 
اين باورند كه اعلام وضع اضطراري از سوي رييس جمهور 
در مورد احداث ديوار مرزي با قوانين كشور سازگار نيست 
و ترامپ را به سوءاستفاده از قدرت خود متهم مي كنند. 
نانس��ي پلوس��ي رييس مجلس نماين��دگان از حزب 
دموكرات و چاك شومر نماينده همين حزب در مجلس 
سنا گفته اند اعلام وضعيت اضطراري از سوي ترامپ مغاير 

با قوانين كشور است. 

آمادگي فرانسه براي تصاحب 
كرسي رياست بانك مركزي اروپا
گروه جهان|مقام هاي اروپايي معتقدند كانديداي 
فرانس��وي، ش��انس بالايي ب��راي به دس��ت آوردن 
كرس��ي رياس��ت بانك مركزي اروپا دارد. به گزارش 
سي ان بي سي، دوره 8 ساله ماريو دراگي رييس كنوني 
بانك مركزي اروپا، در ماه اكتبر به پايان مي رس��د و 
بازيگران بازارهاي مالي، با اضط��راب در انتظارند تا 
بدانند جهت گيري بانك مركزي اروپا بعد از پايان دوره 
دراقي، چگونه خواهد بود. تحليلگران بر اين باورند كه 
نماينده فرانسه مي تواند اين كرسي را تصاحب كند، 
اما تحقق اين امر، بستگي به نتايج انتخابات پيش روي 
اروپا و متعاقب آن، توزيع نقش هاي اصلي اتحاديه اروپا، 
دارد. يك مقام اروپايي گفته: »شانس فرانسه براي به 
دست آوردن اين پست بالاس��ت و حتي اين كشور، 
بيش از يك كانديد مناسب براي اين جايگاه در اختيار 
دارد؛ اين در حالي است كه آلمان هم تمايل دارد پست 
رياست كميسيون اروپا كه بازوي اجرايي اتحاديه اروپا 

است و امسال خالي خواهد شد را به دست آورد.« 
 بنوئيت كوئور كه در حال حاضر يكي از اقتصاددانان 
ارش��د هيات مدي��ره بانك مرك��زي اروپا اس��ت و 
فرانكوئيس ويلروي دو گالهائو كه رييس كنوني بانك 
مركزي فرانسه بيشترين ش��انس را براي تصاحب 
اين كرسي دارند. كش��ورهاي اروپايي مي توانند نام 
يك فرد را براي نامزدي اين پست اعلام كنند و اين 
نامزدها در بين وزيران مالي كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا و همچنين حقوقدانان عضو پارلمان اروپا مورد 
بحث قرار مي گيرند؛ اما تصميم نهايي به عهده روساي 

كشورهاي اروپايي است. 

بريتانيا تاكنون تنها 7 شريك 
تجاري پسابرگزيت دارد 

گروه جهان| بريتانيا تاكنون تنها با 7 كش��ور از 
۶9 كش��ور ش��ريك تجاري خود، قرارداد تجاري 
پسابرگزيت امضا كرده است. اين شامل 1۶ميليارد 
پوند از 117ميليارد پوند تجارت بريتانيا با شركاي 

تجاري خود مي شود.
اس��پوتنيك نوش��ته، در حالي كه تنها كمتر از 2 ماه 
به ضرب الاج��ل خروج بريتانيا از اتحادي��ه اروپا باقي 
مانده، اين احتمال وجود دارد كه لندن نتواند قرارداد 
تجاري اي با اتحاديه اروپا به دست آورد و مجبور شود 
به عنوان بخشي از اتحاديه كالاهاي بلوك اروپا و بازار 
منفرد منطقه يورو باقي بماند. ليام فاكس وزير تجارت 
خارجه بريتانيا، در اين باره گفت��ه: »اگر دولت نتواند 
توافقات تجاري بريتانيا را مانند آن چه در اتحاديه اروپا 
بود تكرار كند، بايد در روزهاي آتي اين مساله را از لحاظ 
فني مورد بررسي قرار دهد.« تاكنون لندن موفق شده 
با ماداگاسكار، زيمبابوه، شيلي، سوييس، مائوريتيوس 
)جزيره اي در اقيانوس هند(، سيچلز )كشور كوچك 

آفريقايي( و جزاير فارو، قرارداد تجاري منعقد كند.
قراردادهاي تجاري با كشورهاي بزرگ تر و مهم تري 
نظير كان��ادا، ژاپن، كره جنوبي و تركي��ه، هنوز در 
مرحله مذاكره است و سرنوشت آنان دقيقا مشخص 
نيست. از آنجايي كه حجم صادرات بريتانيا به كانادا، 
ژاپن، كره جنوبي و تركيه، به 25 ميليارد پوند مي رسد 
و حجم واردات از اين كشورها بالغ بر 28.۶ ميليارد 
پوند است، وزير تجارت خارجه بريتانيا به شدت تحت 
فشار قرار دارد تا چارچوب فضاي تجاري پسابرگزيت 

را ترسيم كند. 
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سوچي پرده اي تازه از 
اختلافات روسيه و تركيه 

گروه جهان|اجلاس��ي كه بر سر بحران سوريه در 
سوچي جريان داش��ت به دليل اختلافات روسيه و 
تركيه به توافق هاي مشخصي دست نيافت. روسيه 
و تركيه نتوانستند درباره ادلب به موضعي مشترك 
دست يابند. سران روسيه و ايران و تركيه پنجشنبه در 
سوچي گرد آمدند تا به موضع مشتركي در جهت پايان 
دادن به جنگ داخلي در سوريه دست يابند، اما بيش 
از پيش اختلافات روسيه و تركيه عيان شد. به گزارش 
خبرگزاري آلمان، موضوع اصلي در كنفرانس وضعيت 
اس��تان ادلب بود كه به آخرين پايگاه مهم نيروهاي 
جهادگر در سوريه تبديل شده است. ولاديمير پوتين، 
كه ادلب را كمينگاه تروريس��ت ها خواند، معتقد به 
حمله اي سراسري به اين منطقه است، اما با مقاومت 
تركيه روبرو ش��ده اس��ت. تركيه نگران موج جديد 
پناهجوياني است كه در صورت حمله نيروهاي اسد 
و متحدان آن به ادلب به سوي مرزهاي تركيه سرازير 
ش��وند. در برابر رجب طيب اردوغان رييس جمهور 
تركيه، خواهان تشكيل منطقه اي امن و غيرنظامي 
در مرز شمالي سوريه است، اما اين خواست با مقاومت 
روسيه روبرو شد. پوتين گفته ايجاد چنين منطقه اي 
تنها با موافقت دولت بشار اسد امكان پذير است. اين 
در حالي اس��ت كه دونال��د ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده، اعلام كرده قصد دارد به زودي سربازان 
امريكايي را از خاك س��وريه خارج كند. س��ربازان 
امريكايي عمدتا در شمال سوريه مستقر هستند و به 
نيروهاي كرد وابسته به »يگان هاي مدافع خلق« در 
نبرد عليه تروريست هاي داعش ياري مي رسانند. از 
آنجا كه دولت دونالد ترامپ هنوز نتوانسته است در 
حمايت از كردها با دولت تركيه به توافق برسد، اين 
احتمال وجود دارد كه ارت��ش تركيه پس از خروج 
نظاميان امريكايي به شمال سوريه حمله كن به ويژه 
اينكه رجب طيب اردوغان بارها تهديد كرده اس��ت 
كه با حمله اي گسترده كردهاي سوريه را سركوب 
خواهد كرد. تركيه اين نيروهاي متحد امريكا را گروهي 
تروريستي و همدست پ ك ك مي داند.  نشست سران 
روس��يه، تركيه و ايران در س��وچي پيش از نشست 
آس��تانه انجام گرفته است كه قرار اس��ت در آوريل 
2019 ميلادي برگزار شود. در نشست آستانه تمامي 
نيروهاي دخيل در جنگ سوريه، از جمله نمايندگان 
بشار اسد و نيروهاي مخالف دولت سوريه  و همچنين 
نمايندگان نهادهاي بين المللي، از جمله فرستاده 
ويژه سازمان ملل متحد شركت خواهند كرد. نشست 

سه جانبه بعدي قرار است در تركيه برگزار شود.

كوتاه از منطقه

لير تركيه ارزان ترين ارز 
جهان 

لير تركيه ارزان ترين ارز جهان معرفي ش��ده است. 
پزوي كلمبيا، كرون سوئد، رينگت مالزي، دلار كانادا، 
پزوي فيليپين، پوند انگليس، پزوي مكزيك، پزوي 
شيلي و كرون نروژ، در رده هاي دوم تا دهم ارزان ترين 
ارزهاي جهان ايس��تاده اند. به گزارش ايسنا، سال 
گذشته و پس از تشديد مناسبات امريكا و تركيه به 
دنبال بازداشت يك كشيش امريكايي كه تركيه وي را 
به جاسوسي متهم كرده بود، امريكا تحريم هايي عليه 
دو وزير ترك اعمال كرد كه به دنبال اين اتفاق، لير 
تركيه 28 درصد ارزش خود در برابر دلار را از دست 
داد و رشد اقتصادي اين كشور در سه ماهه منتهي به 
ماه سپتامبر 2018 به منفي 1.1 درصد كاهش يافت. 

لغو صدها پرواز به دليل سفر 
بن سلمان به پاكستان

وليعهد عربستان شنبه )امروز( براي انجام سفري 
دو روزه وارد اس��لام آباد شده است. اين در حالي 
اس��ت كه از چند روز پيش بي سابقه ترين تدابير 
امنيتي در كشور ميزبان اتخاذ شده و صدها پرواز 
داخل��ي و خارجي با هدف امن ك��ردن فرودگاه 
اسلام آباد لغو شده است. به گزارش منابع خبري 
پاكستان، همزمان با س��فر بن سلمان خدمات 
مخابرات از جمله تلفن هاي همراه و اينترنت نيز با 
هدف كاهش نگراني هاي امنيتي قطع شده است. 
بن سلمان پس از پاكستان عازم مالزي خواهد شد. 

خروج امريكايي ها از 
افغانستان پس از تفاهم با ناتو

سرپرس��ت وزارت دفاع امريكا اطمين��ان داده كه 
خروج سربازان امريكايي از افغانستان در هماهنگي با 
نيروهاي ناتو انجام شود. پاتريك شاناهان سرپرست 
وزارت دفاع امريكا، در ديدار با اعضاي ناتو اطمينان داد 
كه امريكا سربازان خود را از افغانستان بدون هماهنگي 
با آنها خارج نمي كند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
امريكا در چرخشي آشكار در سياست هاي خود در 
منطقه از تابستان امسال وارد گفت وگوي مستقيم با 
طالبان شد تا به مناقشه و بحراني كه از 17 سال پيش 

دامنگير افغانستان شده خاتمه دهد. 

 تصويب طرح توقف حمايت 
از عربستان در مجلس نمايندگان 
مجلس نمايندگان امريكا طرح توقف كمك هاي 
امريكا به عربس��تان س��عودي در جريان جنگ 
چهارساله يمن را با اكثريت چشم گيري تصويب 
كرد. در صورتي كه اين طرح در مجلس سنا هم 
به تصويب برسد، ترامپ تحت فشار قرار خواهد 
گرفت و دو گزينه در پيش روي خواهد داشت. يا 
با امضا كردن طرح كنگره، قطع كمك هاي امريكا 
به ائتلاف عربي به رهبري عربستان را صادر خواهد 
كرد يا با اس��تفاده از حق وت��و آن را نمي پذيرد و 

مقابل كنگره امريكا خواهد ايستاد.

در آستانه برگزاري كنفرانس امنيتي مونيخ، وزراي خارجه آلمان و فرانسه از سياست  خارجي ايالات متحده به شدت انتقاد كردند. خبرگزاري آلمان 
نوشته، به باور هايكو ماس و ژان ايو لودريان، پاسخ چالش هاي بزرگ جهاني »ناسيوناليسم و قلدرمآبي« نيست، مناسبات بين المللي پيچيده شده 
است، نظم جهاني مبتني بر رويكردي چند جانبه و اشتراك محور به مخاطره افتاده است، اعتمادپذيري و پايبندي به قراردادهاي بين المللي خدشه دار 

شده است، گرايش هاي ناسيوناليستي و زورمحور در سياست هاي بين المللي به گونه خطرناكي تقويت شده است. 

برش
انتقادآلمانوفرانسهازسياستخارجيامريكا



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R Sat. Feb 16 .    شنبه   27 بهمن 1397   10 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1320  2019 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الیاسحضرتي
سردبیر:منصوربیطرف

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري)3(-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:12:18اذانمغرب:18:05اذانصبحفردا:5:25

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترسميروزنامهدردسترساست

عكس: مهر نیمهدومسالواولبهار،فصلخوشخوزستان

عكسروز

چهرهروز

پوران شريعت رضوي درگذشت 
پوران شريعت رضوي كه براثر سكته مغزي در بيمارستان لاله تهران بستري شده بود، ظهر ديروز درگذشت.

خبر فوت پوران ش��ريعت رضوي )شريعتي( از ابتدا تكذيب و پس از ساعتي تاييد شد. پيكر او قرار است در امامزاده عبدالله به خاك 
سپرده شود. شريعت رضوي داراي دكتراي ادبيات فارسي از دانشگاه سوربن بود. او همسر علي شريعتي و خواهر مهدي شريعت رضوي، 
يكي از سه دانشجويي است كه ۱۶ آذر ۱۳۳۲ در دانشگاه تهران توسط نيرو هاي امنيتي رژيم پهلوي به شهادت رسيدند.  پيش از اين 
فرزند او اعلام كرده بود: متأسفم عصر روز دوشنبه ۲۲ بهمن، مادر عزيزمان خانم دكتر فاطمه )پوران( شريعت رضوي )شريعتي(، 

دچار عارضه سكته مغزي شدند و در حال  حاضر در موقعيتي ميان مرگ و زندگي به سر مي برند. 

بازارهنر

چاكراي چهارم در ديوار چهارم

پاي گورباچف به »تئاتر فجر« باز شد

آشغال هاي دوست داشتني در 2 روز اكران ۳۴۰ ميليوني شد

»بي وزني/چاكراي چهارم« نمايش��ي 
به نويسندگي و كارگرداني محمدرضا 
غريب زاده اس��ت ك��ه با ي��ك بازيگر 
نوجوان در س��ي و هفتمين جشنواره 
بين الملل��ي تئاتر فج��ر روي صحنه 
مي رود. محمدرض��ا غريب زاده درباره 
ش��كل گيري اي��ن تئاتر ك��ه درباره 
عش��ق هاي زودگذر نوجوانان اس��ت، 

گفت: داستان از اينجا آغاز شد كه مطالعاتي موردي 
درباره بحران هويت مانند بررسي رفتارشناختي 
هنرجويان نوجوان رده س��ني ۱۶ تا ۲۰ س��ال را 
آغاز كردم. غريب زاده ادامه داد: در همين راس��تا 
در آموزش��گاه بازيگري پانيذ ك��ه اين نمايش هم 
محصول مش��ترك آنب��ا خانه نمايش دا اس��ت، 
كلاس هاي��ي برگزار ك��رده و اتووده��ا و مطالعه 
نگارش متن نوش��ت هاي نوجوانان درحال بلوغ و 
احساس��ات و هيجانات زودگذر را بررسي كرديم. 
او به ايلنا گفت: پس از آن وارد فاز اجرايي ش��ديم 
و تئاتر فيزيكالي با نام »چاكراي چهارم« را با طي 
مراح��ل تمرين و آم��وزش با يك��ي از هنرجويان 
نوجوان آموزشگاه بازيگري كودك و نوجوان پانيذ 
آغاز كرديم؛ تئاتري درباره چاكراي قلب و صداهاي 
بدن بازيگر كه مي تواند منش��أ يا ناشي از آن باشد. 

اين كارگردان و نمايش��نامه نويس با 
بيان اينكه »در طول آموزش و تمرين 
كوتاه، توانستيم به مفاهيمي همچون 
هيجان، درد، نفرت و... دست يابيم.« 
گفت: با توجه به مس��ير فكري من به 
عنوان ط��راح، از كمترين آكسس��وار 
كاغذهاي رنگي در بيان احساس��ات 
بهره گرفته و ابعاد روانشناس��انه اي را 

مورد بررسي قرار داديم. 
غريب زاده ب��ا معرفي عوامل نماي��ش »بي وزني/

چاكراي چهارم« گفت: ارشيا توكلي تنها بازيگر اين 
اثر به عنوان محصول مشترك آموزشگاه بازيگري 
پانيذ به مديريت خانم ركسانا خلوتي و خانه نمايش 
دا است كه در آن بنيامين قهرمان در مقام آهنگساز، 
ركسانا خلوتي به عنوان مجري طرح، مهناز گريم 
طراح گريم و علي باقري به عنوان دستيار كارگردان 

و عكاس همكاري دارند.
او اظهار كرد: نمايش »بي وزني/چاكراي چهارم« 
با م��دت زمان ۲۵ دقيقه در بخ��ش به علاوه فجر 
و شوكيس سي و هفتمين جش��نواره بين المللي 
تئاتر فجر حضور دارد. اجراهاي پريمير آن ساعت 
۱۴:۳۰ ديروز در تماشاخانه ديوارچهارم بود و روز 
دوشنبه ساعت ۲۰ در خانه نمايش دا خواهد بود. 

در چهارمين روز از برگزاري سي و هفتمين 
جشنواره بين المللي تئاتر فجر ميخاييل 
گورباچف در قالب يك اثر نمايشي مهمان 
تماش��اخانه ايرانش��هر ش��د. پنجشنبه 
۲۵ بهمن ماه چهارمي��ن روز از برگزاري 
جشنواره تئاتر فجر نمايش هاي مختلفي 
در سالن هاي تئاتري ميزبان علاقه مندان به 
هنرهاي نمايشي بودند. تالار اصلي مجموعه  

تئاتر شهر به دومين اجراي نمايش »خورشيد از حلب 
طلوع مي كند« كار مشترك ايران و سوريه به كارگرداني 

كورش زارعي اختصاص داشت.
اين نمايش س��اعت ۲۰ روي صحنه رفت كه همچون 
اجراي اول تماش��اگران زيادي به ديدن كار نشس��تند 
اما اكثر آنها مخاطباني بودند كه با بليت هاي مهمان به 
تماشاي اين اثر نمايشي دعوت شده بودند. در سانس دوم  
اجراي اين نمايش تعداد زيادي از تماشاگران نمايش كه 
دير به محل اجرا رسيده بودند، جلو در اداري مجموعه 
تئاترشهر ازدحام كرده و مي خواستند وارد سالن اصلي 
تئاتر شهر شوند و گويي اطلاع نداشتند بعد از شروع اجرا 

ورود به سالن نمايش امكان پذير نيست. 
تالار چهارسو نيز در اين روز ميزبان نمايش »گزارشي 
مرگب��ار از فصل س��ياه خواب  زني كه بر كالبد جس��د 
مرده اش ايس��تاده متولد مي شود« به كارگرداني جواد 
صداقت و الهام ابني بود.  اين اثر نمايشي با فضايي نمادين 

و اس��تعاري، با تكيه بر انگاره هاي بومي و 
سنتي مردم جنوب و بياني كه گاه بومي و در 
بيشتر مواقع نامفهوم و به زباني من درآوردي 
مي مانست، قصد داشت روايتي چندوجهي 
از رابطه جزيره/ زن با مرد/ دشمن/ معشوق 

بر سر نفت را به تصوير بكشد. 
»نامب��رده« نمايش ديگري ب��ود كه روز 
پنجشنبه در س��الن اس��تاد سمندريان 
تماشاخانه ايرانشهر به صحنه رفت. آتيلا پسياني، نگار 
جواهريان، پانته آ پناهي ها، علي باقري، اصغر پيران، رامين 
سيار دشتي، ايلنازو شعباني، حميد حبيبي فر بازيگران 
اين اثر نمايشي بودند كه البته حبيبي فر به دليل بيماري 
در اجرا حضور نداشت و صداي ضبط شده او پخش شد.

اين نمايش كه در بخش مسابقه تئاتر بين الملل حضور 
دارد از مع��دود آث��اري بود كه در طول اي��ن چند روز با 
بالانوي��س به صحنه رف��ت و مورد اس��تقبال زيادي از 
جانب مخاطبان نيز قرار گرفت. در خلاصه داستان اين 
اثر نمايشي آمده اس��ت: اجرايي نامتعارف از علي اصغر 
دشتي اس��ت كه با روايتي غيرخطي و غيرداستاني به 
اتفاقي مستند مي پردازد. »نامبرده« كه مي توان آن را 
كلاژي از آثار قبلي كارگردان و مضامين مورد علاقه اش 
دانست درباره تجربه شخصي علي اصغر دشتي به عنوان 
كارگردان يك اثر نمايشي در ناكام ماندن اجراي آن پروژه 

در جشنواره اي در سن پترزبورگ روسيه است.

پخش كنن��ده فيل��م »آش��غال هاي 
دوست داشتني« از فروش ۳۴۰ ميليون 
توماني اين فيلم در دو روز نخست اكران 
خود خبر داد. سعيد سعدي اظهار كرد: 
در دو روز نخست اكران »آشغال هاي 
دوست داش��تني« در ۳۳ س��ينما در 
تهران و شهرس��تان ها، ف��روش آن به 
۳۴۰ ميليون تومان رسيد. او با تاكيد 

بر اينكه تعداد سينماهايي كه اين فيلم را نمايش 
خواه��د داد در روزهاي آين��ده افزايش خواهند 
داشت، به ايس��نا گفت: همچنين در اين دو روزِ 
اكران، نزديك ۹۰ س��انس فوق الع��اده در تهران 
براي اين فيلم انجام ش��ده است. فيلم سينمايي 
»آشغال هاي دوست داشتني« به كارگرداني محسن 
امير يوس��في پس از ۶ س��ال توقيف، س��رانجام از 

چهارشنبه ۲۴ بهمن روي پرده سينما 
جان گرفت. اين فيلم كه در س��ال ۹۲ 
ساخته ش��د، س��رانجام به سرگروهي 
س��ينما »ايران« اكران ش��د. بازيگران 
فيلم به ترتيب ورود عبارت اند از: شيرين 
يزدانبخ��ش، حبيب رضاي��ي، هديه 
تهراني، نگار جواهري��ان، اكبر عبدي، 
صابر ابر و شهاب حسيني. ديگر عوامل 
فيلم نيز؛ نويسنده وكارگردان و تهيه كننده: محسن 
امير يوس��في، مدير فيلمبرداري: ت��ورج اصلاني، 
تدوين: مصطف��ي خرقه پوش، طراح��ي و تركيب 
صدا: محمدرضا دل پاك، طراح چهره پردازي: سعيد 
ملكان، صدابردار: محمود سماك باشي،طراح  صحنه 
و لباس: فريبا رهبر، جلوه هاي ويژه كامپيوتري: پيام 

نبوتي و موسيقي: افشين عزيزي هستند.

تاريخنگاري

آيرونسايد طراح كودتاي 1299 به تهران آمد 
بيس��ت و هفتم بهمن ۱۲۹۹، ادموند آيرونسايد طراح 
كودتاي ۱۲۹۹، از لندن به تهران آمد تا در ديدار با نورمن 
وزي��ر مختار انگليس در ته��ران، او را در جريان كودتاي 
رضاخان قرار دهد.  ادموند آيرونس��ايد ژنرال انگليسي و 
طراح اصلي كودتاي ۱۲۹۹ در ايران بود. عمليات نهايي 
كودتا با دستور مستقيم لرد ردينگ، نايب السلطنه وقت 
هند، و وينس��تون چرچيل، وزير جنگ وقت بريتانيا، به 
اردشير ريپورتر و ژنرال آيرونسايد آغاز شد و به فرجام رسيد. 
اين كودتا به دس��ت رضاخان ميرپنج و سيدضياءالدين 
طباطباي��ي اجرا ش��د. روز ۲۴ دي ۱۲۹۹ آيرونس��ايد 
فرمانده نيروهاي انگليس��ي در ايران پ��س از بازديد از 
اردوگاه قزاق ها گفت »سردارهمايون فرمانده قزاق ها فرد 
بي بو و بي خاصيتي است و فرمانده واقعي آنها سرهنگ 
رضاخان است. همان مردي كه قبلًا بسيار به او علاقه مند 
شده بودم. به اسمايت گفتم به همان مرخصي بدهد تا به 
سركشي املاك خودش برود. من معتقدم پيش از آنكه 
از اينجا بروم بايد بتوانم اين افراد را به حال خود رها كنم. 
يك ديكتاتوري نظامي گرفتاري هاي ما را برطرف خواهد 
كرد و ما را قادر خواهد ساخت كه بي هيچ دردسري اين 

كشور را ترك گوييم. 
ژنرال »ادموند آيرونسايد« در ۲۱ مهر ۱۲۹۹به فرماندهي 
كل نيروهاي انگليسي در ايران تعيين شد. او جوان ترين 
سرلش��گر انگليس��ي تا آن زمان در ارتش بريتانيا بود. 
آيرونسايد از مهر ۱۲۹۹ تا ارديبهشت ۱۳۰۰ مامور خدمت 

در ايران و هدايت كودتاي رضاخان پهلوي بود.
در تابس��تان ۱۲۹۹ بلش��ويك ها در تعقي��ب نيروهاي 
مخالف همچنين انگليسي هايي كه از اين نيروها حمايت 
مي كردند، بار ديگر وارد رش��ت و انزلي شدند و نيروهاي 
انگليسي مستقر در اين دو منطقه را تارومار كردند. اين 

حادثه ضربه س��ختي به روحيه نيروهاي انگليسي وارد 
كرد. به همين دليل در مهرماه همان سال دولت انگلستان 
يك ژنرال خود به نام »آيرونسايد« را مامور كرد تا ضمن 
ورود به تهران نيروهاي انگليسي را سامان تازه اي بخشيده 
يك حكومت قدرتمند طرفدار انگلستان را در تهران به 

روي كار آورد. 
آيرونس��ايد در ۱۱ آبان ۱۲۹۹ ب��ه اردوگاه قزاق ها رفت 
و درباره افس��ران ايراني تحقيقاتي به عمل آورد. وي در 
يادداشت هاي خود چنين نوشت: »... رضاخان بدون شك 
يكي از بهترين افسران است و اسمايت توصيه مي كند كه 
رضاخان عملًا رييس اين دسته باشد و تحت نظر فرمانده 

سياسي كه از تهران تعيين شده، عمل كند...«
دولت لندن براي انجام كودتايي كه نقشه آن را كشيده بود 
به دو چهره سياسي و نظامي نياز داشت. انگليسي ها پس 
از بررسي هاي لازم، سيدضياءالدين طباطبايي را به عنوان 
چهره سياسي و رضاخان را به عنوان چهره نظامي موردنظر 
خود برگزيدند. كودتاي سوم اسفند ۱۲۹۹ با نقشه ژنرال 
آيرونسايد به اجرا گذارده شد. سيدضياء مسوول پيشبرد 

كودتا از نظر سياسي و رضاخان عامل نظامي آن بود. 

میراثنامه

تب داغِ آدم پراني و مهاجرت در نمايشگاه گردشگري
ويزاي بلندمدت كانادا، يكي از پرطرفدارترين محصول 
نمايش��گاه بين المللي گردش��گري تهران بوده است. 
آژانس هاي گردشگري كه هر سال اين موقع تب تورهاي 
خارجي را داغ مي كردند امسال بيشتر به ويزا فروشي روي 
آوردند. آنها مي گويند سوال هاي مردم بيشتر رنگ و بوي 
مهاجرتي دارد. تاكيد مسوولان گردشگري كشور امسال 
بيشتر بر تبليغ و فروش سفرهاي داخلي در دوازدهمين 
نمايش��گاه بود اما مش��اهدات ميداني نش��ان مي دهد 
آژانس هاي گردش��گري به ويژه در استان تهران تمايل 
بيشتري براي فروش و تبليغ تورهاي خارجي و مهم تر 
از آن »تك فروشي ويزا« دارند. ريسك ويزاي شنگن به 
دليل محافظه كاري كشورهاي عضو اتحاديه اروپا باعث 
شده آژانس هاي كمتري سراغ فروش آن بروند. با اين حال 
تعداد آژانس هايي كه در اين نمايشگاه تك فروشي ويزاي 
شينگن دارند كم نيست. به نظر مي رسد سخت گيري هاي 
اتحاديه اروپا درباره صدور ويزاي شينگن در چند ماه اخير، 
آژانس هاي گردشگري ايران را بر آن داشته تا كمتر وعده 
صدور تضميني ويزاي شنگن را بدهند، اما اوضاع درباره 
ويزاي كان��ادا كمي فرق مي كند. در فضاي نمايش��گاه 
تبليغات پررن��گ و فراواني درباره ف��روش ويزاي كانادا 
ديده مي شود كه بنا به اظهارات آژانس هاي گردشگري 
مشتري هاي زيادي هم دارد، در بيشتر غرفه هاي آژانس ها 
پكيج هاي اطلاعاتي ويزاي كانادا در همان روز اول كه تعداد 
بازديدكنندگان هم كم بود، تمام شد. يكي از متصديان 
غرفه آژانس بزرگي در سالن استان تهران در نمايشگاه 
گردشگري مي گويد: پكيج هاي تبليغاتي ويزاي كانادا 
همان روز اول تمام شد. همه آنها مي خواهند مهاجرت 
كنند. اين را از س��وال ها و درخواست هايشان به راحتي 

مي توان متوجه شد.
يكي ديگر از آژانس داران كه غرفه بزرگي هم در نمايشگاه 
گردش��گري دارد، مي گوي��د: در اين چه��ار روز تعداد 

متقاضيان ويزا بيشتر از تورهاي گردشگري بوده، كانادا 
پرطرفدارترين متقاضيان را داش��ته اس��ت. آژانس دار 
ديگري هم مي گويد: مردم فقط پكيج هاي تبليغاتي را 
جمع مي كنند. آنهايي كه قصد جدي تري براي س��فر 
دارند بيشتر سراغ ارمنستان و تركيه مي روند. به هر حال 
افزايش نرخ دلار روي قيمت تورهاي خارجي اثر خود را 
گذاشته است، اما آنهايي كه سراغ ويزاي كانادا يا ويزاي كار 
در اروپا را مي گيرند قطعاً قصد تفريح ندارند، مي خواهند 
مهاجرت كنند كه تعداد اين مراجعان در نمايشگاه امسال 
هم كم نبوده اس��ت. توجيه آژانس هاي گردشگري كه 
مشغول تك فروش��ي ويزا با تاكيد بر كانادا هستند اين 
است كه مطابق نياز مردم اين كار را انجام مي دهند. آنها 
مستند به قوانيني كه دستشان را براي تك فروشي ويزا باز 
گذاشته است، مي گويند: يك زمان مردم مي خواستند، 
مُهر ويزاي ش��نگن را در پاسپورتش��ان داشته باشند، 
حالا مي خواهد مهاجرت كنند. ول��ي تيموري، معاون 
گردشگري قبلًا درباره تك فروشي ويزاي امريكا، كانادا و 
شينگن در دفاتر خدمات مسافرتي به ايسنا گفته بود: در 
اين باره ابهام ايين نامه اي وجود دارد. سال هاي گذشته 
پيگيري هاي زيادي شد، چون بحث ما اين است كه دفاتر 
خدمات مس��افرتي به ويژه آنهايي ك��ه مجوز بند »ب« 
)اجراي تور( از سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 

گردشگري دريافت مي كنند، در قالب پكيج و بسته سفر، 
»ويزا« بفروشند. اما آيين نامه اي كه سال ۱۳۸۰ در دولت 
تصويب ش��ده است مش��خصاً كلمه »اخذ ويزا« را جزو 
فعاليت آژانس هاي گردشگري قيد كرده است. بنابراين 
تا زماني كه اين آيين نامه اصلاح نشده، گرفتن اين حق 
از آژانس هاي گردشگري، اقدامي »غيرحقوقي« است. 
او درباره اينكه بنا بر آن مصوبه دولت، آيا تك فروشي ويزا 
در آژانس هاي مسافرتي »مجاز« است؟ تاكيد كرده بود: 
»اخذ رواديد« اولين نكته اي است كه درآيين نامه مصوب 
سال ۱۳۸۰ هيات دولت جزو فعاليت آژانس ها ذكر شده 
است، اما براي كشورها و مقاصد خاص، سياست هايي از 
سوي سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
در قالب بخشنامه هايي ابلاغ شده است كه انتظار داريم 
رعايت ش��ود. او درباره اين سياست ها توضيح داد: براي 
كشورهايي چون انگليس، كانادا و امريكا چارچوب و خط 
مشي مشخصي تعريف شده كه به دفاتر خدمات مسافرتي 
ابلاغ ش��ده تا در حيطه آن عمل كنند. به نظر مي رسد 
وجود چنين قانوني مرزهاي تبليغات براي مهاجرت در 
آژانس هاي گردشگري را شكسته است و با آنكه تاكيد 
و محور نمايشگاه گردشگري امسال بر تبليغ سفرهاي 
خارجي بود اما كماكان گروهي از آژانس هاي گردشگري 
مبتني بر نياز قشري از جامعه رويكرد ديگري را در پيش 
گرفته اند.  ش��ايد در جمع آژانس هاي شركت كننده در 
نمايشگاه گردشگري تهران، استان ها بيشترين هماهنگي 
را با شعار توزيع سفر داخلي داش��ته اند، هر چند كه در 
تبليغات آژانس هاي شهرها ي بزرگ تري مثل اصفهان، 
نيز فروش تورهاي خارجي غالب بر سفرهاي داخلي بوده 
اس��ت. در بين تورهاي خارجي كه در نمايشگاه امسال 
عرضه شده، بازار تركيه از همه داغ تر بوده است. تبليغات 
قوي و قيمت هاي به مراتب پايين تر از ساير كشورهاي 
خارجي شايد مهم ترين عامل جذب ايراني ها بوده است. 

ايستگاه

برد پيت، كلوني و كوارون 
منتقدان جديد اسكار

بازيگر »رُما« سرانجام ويزاي 
امريكا را گرفت

پس از انتشار نامه اعتراضي 
به برگزاركنندگان اسكار، 
ح��الا برد پي��ت، كلوني، 
رابرت دنيرو و آلفونس��و 
كوارون نيز از روساي اسكار 
خواستند از تصميم خود 
در نحوه پوش��ش خبري 
اسكار صرف نظر كنند. به 

گزارش هاليوود ريپورتر، شماري ديگر از چهره هاي 
مطرح س��ينما از آكادمي اسكار خواستند، پوشش 
مستقيم مراسم اسكار اهداي چهار جايزه و معرفي 
برندگان��ش در بخش آگهي تبليغات��ي قرار نگيرد. 
در حالي كه تنها ۱۰ روز به برگزاري مراس��م اسكار 
مانده، نحوه پوشش خبري مراسم به شدت خبرساز 
و در صفوف هنرمندان با اعتراض به مديران آكادمي 
روبه رو شده است. برد پيت، جورج كلوني، گي يرمو 
دل تورو، كريس��توفر نولان، مايكل مان، آلخاندرو 
گونزالس ايناريتو،  رابرت دنيرو، اليزابت بنكس، پيتر 
دينكليگ و كري واشنگتن از ديگر چهره هايي هستند 
كه از مديران آكادمي خواسته اند تا در تصميم خود 
تجديد نظر كند. در نامه اي كه چهارش��نبه منتشر 
شد نوشته ش��ده بود »حذف چهار رشته در پخش 
تلويزيوني اين دوره مراسم اسكار به معني توهين به 
آن عده از ماس��ت كه زندگي و اشتياق خود را صرف 
حرفه هاي منتخب خود كرديم.«  مديران آكادمي 
تصميم به حذف نمايش معرفي برندگان چهار بخش را 
براي كوتاه تر كردن مراسم و رساندن آن از چهار ساعت 
به سه ساعت گرفته اند. سال پيش شمار مخاطبان 
مراسم اسكار به پايين ترين حد خود رسيد و مسوولان 
معتقدند شايد طولاني بودن مراسم دليل كم توجهي 

به پخش مستقيم مراسم باشد. 

خورخه آنتوني��و گوئررو 
بازيگر فيلم »رُما« سرانجام 
توانس��ت وي��زاي امريكا 
ب��راي حضور در مراس��م 
اسكار را به دس��ت آورد. 
به گزارش ورايتي، بازيگر 
مرد فيلم »رُما« سرانجام 
با دريافت ويزا مي تواند در 

مراسم اسكار كه ۲۴ فوريه برگزار مي شود، شركت 
كند. گوئررو اي��ن خبر را با خوش��حالي در صفحه 
اينستاگرام خود منتشر كرد و از سركنسول مكزيك 
در لس آنجلس، نتفليكس و دوستاني كه براي اين كار 
رايزني كردند تشكر كرد. در اين فيلم گوئررو در نقش 
نامزد شخصيت اصلي فيلم يعني »كلئو« بازي كرده 
است. در حالي كه »رُما« اولين محصول نتفليكس 
است كه براي دريافت جايزه بهترين فيلم اسكار نامزد 
شده، حضور عوامل فيلم در مراسم اهداي جوايز براي 
اين كمپاني اهميت دارد. اين بازيگر تاكنون نتوانسته 
در هيچ يك از مراسمي كه به افتخار اين فيلم برگزار 
شده در پيش نمايش آن شركت كند. حتي نامه هايي 
از نتفليكس و آلفونسو كوارون نيز براي صدور ويزاي 
وي كفايت نكرده بود. در نهايت اين نتفليكس بود كه 
با سفارت امريكا در مكزيك توانست هماهنگ شود تا 
بتواند يك ويزاي غيرمهاجري براي اين بازيگر فراهم 
كند. »رُما« ۱۰ نامزدي اسكار در نودو يكمين دوره اين 
جوايز كسب كرده و در اين مورد با »سوگلي« مشترك 
است. البته گوئررو نامزد دريافت اسكار نيست ولي 
ياليتزا آپاريسيو با ايفاي نخستين نقش سينمايي خود 
نامزد كسب جايزه بهترين بازيگر زن شده و كوارون 
نيز نامزد كسب جايزه بهترين كارگرداني است و اين 
شانس را دارد كه براي دومين بار اسكار دريافت كند.
 نود و يكمين دوره اس��كار يكش��نبه ۲۴ فوريه

 )۵ اسفند( برگزار مي شود.

چاقوكشي در ليگ برتر هندبال 

بهترين هاي بستكبال ايران دربرابر ژاپن و استراليا 

بازي بين دو تيم فرازبام دهدشت و زاگرس 
اس��لام آباد در هفته ش��انزدهم ليگ برتر 
هندبال با درگيري تماشاچيان و بازيكنان و 
چاقوكشي و همچنين پرتاب گاز اشك آور به پايان رسيد! 
در چارچوب بازي هاي هفته شانزدهم از سي و يكمين 
دوره رقابت هاي ليگ برتر هندبال باشگاه هاي كشور در 
بخش مردان، دو تيم فرازبام خاييز دهدش��ت و زاگرس 
اس��لام آباد غرب در دهدشت به مصاف هم رفتند و تيم 
دهدشت با اختلاف يك گل توانست تيم مدعي قهرماني 
ليگ را از پيش رو بردارد. در پايان اين بازي بين تماشاچيان 
تيم ميزبان و بازيكنان زاگرس درگيري به وجود آمد كه 
چند مصدوم از آن به جا ماند.  هوشنگ كاكلوند مربي تيم 
زاگرس اسلام آباد غرب به مهر گفت: بعد از پايان بازي و 
در حالي كه تيم ميزبان برنده ديدار بود، نزديك به ۲۰۰ 
تماشاچي تيم ميزبان به زمين ريختند. با صندلي به سر 
يكي از بازيكنانمان زدند و بيهوش شد. انگشت خودم در 

اين بازي شكسته است. با صندلي به سر مهدي طالبي 
بازيكن تيم زاگرس زدند و بيهوش شد. به دست و پشت 

محمد شيربندي )بازيكن تيم زاگرس( چاقو زدند كه به 
بيمارستان رفت و الان مرخص شده است. 

سرمربي تيم ملي بسكتبال گفت: مقابل تيم هاي ژاپن 
و اس��تراليا از بهترين نفرات استفاده مي كنيم و حضور 
مايك رستم پور در تركيب قطعي نيست.  پس از دومين 
پيروزي تيم ملي بس��كتبال ايران مقابل اردن، مهران 
ش��اهين طبع، س��رمربي تيم ملي درباره برگزاري دو 
بازي دوستانه با اردن، توضيح داد: ما براي برگزاري اين 
ديدارهاي دوستانه با چندين كشور از جمله چين و كره 
رايزني انجام داده بوديم كه با توجه به تقويم مسابقات شان 
نتوانسته اند اين بازي دوستانه را قبول كنند. با اين حال 
اردن درخواست بازي دوستانه داشت كه اين درخواست 
را قبول كرد و دو ديدار تداركاتي با اين تيم برگزار كرديم 
كه خوشبختانه به اهداف خود در بحث آمادگي تيمي 
رسيده و نتيجه هر دو بازي هم به سود ايران رقم خورد. 
او در ادامه با بيان اينكه تيم هاي ژاپن و استراليا تيم هاي 
خوبي هستند، گفت: با اين روند آماده سازي كه در پيش 
گرفته ايم اميدوارم مقابل ژاپن و در بازي با استراليا تيم 

آماده و خوبي را داشته باشيم. 
سرمربي تيم ملي بسكتبال ايران در پاسخ به اين سوال، 
آيا وضعيت دو بازيكن تيم ژاپن )واتانابه و فازوكاس( براي 
حضور در پنجره ششم انتخابي جام جهاني ۲۰۱۹ چين 

مشخص شده است؟ اظهار كرد: فدراسيون ژاپن ويزاي 
واتانابه و فازو كاس را گرفته اس��ت، مطمئناً فازو كاس 
در بازي مقابل ايران هست و با توجه به وضعيت واتانابه 
احتمالًا اونيز حاضر باشد. اما از دو بازيكن ديگر اين تيم 
يعني ناشيمورا و رام تا الان خبري نيست و فكر نمي كنم 
باش��ند چون ويزاي آنها را نگرفته اند. او در پاسخ به اين 
س��وال كه چه زماني ۱۲ بازيكن نهايي تيم ملي براي 
بازي مقابل ژاپن و استراليا مشخص مي شود؟ توضيح 
داد: مس��لماً بازيكنان ما در دو دي��دار پيش رو با انگيزه 
بازي مي كنند و الآن نيز مقابل اردن خيلي خوب بازي 
كردند. ريسك نمي كنيم و تعداد بازيكنان را به ۱۵ نفر 

مي رسانيم. شاهين طبع در پاسخ به اين سوال كه آيا از 
عملكرد مايك رس��تم پور راضي بوده و او را در تركيب 
قرار خواهد داد؟ گفت: هنوز كاملًا مشخص نيست كه از 
چه نفراتي استفاده كنيم. به كار گرفتن مايك هم معلوم 
نيست ولي روز به روز با تيم و ساير بازيكنان هماهنگ تر 
مي ش��ود. با اين حال ما تنه��ا دو تك ب��ازي را داريم و 
نمي توانيم بازيكنان را در اين دو بازي تست كنيم. همه 
تلاش خود را مي كنيم بهترين نف��رات را براي دو بازي 
پيش رو استفاده كنيم. او همچنين در پاسخ به اين سوال 
كه چرا برعكس بازي اول، بازي دوم مقابل اردن در چهار 
كوارتر ۱۰ دقيقه اي و يك س��اعت زودتر )ساعت ۱۷( 
برگزار شد؟ توضيح داد: سرمربي و عوامل تيم اردن از ما 
خواهش كردند كه بازي دوم را يك ساعت زودتر برگزار 
كنيم چون مي خواهند شب از ايران بروند. احتمالًا فكر 
كرده ان��د اين ۸ دقيقه هم تيم آنها را اذيت مي كنند كه 
درخواست كردند كوارترهاي بازي ۱۰ دقيقه اي باشد. 
مهران شاهين طبع در پايان صحبت هاي خود در مورد 
عصبانيت و اعتراض هاي زياد سرمربي تيم ملي بسكتبال 
اردن به داوري بازي، گفت: به هر حال وقتي مربي تيمش 

عقب مي افتد به هر مساله اي حساس مي شود. 

ورزشي
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